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Het jaar 2018 is al weer een maand 
oud. De eerste Banier ligt bij u op 
de mat en er zullen er nog zeven 

volgen, Deo volente. De maanden april, 
juli en augustus worden daarbij overge-
slagen. In april komt er ter gelegenheid 
van ons 100-jarig jubileum een glossy uit. 
Dat wordt dus een echt bewaarexem-
plaar! In juli en augustus komt er nooit 
een Banier uit. Kranten mogen dan in 
komkommertijd nog allerlei wonderlijke 
wetenswaardigheden uit nog wonderlijker 
bronnen tevoorschijn toveren, maar daar 
doet De Banier natuurlijk niet aan mee. 

Terug naar de titel. De tijd schrijdt voort 
en er zullen nog slechts 48 dagen volgen 
totdat de 21e van maart aanbreekt. Ik 
ben benieuwd wat er dan op uw/jouw 
kalender staat. Misschien bent u/ben jij 
wel jarig. Het zou zomaar kunnen, want 
in ons ledensysteem worden er minstens 
66 jarigen gerapporteerd, zoals Jan of 
Jantine, Wendy of Willem. Misschien is er 
dan geen verjaardag in de familie, maar 
denkt u aan de 333e verjaardag van Bach. 

Anderzijds kan ik me ook voorstellen dat 
dit niet op uw kalender staat.

Als ik u nog een advies mag geven: ruim 
wat tijd vrij om op uw favoriete SGP-kan-
didaat te stemmen. Er zijn namelijk 
gemeenteraadsverkiezingen in 335 van 
de 380 Nederlandse gemeenten. In 99 
van die gemeenten staan er SGP’ers op 
een lijst. Soms is er zelfs meer keus dan 
u lief is.

Vele artikelen zijn gewijd aan de 
gemeenteraadsverkiezingen. Zo ook het 
thema-artikel (pagina 6-9) waarin de SGP 
in Kampen aan het woord is. Belangrijke 
verkiezingsthema’s worden aangeroerd. 
Te denken valt aan de zondagsrust 
(pagina 9), duurzaamheid (pagina 24-25) 
en veiligheid (pagina 15). Als het ‘witte-
vlekkenplan’ (pagina 18-21) er niet was 
geweest, waren er geen 99 gemeenten 
met SGP’ers op de lijst geweest.

Ten slotte nog even over iets anders: 
100 jaar SGP in 2018. Ons ledensys-
teem rapporteert niemand die dat 
nog (bewust) heeft meegemaakt. Toch 
moeten we niet vergeten om daarbij stil 
te staan, want het is een gedenkwaardig 
feit dat ons noopt tot zelfbewustheid, 
afhankelijkheid, relativeringsvermogen 
en zeker ook dankbaarheid. Op pagina 
12 en 13 leest u er meer over.
Veel leesgenoegen! 
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Wij weten niet wat het jaar 2018 ons verder brengen zal. Zal het een jaar van voorspoed zijn of 
van tegenspoed? Een jaar van ziekte of gezondheid? Zal de welvaart blijven toenemen of niet? 

Zal het beter gaan met de zaak of niet? 

Hoe zal het in ons land en hoe zal het in de 
wereld gaan? We zijn het nieuwe jaar inge-
gaan, maar zullen we ook het einde van dit 
jaar beleven? Het zou ons sterfjaar kunnen 

worden. Hoe zou het dan zijn? De rijke dwaas 
moest onverwacht sterven. Plotseling moest 

hij al zijn rijkdommen achterlaten. Hij miste het 
ene nodige. Dan betekent sterven de eeuwige 

rampzaligheid. 

DE DWAASHEID IN ONSZELF
Van nature lijken we allemaal op de rijke dwaas. 

Hij ging op in zijn geld en goed. Hij was al rijk. 
Hij had al voorraadschuren. Maar de opbrengst van zijn land 

was zo groot dat hij niet genoeg had aan die voorraadschuren 
om alles te bergen. Hij overlegde bij zichzelf en besloot nieuwe, 

grotere schuren te bouwen. De wereld noemde dat wijs. Maar in 
de ogen van God was hij dwaas. Hij rekende niet met God, dood 
en eeuwigheid. Als wij opgaan in de dingen van dit leven, zijn wij 
ook dwaas. We zijn dwaas als we ons alleen maar inzetten voor 

de dingen van deze wereld zonder te rekenen met God, dood 
en eeuwigheid. De rijke dwaas dacht nog vele jaren te leven. 

Hij wilde eten, drinken en vrolijk zijn. Maar de nacht nadat zijn 
schuren voltooid waren, moest hij sterven. Hij werd opgeroepen 

om voor God te verschijnen, om rekenschap af te leggen.

DWAASHEID LEIDT TOT ARMOEDE
Wij zijn allemaal stervelingen. Denkt u net als de rijke dwaas 

nog vele jaren te leven en te kunnen genieten van alles wat u 
bijeen hebt gebracht? De rijke dwaas moest alles achterlaten 
en hij wist niet wat er van zijn bezittingen zou worden na zijn 

sterven. Zo zou het ook met ons kunnen gaan. Onverwacht

sterven, alles achter moeten laten en niet 
weten wat er na het sterven met je bezit 
gebeuren zal. Rijkdom op zich is niet verkeerd. 
Maar de rijke dwaas vreesde de Heere niet, hij 
was dood door de misdaden en de zonden, hij 
was onbekeerd en kende het ware geloof niet. 
Dan betekent sterven voor eeuwig veroordeeld 
te worden door God. Het begin van eeuwige 
armoede. In de hel zal geen druppel water ter 
verkoeling gegeven worden. Daar wordt de 
toorn van God ten volle en tot in eeuwigheid 
ondervonden.

SMEEKBEDE OM WIJSHEID
Bent u ook nog dwaas? Ga daar niet in voort. Onze tekst is 
een ernstige waarschuwing en een dringende roepstem de 
afgoden  vaarwel te zeggen en de Heere te dienen. Smeek: 
“Leer mij alzo mijn dagen tellen, dat ik een wijs hart bekome.” 
De vreze des HEEREN is het beginsel van de ware wijsheid. Die 
wijsheid is verworven door Christus. Christus wilde arm worden 
opdat Gods kinderen door Zijn armoede rijk zouden worden. 
In Christus is alles te vinden wat arme, verloren, helwaardige 
zondaren nodig hebben. Christus heeft al de geboden van 
God volmaakt gehouden en Hij heeft voor alle zonden van Zijn 
Kerk betaald. Zo is Hij de volkomen Zaligmaker van volkomen 
zondaren. Wie getrokken door God, tot Hem wordt uitge-
dreven, zal geenszins uitgeworpen worden.
Gods kinderen kennen het beginsel van de ware wijsheid. Van 
sterven worden zij beter. Eeuwige rijkdom zal hun deel worden. 
De ziel wordt zalig. Maar ook het lichaam zal in de zaligheid 
gaan delen. Het zal opgewekt worden en verheerlijkt worden. 
Bent u wijs of dwaas?

“ Gij dwaas, in deze nacht zal  
men uw ziel van u afeisen.” 
Lukas 12:20

De rijke dwaas

DS. A. VAN HETEREN
Urk
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Over een alom bekend standpunt
Het samenstellen van een kandidatenlijst is een belangrijk fase in 

de aanloop naar de verkiezingen. In alle gemeenten waar de SGP is 

vertegenwoordigd, is het besluitvormingsproces hiervoor afgerond. 

De selectieadviescommissie heeft 
de opdracht om tot een verant-
woorde samenstelling te komen. 

De kandidaatstellingsprocedure is dan 
ook een belangrijke fase om met kandi-
daten te spreken over de beginselen 
en speerpunten van de partij. Het is de 
taak van de selectieadviescommissie 
om vervolgens een integrale afweging 
te maken in hoeverre de kandidaten 
in staat zijn de SGP-beginselen geloof-
waardig te vertegenwoordigen. 
We weten dat er veel tijd wordt besteed 
door onze besturen en selectieadviescom-
missies om tot een goede en zorgvuldige 
besluitvorming te komen. 
In een enkel geval komt de besluitvorming 
wat langzaam op gang. Vrijwel altijd is dat 
in een situatie waar de SGP nog nooit aan 
de verkiezingen heeft deelgenomen. Dat 
was recent ook in Amsterdam het geval.

STANDPUNT HOOFDBESTUUR
Het hoofdbestuur is altijd consistent 
geweest over het kandideren van 
vrouwen. Zij handelt daarin binnen de 
kaders van de besluitvorming in 2013.
De Hoge Raad heeft uitgesproken dat de 
SGP aan haar opvattingen over de taak 
en positie van de vrouw niet de conse-
quentie mag verbinden dat vrouwen, 

vanwege het enkele feit dat ze vrouw 
zijn, niet worden geplaatst op de kandi-
datenlijst. Daarom heeft de algemene 
vergadering van de SGP in 2013 besloten 
in het Algemeen reglement in artikel 14 
de volgende bepaling op te nemen dat 
“gelet op het arrest van de Hoge Raad 
het geslacht van kandidaten bij de kandi-
daatstelling rechtens niet aan kandidaten 
wordt tegengeworpen.”
De Hoge Raad heeft ook uitgesproken 
dat de SGP haar opvattingen over de taak 
en positie van de vrouw (het zogeheten 
‘vrouwenstandpunt’) mag uitdragen. De 
partij mag ook anderen van de juistheid 
van die mening overtuigen.
Het bovenstaande wil daarom ook niet 
zeggen dat we de politieke participatie 
van vrouwen moeten bevorderen. De 
partij heeft immers haar standpunt 
(Beginselprogramma artikel 10) gehand-
haafd dat er op grond van de Bijbel 
naast gelijkwaardigheid (God schiep Eva 
als spiegelbeeld van Adam) een onder-
scheiden roeping en verantwoordelijk-
heid is ten aanzien van het regeerambt 
voor mannen en vrouwen.
De samenstelling en besluitvorming 
voor wat betreft de kandidatenlijst is een 
lokale verantwoordelijkheid binnen de 
hierboven geschetste kaders.

MET RESPECT VOOR ELKAAR
Berichten in de pers over het kandi-
deren van vrouwen en de berichten 
over de vrouwelijke SGP-lijsttrekker in 
Amsterdam zijn de aanleiding geweest 
tot vragen over de koers van het hoofd-
bestuur. Vandaar dat we nogmaals 
het alom bekende standpunt hebben 
herhaald. U hebt allemaal in het RD in 
een correctiebericht kunnen lezen dat 
de felicitaties richting Paula Schot niet 
afkomstig waren van het hoofdbestuur, 
waarmee dit misverstand uit de weg is 
geruimd. 
Intussen weten we dat er in de partij 
over dit onderwerp verschillend wordt 
gedacht. Het hoofdbestuur acht het als 
haar opdracht de eenheid van de partij, 
rondom de SGP-beginselen (dat is meer 
dan er een uit te isoleren) te bewaren 
met respect voor elkaar. 

M.F. VAN LEEUWEN
partijvoorzitter
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GEMEENTE KAMPEN GAAT VOOR
SAMEN, GELOOFWAARDIG EN PRINCIPIEEL

In dit artikel legt Eibert Spaan uit hoe het eraan toegaat op weg naar de gemeenteraads-

verkiezingen van 2018 (GR2018). Spaan is wethouder in Kampen en lijsttrekker voor de 

komende verkiezingen. Hij neemt ons achtereenvolgens mee naar de totstandkoming van 

het campagneplan, het verkiezingsthema, de belangrijke acties en bijeenkomsten tijdens de 

campagne en ten slotte worden de negen idealen voor de komende periode kort uitgewerkt.

door eibert spaan 
lijsttrekker sGP-kamPen
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Onze campagnecommissie heeft op 
hoofdlijnen gebruikt gemaakt van het 
SGP-format-campagneplan. Een aantal 
leden heeft analyses gemaakt van de 
uitslag van de vorige verkiezingen en de 
verschuiving van het aantal stemmen 
per partij per wijk/dorpskern in beeld 
gebracht. Er zijn vervolgens doelgroepen 
benoemd waar de campagne zich op 
moet richten onder andere de vaste 
achterban (kernpopulatie), jongeren, 
nieuwe stemmers, gezinnen, senioren, 
agrarische sector, ondernemers en 
statushouders. 
Voorafgaand aan ‘de hoe-vraag’ is 
bepaald ‘wat’ met welk doel we willen 
communiceren per doelgroep. Per doel-
groep is besproken op welke terreinen 
er een relatie ligt met gemeentelijk 
beleid. Dit is bijvoorbeeld voor de agra-
riërs duurzaamheid en het pachtbeleid, 
voor senioren de Wmo-voorzieningen 
en de seniorenwoningen en voor de 
jongeren het aanbod van starterswo-
ningen en de starterslening. Voor de 
herkenbaarheid hebben we de top 5 
van kandidatenlijst gekoppeld aan de 
doelgroepen/thema’s. Bijvoorbeeld ons 
raadslid Jan Noorland, zelf tuinder in het 
tuinbouwgebied De Koekoek is gekop-
peld aan de doelgroep agrariërs. Hij 
herkent de kansen en bedreigingen van 
de sector en spreekt de taal van deze 
ondernemers. 

HET VERKIEZINGSTHEMA
Het thema voor de GR2018 is Samen, 
Geloofwaardig en Principieel. 
“Als SGP geloven we in de kracht van 
samenwerking. Alleen ga je mogelijk sneller, 
samen kom je verder. Daarom willen we 
samen met inwoners, gezinnen, bedrijven, 
het onderwijs, en de kerken werken aan 
het welzijn van onze inwoners en van onze 
mooie gemeente. Hierbij is draagvlak, 
geloofwaardigheid, en betrouwbaarheid 
heel belangrijk. In het maken van keuzes 
zijn voor ons de principes (uitgangspunten) 
vanuit de Bijbel het kompas.”

DE ACTIES
Onderstaand een aantal concrete 
acties/bijeenkomsten voor deze 
campagneperiode: 
•  Een themabijeenkomst Onder-

nemen & duurzaamheid waarbij de 
SGP-fractie van Overijssel een inhou-
delijke bijdrage levert over het thema 
duurzaamheid. Deze bijeenkomst 
wordt gecombineerd met werkbe-
zoeken aan een mbo-school en een 
agrarisch ondernemer. Het doel is 
aandacht voor ons speerpunt duur-
zaamheid en de doelgroep agrariërs. 

•  Een bijeenkomst in de binnenstad van 
Kampen waarbij Kees van der Staaij 
een bijdrage levert en de kandidaten 
zich presenteren in de context van de 
bijbehorende doelgroepen en speer-

punten. Op deze bijeenkomst worden 
ook de korte video’s getoond waarin 
kandidaten op een toepasselijke 
locatie de aandacht vragen voor hun 
doelgroep en speerpunt.

•  Op basis van de analyses hebben we 
een aantal wijken/dorpskernen gese-
lecteerd waar we op een zaterdag een 
aantal uren heel zichtbaar aanwezig 
zijn. We denken hierbij aan het bakken 
van hamburgers, het huren van een 
poffertjeskraam in combinatie met 
het huis-aan-huisbenaderen van 
inwoners. Hierbij is het doel dat we op 
een positieve manier in gesprek gaan 
over de thema’s die door de inwoners 
zelf naar voren worden gebracht. 
We willen vooral luisteren naar de 
verhalen van mensen en hun iets 
leuks/lekkers aanbieden. 

•  Op de avond voorafgaand aan de verkie-
zingen op 21 maart staat een kerkdienst 
gepland in de Dorpskerk in IJsselmuiden. 
De plaatselijke predikant zal hierin 
voorgaan. Het is een dienst waarin de 
afhankelijkheid van God en de voorbede 
voor de overheid centraal staan.

•  Een bezoek aan de ouderenmiddag van 
een aantal kerken. We vertellen hierbij 
iets over de gemeente, het bestuur, de 
SGP en over het werk als raadslid.

•  Zoveel als mogelijk is doen we mee 
aan interviews en debatten en laten 
we ons zien op bijeenkomsten voor 

De Kalverhekkenbrug en de Buitenkerk in Kampen

7DE BANIER     FEBRUARI THEMA-ARTIKEL



bijvoorbeeld ondernemers, mede-
werkers in de zorg et cetera. Ook het 
klassieke bezoek aan de markt hoort 
hierbij. Hierbij delen we een streek-
product uit en luisteren we naar de 
verhalen van mensen. 

•  We brengen een manifest uit over het 
tegengaan van eenzaamheid en over 
het thema duurzaamheid. 

Rond iedere bijeenkomst en bij ieder 
thema/speerpunt hebben we bepaald 
welke communicatiemiddelen we 
inzetten en welk medium hiervoor 
het geschiktst is. Hiervoor hebben we 
vijf korte filmpjes laten opnemen. De 
opname van video’s, de fotografie en de 
opmaak van het campagnemateriaal is 
uitbesteed aan professionals. 

Aan de hand van negen idealen 
willen we laten zien wat de inwoners 
de komende raadsperiode van de 
SGP-Kampen kunnen verwachten. 

DE IDEALEN
•  We richten de samenleving in volgens 

de normen en waarden van Gods 
Woord.

“Als SGP vinden we de normen en 
waarden vanuit de Bijbel heel belangrijk. 
Bijvoorbeeld dat we oog en hart hebben 
voor de zwakkeren. Dat we ons blijven 
inzetten voor goede zorg en dat de 
zondag ook echt rustdag blijft.”

•  Onze inwoners ervaren de gemeente 
Kampen als toegankelijk en betrouwbaar.

“Als SGP vinden we het heel belang-
rijk dat de gemeente toegankelijk en 
betrouwbaar is. De gemeente is er voor 
de inwoners en niet andersom. Wat 
wordt beloofd wordt nagekomen en 
afspraak is afspraak. Dat vinden we heel 
belangrijk.” 

•  We gaan vanuit rentmeesterschap om 
met onze goede schepping.

“Als SGP willen we vanuit rentmeester-
schap duurzaamheid bevorderen en ons 
blijven inzetten voor het behoud van de 
schepping. Dat betekent bijvoorbeeld 

dat we kritisch kijken naar de behoefte 
om alsmaar meer te willen consumeren. 
We willen initiatieven voor duurzaam-
heid stimuleren en vervuiling van het 
milieu tegengaan. De gemeente Kampen 
geeft hierbij het goede voorbeeld. Want 
goed voorbeeld doet goed volgen…”

•  Voldoende passende woningen en 
voorzieningen, ook in IJsselmuiden en 
de kernen.

 “Als SGP vragen we regelmatig 
aandacht voor IJsselmuiden en de 
andere kernen. Bijvoorbeeld wanneer 
het gaat over woningbouw of over basis-
voorzieningen. Voor ons is de vitaliteit 
van IJsselmuiden en de kleine kernen 
minstens zo belangrijk als een ‘brui-
sende’ binnenstad. Ook in IJsselmuiden 
en de kernen willen we voldoende 
woningen voor gezinnen en senioren. Zo 
kunnen onze inwoners zelf kiezen waar 
ze willen wonen. Dat is vaak daar waar 
familie en vrienden wonen en men zich 
het meest thuis voelt.”

•  Elke inwoner die zorg nodig heeft, 
ontvangt ook zorg.

“Als SGP vinden we het belangrijk dat 
iedereen die zorg nodig heeft deze zorg 

ook echt ontvangt. We maken hiervoor 
heldere afspraken met zorgaanbieders 
en reageren als gemeente adequaat op 
hulpvragen van inwoners. We zorgen 
ervoor dat de financiën op orde zijn, 
zodat er voldoende geld is om daadwer-
kelijk zorg te kunnen bieden. Mantel-
zorgers dragen we een warm hart toe. 
We willen extra aandacht voor hun vaak 
kwetsbare situatie.”

•   Verslaving wordt tot een minimum 
beperkt.

“Als SGP willen we verslaving tot een 
minimum beperken. We vinden het echt 
niet normaal dat mensen, ook jongeren, 
drugs gebruiken, overmatig alcohol 
nuttigen of verslaafd zijn aan sigaretten 
en games. Preventie en handhaving 
moeten steviger worden neergezet en 
de coffeeshop gaat dicht. Het is toch 
niet normaal dat mensen uit de wijde 
omgeving naar Kampen komen om hier 
hun drugs te kopen.”

• Ruimte voor ondernemerschap.

“Als SGP bieden we ruimte aan onderne-
merschap. Dat vinden we heel belang-
rijk. Ondernemers dragen flink bij aan 
de werkgelegenheid waardoor hun 

Cellebroederspoort Kampen
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werknemers en de gezinnen in eigen 
onderhoud kunnen voorzien. Denk 
hierbij ook aan het inperken van regel-
geving en het voeren van een recht-
vaardig pachtbeleid voor de boeren van 
het Kampereiland. We willen ons blijven 
inzetten voor een vitaal en aantrekkelijk 
Kampereiland.” 

•  Iedere inwoner heeft ten minste één 
persoon (naaste) die naar hem of haar 
omziet.

“Als SGP vinden we het belangrijk dat 
mensen niet eenzaam zijn. Dat iedereen 
iemand heeft die naar hem of haar 
omziet. Helaas is dat te vaak niet het 
geval. Eenzaamheid maakt mensen vaak 
verdrietig en het leidt tot psychische 
en lichamelijke klachten. Om dit tegen 
te gaan, willen we dat instellingen, 
kerken en verenigingen samen met 
de gemeente actie ondernemen. We 
denken hierbij aan het persoonlijk over-
handigen van een ‘IK-WORD-GEZIEN-
kaart’ in ieder huis. Op deze kaart staan 
namen van mensen die regelmatig naar 
deze inwoner omzien. Als er niemand 
blijkt te zijn, gaan we hierover het 
gesprek aan met de inwoner(s) om dit te 
organiseren. Wat zou het fantastisch zijn 
als hierdoor veel mensen zich minder 
eenzaam gaan voelen.”

•  Een zorgvuldig en solide financieel 
beleid.

 
“Als SGP vinden we het belangrijk dat 
de financiën van de gemeente op orde 
zijn. We beheren als het ware het geld 
van de inwoners, daar moeten we heel 
zorgvuldig mee omgaan. Daarom vinden 
we het belangrijk dat er eerst goed 
wordt nagedacht voordat het geld wordt 
uitgegeven en dat er voldoende geld 
achter de hand is voor tegenvallers. Met 
een financieel solide beleid voorkomen 
we verspilling van geld en houden we de 
lasten voor de inwoners zo laag mogelijk.”

Dat is wat wij belangrijk vinden en dat 
zijn onze idealen!

Zondagsrust
In steeds meer gemeenten zijn er koopzondagen waarop 

winkels open mogen zijn. Soms is dit zelfs het geval op alle 
zondagen. Het komt voor dat winkeliers die dat niet willen, 

gedwongen worden om open te zijn. Bij weigering worden zelfs 
boetes opgelegd. In de krant kunt u lezen over processen die in 
deze zaak gevoerd worden. De zondagsrust wordt bedreigd. De 
zondag als christelijke rustdag komt steeds meer onder druk te 
staan. 

Al meer Nederlanders zien de zondag niet meer als de door 
God gegeven rustdag. Zij besteden die dag naar eigen inzicht. 
Als zij willen winkelen, moet dat kunnen. Er worden heel wat 
congressen en andere bijeenkomsten op zondag gehouden. In 
veel sectoren van het maatschappelijke leven wordt de zondag 
al minder ontzien. De niet-noodzakelijke zondagsarbeid neemt 
toe. Velen zien de zondag als een uitgaansdag. Dat brengt met 
zich mee dat uitgaansgelegenheden geopend zijn. 

De SGP moet tegen dit alles duidelijk positie kiezen. De waarde 
van de zondag dient onderstreept te worden. De wet van God 
is bindend en heilzaam voor alle mensen. De Heere heeft de 
zondag gegeven om Hem te dienen en om te rusten van onze 
dagelijkse arbeid. Het is een zegen één dag per week niet te 
hoeven werken.

Een gevolg van de 24 uurseconomie zou weleens kunnen zijn 
dat er een toenemend aantal mensen uitgeput en overwerkt is. 
Hebben burgerlijke gemeenten wel voldoende oog voor de wet 
die aangeeft dat in de afweging omtrent koopzondagen rekening 
gehouden moet worden met de belangen van werknemers 
en kleine winkeliers? De overheid dient de zondagsrust te 
handhaven en te beschermen. Vrijmoedig, standvastig en 
liefdevol dient de SGP daarop te wijzen. 
‘s Zondags mogen we naar de kerk gaan. Op die rijke gave van 
God mag en moet gewezen worden. We mogen op de zondag 
in de kerk en in het huisgezin bezig zijn met de dingen van 
Gods Woord. Artikel 3 van het beginselprogramma van de SGP 
begint met deze woorden: “De overheid is als dienaresse Gods 
in haar ambt onvoorwaardelijk onderworpen aan 
Gods Woord en Wet, waarnaar zij geoordeeld 
zal worden.” Ook uit artikel 1 van het 
beginselprogramma van de SGP blijkt duidelijk 
dat de overheid is gebonden aan de beide 
tafels van de Wet des Heeren. Daar dient 
in liefde en bewogenheid op gewezen te 
worden, plaatselijk, provinciaal en landelijk. 

Ds. A. van Heteren 
vicevoorzitter

Deze column gaat over een van de belangrijkste thema’s voor de komende gemeente- 
raadsverkiezingen: vóór de zondagsrust. Het is een van onze speerpunten.
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info@geertsherenkleding.nl
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naar de stembus voor de gemeenteraden
2018 is voor de SGP een bijzonder jaar. We hopen in april het honderdjarig bestaan van de partij te herdenken.  

Een uitzonderlijk jubileum voor een politieke partij. Maar het is ook een verkiezingsjaar: op 21 maart D.V.  
mogen we onze stem uitbrengen voor de leden van de gemeenteraad.  

In zo’n jubileumjaar kom 
je er vaker toe om in oude 
Banieren te grasduinen. 

Hoe werd vroeger het belang 
van de gemeenteraadsverkie-
zingen verwoord? In De Banier 
van 60 jaar geleden, 22 mei 
1958, kwam ik een mooi artikel tegen: 
Waarom ook bij de gemeenteraadsverkie-
zingen op de kandidaat der SGP gestemd? 

ZELFDE PROFIEL
Met veel argumenten wordt aangegeven 
waarom de stem op de SGP nuttig en 
nodig is. Natuurlijk staan de principiële 
overwegingen voorop. Het gaat ook in de 
gemeenten om een bestuur gebaseerd 
op het woord van God. Dat betekent 
concreet bijvoorbeeld het waarborgen 
van de zondagsrust. In de woorden van 
1958: “de naleving van de heiliging van 
des Heeren dag en de rust daarop.”
Typisch SGP is ook het aandringen op 
zuinig en solide financieel beleid en het 
ruimte bieden voor eigen keuzes van 
gemeenten en voor bedrijven. Zestig jaar 
geleden klonk dat zo: “De SGP is er wars 
van dat gemeenten en ook het bedrijfs-
leven nog al meer onder het bestuur 
van de veelvuldige staatsbemoeienis 

gebracht zullen worden. ”Daarnaast komt 
ook het sociale gezicht uit de verf. Zo 
werd aangedrongen op ondersteuning 
van “de door werkloosheid getroffenen 
en hun gezinnen.” Kortom: de omstan-
digheden veranderen, maar het profiel 
van de SGP blijft in de kern hetzelfde. 

KRACHTIGE OPROEP
Het Banierartikel uit 1958 eindigde met 
een krachtige aanmoediging om te gaan 
stemmen. De kiezers werden met alle 
vrijmoedigheid aangespoord om hun 
stem uit te brengen op een kandidaat 
van de SGP. “Dat toch geen enkele kiezer 
thuis blijve. Het kan toch op één stem 
aankomen. Zelfs het toekennen van een 
zetel kan daarvan afhangen. Daarom 
verzuime niemand zijn plicht.”

Een oproep die ook bij de komende 
verkiezingen voluit actueel is. We 
hebben het de afgelopen jaren gezien bij 

besluiten rondom openstel-
ling van winkels op zondag of 
kwesties als het al dan niet 
aanvaarden van bordelen 
binnen de gemeentegrenzen: 
één stem kan de doorslag 
geven. 

In heel veel gemeentes komt de SGP 
zelfstandig uit, in andere via een geza-
menlijke lijst met de ChristenUnie. Ook 
in verschillende plaatsen waar de SGP de 
vorige keer nog niet meedeed, wordt nu 
campagne gevoerd voor een raadszetel. 
Het zou verheugend zijn als het groeiend 
aantal stemmen voor de SGP ertoe mag 
leiden dat ook in gemeentes als bijvoor-
beeld Harderwijk en Hardenberg de SGP 
van de partij mag zijn. 
Ora et labora! Bid en werk! 

door kees van der staaij
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Beste SGP’ers,

Op 24 april 2018 bestaat de SGP 100 jaar.

Een jubileum is het moment bij uitstek om terug te kijken. Al die jaren partijgeschiedenis worden gekenmerkt door constructieve 
politiek met een open Bijbel. Met dankbaarheid kijken we terug op het vele politieke werk wat al die jaren is verzet. In al die jaren 
partijgeschiedenis is God de Getrouwe geweest, ook als wij tekortschoten! Dat is wat in het jubileumjaar voorop moet staan. 

Een jubileumjaar is niet alleen een jaar van terugblikken, maar ook van vooruitkijken, van overdenken en bezinnen, van bewaren 
en ontwikkelen. Hoe kan de SGP in de toekomst met een open Bijbel constructieve politiek blijven bedrijven? Het “zoekt den vrede 
der stad” uit Jeremia 29:7 blijft de opdracht.  Maar net als in het verleden zal er in de toekomst een grens zijn aan constructiviteit. 
Die wordt bepaald door de open Bijbel: “Vrees God, en houd Zijn geboden, want dit betaamt allen mensen” (Pred. 12:13). Voor de 
toekomst blijft de zegen van de Heere onmisbaar: “Zo de HEERE de stad niet bewaart, tevergeefs waakt de wachter” (Ps. 127:1).

We zien ernaar uit om samen met u vorm te geven aan ons 100-jarig jubileum. We nodigen alle 30.399 
SGP-leden uit om mee te doen met de jubileumactiviteiten. (Zie daarvoor de pagina hiernaast.) 

Wie jarig is, trakteert. Daarom kan elk adres waar een SGP’er woont de speciale glossy en het rijk 
geïllustreerde jubileumboek tegemoetzien. 

Een hartelijke groet,

M.F. van Leeuwen
Partijvoorzitter

EEN VOORUITBLIK OP HET JUBILEUMJAAR

HET JUBILEUMLOGO
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JUBILEUMBOEK
Elk adres waar een SGP-lid woont, krijgt in de loop van het 
jaar het rijk geïllustreerde en in een prettig leesbare schrijf-
stijl geschreven jubileumboek Politiek bij een geopende Bijbel.   
Presentatie: partijdag 21 april.

JUBILEUMGLOSSY 
Op elk adres waar een SGP-lid woont, valt in april een glossy 
op de mat met boeiende interviews, historische foto’s en 
spraakmakende achtergrondartikelen. Een echt bewaarartikel!

PRENTENBOEK
SGP-jongeren komen met een prentenboek. 
Presentatie: SGP-jongerendag 10 maart.

ZATERDAG 10 MAART

SGP-jongerendag,  
Beatrixtheater Utrecht
Sprekers: minister Carola Schouten 
(Landbouw) en Kees van der Staaij

ZATERDAG 21 APRIL

Partijdag,  
NBC Nieuwegein
Sprekers: minister-president Mark Rutte, 
Kees van der Staaij en Maarten van 
Leeuwen

DINSDAG 24 APRIL

Jubileumbijeenkomst,  
Grote Kerk Dordrecht 
Sprekers: Maarten van Leeuwen, Kees 
van der Staaij en Willem Pos 
Samenzang en orgelspel door Pieter 
Heykoop

ZATERDAG 22 SEPTEMBER

Familiedag,  
Openluchtmuseum Arnhem
Ontmoet de Kamerleden bij speciale 
jubileumactiviteiten  

ZATERDAG 27 OKTOBER

Internationaal gezinscongres

JUBILEUMKALENDER

DIT KUNT U NOG MEER VERWACHTEN  
IN HET JUBILEUMJAAR:

CADEAU TWEEDE KAMER
Op dinsdag 24 april biedt de SGP ter gelegenheid van het jubi-
leum een bijzondere kunstuiting aan het Parlement aan.

JUBILEUMVIDEO
Video met opnames van (oud-)partijleiders en hun bijdrage 
aan 100 jaar SGP.
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Uw leverancier voor professional en particulier.  
Dealer van o.a.: New Holland, Weidemann, Avant, Husqvarna, Ego, Wacker, 
Wanner, Perfect, Electrocoup, Felco, Topcon, Hitachi, speelgoed, skelters & 
trampolines en een uitgebreide Shop met o.a. werkschoenen/klompen, 
werkkleding en een groot assortiment (tuin)gereedschappen. 

 
NEW HOLLAND AGRICULTURE T6 DYNAMIC COMMAND™ A NEW 
TRANSMISSION OF POWER 
 
Schonauwenseweg 17, 3994 MC  Houten. T. 030-6371295 

www.hoogendoornhouten.nl 
info@hoogendoornhouten.nl  

Nieuwe Tiendweg 16

2923 AE Krimpen aan den IJssel

T  0180 591581

F  0180 591582

E  info@spek.nl

www.spek.nl

Barneveldsestraat 11, 3927 CA Renswoude 
T. 0318 - 57 18 27 • E. info@vlastuin.eu • www.vlastuin.eu

• Exceptioneel transport

•  Machinetransport

•  Autolaadkranen

•  Projecten

•  Op- en overslag

•  Hijscapaciteit 40 ton

•  Transport engineering
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Het Europees Parlement heeft 
gestemd voor een totaalverbod op 
de pulsvisserij. Roelof Bisschop: “Dit is 
een zwarte dag voor de Nederlandse 
visserij. Een klap in het gezicht van 
onze vissers en hun gezinnen. En 
Europa helpt op die manier een 
duurzame visserijtechniek in één klap 
om zeep. Buitengewoon triest!”

De pulskor is een innovatieve techniek 
waarmee de hoeveelheid ongewenste 
bijvangst sterk verminderd wordt. Boven-
dien hebben de schepen minder brand-
stof nodig. Bisschop: “De Fransen gunnen 

onze vissers het licht in de ogen niet. Met 
oneigenlijke argumenten blokkeren ze 
deze verduurzaming. Helaas is een meer-
derheid in Brussel hierin meegegaan. 
De miljoenen euro’s die gestoken zijn in 
duurzamere visserij wordt op deze manier 
overboord gegooid. Het is een schande!”
De SGP wil zo snel mogelijk in debat met het 
kabinet om te kijken hoe het tij nog gekeerd 
kan worden. “We hopen dat de Europese 
visserijminister en de Europese Commissie 
inzien dat de pulskor datgene doet wat 
Europa wil: duurzame vismethoden en 
minder bijvangst. De Nederlandse vissers 
moeten op die weg door kunnen stomen.”

Zware klap pulsvisserij

Het geweld tegen christenen in Pakistan en India neemt 
hand over hand toe. Dat is een van de conclusies uit de 
nieuwe ranglijst van organisatie Open Doors. 

Jaarlijks publiceert deze organisatie een lijst van landen waar 
christenen het meest getroffen worden door geweld en andere 
vormen van vervolging om hun geloof. De SGP stelde, gesteund 
door CU en CDA, vragen op aan minister Zijlstra van Buitenlandse 
Zaken. Zij dringen er bij de minister op aan méér te doen om het 
lot van christenen in deze landen aan te kaarten. Kees van der 
Staaij: “het is schrikbarend hoe snel de situatie in landen als India 
en Pakistan verslechtert voor christenen. Aanslagen op kerken en 
christenen zijn er helaas aan de orde van de dag. Nederland moet 
meer doen om in gesprek te gaan met de betreffende landen en 
regeringen. Daarnaast is het pijnlijk om te zien dat Noord-Korea al 
zo lang bovenin de lijst staat. Er is echt een wonder nodig om die 
situatie te veranderen.” 

“’We willen geen black-outs in de gasvoorziening’ zei 
de directeur van de NAM in zijn nieuwjaarstoespraak. 
Begrijpelijk. Maar de Groningers willen geen black-outs 
door aardbevingen, en dát is minstens zo begrijpelijk. 
Veiligheid voorop!” Dat zegt Roelof Bisschop in het debat 
over de gaswinning in Grondingen. 

De Tweede Kamer spreekt hierover met minister Wiebes die verant-
woordelijk is voor het dossier Groningen. De noodzaak van dat debat 
is nog eens onderstreept door een van de zwaarste aardbevingen die 
vorige week in dit gebied plaatsvond. De SGP vindt dat de gaswinning 
verder moet worden verminderd. Roelof Bisschop: “Mogelijkheden 
daarvoor worden onderzocht, maar dat mag geen wegschuifactie 
worden. Als gekozen moet worden tussen veiligheid en leveringsze-
kerheid, moge helder zijn dat de SGP gaat voor het eerste.” 
De afgelopen periode bezochten diverse Kamerleden van de SGP het 
getroffen gebied. De SGP dringt aan op snellere schadeafhandeling 
en meer oog voor de klachten van de bewoners van het gebied. 

Veiligheid gaat voor  
leveringszekerheid

BEZORGDHEID OM 
HET GEWELD TEGEN 
CHRISTENEN
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VRIJDAG 2 FEBRUARI 

‘Dank- en zangdienst’ SGP Elburg
100-jarig jubileum 
Elburger mannenkoor OBK 
Ds. B.L.C. Aarnoudse
Ds. A.J. Mensink
19.30 uur
Elburg, Zuiderkerkstraat 1, Grote of St. 
Nicolaaskerk

WOENSDAG 7 FEBRUARI

Tijdrede pkv. Scherpenisse
Ds. J.M.D. de Heer
19.30 uur 
Scherpenisse, geb. GG

WOENSDAG 14 FEBRUARI 

Tijdrede SGP Waarde
Ds. D. de Wit
19.30 uur
Waarde, Meezeweg 2a, geb. GG

MAANDAG 19 FEBRUARI

Thema-avond pkv. Rijssen-Holten
“Pelgrim of Rentmeester?” 
Informatie rijssen.sgp.nl/actueel
19.30 uur
Rijssen, JF-School

WOENSDAG 21 FEBRUARI

Bezinningsdienst SGP Neder-Betuwe
Gemeenteraadsverkiezingen
ds. W. Mouw en ds. A. Snoek
m.m.v. Betuwse Bovenstemgroep
19.30 uur
Opheusden, geb. GG

WOENSDAG 28 FEBRUARI

Tijdrede SGP Harskamp
Ds. D. Zoet uit Ouddorp
19.30 uur
Harskamp, Harderwijkerweg 11, geb. HHG

WOENSDAG 28 FEBRUARI

Tijdrede SGP Staphorst
Ds G.W.S. Mulder
19.30 uur
Staphorst, Gemeenteweg, geb. HHG

VRIJDAG 9 MAART

Tijdrede
Ds. A. Schot
19.30 uur 
Doornspijk, Zuiderzeestraatweg West 
104, geb. Herv. kerk

VRIJDAG 16 MAART

Verkiezingsavond Neder-Betuwe
N. van Wolfswinkel (lijsttrekker)
Een van de Kamerleden
Van Lodenstein college Kesteren
Aanvang 20:00 uur

NB: voor alle in dit blad genoemde data geldt: ‘Deo volente’.
 
De volgende Banier verschijnt op donderdag 15 maart. Dat nummer is tevens de laatste Banieren die vóór de gemeente-
raadsverkiezingen verschijnt. De kopij kan tot en met donderdag 1 maart bij het partijbureau worden ingestuurd. U kunt zich 
richten tot J.S. (Sjon) van der Ree Doolaard via debanier@sgp.nl.
De daaropvolgende Banier zal op donderdag 17 mei verschijnen. Tussen de nummers van 15 maart en 17 mei verschijnt de 
jubileumglossy op 19 april. Daarin zullen echter geen varia in worden opgenomen. 

AGENDA

In Veenendaal werd de campagne op de gemeenteraadsver-
kiezingen van 21 maart 2018 afgetrapt. Marco Verloop en 
Kees van der Staaij drukken gebroederlijk de startknop in die 
officieel de campagnewebsite opent.

AFTRAP GEMEENTERAADSVERKIEZINGEN 2018

In verband met de digitale contributie- 
inning van afdelingsleden beschikken wij 
graag over zoveel mogelijk e-mailadressen. 
U zult dan per e-mail een verzoek ontvangen om uw contri-
butie te betalen. Indien wij nog niet over uw e-mailadres 
beschikken, kunt u dit doorgeven via: administratie@sgp.nl 
onder vermelding van uw naw-gegevens. Wie niet beschikt 
over internet en e-mail, krijgt de factuur nog steeds per post 
toegezonden. Dit bericht is niet van toepassing op leden die 
lid zijn van een plaatselijke kiesvereniging, omdat die contri-
butie-inning door het bestuur van de kiesvereniging gebeurt. 
Bij vragen kunt u ons bereiken via info@sgp.nl.

DOORGEVEN
E-MAILADRES
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Samen
Geloofwaardig
Principieel
in Kampen

Wat kunt u 
verwachten in het jubileumjaar?

GEMEENTERAADSVERKIEZINGENDE CAMPAGNE IS VAN START
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FOTOVERANTWOORDING
Pagina 1: De top van de kandidatenlijst voor de SGP in Kampen \ 
beeld door Julia-fotografie
Pagina 6: beeld Julia-fotografie 
Pagina 11 (onderaan), 15 (bovenaan) en 23: Wikimedia Commons
Pagina 16, aftrap verkiezingen: beeld Van der Wal Fotografie en Film
Pagina 29: beeld independent.co.uk

COLOFON
REDACTIE 

M.F. van Leeuwen 
(hoofd redacteur),  

J.S. van der Ree Doolaard 
(eind redacteur), 

drs. J.W. van Berkum,  
drs. J.A. Schippers, N. Bakker en 

A. Proos

REDACTIEADRES 
Partijbureau, Dinkel 7,  

3068 HB Rotterdam 
T 010 - 720 07 70 

E debanier@sgp.nl 
I www.sgp.nl

DIRECTEUR PARTIJBUREAU 
drs. J.W. van Berkum 

T 010 - 720 07 70 
E jwvanberkum@sgp.nl

MANAGEMENTASSISTENTE 
mw. A.C. Weerheim 

T 010 - 720 07 70 
E acweerheim@sgp.nl

ADMINISTRATEUR 
mw. M. Westerhout en 

mw. drs. S. Paul 
T 010 - 720 07 70 

E mwesterhout@sgp.nl

AFDELING COMMUNICATIE,  
VOORLICHTING EN VORMING (CVV) 

W. Doeleman, W. Goudriaan,  
mw. C.W. de Jong, 

drs. H. Pool en 
J.S. van der Ree  Doolaard 

T 010 - 720 07 75  
E voorlichting@sgp.nl

WETENSCHAPPELIJK INSTITUUT 
drs. J.A. Schippers (directeur), 

mw. mr. C.A. Everse 
T 010 - 720 07 85, 

E wi@sgp.nl

SGP-JONGEREN 
N. Bakker en mw. C.W. Pors 

T 010 - 720 07 80  
E beleidsadviseur@sgpj.nl

EERSTE KAMER 
P. Schalk en mr. D.J.H. van Dijk  

Binnenhof 22,  
2513 AA Den Haag 
T 070 - 312 92 00 

TWEEDE KAMER 
mr. C.G. van der Staaij, prof. dr.  
E. Dijkgraaf en dr. R. Bisschop  

Postbus 20018, 2500 EA Den Haag 
T 070 - 318 30 45 

E sgp@tweedekamer.nl

EUROPEES PARLEMENT 
drs. B. Belder 

T 06 - 224 579 15 
E b.belder@planet.nl 
I eurofractie.sgp.nl

STICHTING VORMINGS ACTIVITEITEN 
OOST-EUROPA 

K. Knulst  
E voe@sgp.nl

VORMGEVING 
DTP studio  

De Groot - grootsgedrukt.nl

LEDENADMINISTRATIE 
mw. S.E. van der Elst en 

mw. N. van Veen 
E administratie@sgp.nl

Opzegging van lidmaatschap of 
abonnement dient schriftelijk te 

geschieden voor 1 december.

ADVERTEREN 
Voor  advertentiemogelijkheden en 
tarieven kunt u contact  opnemen 

met Novente: 
wdankers@novente.nl

Binnen enkele jaren verdwijnt de acceptgiro. Het partijbureau zoekt een andere mogelijkheid 
voor de contributie-inning van de leden van een afdeling. 
Concreet: als wij beschikken over uw e-mailadres, kunt u binnenkort per e-mail het verzoek krijgen om 
uw contributie te betalen. In 2017 is dit voor het eerst op deze manier uitgevoerd. De e-mail ziet er dit 
jaar anders uit, omdat de SGP is overgegaan op een nieuw pakket voor ledenadministratie, maar beta-
ling via iDeal is weer mogelijk. 

Ook is bij de e-mail dit jaar een pdf-document toegevoegd met de factuur. Verder blijft het mogelijk om 
overbetalingen te doen. En zoals u weet, stellen wij die zeer op prijs! Overbetalingen komen geheel ten 
goede aan uw eigen afdeling.  

Wie niet beschikt over internet en e-mail, krijgt de factuur nog steeds per post toegezonden. 
Dit bericht is niet van toepassing op leden die lid zijn van een pkv, omdat die contributie-inning door het 
bestuur van de pkv gebeurt. 

Bij vragen hierover kunt u ons bereiken via administratie@sgp.nl of per telefoon 010-7200 770.

MEDEDELING 
digitale verzending factuur

Ons Tweede Kamerlid Elbert Dijkgraaf is helaas genoodzaakt zich, in verband met overver-
moeidheid, af te melden voor een periode van, zoals het er nu naar uitziet, drie maanden. 
Kees van der Staaij en Roelof Bisschop zullen zijn taken zoveel mogelijk waarnemen. 

Ook onze partijvoorzitter, de heer M.F. van Leeuwen, leeft in zorgvolle omstandigheden. 
Eind vorig jaar werd er prostaatkanker bij hem geconstateerd. Uit vervolgonderzoeken 
blijft dat er geen uitzaaiingen zijn. In februari zal hij een operatie ondergaan.  

Het hoofdbestuur en de medewerkers van de SGP wensen beiden Gods zegen toe voor 
herstel van krachten en medische behandelingen. In het bijzonder wat er staat in Psalm 
91 willen we hen toevoegen: “Die in de schuilplaats des Allerhoogsten is gezeten, die zal 
vernachten in de schaduw des Almachtigen.”

ZIEKTE & ZORG
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Van 0 naar 1 of meer
Op maar liefst 9 plaatsen probeert de SGP bij de gemeenteraadsverkiezingen van 21 
maart 2018 van 0 naar 1 zetel te gaan. Een flinke uitdaging, want vanuit het niets 
beginnen, is erg moeilijk. Alle reden om de 9 SGP-lijsten in het zonnetje te zetten. In deze 
Banier de eerste vijf. Waar wil de SGP de boodschap van Bijbelse politiek laten horen?

door henri pool

Waarom doet de SGP mee aan de gemeenteraadsverkiezingen?

De SGP is weer helemaal terug in Amersfoort met een jong 
bestuur, een fris campagneteam en een enthousiaste, onderne-
mende lijsttrekker in de persoon van Martijn Meeuse. De herin-
trede van de SGP in Amersfoort is winst voor de stad en voor de 
kiezer. Want ook de SGP-kiezers hebben jaren gewacht op het 
SGP-geluid en kunnen nu weer lokaal op de SGP stemmen. 

Wat zijn de speerpunten?

BETAALBAARHEID
• Betaalbare huisvesting voor starters.
• Lastenverhoging beperken voor inwoners.
DUURZAAMHEID
• Klimaatvriendelijk handelen door de overheid.

STABILITEIT
•  Elk kind heeft recht op een moderne school.
•  Geen gedwongen zondagsopenstelling van winkels; de 

rustdag is goed voor iedereen.
•  Veiligheid, betrouwbaarheid en respect voor overheid en 

de medeburger.

Waarom doet de ChristenUnie-SGP mee aan de  

gemeenteraadsverkiezingen?

Omdat we denken dat wij als christelijke partijen een bood-
schap hebben voor de inwoners van de gemeente Bronck-
horst.

Wat is de kernboodschap?

Samen werken aan: 
• Verantwoord leven
• Oog voor ieder die zorg nodig heeft 

• Leefbaar buitengebied 
• Samenwerken in de Achterhoek 
• Betrokken, openheid. 

SGP Amersfoort
Lijsttrekker: Martijn Meeuwse (38)
Slogan: SGP Amersfoort voor een betaalbare, duurzame en stabiele stad

ChristenUnie / SGP  
Bronckhorst
Lijsttrekker: Dick Ebbers (55)
Slogan: Bronckhorst, dat zijn we samen
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Waarom doet de SGP mee aan de gemeenteraads- 

verkiezingen?

Om met Gods zegen een tegengeluid te mogen geven tegen 
alles wat niet is naar Zijn heilige wil en wet, en dit ten goede 
voor al onze medeburgers.

Wat is de kernboodschap? 
Afbakenen: grenzen stellen zoals God die ons in Zijn heilige 
wet gegeven heeft.

Bedienen: inzetten ten goede voor medeburgers en oog 
hebben voor de kwetsbaren in de samenleving. 
Continueren: het verkiezingsprogramma in de praktijk 
brengen en met Gods zegen de daad bij het woord voegen.

Waarom doet de SGP mee aan de gemeenteraads- 

verkiezingen?

Er heerst veel onvrede onder de kiezers in Smallingerland. Dit 
komt door zaken die de laatste vier jaren gepasseerd zijn in 
de Smallingerlandse politiek, niet in het laatst op de christe-
lijke thema’s.

Wat is de kernboodschap?

Nu we voor het eerst aanwezig zijn, willen we een construc-
tieve bijdrage leveren, identiteitsgebonden waarden 

uitdragen en vertrouwen scheppen bij de plaatselijke 
burgers. We willen ook een duidelijke boodschap afgeven 
inzake de zondagsrust: in Smallingerland is er nog geen 
sprake van openstelling van winkels op zondag. Als dit punt 
in de toekomst behandeld wordt, willen we er als SGP bij zijn!

Wat is de samenvatting van de boodschap?

De SGP gaat voor een circulaire economie in Voorst. De 
gemeente dient bij alle zaken bewuste keuzes te maken 
vanuit de kernwaarde van rentmeesterschap.  We wonen in 
een fijne plattelandsgemeente, waar het woningaanbod voor 
jongeren echter te klein is. We willen minder uitstroom van 
de jonge Voorsternaren naar omliggende gemeenten.  Door 
de toekomstige uitbreiding van Airport Lelystad komt het 
voortbestaan van Vliegveld Teuge onder druk te staan. De 
SGP wil dat Teuge wordt gecompenseerd wanneer zij hier-
door gedwongen wordt activiteiten te beëindigen.

Ground Zero willen we eigenlijk niet meer. Dit Godonterende 
muziekfeest levert veel overlast op en brengt schade toe aan 
het welzijn van de jeugd. De SGP wil strenge handhaving van 
de regels en zet zich in voor bewustwording van de gevaren 
die dit soort festivals met zich meebrengt.

SGP Hoogeveen 
Lijsttrekker: Brand van Rijn (58)
Slogan: Samenleven is samen doen

SGP Smallingerland 
Lijsttrekker: Hendrik de Boer (44)
Slogan: Voor een waarde(n)vol Smallingerland

SGP Voorst 
Lijsttrekker: Arco Hak (56)
Slogan: Duurzaam Voorst 2.0
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Hoe lief hebt ú de zondag?

Word vandaag nog lid en geef zo blijk dat u de doelstelling van de vereniging onderschrijft 
en de zondagsrust en zondagsheiliging u alles waard is. Al vanaf 1 euro per jaar bent u lid van 
onze vereniging! U kunt zich opgeven via info@verenigingzondagsrust.nl of door te bellen 
naar (0317) 61 43 98. Ons kantoor is bereikbaar op werkdagen tussen 9.00 en 16.00 uur.

Wij beschouwen de zondag als een rijke zegen. We zouden, uit eerbied 

voor Gods instellingen, de rustdagviering graag op alle terreinen van 

het leven in ere hersteld zien. Daarom zien wij het als onze taak en 

roeping om onze medemens te wijzen op het gebod van de Heere 

inzake de wekelijkse rustdag.

Fred. van de Paltshof 15        3911 LA Rhenen        T.  (0317) 61 43 98        F.  (0317) 61 60 44        E.  info@verenigingzondagsrust.nl         IBAN NL98INGB0000878628 
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evordering van de Zondagsrust en de Zondagsheiliding



Na de vorige gemeenteraadsverkie-
zingen, in 2015, startte de SGP een 
nieuw zogenoemd ‘wittevlekkenplan’. 

Dit houdt in dat er in de periode tot aan 
de gemeenteraadsverkiezingen van maart 
2018 werd gezocht naar gemeenten waar 
de SGP potentie heeft om met een of meer 
zetels in de raad te komen. Dit keer doet 
de SGP in negen gemeenten extra mee. 

In de achterliggende jaren is er dus aan 
gewerkt om plaatselijke SGP’ers klaar te 
stomen om hen te laten deelnemen aan 
de verkiezingen van maart 2018.
Dat het een ‘wittevlekkenplan’ heet, kan 
verduidelijkt worden als de kaart op de 
website van de SGP bekeken wordt:  
sgp.nl/decentraal. Met verschillende 
kleuren en getallen wordt aangegeven 
hoe en met hoeveel de SGP daar verte-

genwoordigd is. Hoe verder naar het 
noordwesten en voornamelijk het 
zuidoosten, hoe minder ‘oranje vlekken’ 
we zien, bij wijze van spreken. Dat zijn 
de grote witte vlekken waar we het over 
hebben. De negen locaties die we in deze 
twee Banieren langsgaan, zijn de witte 
vlekken waar al voorzichtig een kleur 
doorheen schemert. Na 21 maart zullen 
we weten of er kleur bekend kan worden.

Wittevlekkenplan
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door sjon van der ree doolaard

Op sgp.nl/decentraal zijn op deze manier alle afdelingen, verenigingen en politici op te sporen. Hoe hoger 
de getallen, hoe meer SGP er is. Bij lage getallen, of zelfs de afwezigheid van getallen, is er minder SGP.  

De ‘witte vlekken’ buiten de biblebelt en in de grote steden zijn hiermee duidelijk te verbeelden.
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Voorgebakken

Voorgekookt

Vers 
verpakt

VoorgekooktVoorgekooktVoorgekookt

Vers 
verpakt

Akkerseweg 13b, 5321 HG Hedel, T +31 (0)73 599 20 93, E info@quiks.nl

ALL ABOUT

  POTATOES

QUIKS.NL

Voorgebakken

Een frisse kĳ k op úw cĳ fers.

Hoe goed bekijkt ú uw organisatie? Welke ontwikkelingen 

houden ú bezig? Welke cijfers vragen om uw aandacht? 

Van Ree Accountants kijkt graag met u mee. Natuurlijk, als 

accountant zorgen we ervoor dat u over de juiste cijfers 

beschikt. Maar dat zoveel bedrijven en non-profitorganisaties 

al 50 jaar met ons samenwerken, heeft een andere reden. 

Het is onze frisse kijk op de cijfers die verrassende inzichten 

oplevert. Opmerkelijke trends. Ontwikkelingen in het resul-

taat. Veranderende prestaties. Groeiende kansen. Met een 

frisse kijk zie je zoveel meer.

ALPHEN AAN DEN RIJN  |  BARNEVELD  |  DOORN  |  GELDERMALSEN  |  NIEUWEGEIN  |  ZWOLLE  

WWW.VANREEACC.NL

AUDIT & ASSURANCE  |  ACCOUNTANCY  |  BELASTINGEN  |  CONSULTANCY

VAN REE. EEN FRISSE KIJK OP CIJFERS.

Bestel
op onze

webshop!
Zuidzijde 131-133, Goudriaan   T + 31(0)183 58 33 33   E info@grootsgedrukt.nl 

grootsgedrukt.nl

Van kleine tot grote oplage, alles onder één dak. Altijd een 
passende drukwerk-oplossing van standaard tot exclusief. 
Scherp en kwalitatief. We maken bestellen makkelijk voor u.

Wat u ook
wilt drukken, 
druk het groots!



JOHAN: 
“Wat vindt de SGP 
van een mogelijk 

verbod op de puls-
visserij?”

De SGP wil juist meer ruimte 
voor de ‘puls’. Dan hoeven 
kotters geen kettingen meer 
over de bodem te slepen om 
platvis in het net te krijgen. Dat 
zorgt voor minder bodemver-
storing, minder ongewenste 
bijvangsten en minder brand-
stofverbruik. In plaats van ruim 
baan voor deze techniek, heeft 
het Europees Parlement (EP) 
onlangs echter gestemd voor 
een totaalverbod. Onbegrijpe-
lijk. Franse vissers vreesden 
hun Nederlandse concurrenten 
en hebben met negatieve, 
onjuiste beelden het EP meege-
kregen. Het EP heeft niet het 
laatste woord. De SGP hoopt 
dat de Europese visserijminis-
ters en de eurocommissaris 
alsnog ruimte geven. Daar gaan 
we voor.  

Politiek leiders van partijen 
treden heel vaak namens hun 
partij naar buiten. Hij spreekt 

namens de hele partij met bijvoor-
beeld de media. Hij of zij vertegen-
woordigt de partij. 

FRACTIEVOORZITTER
Maar wie is de politiek leider van 
een partij? De fractievoorzitter van 
een politieke partij die in de Tweede 
Kamer is vertegenwoordigd, is de 
politiek leider van die partij. Mari-
anne Thieme is dat dus voor Partij 
voor de Dieren, Jesse Klaver voor 
Groen Links, Kees van der Staaij 
voor de SGP, enz. Bij partijen die in 
de regering zitten, is het soms een 
minister die de politiek leider is. Bij 
de VVD is Mark Rutte de politiek 
leider. Het is bij een regeringspartij 
niet altijd een minister, want bij 
het CDA is Sybrand van Haersma 
Buma de politiek leider. Hij is geen 
minister, maar gewoon fractievoor-
zitter gebleven.
Je ziet wel dat er een verschil is 
tussen de periode dat er verkie-
zingen aankomen en de periode dat 
er geen verkiezingen zijn. In aanloop 
naar de Tweede Kamerverkiezingen 
is gedurende de campagne de lijst-
trekker ook de politiek leider. Als er 
geen verkiezingen zijn, is het dus de 
fractievoorzitter in de Tweede Kamer 
of een minister. 

TAKEN
We weten nu wie de politiek leider is, 
maar wat doet hij of zij? Wat zijn zijn/
haar taken? De politiek leider is bij 
grote gebeurtenissen het aanspreek-
punt voor de pers. Verder zal de poli-
tiek leider bijvoorbeeld binnen de partij 
draagvlak te creëren, ervoor te zorgen 
dat er eensgezindheid binnen de partij 
is. Als een politiek leider bijvoorbeeld 
heeft onderhandeld met anderen 
partijen en er is een akkoord, dan is 
het zijn taak om dat akkoord binnen 
zijn partij toe te lichten. Hij legt aan 
zijn partijgenoten verantwoording af 
waarom hij dit akkoord heeft gesloten 
en zal zijn achterban ervan proberen 
te overtuigen dat het akkoord dat hij 
heeft gesloten de moeite waard is. 

GEEN BAANGARANTIE
Als politiek leider de verkiezingen ingaan 
en als politiek leider na de verkiezingen 
doorgaan, is geen automatisme. De 
praktijk leert ons wel anders. Er zijn 
voorbeelden te noemen waarbij een 
persoon als leider de campagne inging, 
maar na de verkiezingen opstapte 
omdat de resultaten tegenvielen. Het is 
niet altijd na teleurstellende verkiezings-
uitslagen dat een politiek leider opstapt. 
Het kan ook tussentijds zijn.  Een recent 
voorbeeld daarvan is de situatie bij de 
SP. Emile Roemer stapte op en werd als 
fractievoorzitter en politiek leider opge-
volgd door Lilian Marijnissen.   

Geregeld lees of hoor je “De politiek leider van de …” Maar wat 

is een politiek leider eigenlijk? Heeft hij nog bijzondere taken? 

In dit artikel meer over de politiek leider.

door willen goudriaan

antwoord door hans maljaars
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XxxxIs duurzaamheid al een 
belangrijk speerpunt 
bij de SGP? 
Ongeacht iemands standpunt in het huidige klimaat- en 

energiedebat: de SGP Rijssen-Holten is ervan overtuigd dat het 

waardevol is om te streven naar een duurzame samenleving. 

Daarbij is duurzaamheid geen doel op zich. Het is een middel 

om een hoger doel te bereiken, namelijk een 

toekomstbestendige samenleving. 

In zo’n samenleving wordt rekening 
gehouden met ‘de behoeften van het 
heden, zonder het vermogen van de 
toekomstige generaties om in hun 
eigen behoeften te voorzien in gevaar 
te brengen’ (definitie VN-commissie 
Brundtland). Deze definitie betreft in het 
bijzonder ecologische duurzaamheid, 
waarbij het gaat om een verantwoord 
gebruik van de schaarse natuur-

lijke hulpbronnen bij het creëren van 
welvaart.

Een verantwoord gebruik van natuur-
lijke hulpbronnen heeft alles te maken 
met goed rentmeesterschap. De SGP 
Rijssen-Holten beschouwt dit als een 
expliciet Bijbelse opdracht: God als 
Schepper van hemel en aarde heeft ons 
het milieu, als het totaal aan levensom-

standigheden waarin mens en dier leven, 
in bruikleen gegeven. Goed rentmeester-
schap is in de eerste plaats een persoon-
lijke verantwoordelijkheid. De overheid 
is echter mederentmeester: als wet- en 
regelgever dient zij de belangen van het 
milieu te behartigen.

Kortom: wij zijn geen bezitter, maar 
beheerder van het milieu. Dat vraagt 

door andré scheppink 
Fractievoorzitter sGP-rijssen-Holten
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om verantwoord en voorzichtig 
handelen. Het is vanuit dit besef, en met 
de wens om actief en concreet bij te 
dragen aan het verduurzamen van onze 
samenleving, dat de SGP Rijssen-Holten 
naast het verkiezingsprogramma een 
aparte klimaat- en energienota heeft 
opgesteld. De nota is opgesteld onder 
voorzitterschap van raadslid Sander 
Haase samen met een aantal leden met 
specifieke kennis op dit terrein.

NOTA KLIMAAT EN ENERGIE
De nota beschrijft de positie van de SGP 
Rijssen-Holten in het huidige klimaat- en 
energiedebat wat betreft de omscha-
keling naar een duurzame(re) ener-
gieproductie en -consumptie. In deze 
nota wordt een aantal uitgangspunten 
geschetst die de overheid zou kunnen 
hanteren om effectief beleid te vormen. 
En er wordt ook een aantal concrete 
maatregelen benoemd die bijdragen aan 
een duurzamer Rijssen-Holten. De nota 
kan bij de komende collegeonderhande-
lingen, na de verkiezingen in maart, als 
input gebruikt worden.

DUURZAAMHEID IN BREDE ZIN
Vaak wordt het begrip duurzaamheid 
in enge zin gebruikt: het betreft dan 
klimaat, energie en milieu. Duurzaam-
heid is echter meer dan alleen verstandig 
omgaan met het klimaat, de verschil-
lende energiebronnen en het milieu. 
Veelal worden de volgende drie pijlers 
onderscheiden:
• de sociale pijler;
• de ecologische pijler;
• de economische pijler.

De SGP Rijssen-Holten wil bij de 
invulling van het begrip duurzaamheid 
naast de ecologische elementen ook 
kijken naar de sociale en economische 
aspecten ervan. Deze drie facetten, met 
een op de Bijbel gefundeerd wereld-
beeld als basis, vormen het kader 
waarbinnen we als SGP het gemeentelijk 
beleid wil vormgeven.

DUURZAAM EN EFFECTIEF BELEID
Een (ecologisch) duurzame samenleving 
vereist goed rentmeesterschap. Daarin 

bepleiten wij geen blind idealisme, maar 
wel gezond realisme. Zo’n nuchtere en 
gezonde houding kan worden bereikt 
door alle drie de  pijlers te betrekken 
bij het vormgeven van beleid of het 
nemen van maatregelen op het gebied 
van klimaat en energie. Juist de balans 
tussen de verschillende sociale, econo-
mische en ecologische aspecten maakt 
beleid zowel duurzaam als effectief.

In 2016 heeft de raad van Rijssen-Holten 
de Duurzaamheidsvisie 2016-2019 vastge-
steld. Daarmee hebben we ons ten doel 
gesteld om in 2020 de uitstoot van kool-
stofdioxide met 20% oftewel 48 kiloton 
ten opzichte van 2008 verminderd te 
hebben. Vanzelfsprekend gaat het daarbij 
niet zozeer om de CO2-uitstoot (CO2 is 
slechts een van de vele broeikasgassen), 
maar om het terugdringen van het 
fossiele energiegebruik. Tevens moet in 
2020 het aandeel hernieuwbare energie 
van de totale energiebehoefte minstens 
10% bedragen.

Deze doelstelling is ambitieus. Té ambi-
tieus wellicht. De huidige Duurzaam-
heidsvisie is namelijk niet voldoende 
concreet om het gewenste eindpunt 
te bereiken. En ik denk dat dit bij veel 
andere gemeenten, provincies en het Rijk 
niet veel anders is.

Om de duurzaamheidsdoelstelling te 
behalen zijn daarom ambitieuze en 
effectieve projecten nodig. Stil blijven 
zitten is geen optie. Er moeten heldere 
keuzes gemaakt worden – óók ten 
aanzien van bijvoorbeeld de inzet van 
windmolens en zonnevelden, projecten 
waarover de meningen in Rijssen-Holten 
nogal uiteenlopen. De realisering van 
juist dit soort projecten betekent dat 
het doel aanzienlijk dichterbij komt. 
Daarnaast draagt het formuleren van 
heldere en concrete antwoorden op het 
duurzaamheidsvraagstuk bij aan het 
voorkomen van vervelende situaties, 
zoals buurgemeenten die windmolens 
nabij de gemeentegrens willen plaatsen 
of burgers en bedrijven die met duur-
zaamheidsinitiatieven komen waarop 
raad en college (nog) geen antwoord 
hebben.

DOEL: EEN REALISTISCHE 
UITVOERINGSAGENDA
Gezond realisme kan twee dingen 
betekenen: óf de doelstelling wordt naar 
beneden bijgesteld, óf raad en college 
zetten alle zeilen bij om toch die ambiti-
euze stip op de horizon te bereiken. De 
SGP Rijssen-Holten kiest met overtuiging 
voor het laatste.

De kernboodschap van de Nota Klimaat en 
Energie is dat raad en college van Rijs-
sen-Holten zo snel mogelijk een heldere 
en realistische uitvoeringsagenda moeten 
formuleren voor de transitie naar een 
duurzame(re) energieproductie en 
-consumptie in onze gemeente. Deze 
uitvoeringsagenda dient in nauw overleg 
met de verschillende belanghebbenden 
opgesteld te worden, zoals bedrijven, 
woningcorporaties én burgers. Alleen 
dan kan effectief invulling worden 
gegeven aan een realistisch klimaat- en 
energiebeleid.

Maken we als SGP, zowel landelijk, 
provinciaal en lokaal, het verschil bij het 
klimaat- en energiebeleid of laten we 
de regie over aan seculiere partijen met 
blinde ambities zoals GroenLinks? 

De nota is te vinden op onze website  
rijssen.sgp.nl/notaenergie
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 E info@depatersloopwerken.nl  |  T 055 506 14 02

PRODUCTIE

MONTAGE

ONTWERP

Riezebos Constructie is gespecialiseerd in het ontwerpen, 
produceren en monteren van staalconstructies voor diverse 
bouwwerken. 

Het is in de meeste gevallen verstandig om al in een vroeg 
stadium van uw plannen met ons bedrijf in contact te treden. 
We kunnen dan praktisch met u meedenken om zo tot een 
voordelig ontwerp te komen. Neem contact met ons op of 
bezoek onze website.

Nylonstraat 9
8281 JX Genemuiden
Tel. (038) 385 54 66

info@riezebos-constr.nl
www.riezebos-constr.nl
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Techno West Services
vorkheftrucks - verreikers - terminaltrekkers

Techno West Services B.V.
Weihoek 6
4416 PX Kruiningen

E-mail : verkoop@technowestservices.nl
Tel.      : +31 (0) 113 312 186
Mob. : +31 (0) 654 774 755
Fax : +31 (0) 113 313 075

verkoop - verhuur - onderhoud www.technowestservices.nl



27JONGEREN

TWINTIGER OP DE KANDIDATENLIJST

21 maart zijn de gemeenteraadsverkiezingen. Op SGP-lijsten staan diverse 

jongeren, onder wie Willem-Jan Verdoes (20) in Zuidplas. In die gemeente heeft 

de gezamenlijke ChristenUnie/SGP-fractie maar liefst 6 van de 27 zetels. In dit 

artikel spreken we Willem-Jan over zijn politieke ambities.

door maarten van nieuw amerongen 
Politiek secretaris sGP-jonGeren

Waarom heb je je verkiesbaar gesteld?
“Om ervoor te zorgen dat er geen rekening naar de toekomst 
wordt geschoven. Dat geldt voor financieel-economische kwesties, 
maar ook als het gaat om rentmeesterschap. Dat is niet vanzelf-
sprekend in de gemeente Zuidplas. Als ChristenUnie/SGP-fractie 
hebben we een geweldig verkiezingsprogramma liggen, waarin 
we heel kort samengevat vertellen wat Jezus Christus ons leerde: 
God liefhebben boven alles en onze naaste als onszelf.”

Hoe groot is de kans dat je in de raad komt?
“Die kans is heel aannemelijk. Momenteel hebben we zes 
zetels, namens de ChristenUnie/SGP kom ik op plek vijf. Maar 
we wachten 21 maart af.”

Over welke kwaliteiten moet een goed raadslid beschikken?
“Mijns inziens moet een raadslid allereerst goed kunnen luis-
teren. Politici spreken al veel te veel. Ook is betrokkenheid op 
het dorp of de stad een vereiste. Zonder dat kun je onmogelijk 
een goede volksvertegenwoordiger zijn. Daarnaast moet je 
goed kunnen samenwerken. Je moet een echte teamspeler zijn 
in de eigen fractie, maar ook met de gehele gemeenteraad. Als 
christenpoliticus heb je de Bijbel als fundament. Daarom past 
ons bescheidenheid, eerlijkheid en betrouwbaarheid. En ten 
slotte is voor een raadslid humor en zelfspot heel belangrijk.”

Welke ervaringen heb je bij SGP-j opgedaan, die van pas 
kunnen komen in de campagne en het raadswerk?
“Als landelijk bestuurslid kom ik op vele plekken in het land. 
Ik heb veel mensen gesproken en het is geweldig om met de 

achterban in contact te zijn! Gedurende mijn tijd in het bestuur 
heb ik de nodige leidinggevende vaardigheden opgedaan en 
geleerd om inhoudelijk en effectief te vergaderen. Ook het contact 
met externen en andere politieke jongerenorganisaties was erg 
leerzaam. Na twee jaar in het bestuur van SGP-jongeren te hebben 
gezeten, wil ik nu de stap maken naar het echte politieke werk.” 

Waarom is het belangrijk dat jongeren betrokken worden bij 
de lokale politiek?
“Politiek gaat over jongeren. Ik wil niet dat er een rekening naar 
de toekomst wordt doorgeschoven. Daarnaast kan de energie 
van jongeren van pas komen in de campagne, maar ook in de 
raad! En politiek heeft een kweekvijver nodig. Dus is het ook 
van belang dat men in een vroeg stadium betrokken is bij chris-
telijke politiek.” 

Wat kunnen jongeren leren van ouderen?
“Jongeren kijken anders naar zaken dan ouderen. De gemid-
delde leeftijd in de gemeenteraad is landelijk rond de 53 jaar, 
op zichzelf is dit prachtig, het zijn mensen met levenservaring. 
Hier kleven echter ook nadelen aan. Ouderen hebben soms de 
neiging om volgens een bepaald stramien te denken. Daarmee 
wil ik niet zeggen dat jongeren vergeten worden, maar het zou 
goed zijn als er meer jongeren in de raad zouden komen, als 
vertegenwoordiger van de jongere generaties. Leuk feitje: de 
SGP levert relatief gezien de jongste raadsleden.”



28 EUROPA

Ongeveer 70 procent 
van het EU-beleid en 
de EU-regelgeving 

heeft gevolgen voor regio’s en 
gemeenten, aldus het Euro-
pese Comité van de Regio’s, 
het officiële 350 leden tellende 
adviesorgaan van lokale en 
regionale overheden in de 28 
EU-lidstaten. Decentrale over-
heden in Nederland kunnen niet 
om de EU heen en tegelijk kan de 
EU niet zonder gemeenten om 
tot een succesvolle uitvoering 
van haar beleid en regelgeving 
te komen. Daarnaast stelt de 
EU veel geld beschikbaar voor 
economische ontwikkeling, 
het creëren van banen en de 
verduurzaming van de maat-
schappij in de vorm van subsi-
dies en fondsen die uiteindelijk 
bij bedrijven, kennisinstellingen 

of maatschappelijke organisaties 
in gemeenten terechtkomen. De 
EU biedt gemeenten en regio’s 
ook een populair platform voor 
grensoverschrijdende samenwer-
king (zoals Interreg en Urbact), 
met het oog op het uitwisselen 
van goede praktijkvoorbeelden 
en het gezamenlijk agenderen 
van beleidsinitiatieven. 

COMITÉ VAN DE REGIO’S
Het Comité van de Regio’s, 
met daarin twaalf Nederlandse 
leden, geeft steden en regio’s 
een formele stem in het EU-wet-
gevingsproces zodat rekening 
wordt gehouden met het 
standpunt en de behoeften van 
regionale en lokale overheden. 
De Commissie, de Raad van de 
EU en het Europees Parlement 
(EP) moeten het Comité raad-
plegen voor beslissingen die 
lokale en regionale overheden 
aangaan, zoals over volksgezond-
heid, onderwijs, werkgelegen-
heid, sociale zaken, economische 
en sociale cohesie, vervoer, 
energie en klimaat. Wanneer 
het Comité een wetsvoorstel 
ontvangt, brengt het daarover 
advies uit aan de betrokken 
EU-instellingen. Het is belangrijk 
dat de EU-beleid maakt waarmee 
gemeenten en regio’s goed uit 
de voeten kunnen, beleid dat 

aansluit bij de dagelijkse praktijk 
van gemeenten en provincies. En 
voor gemeenten en provincies 
kan het omgekeerd nodig zijn 
om, als ze iets willen bereiken, 
aan te kloppen bij de EU.

CIRCULAIRE ECONOMIE
Een actueel voorbeeld van beleid 
wat impact heeft op decentraal 
niveau is het op 20 december 
2017 bereikte voorlopig akkoord 
tussen de Raad en het EP over 
het afvalpakket, bestaande uit 
de kaderrichtlijn afvalstoffen, 
de verpakkingsrichtlijn en de 
richtlijnen inzake storten en 
inzake afgedankte elektronische 
apparatuur. Dit pakket voorziet 
in bindende streefcijfers voor 
afvalvermindering, een betere 
controle van het afvalbeheer 
moeten waarborgen, het herge-
bruik van producten moeten 
bevorderen en in alle EU-landen 
tot betere recycling moeten 
leiden. Dit werkt een meer circu-
laire economie in de hand, een 
economisch systeem dat bedoeld 
is om de herbruikbaarheid van 
producten en grondstoffen te 
maximaliseren en waardevernie-
tiging te minimaliseren. In de loop 
van dit jaar staat de definitieve 
bekrachtiging van het akkoord 
namens de Raad en Parlement 
gepland.

�De�gemeenten�
hebben zeker 
iets met de EU 
te maken 

door walter van luik 
beleidsmedewerker ecr en euroFractie cu-sGP

Gemeenten en de EU
Wat hebben de Europese Unie (EU) en gemeenten met elkaar te maken? In dit themanummer over de 

gemeenteraadsverkiezingen een korte schets van de wisselwerking tussen gemeenten en Brussel. 
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door menno de bruyneKERKEN VALLEN. WIJ ZWIJGEN.
Al jaren staat er in dagblad Trouw een paar keer per week een column 
van de van oorsprong Algerijns-Franse journalist, columnist en schrijver 
Sylvain Ephimenco. Het stukje in Trouw van 13 januari is het voluit waard 
overgenomen te worden in De Banier.

Het gaat over christenvervolgingen. En 
de doodse stilte daarover in het westen. 
Aanleiding was een foto van het opblazen 
van de Gouden Kandelaarkerk in de 
Chinese stad Linfen. Niet opgeblazen 
door al dan niet islamitische terroristen, 
maar door de Chinese machthebbers, 
diezelfde machthebbers waar ons staats-
hoofd en onze minister-president als een 
knipmes voor buigen.

VUURKRACHT 
“De foto die deze krant gisteren 
publiceerde, heeft me vervolgens de 
gehele dag beziggehouden. Natuurlijk en 
helaas weet ik genoeg over aanslagen die 
de laatste jaren op kerken en moskeeën 
werden gepleegd. Over gelovigen die 
nietsvermoedend in hun godshuizen bijeen-
kwamen om te bidden en te zingen. En over 
ontploffingen en vuurkracht die vervolgens 
diezelfde vreedzame gelovigen in een 
bloedige en van pijn schreeuwende massa 
veranderden. Maar hier ging het over een 
terroristische aanslag van overheidswege. 

De Chinese overheid. Legaal en bijna routi-
neus. Hier vielen geen doden.
En toch was het alsof het hart van de 
Chinese christenen werd uitgerukt en 
vermorzeld. Het was een enorme kerk, 
schreef Gijs Moes, de Gouden Kande-
laarkerk in de provincie Shanxi. Volgens 
christelijke organisaties die de vervolgde 
christenen in de wereld bijstaan, zouden er 
rond de 80 miljoen christenen zijn in China.

HARTVERSCHEUREND
De foto is hartverscheurend. Je ziet uit 
een rookwolk de kerktoren met een rood 
kruis erop schuin staan, klaar om enkele 
seconden later te vallen en in puin te veran-
deren. De politie had explosieven in een 
ondergrondse ruimte van de kerk gebracht. 
Ze hadden ook de toegang van deze kerk 
kunnen versperren om haar als gebouw te 
kunnen behouden. Of een plaatselijke afde-
ling van de Chinese Communistische Partij 
erin kunnen vestigen. Ooit zal het regime 
plaats moeten maken voor een meer 
tolerant bewind. Maar Chinese commu-
nisten maken kennelijk godshuizen het liefst 
met de grond gelijk. Zoals ze vanaf eind 
jaren negentig duizenden levens van Falun 
Gong-aanhangers hebben vernietigd. 

We zwijgen. Ook over de miljoenen chris-
tenen die in China worden onderdrukt. En 

wij in Europa? We kopen Chinese petjes, 
broeken, speelgoedjes per vracht. We 
verkopen Europese bedrijven, voetbalclubs, 
wijngaarden en kastelen aan Chinezen. We 
ontvangen in steeds groteren getale Chinese 
toeristen. Of gaan, zoals de Franse president 
Macron deze week, naar China en schenken 
president Xi Jinping een paard. Bijna tegelijk 
met deze schenking ging de Gouden Kande-
laarkerk naar de vlakte. We zwijgen. 

KOPEN EN VERKOPEN
Ook over de miljoenen christenen die in 
China worden onderdrukt. We zwijgen, we 
kopen en verkopen. Misschien is dit het 
beeld dat een beschaving die gedoemd is te 
verdwijnen meestal geeft. Te zwak nog om 
zich met iets anders dan met mercantiele 
activiteiten bezig te houden.

We zwijgen overigens ook over al die andere 
christenen die overal in de wereld als 
honden worden behandeld. In Noord-Korea, 
Afghanistan, Pakistan, India of Egypte. 
Volgens het Franse dagblad Le Figaro, dat 
zich baseert op het deze week verschenen 
rapport over vervolgde christenen van 
Open Doors, zijn er wereldwijd in 2017 een 
stuk of 793 kerken aangevallen of (deels) 
vernietigd. Deze organisatie houdt ook bij 
hoeveel christenen wegens hun geloof zijn 
vermoord: 3066. Alleen al in Pakistan zijn er 
168 aanvallen op kerken geweest. 

Wel zegt paus Franciscus af en toe iets hier-
over. Tussen vurige pleidooien over tal van 
andere onderwerpen…” 

De foto uit Trouw: Wéér een kerk neergehaald.
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Volg nu een training bij

Schrijf je snel in op www.sdpadvies.nl

Effectief bemiddelen
Wat moet je doen als je betrokken raakt 
bij een conflict? Hoe vermijd je dat je 
partij wordt als je gaat bemiddelen? In 
deze training leer je tijdens een inter- 
actief programma de do’s en de dont’s. 
Zo voorkom je als manager, bestuurder, 
toezichthouder of commissaris dat een 
conflict in jouw organisatie uitgroeit.  
Bij deze training krijg je het boek, Beter 
Bemiddelen gratis.

Human Dynamics Basiscursus

Door Human Dynamics ontdek je opnieuw  
jezelf en vandaar uit ook de mensen in je  
directe omgeving. Het leidt tot een basale 
zelf-acceptatie. Daarnaast zie je na het 
volgen van de training ook helder waar je 
groeimogelijkheden liggen. 
Die ontwikkelpunten zullen er voor zorgen,  
dat je beter tot je recht komt, effectiever 
wordt en beter kunt samenwerken.  
Human Dynamics voor ieder die met 
mensen werkt. 

Coachen is een kunst
Tijdens de trainingsdagen groei je door tot 
een zelfbewuste coach die vaardigheden 
en kennis in huis heeft om coaching tot op 
een professioneel niveau aan te pakken.  
Je maakt intensief kennis met de verbluffend 
pragmatische en effectieve methodiek: 
de oplossingsgerichte benadering (Solution  
Focused Approach). Dit zal je helpen in  
het begeleiden van medewerkers,  
studenten, cliënten, collega’s, leerlingen en 
natuurlijk van mensen in je omgeving. 
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Actualiteiten en ontwikkelingen in politiek en samenleving 
door Menno de Bruyne, voorlichter Tweede Kamerfractie SGP

RONDJE
BINNENHOF
Met de voor-
jaarsvakantie in 
het vooruitzicht 
staat er weer een 
rondje Binnenhof 
gepland, en wel 
op zaterdag 24 
februari. Opgeven 
kan als altijd op 
mdebruyne@
tweedekamer.nl en 
06 1254 1741. Van 
harte welkom in 
“De Residentie”! 

Zoals het zo vaak gaat, 
zo ging het ook nu 
weer. Er verschijnt 
een bericht in de 
media. De politicus 

wordt ondervraagd. Die zegt 
“zich niet te herkennen in het 
beeld dat is geschetst.” 
Andere kranten, de radio en de 
tv duiken er ook bovenop. De 
politicus herhaalt dat er niets 
mis is. Andere politici spreken 
schande.De politicus wringt zich 
in allerlei bochten.De journa-
listen graven en vinden nieuwe 
feiten. Columnisten halen de 
politicus over de hekel.Wanhopig 
verzint de politicus een smoes. 
Commentatoren concluderen 
dat de positie van de politicus 
onhoudbaar is geworden.  En 
dan, na rijp beraad, ‘in het 
belang van mijn partij’, ‘om onze 
idealen niet te beschadigen’, 
treedt de in het nauw gedreven 
politicus alsnog af. 

HAASJE 
Het is een overbekend scenario 
en dit keer was PVV-baas 
Geert Wilders het haasje. Het 
Binnenhof zal het voortaan 
zonder hem moeten doen en dat 
is wennen geblazen. Want hoe je 
ook over de reus uit Venlo denkt, 
dat hij spraakmakend was, zal 
wel niemand ontkennen. Maar 
ja, hij had natuurlijk kunnen en 
moeten weten dat hij fout zat. En 
goed fout ook!

Want laten we eerlijk zijn. Je 
bent een befaamd Kamerlid, je 
loopt al ruim 20 jaar rond op 
het Binnenhof, je neemt Jan en 

allemaal de maat, en dan geef je 
een appartement dat je krijgt van 
een oud-diplomaat van Amerika 
niet op in het geschenkenregister. 
Tsja, dan ben je toch wel een 
domoor-eerste-klas. Sorry hoor, 
zelfs m’n Turkse vriendin voelde 
op haar kussentjes aan dat dit 
geen zuivere koffie is. Een appar-
tementje in Scheveningen! Op 
een toplocatie! Voor de somma 
van 135.000 (honderdvijfender-
tigduizend!) euro’s! Ge-kre-gen! 
Helemaal voor nop! Van een 
Amerikaan die in Nederland maar 
één ding moest doen, namelijk de 
belangen behartigen van Amerika. 

WAAKHONDEN 
Geen wonder dat de hele vader-
landse pers massaal over Geert 
Wilders heen viel. Die probeerde 
zijn gezicht nog te redden het 
de even domme als doorzichtige 
smoes dat dit cadeautje een 
privékwestie was. Maar daar 
lieten de dappere en objectieve 
waakhonden van NRC-Handels-
blad en NOS zich natuurlijk niet 
door van de wijs brengen. Niks 
privé! Een politicus moet trans-
parant zijn! Dáárom hebben we 
een geschenkenregister. Kamer-
voorzitter Arib geeft zelfs nog de 
chocoladeletter (een K) op die ze 
van Sinterklaas kreeg namens 
het Vaticaan. Dus een apparte-
ment van 135.000 euro van een 
Amerikaanse diplomaat moet 
dan zéker worden opgegeven.

Zelf vind ik het erg jammer dat 
er nu een eind is gekomen aan 
de politieke carrière van Geert 
Wilders. Een persoonlijk drama, 

maar politiek gezien was zijn 
vertrek onvermijdelijk. En het 
bewijst maar weer eens hoe 
goed het is om in een demo-
cratie onbevooroordeelde, vast-
houdende en faire journalisten 
te hebben die niet aarzelen om 
zonder aanzien des persoons 
misstappen aan de kaak te 
stellen. Stilletjes ben ik soms 
echt apetrots om in zó’n land te 
mogen leven.     

ALEXANDER 
Iemand die Geert Wilders op z’n 
eigen manier zal missen, is Alex-
ander Pechtold. Het zal voor de 
D66-voorman even wennen zijn 
zonder z’n meest geliefde tegen-
stander. Beide heren waren 
natuurlijk elkaars tegenpolen, 
maar juist dáár profiteerden 
beide partijen van. 

Maar goed, D66 is natuurlijk 
de kampioen van de open-
baarheid. Pechtold is daarom 
stukken transparanter dan 
‘ome Geert’. Reken maar dat als 
Pechtold zo’n appartementje zou 
hebben gekregen, hij dat in het 
geschenkenregister zou hebben 
opgegeven. Zo zie je maar weer: 
eerlijk duurt het langst…

DOM, DOM, DOM
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Er zijn veel politieke partijen in Neder-
land. Laat uw stem niet verloren 
gaan. Op welke partij moeten we 

stemmen? Op de SGP. Niet omdat deze 
partij volmaakt is, maar wel omdat deze 
partij zich ten doel stelt de beginselen van 
Gods Woord op staatkundig terrein tot 
meerdere erkenning te brengen in ons 
land. De SGP streeft naar handhaving en 
doorwerking van de beginselen verwoord 
in het Program van beginselen. De SGP wil 
erop wijzen dat de overheid als diena-
resse Gods in haar ambt onvoorwaardelijk 
onderworpen is aan Gods Woord en Wet. 
De overheid dient te zorgen voor een 
inrichting van de samenleving overeen-
komstig de in Gods Woord geopenbaarde 
normen en dient de naleving van deze 
normen voor te staan. Ook zal de overheid 
rekenschap moeten afleggen aan God. 
Calvijn schrijft in zijn commentaar op 1 
Timotheüs 2:1 en 2 dat de vorsten en magis-

traten aan God rekenschap moeten geven. 
Daar moet de overheid in liefde en ernst op 
gewezen worden.

Binnenkort zal de SGP honderd jaar 
mogen bestaan. Het is een goede zaak 
zich in het verleden te verdiepen, om 
kennis te nemen van de principes en de 
verwerking daarvan tot lering, correctie en 
aansporing in het heden. In het verleden 
werd ernstig en bewogen opgeroepen tot 
een terugkeer naar Gods Woord en Wet. 
Ir. Van Dis wees er op 1 november 1972 
op dat iedereen voor God gedagvaard zal 
worden en geoordeeld zal worden naar 
Gods Wet. Ook wees hij op de overwin-
ning die door Christus is behaald: “Die 
overwinning staat vast. De wereld kan nog 
zoveel in beweging zijn, er kunnen nog 
zoveel oorlogen plaatshebben en de Kerk 
kan nog zoveel verdrukt worden, de over-
winning is aan de Heere Jezus Christus en 
in en door Hem aan de Kerk.” De Heere 
geve dat ook in de toekomst de begin-
selen van de SGP mogen doorklinken in 
de gemeente, in de provincie, in ons land 
en in Europa. De Heere schenke aan de 
vertegenwoordigers van de SGP begin-
selvastheid, deskundigheid en bekwaam-
heid. Eerlijk en bewogen dient gewezen te 
worden op de eisen van Gods Woord voor 
ieder mens. De inbreng van de SGP zij tot 
zegen voor ons land en volk. Het klinke 
ook in de toekomst door: “Vrees God en 
houd Zijn geboden, want dit betaamt allen 
mensen” (Prediker 12:14). 

Gemeenteraads- 
verkiezingen en jubileum

Op 21 maart D.V. zullen er gemeenteraads- 

verkiezingen worden gehouden. 
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Zwijgen is vaak gemakkelijker dan spreken. Wanneer spreken betekent dat we tegenstand krijgen, 
is het de neiging van ons natuurlijke bestaan om te zwijgen. Het is alleen door Gods genade dat een 

mens bidt: “Heere, open mijn lippen, zo zal mijn mond Uw lof verkondigen” (Ps. 51:17). 

David ging door zijn zonde zwijgend over de 
wereld, en dat werd hem tot smart. Zijn zonde 

veroorzaakte zwijgen, en zijn zwijgen werd hem 
tot zonde. Wanneer God een mens bekeert, 
wordt het hem tot smart dat hij God onteert 
en Zijn geboden overtreden heeft. Wie door 

het ware geloof kennis heeft gekregen aan de 
gerechtigheid van Christus zegt: “Ik boodschap 

de gerechtigheid in de grote gemeente; zie, 
mijn lippen bedwing ik niet” (Ps. 40:10). Dan is 

er een hartelijke begeerte om de lippen niet 
langer te bedwingen, maar met onze mond 

Gods lof te verkondigen. Maar tegelijkertijd is het de praktijk in 
het leven van Gods kinderen: “Want het goede, dat ik wil, doe ik 

niet” (Rom. 7:19). Zoveel vrees om te spreken, zo vaak geneigd 
om te zwijgen!

Is er in de politiek ook niet vaak de vrees om bespot te worden, 
om niet voor vol aangezien te worden door andere partijen? 

Christelijke politiek zal toch hierdoor gekenmerkt worden: 
“Zie, mijn lippen bedwing ik niet.” 

Wanneer Gods geboden met voeten getreden worden: 
“Zie, mijn lippen bedwing ik niet.” 

Wanneer we belijden dat op het verlaten van Gods wetten de 
oordelen moeten volgen: 

“Zie, mijn lippen bedwing ik niet.” 

Wanneer ons land zich uitleeft in zonden op 
seksueel gebied: 
“Zie, mijn lippen bedwing ik niet.” 

Maar ook wanneer in eigen partij de Bijbelse 
beginselen met betrekking tot het regeerambt 
voor vrouwen niet langer erkend worden: 
“Zie, mijn lippen bedwing ik niet.”

Maar voor David gold wel dat hij wist waarover 
en waaruit hij sprak. Hij sprak van gerech-
tigheid: “Ik boodschap de gerechtigheid in 

de grote gemeente; zie, mijn lippen bedwing ik niet.” Dat is het 
spreken van een verloren, veroordeelde zondaar die weet wat het 
is om genade te ontvangen. Dat is het spreken van een zondaar 
die achter het grote wonder is gekomen dat een Ander éérst 
gesproken heeft: “Toen zeide Ik: Zie, Ik kom; in de rol des boeks is 
van Mij geschreven. Ik heb lust, o Mijn God, om Uw welbehagen 
te doen; en Uw wet is in het midden Mijns ingewands.” (Ps. 40:8). 
Dat is geen wettisch spreken uit de hoogte, maar het ootmoedige 
spreken van een zondaar die geen vreemdeling is van de 
gerechtigheid en de gehoorzaamheid van Christus! 

Moet er dan door allen gesproken worden? Nee, Gods Woord 
wijst ons ook de weg van het spreken zonder woorden: “Desgelijks 
gij vrouwen, zijt uw eigen mannen onderdanig; opdat ook zo 
enigen het Woord ongehoorzaam zijn, zij door den wandel der 
vrouwen zonder woord mogen gewonnen worden” (1 Petr. 3:1).

“Zie, mijn lippen bedwing ik niet.”
Psalm 40:10

Een tijd om te spreken

DS. O.M. VAN DER TANG
Alblasserdam
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Vanuit het hoofdbestuur
In de rubriek ‘Voorzitter’ levert door omstandigheden nu de 

secretaris van het hoofdbestuur een bijdrage. Zie voor meer 

hierover verder ons bericht in de Varia op pagina 16 en 17.

VERKIEZINGEN
De gemeenteraadsverkiezingen liggen 
op korte termijn in het verschiet. Op 
de langere termijn, dat wil zeggen D.V. 
volgend jaar, staan de verkiezingen voor 
de Provinciale Staten, de Waterschappen, 
de Eerste Kamer en Europa voor de deur. 
Bij al de verkiezingsdrukte dient toch de 
centrale boodschap van de Staatkundig 
Gereformeerde Partij onder de aandacht 
te blijven. Groen van Prinsterer formu-
leerde het zo treffend: “Alleen een over-
heid naar Gods Woord, waarin de grond-
slagen van recht en moraal, van gezag en 
vrijheid zijn neergelegd, biedt uitkomst”. 
Die grondslag staat tegenover de norm van 
het individu die wordt geïdealiseerd in ons 
seculiere en liberale land en werelddeel.

GEMEENTERAADSVERKIEZINGEN
De bestuurslaag die het dichtst bij 
de burger staat, is de gemeente. De 
campagnes voor de nieuwe gemeen-
teraden zijn in volle gang. Verkiezingsde-
batten, tal van uitnodigingen voor bijeen-
komsten, et cetera. Drukke tijden dus. 
Velen denken dat gemeenteraden slechts 
praktisch en technisch bezig zijn. Daar 
denken ze bij D66 toch anders over. D66 
roept gemeenten op de koopzondag tot 
inzet van de gemeenteraadsverkiezingen 

te maken. Het christelijk volksdeel belem-
mert de individuele vrijheid. Er zijn meer 
gevoelige thema’s: drankketen, horeca, 
godslastering, evenementen, enzovoorts. 
Gemeenteraden houden zich dus niet 
alleen bezig met praktische zaken. Het 
uitbrengen van onze stem is nodig, zodat 
het beginselgetrouwe geluid in gemeen-
teraden en colleges wordt gehoord. 

VERKIEZINGEN OP LANGE TERMIJN
De Provinciale Staten en Waterschappen 
zijn overheden die politiek zijn samen-
gesteld. Daarom moeten SGP’ers zich 
bewust zijn van hun verantwoordelijk-
heid, ook in dezen. Zoals we weten, 
bepalen de Provinciale Staten door 
getrapte verkiezing de samenstelling 
van de Eerste Kamer. Europa dient zich 
ook aan. Voor de kandidatenlijst van de 
Eerste Kamer en Europa heeft het hoofd-
bestuur de eerste voorbereidende werk-
zaamheden gedaan. Voor de aanstaande 
partijdag beveelt het hoofdbestuur 

lijsttrekkers aan voor het Europese parle-
ment en de Eerste Kamer. Als de partij de 
aanbevelingen overneemt, zal de heer  
ir. H.J.A. Ruissen de SGP-lijst van de Euro-
pese verkiezingen gaan aanvoeren en de 
heer P. Schalk die van de Eerste Kamer. 
De heer Ruissen kent Brussel vanwege 
zijn ruimschootse ervaring als fractieme-
dewerker en als beleidsmedewerker op 
het Ministerie van Landbouw, Natuur en 
Voedselkwaliteit. Het politieke handwerk 
is hem niet onbekend vanuit de gemeen-
teraad van Krimpen aan den IJssel. 
Het hoofdbestuur beveelt eveneens niet 
zonder reden de heer Schalk aan. Hij 
staat kandidaat voor een tweede termijn 
in de Eerste Kamer. 

“Het Bijbelgetrouwe geluid moet klinken 
op alle overheidsniveaus. Politiek is een 
geestelijke strijd. Ook daar moet de strijd 
worden gevoerd tegen het mensverheer-
lijkende humanisme”, zoals Groen van 
Prinsterer dat zo kernachtig zei.

Groen van Prinsterer:  
“Politiek is een geestelijke strijd. 

Ook daar moet de strijd worden gevoerd…” 
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Investeer in 
volksvertegenwoordigende 

POLItIEK

De lokale democratie verkeert in zwaar weer. Donkere wolken pakken zich 

boven Nederlandse gemeenten samen. tenminste, als je deskundigen moet 

geloven. maar als alle politieke partijen de komende jaren investeren in hun 

volksvertegenwoordigende rol, zal het tegendeel blijken. Een pleidooi voor 

volksvertegenwoordigende politiek.

“Ja, nu hebben jullie ons weer nodig hè. 
Nu staan jullie op de markt. Maar straks 
als de gemeenteraadsverkiezingen 
geweest zijn, zien we jullie niet meer.” 
Het zijn woorden die menig kandidaat 
in februari en maart te horen krijgt. 
Gewapend met winkelwagenmuntjes en 
flyers staat hij bij de supermarkt in zijn 
dorp blijmoedig het winkelend publiek 
op te wachten. Helaas, menige negatieve 
reactie is zijn deel.

UNHEIMISCH
Het is maar een van de redenen waarom 
een groep van enkele honderden burge-
meesters, wethouders, raadsleden, actieve 
burgers, wetenschappers en onderne-
mers in oktober 2016 aan de bel trokken 
met hun ‘Code Oranje’. Om het draagvlak 
onder inwoners en de betrokkenheid van 
de bevolking bij de politiek te vergroten, 
zijn er nieuwe vormen van democratie 
nodig. Anders groeit de kloof tussen poli-
tiek en burger nog verder, zo menen zij. 
Anderhalf jaar later is het heel stil als het 
gaat om die nieuwe vormen van demo-
cratie, terwijl er aan het ongenoegen van 
de Nederlander niet zoveel veranderd is.

Geef inwoners eens ongelijk. In 8 jaar 
tijd daalde het aantal gemeenten van 
431 naar 380 (zie de tabel op deze 
pagina). Op 21 maart doen maar liefst 
36 gemeenten niet mee aan de lokale 
verkiezingen, want ze worden heringe-
deeld. De schaalvergroting die met deze 
herindelingen gepaard gaat, zorgt voor 

‘unheimische’ gevoelens. Het is onbe-
haaglijk en vervreemdend. “Wat gaat 
ons dat kosten?” “Nu moet ik nog verder 
reizen voor mijn paspoort!” “Ik had altijd 
zo’n goed contact met de Wmo-ambte-
naar in mijn oude gemeente, maar wie 
moet ik nu benaderen?”
Niet in het minst profiteren lokale 
partijen van dat ongenoegen. Ze worden 
daarbij versterkt door ‘nieuwe’ politieke 
partijen in de Tweede Kamer die lokaal 
bijna geen fracties hebben en daarom 
oproepen om op zo’n lokale partij te 
stemmen. “Een op de drie kiezers gaat op 
21 maart op een lokale partij stemmen. 
Daarmee worden de lokale partijen 
(opnieuw) de grote winnaars van de 
raadsverkiezingen,” zo concludeerde de 
website Binnenlands Bestuur na onder-
zoek van I&O Research. “In 2014 stemde 
nog 28 procent van de kiezers op een 
lokale partij, nu neigt 33 procent van de 
stemmers dat te gaan doen.”

Warm
Tegen zo’n zwarte schildering, vraag je je af 
hoe de SGP het doet. Wie die vraag in het 
land her en der eens peilt, hoort telkens 

door henri pool

Jaar Aantal  
gemeenten

Afname

2010 431

2011 418 -13

2012 415 -3

2013 408 -7

2014 403 -5

2015 393 -10

2016 390 -3

2017 388 -2

2018 380 -8
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“ De kloof tussen politiek en burgers  
mag niet verder groeien. Daarom  
kwam er een ‘Code Oranje’.”
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enkele kenmerken terug: deskundig, 
belezen, gedegen, veel kennis, integer, 
verantwoordelijk… Vertaald naar de rollen 
die een lokale politicus heeft, betekent dit 
dat SGP’ers gewaardeerd worden om hun 
kaderstellende en controlerende rol. In die 
eerste rol weten ze het college duidelijk te 
maken aan welke voorwaarden het beleid 
moet voldoen. In de tweede rol weet ze het 
college te houden aan haar afspraken.
Maar waar blijft de volksvertegenwoor-
digende rol? Hoe is het gesteld met het 
contact met de inwoners en het luisteren 
en het verwerken van hun vragen? Wie 
onderzoek gaat doen naar de contacten 
van de SGP’ers met hun achterban en 
kiezers, zal zien dat SGP’ers ontzettend 
veel contact hebben. Ze komen hun 
kiezers tegen in de kerk en bij de school. 
De contacten met de achterban zijn warm 
en leden weten hen te vinden als er 
ontwikkelingen in de burgerlijke gemeente 
zijn die hen aangaan of bezwaren.
Niets meer aan doen? Wie dat denkt, 
moet even de websites van lokale 
SGP-fracties erbij pakken. Of de Face-
bookpagina’s. Zelfs in februari of maart 
zijn die soms angstvallig leeg. En als ze 
in verkiezingstijd wel vol staan, kijk dan 
eens naar de berichten van de afgelopen 
vier jaren toen er geen verkiezingen 
waren. Dan blijkt het tussen de verkie-
zingen in toch wel erg stil te zijn.
Dat zegt wel iets. SGP’ers vertellen te 
weinig. Ze doen hun werk goed, ze doen 
hun werk trouw. Maar dat doen ze vooral 
binnen in de raadszaal en in de politieke 
bubbels op Twitter, waar geen gewone 
inwoner iets van meekrijgt. De boodschap 
uitdragen naar de inwoners en de partij 
profileren binnen de gemeente, daar laten 
we als SGP met regelmaat steken vallen. 

Pleidooi
De SGP zou er goed aan doen partijbreed 
te investeren in haar volksvertegen-
woordigende rol. Goede voorbeelden 
zijn er al genoeg. Je herkent ze aan de 
verkiezingsuitslagen bij de gemeente-
raadsverkiezingen. De lokale SGP scoort 
in sommige gemeenten hoger dan bij de 
Tweede Kamerverkiezingen. Door lokaal 
écht contact te maken, is de SGP in die 
gemeenten volksvertegenwoordiger. 
Ze horen wat de inwoners zeggen (1), ze 

doen er iets mee (2) en ze dragen uit dat 
ze er iets mee gedaan hebben (3). Die 
drie dingen zijn beslissend. Ze sluiten aan 
bij de belangrijkste trends op het gebied 
van communicatie.
Ten eerste is er het ‘horen van wat inwo-
ners bezighoudt’. Dat is niet slechts een 
kwestie van luisteren. Het is hard werken 
door gebruik te maken van data die voor-
handen zijn. Waar zitten de achterban en 
potentiële stemmers in de gemeente? Met 
hen persoonlijk contact maken, is cruciaal. 
Dat kan ook op de sociale media. Nog veel 
te veel zijn Facebook, Instagram en Twitter 
gericht op zenden. Wie wil luisteren, zal de 
interactie moeten aangaan en persoonlijk 
contact moeten maken. Dat vraagt tijd en 
ook mensen die hierin fracties kunnen 
ondersteunen.
Ten tweede is er het ‘iets doen met 
datgene wat inwoners vertellen’. Dat is 
voor de SGP het moeilijkste niet. SGP- 
politici kennen de instrumenten die ze 
hebben, SGP-bestuurders weten de weg 
die ze moeten nemen. De vraag is: hoe 
zorg je voor autoriteit? Als mensen ergens 
behoefte aan hebben, dan is het wel aan 
deskundigen en leiders die ze kunnen 
vertrouwen. Door ‘de beste’ te worden op 
een bepaald thema en op dit thema het 
voortouw te nemen, ontstaat er autoriteit. 
En dan is er ten derde het ‘laten weten 
wat de SGP gedaan heeft’. Daar zitten 
wel een paar aandachtspunten. Vroeger 
zat iedereen achter zijn pc. Nu gebruiken 
mensen vooral hun smartphone. Reali-
seren we ons dat? Daarbij geldt dat de 
ménsen achter de politieke partij steeds 
belangrijker worden. Inwoners willen 

een stukje emotie en ‘menselijkheid’ zien. 
Vlogs en video’s zijn daarin hulpmiddelen.
Luisteren, de interactie aangaan en 
persoonlijk contact maken. Autoriteit 
ontwikkelen om de weg te wijzen op een 
bepaald thema. Smartphonegebruik in 
acht nemen en daarop emotie en mense-
lijkheid laten zien. Dat zijn de eerste 
ingrediënten om na de gemeenteraads-
verkiezingen blijvend te investeren in de 
relatie tussen politiek en inwoner.

100 jaar
Wie de trends op een rij zet, ziet dat 
we als SGP best nog een weg te gaan 
hebben, voordat onze volksvertegen-
woordigende politiek echt aansluit bij de 
maatschappij van nu. Maar dat kunnen 
we best.
Een eeuw geleden ontstond de SGP uit 
onvrede onder het volk. Steeds meer 
mensen realiseerden zich dat hun stem 
in de politiek ontbrak. Het lukte de ARP 
en andere partijen niet om te midden 
van allerlei zorgelijke ontwikkelingen 
die stem te laten horen waar menigeen 
op zat te wachten. De boodschap van 
Bijbelse politiek ontbrak. Wie dat zelf nog 
niet realiseerde, werd door de mannen 
van het eerste uur aangevuurd. 
Het vuur om aan te sluiten bij de stem 
van onvrede, kan ook na 100 jaar niet 
ontbreken. Het is belangrijk om de Bijbel 
open te leggen in de politiek. Het is 
belangrijk om constructief te zijn. Maar 
het is ook goed om te luisteren naar de 
onvrede. En te vertellen wat de SGP doet. 
Zo kunnen we als SGP een volksvertegen-
woordigende partij blijven.

THEMA

Een voorbeeld van ‘horen wat de inwoners bezighoudt’ in Hendrik-Ido-Ambacht.
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Verdere bijeenkomsten zijn:

ZATERDAG 22 SEPTEMBER

Familiedag,  
Openluchtmuseum Arnhem
Ontmoet de Kamerleden bij speciale jubile-
umactiviteiten  

ZATERDAG 27 OKTOBER

Internationaal gezinscongres

JUBILEUM-
KALENDER

Zaterdag 21 april is de partijdag waarop de SGP haar 100-jarig 
jubileum viert. Een van de gasten is minister-president Mark 
Rutte. Ook Kees van der Staaij voert het woord. De leiding is in 
handen van partijvoorzitter M.F. van Leeuwen.

Wilt u deze partijdag bijwonen? Kaarten kunt u krijgen bij de 
secretaris van uw plaatselijke afdeling of kiesvereniging. Ook 

kunt u op de ledenvergadering van uw plaatselijke afdeling of 
kiesvereniging aangeven afgevaardigde te willen zijn naar de 
partijdag.

Op zoek naar de contactgegevens van uw plaatselijke afdeling 
of kiesvereniging? Ga naar www.sgp.nl/decentraal en zoek in de 
kaart naar de secretaris die u moet hebben.

Jubileumpartijdag met Mark Rutte 100 jaar
SGP

HET JUBILEUMLOGO
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aaNKONDIGING: 

BOEKPRESENTATIE & SYMPOSIUM
Op woensdagavond 18 april wordt het onderstaande boek gepresenteerd tijdens het sym-
posium “Waarheen met de SGP?” 
Locatie: Driestar Hogeschool, Burg. Jamessingel 2, Gouda. Meer informatie en aanmelding 
via wi.sgp.nl of tel. 010 7200 785.
Sprekers: Kees van der Staaij, Hans Vollaard (Universiteit Utrecht) e.a.

Boektitel: Mannen van Gods Woord. De Staatkundig Gereformeerde Partij 1918-2018

• Bestond de SGP eigenlijk al vóór de officiële oprichtingsdatum van 24 april 1918?
• Stemde voor de oorlog de SGP als protestpartij vaak tegen regeringsvoorstellen?
• Concentreert de SGP-kiezerssteun zich in de Bible Belt?
• Beschouwen de leden van de SGP zichzelf als rechts?
• Hoe actief zijn de huidige SGP-leden?
• Heeft de SGP godsdienstvrijheid, een politieke rol van vrouwen en democratie geaccepteerd om mee te kunnen blijven doen 

aan het politieke bedrijf?

Deze en vele andere vragen krijgen een antwoord in de wetenschappelijke studie Mannen van Gods Woord: De Staatkundig Gerefor-
meerde Partij 1918-2018 (Uitgeverij Verloren). 
De redactie is in handen van Hans Vollaard (Universiteit Utrecht) en Gerrit Voerman (Documentatiecentrum Nederlandse Politieke 
Partijen, Rijksuniversiteit Groningen). Met bijdragen van: John Exalto, Fred van Lieburg, Henk Post, Klaas van der Zwaag, Rick van 
Well, Ron de Jong, Joop van Holsteyn, Ruud Koole en Josje den Ridder. 
Het boek is verkrijgbaar via de webshop van de SGP.

JUBILEUmBOEK
Elk adres waar een SGP-lid woont, krijgt in de loop van het 
jaar het rijk geïllustreerde en in een prettig leesbare schrijf-
stijl geschreven jubileumboek Politiek bij een geopende Bijbel.   
Presentatie: partijdag 21 april.

DIt KUNt U NOG mEEr VErWaCHtEN  
IN HEt JUBILEUmJaar:

CaDEaU tWEEDE KamEr
Op dinsdag 24 april biedt de SGP ter gelegenheid van het jubi-
leum een bijzondere kunstuiting aan het Parlement aan.

JUBILEUmVIDEO
Video met opnames van (oud-)partijleiders en hun bijdrage 
aan 100 jaar SGP.

JUBILEUmGLOSSY 
Op elk adres waar een SGP-lid woont, valt in april een glossy 
op de mat met boeiende interviews, historische foto’s en 
spraakmakende achtergrondartikelen. Een echt bewaarartikel!
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Papendrecht

Barneveld Twenterand

Rotterdam

De Bilt

Bunschoten
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Doetinchem

Staphorst

Terneuzen

Sliedrecht
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 E info@depatersloopwerken.nl  |  T 055 506 14 02

Meikade 41 
6744 TB Ederveen 

T. 0318 589428 
info@jvandendikkenberg.nl 
www.jvandendikkenberg.nl

Uw betrouwbare partner voor:
- Staalbouw
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- Trappen en Hekwerken
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VAN DEN DIKKENBERG
LAS & MONTAGE BV

PUTSCH MENICONI
verticale platenzaagmachines

OOSTERPARALLELWEG 41
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•
•
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Bordeaux Roussillon Beaujolais Gascogne
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zoekt  

KAVEL 

Droomhuis zoekt 
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Bouwen zonder tussenkomst van architect, binnen 

uw budget. Woning in verschillende varianten 
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door kees van der staaij

Op 21 maart mogen we weer naar de stembus. Een nieuwe gemeenteraad wordt gekozen. 
Misschien heb jij voor het eerst een stemkaart thuisgekregen, omdat je 18 jaar bent geworden.  

Gefeliciteerd!

Volg je wel eens iets van de gemeentepolitiek? 
Misschien niet, omdat je te druk bent met andere dingen.  
Misschien laat je het graag aan andere mensen over. 
Dat mag allemaal.  
Ik hoop dat je al overtuigd bent om te gaan stemmen. 
En voor het geval je nog twijfelt… 
Je kunt wel zeggen: mij boeit het niet zo.  
Maar denk er dan wel aan, dat de politiek zich hoe dan ook met 
jou bemoeit. 
Echt waar, het gaat wel ergens over:  

 •   Komen er koopzondagen, of houden we de zondag als 
rustdag in ere? 

 •   Bieden we ruimte voor coffeeshops, of zetten we ons juist in 
voor de gezondheid van onze jongeren?

 •   Willen we het boeren, winkeliers en andere ondernemers 
lastig maken met nieuwe regels, of bieden we hen juist een 
steun in de rug?

•  Willen we een zoek-het-zelf-maar-uitsamenleving, of een 
gemeenschap die zich inzet voor de bestrijding van eenzaam-
heid?

•  Gooien we geld over de balk, of gaan we goed om met 
gemeentegeld.

•  Laten we de buurt verloederen, of werken we eraan dat het 
veilig en prettig wonen, werken en schoolgaan is? 

Dat zijn zomaar wat kwesties waar de gemeenteraad over gaat. 
Dat zijn allemaal besluiten die je in eigen straat, wijk, dorp, stad 
ook echt gaat merken.

Bemoei je je daarom alsjeblieft wel met gemeentepolitiek. 
Nee, niet iedereen hoeft raadslid te worden. 
Maar ook gewoon als burger kun je heel wat doen. 
Bid voor de verkiezingen, voor de gemeenteraadsleden.  
En bedenk: die stemkaart heb je niet voor niets thuisgekregen. 
Laat je stem horen. 
Ga stemmen.  
Het doet ertoe. 
Het is de moeite waard.  
Stem daarom SGP op 21 maart D.V.! 
Waarom SGP? 
•  Niet omdat wij geen fouten maken.
 •   Niet omdat we menen dat we alles beter weten.
 •   Wel omdat we een Bijbelse koers willen volgen.
 •   Wel omdat we een christelijk geluid laten horen.
 •   Wel omdat we constructief een steentje willen bijdragen.
•  Niet roeptoeteren vanaf de zijlijn, 
•  Wel meedoen waar het kan,
•  Ook in het gemeentebestuur.  

Doe je mee? 

Beste jonge kiezer,

15BINNENHOFDE BANIER     maart



VRIJDAG 16 MAART

Verkiezingsavond Neder-Betuwe
N. van Wolfswinkel (lijsttrekker)
prof. Dr. E. Dijkgraaf
Van Lodenstein college Kesteren
Aanvang 20:00 uur

ZATERDAG 17 MAART 2018

Bezinningsavond SGP Capelle aan 
den IJssel 
Afsluiting verkiezingscampagne
ds. A. Verschuure
mr. A. Weggeman
20.00 uur
Capelle a/d IJssel, Doormanstraat 12, 
Moriakerk

DINSDAG 20 MAART

Bidstond Gemeenteraadsverkie-
zingen
ds. M.A. Kempeneers
19.30 uur
Den Haag/Scheveningen, Westduinweg 
194k, geb. OGGiN

DINSDAG 20 MAART

Bidstond SGP Tholen
ds. A. den Boer
ds. P.C. Hoek
19.30 uur
Sint-Annaland, F.M. Boogaardweg 17a
Kerkgebouw HHG

DINSDAG 20 MAART

Tijdrede SGP Hardinxveld-Gies-
sendam
ds. A. van Heteren uit Urk
19.30 uur
Hardinxveld-Giessendam, Buitendams 
118, geb. GG

DINSDAG 20 MAART

Residentie Pauzedienst Den Haag
ds. W.A. Zondag
dr. Roelof Bisschop
Jan van Westenbrugge, orgel
Nicolien van Deursen, fluit
12.30 – 13.15 uur
Den Haag, Noordeinde 25, Waalse Kerk

DINSDAG 20 MAART

Bidstond gemeentelijke verkiezingen
dhr. H.H. Romkes
19.30 uur
Beekbergen, Ruitersmolenweg 29, geb. 
GG

DINSDAG 20 MAART

Bidstond SGP Over-Betuwe
Gemeenteraadsverkiezingen
ds. J. Kommerie
ds. B. van Leeuwen
19.30 uur.
Andelst, Kerstraat 22, geb. HHG

VRIJDAG 23 MAART

Jubileumavond SGP Waarde
100-jarig jubileum pkv Waarde
“WAARDE van de SGP”
Kees van der Staaij
Wethouder J.P. Sinke e.a.
19.30 uur
Waarde, Meezeweg 2a, zaal Adullam-
kerk

WOENSDAG 4 APRIL

Tijdrede SGP Yerseke
ds. A.T. Huijser uit Sliedrecht 
19.30 uur 
Yerseke, Oude Boogaert 2, geb. GG

DONDERDAG 17 MEI

Tijdrede pkv Kootwijkerbroek
19.30 uur
Kootwijkerbroek, Kosterijweg 27, geb. 
GG

DONDERDAG 31 MEI 2018

Tijdrede SGP Middelburg
ds. J. de Kok
19.30 uur 
Arnemuiden, Van Cittersweg 2R, geb. 
HHG

NB: voor alle in dit blad genoemde data geldt: ‘Deo volente’.
 
De volgende Banier verschijnt op donderdag 17 mei. De kopij kan tot en met donderdag 3 mei bij het partijbureau worden 
ingestuurd. U kunt zich richten tot J.S. (Sjon) van der Ree Doolaard via debanier@sgp.nl.
De daaropvolgende Banier zal op donderdag 21 juni verschijnen. Dat is tevens het laatste nummer voor de zomervakantie. 
Tussen de nummers van 15 maart en 17 mei verschijnt de jubileumglossy op 19 april. Daarin zullen echter geen varia in 
worden opgenomen. 

AGENDA

Stuur uw mooiste campagnebeeld naar de redactie van De Banier en wellicht  
ziet u dat beeld terug in het volgende nummer. E-mail naar debanier@sgp.nl. 

van  de  redactie
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In de vorige De Banier berichtten we u over de zorgen omtrent de gezondheid van onze 
partijvoorzitter, dhr. M.F. van Leeuwen. Donderdag 15 februari heeft hij een prostaatope-
ratie ondergaan. De uitslag is verblijdend en reden tot dankbaarheid. 

Op dit moment is hij herstellende van deze zware operatie. Het werk voor de SGP heeft de 
liefde van zijn hart, maar hij moet – en dat kost hem veel moeite - terughoudend zijn in het 
werk voor de partij. Wij wensen vanaf deze plaats onze voorzitter volledig herstel toe en 
dat hij zal mogen ervaren: “Ik ben de HEERE, uw Heelmeester” (Exodus 15:26b).

ZIEKTE & ZORG

Ledenmagazine van de Staatkundig Gereformeerde Partij
SGP.NL

Stem 21 maart!… op SGP!
… vóór het referendum.

“ Zo’n stempas  heb je niet  
voor niets.”

GEMEENTERAADSVERKIEZINGEN

JAARGANG 97 - MAART 2018 - NUMMER 2

FOTOVERANTWOORDING
Pagina 1: Net als op veel andere plaatsen werkten de landelijke 
politiek en de plaatselijke politiek (Marco Verloop uit Veenendaal) 
samen bij de campagne. Toen was het een startsein voor de 
campagne. Nu is het een startsein en een alarmbel om naar de 
stembus te gaan. \ Beeld Cees van der Wal fotografie
Pagina 23,2: Beeld Wikimedia Commons
Pagina 23: Beeld rookvrijegeneratie.nl

COLOFON

In verband met de digitale contributie-inning van afdelingsleden beschikken wij graag 
over zoveel mogelijk e-mailadressen. U zult dan per e-mail een verzoek ontvangen 
om uw contributie te betalen. Indien wij nog niet over uw e-mailadres beschikken, 
kunt u dit doorgeven via: administratie@sgp.nl onder vermelding van uw naw-gegevens.  
Wie niet beschikt over internet en e-mail, krijgt de factuur nog steeds per post toegezonden. Dit bericht 
is niet van toepassing op leden die lid zijn van een plaatselijke kiesvereniging, omdat die contributie- 
inning door het bestuur van de kiesvereniging gebeurt. Bij vragen kunt u ons bereiken via info@sgp.nl.

DOOrGEVEN E-maILaDrES

ZICHT OP 70 JAAR ISRAËL
• Wat te doen tegen het stijgend antisemitisme?
• Horen Gaza, Judea en Samaria wel of niet bij Israël?
• Emigreren steeds meer Joden uit het ‘onveilige’ Europa?
• Hoe gaan we om met Joods historisch erfgoed?

Met bijdragen van: Bas Belder, Matthijs de Blois, Martin Janssen, Gert Jan Kats, Shmuel Katz, 
Hanna Luden, Jan Nathan Rozendaal, Rob de Wijk e.a.

Bestel dit gevarieerde themanummer nu via wi.sgp.nl of tel. 010-7200 785

REDACTIE 
M.F. van Leeuwen 
(hoofd redacteur),  

J.S. van der Ree Doolaard 
(eind redacteur), 

drs. J.W. van Berkum,  
drs. J.A. Schippers, N. Bakker en 

A. Proos

REDACTIEADRES 
Partijbureau, Dinkel 7,  

3068 HB Rotterdam 
T 010 - 720 07 70 

E debanier@sgp.nl 
I www.sgp.nl

DIRECTEUR PARTIJBUREAU 
drs. J.W. van Berkum 

T 010 - 720 07 70 
E jwvanberkum@sgp.nl

MANAGEMENTASSISTENTE 
mw. A.C. Weerheim 

T 010 - 720 07 70 
E acweerheim@sgp.nl

ADMINISTRATEUR 
mw. M. Westerhout en 

mw. drs. S. Paul 
T 010 - 720 07 70 

E mwesterhout@sgp.nl

AFDELING COMMUNICATIE,  
VOORLICHTING EN VORMING (CVV) 

W. Doeleman, W. Goudriaan,  
mw. C.W. de Jong, 

drs. H. Pool en 
J.S. van der Ree  Doolaard 

T 010 - 720 07 75  
E voorlichting@sgp.nl

WETENSCHAPPELIJK INSTITUUT 
drs. J.A. Schippers (directeur), 

mw. mr. C.A. Everse 
T 010 - 720 07 85, 

E wi@sgp.nl

SGP-JONGEREN 
N. Bakker en mw. C.W. Pors 

T 010 - 720 07 80  
E beleidsadviseur@sgpj.nl

EERSTE KAMER 
P. Schalk en mr. D.J.H. van Dijk  

Binnenhof 22,  
2513 AA Den Haag 
T 070 - 312 92 00 

TWEEDE KAMER 
mr. C.G. van der Staaij, prof. dr.  
E. Dijkgraaf en dr. R. Bisschop  

Postbus 20018, 2500 EA Den Haag 
T 070 - 318 30 45 

E sgp@tweedekamer.nl

EUROPEES PARLEMENT 
drs. B. Belder 

T 06 - 224 579 15 
E b.belder@planet.nl 
I eurofractie.sgp.nl

STICHTING VORMINGS ACTIVITEITEN 
OOST-EUROPA 

K. Knulst  
E voe@sgp.nl

VORMGEVING 
DTP studio  

De Groot - grootsgedrukt.nl

LEDENADMINISTRATIE 
mw. S.E. van der Elst en 
E administratie@sgp.nl

Opzegging van lidmaatschap of 
abonnement dient schriftelijk te 

geschieden voor 1 december.

ADVERTEREN 
Voor  advertentiemogelijkheden en 
tarieven kunt u contact  opnemen 

met Novente: 
wdankers@novente.nl
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Van 0 naar 1 of meer
Op maar liefst negen plaatsen probeert de SGP bij de gemeenteraadsverkiezingen van  
21 maart 2018 van 0 naar 1 zetel te gaan. Een flinke uitdaging, want vanuit het niets 
beginnen, is erg moeilijk. alle reden om de negen SGP-lijsten in het zonnetje te zetten. In 
deze Banier de laatste vier. Waar wil de SGP de boodschap van Bijbelse politiek laten horen?

door henri pool

Waarom doet de SGP mee aan de  

gemeenteraadsverkiezingen?

We zien al jaren een groeiende groep SGP-stemmers in Am-
sterdam. De wens vanuit onze kiezers kwam om naast lande-
lijk ook hun stem plaatselijk op de SGP te kunnen uitbrengen. 
Daarbij hebben wij een stad als Amsterdam vanuit onze over-
tuigingen veel te bieden.

Wat zijn de speerpunten?

Rust, duurzaamheid en veiligheid. We willen opkomen voor 
de Amsterdamse ondernemer die nu verplicht wordt om op 
zondag open te zijn. We willen de bevoorrading van winkels 
door middel van het waternet laten plaatsvinden met ‘scho-
ne’ boten, om vervuilende busjes en vrachtwagens in de bin-

nenstad te weren en het wegennet te ontlasten. En we willen 
veiligheid voor elke burger in Amsterdam en in het bijzonder 
vragen wij aandacht voor de Joodse gemeenschap. Erkenning 
is een eerste stap in de aanpak tegen antisemitisme.

Waarom doet de SGP mee aan de  

gemeenteraadsverkiezingen?

We doen mee omdat we een duidelijke christelijke bood-
schap hebben. Daarbij willen we graag invloed uitoefenen op 
de gemeentelijke politiek. De christelijke waarden verdwijnen 
steeds meer uit de samenleving en ook uit die van de ge-
meente. Het is vooral nu erg belangrijk dat we meedenken en 
meebeslissen over soms principiële zaken. 

Wat is de kernboodschap? 

We zijn voor de zondagsrust, voor betere jeugd- en ouderen-
zorg en voor een duurzame leefomgeving. 

SGP amsterdam
Lijsttrekker: Paula Schot (24)
Slogan: “Goed voor Amsterdam”

SGP Hardenberg
Lijsttrekker: Bert Hutten (59)
Slogan: “Betrouwbaar en Betrokken”
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Waarom doet de ChristenUnie-SGP mee  

aan de gemeenteraadsverkiezingen?

Wij hopen dat in Harderwijk na jaren van afwezigheid de SGP 
mag gaan bijdragen aan Bijbels genormeerde politiek.

Wat is de kernboodschap?

Onze tien speerpunten, waarvan hier de belangrijkste drie: 

 1  Voor Bijbels genormeerde politiek 
De SGP komt op voor onze christelijke cultuur en traditie. 
Aan een leven naar christelijke waarden en normen wil 
God zijn zegen verbinden. Dat is goed voor de hele samen-
leving en laat ieder mens tot zijn recht komen. 

 2  Voor de zondagsrust 
De zondag is een zegen van God en moet tot Zijn eer wor-
den besteed. Eén dag in de week om tot rust te komen 
voor de nieuwe werkweek is goed voor iedereen. Mede 
vanuit het oogpunt van ieders welzijn streeft de SGP naar 
een algehele zondagsrust.  

3   Voor een stabiele samenleving  
Deze kenmerkt zich door in alle zaken de Bijbel als lei-
draad te laten fungeren. Het bevorderen van onderling 
respect in omgang en taalgebruik is daarvan een voor-
beeld. Het gezin willen we graag als hoeksteen van de 
samenleving zien. Ook staan we voor het nemen van ver-
antwoordelijkheid.

Waarom doet de SGP mee aan de  

gemeenteraadsverkiezingen?

De SGP wil dit jaar meedoen aan de gemeenteraadsverkiezin-
gen om te bouwen aan de gemeente, om te bouwen voor de 
burger en om te bouwen aan de kernen in onze gemeente. 
Maar vooral willen we bouwen aan dé Kern: de eer van God. 
Daarom is het thema deze keer: “Voor de Kern”.

Wat is de kernboodschap?

De kernboodschap bestaat deze verkiezingen uit een viertal 
speerpunten.

1  Zondagsrust voor bedrijfsleven en inwoners. Winkeliers 
en personeel mogen niet (in)direct gedwongen worden 
hun winkels op zondag te openen.

2  Omzien naar elkaar. Zorgen voor de naaste en zorgen 
voor hen die voor ons gezorgd hebben. Dit is een Bijbelse 
roeping.

3  Veiligheid voor iedereen en overal. Niet alleen voor de 
grote kernen, maar ook in de kleine kernen moet de politie 
zichtbaar zijn om onze burgers dat gevoel van veiligheid te 
geven. 

4  Ruimte voor de agrariër. De SGP in Overbetuwe is van 
mening dat goed natuurbeheer het best tot zijn recht 
komt bij de agrariër. Deze moet dan ook meer mogelijk-
heden krijgen om de uiterwaarden te gebruiken en duur-
zaam te beheren.

SGP Harderwijk 
Lijsttrekker: Jan van Panhuis (66)
Slogan: “Zorg voor elkaar”

SGP Overbetuwe 
Lijsttrekker: Martin van de Sluis (51)
Slogan: “Voor de Kern”
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Te vondeling gelegd 
Home of Love ontfermt zich over hen

www.hudsontaylor.nl 

Maak uw gift over op NL56 RABO 0347 3760 29 
t.n.v. Hudson Taylor / SBHC te Dordrecht.

U kunt ook via www.hudsontaylor.nl doneren.

HudsonTaylor

Helpt 
u mee?

Kamer vrij!

U zoekt een nieuw thuis met 24-uurs verzorging? 
In het buitengebied van  Rhenen vindt u Huize 
Spoorzicht, een reformatorisch woonzorgcentrum 
met een huiselijke sfeer. 

Ons eigen team verzorgenden verleent verzorging 
op een  zeer persoonlijke wijze. De dagbesteding is 
afwisselend en sluit aan bij uw wensen. Zullen we 
eens kennis maken? Welkom!

Cuneraweg 170 - 172 • Rhenen 
0317 683 499 • www.huizespoorzicht.nl

Welkom thuis in
Huize Spoorzicht

8,7Makkummerwaard 2  |  8321 WV Urk
0527 683 388  |  www.muddekok.nl

MEER DAN
200 OCCASIONS
OP VOORRAAD!



21DE BANIER     MAAND PRAATPAAL

De ANWB-praatpaal van Tholen
Een oude aNWB-praatpaal werd ingezet tijdens de campagne. Hij werd op verschillende plaatsen 

op het eiland neergezet. Er werden daar foto’s gemaakt. Die werden op Facebook geplaatst. 

Daarmee werden volgers gecreëerd. Via de volgers kon ook de verdere inhoudelijke informatie uit 

het verkiezingsprogramma worden gedeeld. Het bleek een doorslaand succes te zijn en veel 

mensen waarderen het extra omdat met de actie ook het eiland tholen wordt gepromoot.  

Zie daarvoor de beelden. 

Waarom een 
praatpaal?

Op Tholen werd op een ludieke 
en passende manier campagne 
gevoerd. Natuurlijk zijn er veel 
meer voorbeelden van in het 
land, maar deze willen we u toch 
niet onthouden. 

Het is te kort voor de verkie-
zingen om met deze inspiratie 
nog iets te doen in uw eigen 
pkv of afdeling, maar het is wel 
een goede tip voor de volgende 
verkiezingen of de doorlopende 
campagne.

Ludiek campagnevoeren

Om als politieke partij aandacht te trekken moet je verrassend uit de 
hoek komen. Dat kan bijvoorbeeld met een ludieke actie. Maar waarom 
dan de praatpaal? Steunfractielid Ruud Muijt van Tholen legt het uit:

“Het is een ludieke actie met een serieuze toon. De ANWB-praatpaal 
heeft al een week over ons eiland gezworven. We hebben daarmee 
aandacht gevraagd voor ons eiland met de negen kernen die we alle-
maal waardevol vinden. Je krijgt ook echt contact met iemand van de 
SGP als je op de knop drukt.

Met deze praatpaal willen we politiek en politieke onderwerpen spre-
kend te maken. Een praatpaal is daarvoor een goed voorwerp. Jarenlang 
heeft die goede diensten gedaan in de samenleving. Hier op Tholen 
beleeft hij zijn pensioen. De praatpaal was altijd een baken langs de 
weg. Hij bevorderde de veiligheid en luisterde naar mensen die hulp 
nodig hadden. 

Door op de knop te drukken krijg je contact tussen de burger en de 
politiek. Het is goed om als politicus je oor te luisteren te leggen in de 
samenleving en er te zijn voor je burgers.”

  FACEBOOK.COM/NAARDEKERN



   

Burgemeester Uilkensstraat 24  
2861 AE  Bergambacht 

Telefoon: 0182 

 

64 54 54  
Fax: 0182 

 

35 76 55 
E-mail: info@rietvelddejong.nl  

www.rietvelddejong.nl 

  

UW BEDRIJF IS ONZE ZORG! 



MARIANNE: 
“Wat is het stemad-

vies van de SGP 
voor het referendum 
over de ‘sleepwet’?”

In de Wet inlichtingen en veilig-
heidsdiensten 2017 (Wiv), door 
tegenstanders ook wel de 
‘sleepwet’ genoemd, zijn extra 
bevoegdheden opgenomen voor 
de Algemene inlichtingen en veilig-
heidsdienst (AIVD) om onderzoek 
te doen in verband met de strijd 
tegen terrorisme. Daarnaast wordt 
de wet aangepast aan de moderne 
mogelijkheden voor communicatie 
en internet. De SGP heeft in de 
Tweede en Eerste Kamer voor dit 
wetsvoorstel gestemd. Wij zijn van 
mening dat dit wetsvoorstel nodig 
is voor de bescherming van de 
veiligheid van de samenleving. Er 
zijn goede waarborgen in de wet 
opgenomen om te zorgen dat de 
AIVD alleen gegevens mag verza-
melen onder strikte voorwaarden 
en nadat daar toestemming voor is 
gegeven. De SGP adviseert om de 
gestelde vraag bij het referendum 
met VOOR te beantwoorden.

Met een Tweekamerstelsel 
bedoelen we wat we de 
situatie zoals we die in 

Nederland hebben: een Eerste én een 
Tweede Kamer. Je vraagt je misschien 
af waarom een land een Tweekamer-
stelsel moet hebben. Dat heeft alles te 
maken met de tijd die in wetsvoorstel 
doorloopt. 

PROCEDURE
Voordat een wetsvoorstel bij de 
Tweede Kamer ingediend wordt, is het 
eerst naar de Raad van State gegaan. 
De Raad van State leest het wetsvoor-
stel heel goed en geeft dan een advies 
over het wetsvoorstel. Als het zover 
is dat er in de Tweede Kamer over 
het wetsvoorstel gesproken wordt, 
kan het gebeuren dat er in de tekst 
wijzigingen worden aangebracht. Dit 
kan door de regering gedaan worden 
of dit kan door een meerderheid in 
de Tweede Kamer gedaan worden. Je 
kunt je wel indenken dat voordat een 
wetsvoorstel is aangenomen je een 
paar jaar verder bent. 

KRITISCH
Als het dan zo lang duurt, kun je je 
misschien wel voorstellen dat er 
aan het einde van wetsbehandeling 
nieuwe ideeën, andere meningen 
over het wetsvoorstel zijn dan aan het 
begin van het traject. Het is daarom 
goed dat er aan het eind van het 
traject het wetsvoorstel, als dat in de 

Tweede Kamer is aangenomen, nog 
eens kritisch naar het wetsvoorstel 
gekeken wordt. En die rol heeft de 
Eerste Kamer gekregen. Bij het kritisch 
naar het wetsvoorstel kijken, moet je 
vooral denken aan: is het niet in strijd 
met onze Grondwet en is het kwalita-
tief een goede wet? Ook als de nieuwe 
wet bijvoorbeeld in strijd zou zijn met 
internationale verdragen, is het de 
taak van de Eerste Kamer om dan aan 
te geven. 
Als je in een land als Nederland twee 
Kamers hebt, zorgt dat er ook voor 
dat niet één Kamer heel erg veel 
macht heeft. Doordat een wet in twee 
Kamers behandeld wordt, biedt het 
ons als burgers de mogelijkheid om 
kritiek, zorgen of bezwaren nog een 
keer onder de aandacht te brengen. 

VERSCHIL 
Er zijn dus verschillen tussen de Eerste 
en Tweede Kamer. De leden van 
beide Kamers hebben verschillende 
bevoegdheden. Daarnaast worden de 
leden van de Tweede Kamer recht-
streeks gekozen en die van de Eerste 
Kamer worden door de leden van de 
Provinciale Staten gekozen.  

Heel wat landen hebben een parlement met twee Kamers. Zo 

heb je in Duitsland de Bondsdag en de Bondsraad en in Neder-

land de Eerste Kamer en de Tweede Kamer. In dit artikel meer 

over het Tweekamerstelsel.

door willen goudriaan

antwoord door willem goudriaan

Luchtfoto Binnenhof
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door wilhelm doeleman

Waarom wilde de SGP-ChristenUnie 

aanhaken bij het initiatief van de rook-

vrije generatie van deze organisaties?

We zien in onze gemeente Goes dat het 
college er alles aan doet om gezondheid 
en sport te stimuleren voor jong en oud. 
Iets wat we als SGP-ChristenUnie van 
harte toejuichen. Maar aan de andere 
kant zien we ook een dubbele moraal. 
Bijvoorbeeld ouders die staan te roken 
langs de velden als hun kinderen aan 
het sporten zijn of jongeren die na hun 

sportwedstrijd in de kantine komen die 
blauw staat van de rook en vervolgens 
een zak vette friet krijgen. Maar het gaat 
verder, in de binnenstad van Goes zijn 
veel hoge gebouwen. Mensen lopen 
rokend door de winkelstraat. Door de 
hoge gebouwen kan de rook moeilijk 
weg. Regelmatig hoor ik ouders hierover 
klagen. Al deze bovengenoemde zaken 
zijn voor ons aanleiding geweest om 
aansluiting te zoeken bij het initiatief van 
de rookvrije generatie.

Hebt u ook een persoonlijke motivatie 

om deze problematiek aan te pakken?

Ja. Ik ben een aantal jaren geleden 
getroffen door een herseninfarct. De 
medeoorzaak hiervan was volgens mijn 
cardioloog dat ik een regelmatige roker 
ben geweest. Daarbij realiseer ik mij ook 
dat niet alleen de overheid wat aan deze 
problematiek moet doen. Laten we het 
dicht bij onszelf houden. Regelmatig zie 
ik kerkgangers na de dienst met een auto 
vol kinderen een sigaret opsteken. Waar 

“ Ieder jaar 
sterven 20.000 
mensen als 
gevolg van 
roken. 
In 2015 
ondergingen  
30.803 
vrouwen  
een abortus.”

Goes, bevrijd van rook
Op initiatief van de SGP-ChristenUnie sluit de gemeente Goes 

zich waarschijnlijk aan bij het project rookvrije Generatie van 

de Hartstichting, KWF en het Longfonds. Waarom haakte de 

SGP/ChristenUnie-fractie in Goes bij dit initiatief aan? moeten 

andere gemeenten dit voorbeeld volgen? Een gesprek met 

initiatiefnemer en SGP-ChristenUnieraadslid arie Heijboer.
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FEItEN & CIJFErS

Elke week  
raken honderden kinderen  

verslaafd aan roken

>50%  
van de mensen die begint met roken,  

overlijdt aan de gevolgen ervan

20.000 
mensen sterven jaarlijks in  

Nederland door roken en enkele  
duizenden door meeroken

Meer 
mensen in Nederland sterven aan  

gevolgen van roken dan door drank,  
drugs, misdaad en verkeer bij elkaar

60 baby’s 
overlijden per jaar doordat hun moeder  

tijdens de zwangerschap rookt

zijn we dan mee bezig, vraag ik me af? Ik 
schroom dan niet om op deze mensen 
af te stappen en daar wat van te zeggen. 
Niet belerend, maar dan stel ik wel de 
vraag of men weet wat het gevolg is voor 
de kinderen? Ik krijg hierop overwegend 
positieve reacties, vragen stellen is 
onderdeel van bewustwording en vragen 
stellen kunnen we allemaal doen.

Hoe reageerde het college en de raad 

op uw voorstel en welke maatregelen 

hebt u voorgesteld?

Ik kreeg bijval van het college en de raad. 
Beide zagen inderdaad een zekere mate 
van dubbele moraliteit. Het college is zich 
momenteel aan het beraden welke maat-
regelen doorgevoerd moeten worden om 
in te zetten op een rookvrije generatie. De 
SGP/ChristenUnie fractie denkt vooral aan 
het inrichten van rookvrije zones op sport-
terreinen/kantines, zorginstellingen, kinder-
opvang, schoolterreinen en recreatie- 
ruimtes. Maar ook actieve ondersteuning 
voor medewerkers bij het stoppen met 
roken en het starten van een campagne 
voor een rookvrije generatie in Goes.

In uw vraagstelling aan het college 

refereerde u ook aan het 6e gebod “Gij 

zult niet doodslaan”, waarom trok u 

deze lijn?

Roken is inderdaad in strijd met het zesde 
gebod. Het is jezelf moedwillig in gevaar 
brengen. Een speerpunt van de SGP is 
Voor het leven. We doen er alles aan om 
de euthanasie- en abortuspraktijken  
in Nederland te minimaliseren. Ieder 
jaar sterven er 20.000 mensen als gevolg 
van roken en in 2015 ondergingen 
30.803 vrouwen een abortus. Het is onze 
opdracht om daarom dit soort initiatieven 
breder onder de aandacht te brengen.

Hoe kunnen andere fracties in het land 

het voorbeeld uit Goes volgen?

De vragen die we aan het college gesteld 
hebben, zijn te vinden op het Intranet 
van de SGP-bestuurdersvereniging. 
Die kunnen lokale fracties overnemen. 
Tevens biedt de website van het initiatief 
Rookvrije generatie ook voldoende hand-
vatten. Ik roep alle SGP- en/of SGP-Chris-
tenUniefracties ook van harte om het 
voorbeeld uit Goes op te volgen.
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Anthonie Fokkerstraat 45 B - 3772 MP Barneveld
0342-417 371 - www.bhv-vca-ehbo.nl

Voor alle cursus-
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0342-41 73 71
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0342-41 73 71

B-VCA
al vanaf
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In-Company training.
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‘DEN HAAG’ OP GEPASTE AFSTAND

Het amsterdamse Parool-verkiezingsdebat van 9 februari was typerend voor de 

houding van ‘Den Haag’ ten opzichte van de lokale politiek en de 

gemeenteraadsverkiezingen. Fractievoorzitters buitelden in De Balie over elkaar 

heen om Forumleider thierry Baudet te verketteren (FvD). De een met nog meer 

gevoel voor dramatiek dan de ander. 

POLItIEKE INHOUD
Politici zouden zich überhaupt verre moeten houden 
van het demoniseren van hun rivalen, maar dit keer ging 
dat ook nog eens ten koste van de politieke inhoud. Een 
gemiste kans, want de lokale politiek heeft zó veel meer te 
bieden dan de Haagse kopstukken.

PLaatSELIJK IS aNDErS
Het is het begrijpelijk dat bekende politieke gezichten 
worden ingezet in de strijd om de kiezer voor 21 maart. 
Veel Nederlanders zijn tenslotte meer betrokken op de 
landelijke dan de gemeentelijke politiek, althans wat 
betreft het volgen van de berichtgeving. Bovendien is de 
landelijke partijlijn vaak (maar lang niet altijd!) een redelijk 
nauwkeurige indicatie van de ‘couleur locale’. Wat betreft de 
verhoudingen tussen de verschillende partijen is dat echter 
een ander verhaal. Waar tegenpolen als VVD en SP landelijk 
nooit een coalitie zouden vormen, is dit op gemeentelijk 

niveau steeds minder ongebruikelijk. En wat te denken van 
alle zelfstandige lokale partijen, die steeds vaker bewijzen 
ook capabele bestuurders af te kunnen leveren.

GEEN amatEUrS
De uitgestoken hand van landelijke politici hoeft niet 
principieel geweigerd te worden door de lokale politiek. 
Wél zou het Haagse stempel minder prominent aanwezig 
moeten zijn in de verkiezingscampagnes van verschillende 
partijen. Eerst en vooral omdat het blijk geeft van een 
nogal laatdunkende houding ten opzichte van de politiek 
op gemeentelijk niveau. Alsof gemeenteraadsleden en 
hun ondersteunend personeel een stel amateurs is, dat bij 
de hand genomen moet worden door beroepspolitici die 
zogenaamd professioneler zouden zijn. Het tegendeel is 
vaak waar. Met een zeker wantrouwen zie ik uit naar het 
NOS-debat van 20 maart.

door maarten van nieuw amerongen 
Politiek secretaris sGP-jonGeren
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Energiepolitiek is complex 
omdat er zowel op lokaal, 
regionaal, landelijk als op 

Europees niveau beslissingen 
worden genomen. Daarbij is 
het van belang dat er tussen 
de verschillende politieke lagen 
overleg is. Politici op Europees 
of landelijk niveau kunnen wel 
beslissen dat er meer windmo-
lens moeten komen, maar dan 
moet daar op lokaal niveau wel 
draagvlak voor zijn. Landelijke 
partijen hebben baat bij lokale 
afdelingen die goed veran-
kerd zijn in de samenleving. Zij 
kunnen een helder en eerlijk 
geluid laten horen naar zowel 
hun eigen achterban toe, als naar 
politici in Den Haag en Brussel. 

Het Europees Parlement heeft 
in januari ambitieuze wetgeving 
aangenomen waarin staat dat 
Europa, ten opzichte van 1990, 
35% energie moet besparen en 
evenzoveel hernieuwbare energie 
moet gaan gebruiken in 2030. 
Lidstaten moeten bij de imple-
mentering van deze wetgeving 
in overleg treden met lokale 
overheden over hoe dit bereikt 
kan worden. Voor het kabinet is 
daarom de stem van lokale poli-
tici - en daarmee de burger - van 
belang. 
De Europese Commissie moet 
zich niet tot in detail bezighouden 
met wat er in gemeenten gebeurt. 
Daarom is het belangrijk dat de 
Europese Commissie, samen met 

het Europees Parlement en de 
lidstaten, zich richt op de grote 
lijnen, zoals het afspreken van 
streefcijfers voor bijvoorbeeld het 
aandeel hernieuwbare energie. 
Want burgers en het bedrijfsleven 
hebben baat bij heldere Euro-
pese regelgeving voor de langere 
termijn.  
Kiezers verdienen daarom een 
helder verhaal over de winst die 
te realiseren is uit energie- 
efficiëntie en hernieuwbare 
energie. Dat betekent niet dat het 
bij lokale verkiezingen veel over 
Europa moet gaan, maar wel dat 
er een taak is voor lokale afde-
lingen om aandacht te besteden 
aan energiewetgeving, die conse-
quenties heeft op lokaal niveau. 
Lokale partijen moeten zich 
daarom voor én na de verkie-
zingen inzetten voor een goed 
werkend energiebeleid in hun 
gemeente. Zij hebben tenslotte 
de kortste lijn naar de burger 
toe. Een duurzame energievoor-
ziening wordt uiteindelijk alleen 
bereikt door een duurzame 
samenwerking en regelgeving 
op alle politieke niveaus. Voor 
gemeenten ligt er dus een 
taak om hun wensen duidelijk 
te maken bij beleidsmakers 
in ‘Brussel’. Uiteindelijk is de 
Commissie niet alleen regelgever 
maar ook een gesprekspartner. 

“ Gemeenten 
moeten 
hun wensen 
duidelijk 
maken in 
‘Brussel’.”

door leonard den boef 
Beleidsmedewerker eurofractie cu-sGP

Op 21 maart zijn de gemeenteraadsverkiezingen. Lokale thema’s spelen uiteraard  
de hoofdrol tijdens de campagneperiode. Energievoorziening hoort hier ook bij,  

want dit wordt meer en meer een lokaal thema. Hoe belangrijk is het daarom dat lokale 
bestuurders weten wat er in ‘Brussel’ besloten wordt over onze energievoorziening?

Energiepolitiek
over een verband tussen Europese politiek en de lokale verkiezingen
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Kwetsbare jonge meisjes denken 
financiële hulp te krijgen. Het refrein 
van steeds maar hetzelfde liedje 
is dat de veelal oudere mannen 
uiteindelijk seksuele tegenprestaties 
verwachten. 

Een uitzending van het televisiepro-
gramma RamBam, dat gebruikmaakte 
van een verborgen camera, leverde 
ontluisterende verhalen en praktijken 
op. Voor de SGP was het reden om, 
samen met het CDA, hierover vragen 
te stellen.  
 
De SGP wees eerder al op België, dat 
actief zoekt naar mogelijkheden om 
deze verkapte vorm van prostitutie 
aan te pakken. Want in feite is sugar-
dating een alternatieve vorm van 
escortactiviteiten, maar dan totaal 
buiten elk toezicht. 
Kees van der Staaij zegt in een debat 
daarover: “Toen het eerste grote 
platform zich meldde in Nederland 
met een agressieve reclamecam-
pagne werd daar door veel mensen 

wat lacherig over gedaan. Maar het 
is onacceptabel dat onder het mom 
van een datingplatform een illegaal 
prostitutienetwerk ontstaat. Jonge 
kwetsbare meisjes zijn hier vervolgens 
slachtoffer van. SGP en CDA willen 
weten of de regering deze praktijken 

toelaatbaar vindt en of de overheid 
het doen van aangifte door meisjes wil 
bevorderen. Ook wijzen deze partijen 
erop dat de Europese rechtspraak  
ruimte biedt om reclame van dit soort 
platforms aan te pakken. Ook daar willen 
zij graag reactie op.”

Sugardating

De SGP heeft onlangs een motie 
ingediend over het betalen van hulpgeld 
aan de UNRWA. Aanleiding was de 
kwestie van enkele weken geleden, toen 
de Kamer en de coalitie zeer verrast 
reageerden toen bleek dat minister Kaag 
per direct het hele jaarbudget van 13 
miljoen euro aan UNRWA had uitgekeerd. 
Achteraf zijn daar toen diverse debatten 
over geweest.

De SGP stelde nu voor om de Kamer bij 
UNWRA-besluiten vooraf te informeren 

in plaats van achteraf, om te kunnen 
wegen of de voorgestelde uitgave 
gewenst is.

De minister van Buitenlandse zaken sloot 
onlangs niet uit dat er mogelijk nog meer 
geld naar UNRWA gaat. De UNRWA is een 
VN-organisatie die speciaal in het leven is 
geroepen voor Palestijnse vluchtelingen 
en al hun nakomelingen. 

Helaas werd het voorstel van de SGP 
alleen gesteund door FvD en PVV.

SGP: “INFORMEER DE KAMER  
VOORAF BIJ STEUN AAN UNRWA.”

UNRWA:
Het United Nations Relief and 
Works Agency for Palestine Refu-
gees in the Near East (UNRWA) is 
de vluchtelingenorganisatie van 
de Verenigde Naties die zich richt 
op hulp en ontwikkeling van 
de Palestijnse vluchtelingen in 
het Midden-Oosten.

Kees van der Staaij verdedigt de SGP-visie bij tv-programma Pauw
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door menno de bruyne

GRIJS 
Naarmate een oorlog verder achter 
de horizon van het verleden verdwijnt, 
groeit het besef dat in dit soort kwesties 
de grote massa van de mensen goed 
noch fout was. Anders gezegd: dat de 
wereld niet bestaat uit alleen maar wit of 
zwart, maar veel grijs, heel veel grijs.

Op dit moment worden de termen goed 
en fout niet alleen meer gekoppeld aan de 
Tweede Wereldoorlog, maar feitelijk aan 
de hele Nederlandse geschiedenis. Het is 
tegen deze achtergrond dat er nogal wat 
standbeelden en straatnamen sneuvelen. 
Mensen die vroeger letterlijk op een voet-
stuk stonden, worden nu door moderne 
beeldenstormers naar beneden gehaald 
en met pek en veren overladen. O ironie 
van de geschiedenis, want juist de nieuwe 
beeldenstormers spraken en spreken 
schande van de beeldenstormers in de 
tijd van de Reformatie…

Iemand die de vinger legt bij deze hyper-
correcte waanzin is de historicus en 
schrijver Geerten Waling, die onlangs 
nog een lunchlezing voor de SGP-fractie 
verzorgde. In Elsevier schreef hij onder 
de kop “Mogen we niet meer trots zijn op 
onze geschiedenis?” al weer een half jaar 
geleden dit: 

ACTIVISTEN
“De beeldenstorm is terug. In Amerika 
trekken woedende menigten standbeelden 
omver van historische figuren die ergens 
onderweg uit de gratie zijn geraakt. 
Nederlandse activisten volgen de Ameri-
kanen doorgaans braaf in zulke ophef. 
Afgelopen oktober, al ver voor de rellen in 
Charlottesville, werd een standbeeld van 
Johan Pieterszoon Coen besmeurd. Vorige 

week riepen de Correspondent en NRC 
Handelsblad op tot een beeldenstorm 
in Nederland. En in de campagne riep de 
partij DENK op om alle straatnamen in 
Nederland te ‘dekoloniseren’.

Geschiedenis is de manier waarop we 
omgaan met het verleden. Dat verleden 
zelf staat in essentie nooit ter discussie, de 
geschiedenis des te meer. Neem de wens 
van het CDA om het Wilhelmus verplicht te 
stellen op scholen, die leidde tot de gebrui-
kelijke ophef bij mensen die tegen alles zijn 
wat ook maar riekt naar nationalisme. Een 
bekende zucht ging door het land: is er dan 
niets meer heilig? Mogen we dan niet eens 
meer trots zijn op onze geschiedenis?

ZILVERVLOOT 
‘Trots’ heb ik zelf altijd een wat vervreem-
dend begrip gevonden. Voor de verovering 
van de Spaanse zilvervloot kwam ik veel te 
laat en ook bij acties van het verzet in de 
Tweede Wereldoorlog schitterde ik door 
afwezigheid. Jammer misschien, maar 
andersom heb ik ook geen slaven bezeten 
of Joodse buren op de trein gezet. 

Trots is helemaal niet nodig, waardering 
des te meer.

Kortom, de emotie ‘trots’ komt niet direct bij 
me op als ik denk aan prestaties waaraan 
ik part noch deel heb gehad. En dat ik ben 
geboren uit Nederlandse ouders is ook al 
niet mijn verdienste. Toch is de Nederlandse 
geschiedenis wel spectaculair, dus ‘trots’ als 
een soort individu-overstijgende, culturele 
houding is begrijpelijk. De Nederlandse 
geschiedenis verdient het om beter te worden 
onderwezen en gewaardeerd. ‘Gewaardeerd’ 
bedoel ik vrij letterlijk: Wij moeten de geschie-
denis op waarde schatten.

Tot op de dag van vandaag worden mensen geëtiketteerd met het label ‘goed’ 
of ‘fout’ in de oorlog. Dan gaat het natuurlijk over de Tweede Wereldoorlog, 
en niet over bijvoorbeeld de Koude Oorlog, toen je natuurlijk ook mensen 
had die ‘goed’ of ‘fout’ waren. De communisten waren in de periode ’40-’45 
nadat Hitler de Sovjet-Unie had aangevallen ‘goed’, maar in de Koude Oorlog 
stonden velen van hen aan de kant van de vijand. 

TROTS OP ONZE GESCHIEDENIS

EUFORISCHE VOORUITGANG
Het verleden – met al zijn pieken en dalen, 
met euforische vooruitgang en diepe 
ellende, met geweldige mensenrechten en 
gruwelijke genocides – heeft ons gebracht 
waar wij nu zijn. En heel slecht staan we 
er niet voor, toch? Met die democratie, die 
vrijheid, die welvaart? Dat dacht ik.

Om goed te begrijpen waar wij nu zijn en 
wie wij nu zijn, moeten we meer weten over 
waar we vandaan komen. Dat doen we niet 
door op het verleden onze moderne mores 
te projecteren, met alle opgeheven vinger-
tjes en stampende voetjes. Bescheidenheid 
en nieuwsgierigheid komen meer van pas.

Wacht maar tot je zelf aan de beurt bent.

BOEMERANG
Er schuilt ook een gevaarlijke boemerang in 
de moralistische geschiedsopvattingen. In 
een scherpe column in HP/De Tijd citeerde 
Arthur van Amerongen deze week uit George 
Orwells 1984. Orwell kan niet vaak genoeg 
worden gelezen, daarom herhaal ik het hier:

‘Every record has been destroyed or falsified, 
every book rewritten, every picture has been 
repainted, every statue and street building 
has been renamed, every date has been 
altered. And the process is continuing day 
by day and minute by minute. History has 
stopped. Nothing exists except an endless 
present in which the Party is always right.’

Wie nu met alle geweld standbeelden en 
straatnamen wil zuiveren, die staat met lege 
handen als er ooit een extremistisch clubje 
Nelson Mandela of Mahatma Ghandi van 
hun sokkel begint te trekken. Het verleden 
is geen keuzemenu, maar een kostbaar en 
kwetsbaar bezit.”
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Wij zien service voor en met name 

na de koop niet als kosten, maar als 

reclame. Want, juist door bestaande 

klanten in de watten te leggen, ver-

hogen wij onze klanttevredenheid. 

Hierdoor bouwen wij aan relaties 

voor de lange termijn. Als familie-

bedrijf zit het verlenen van service 

er bij ons ingebakken. Het in ons 

gestelde vertrouwen waarmaken 

geeft ons échte voldoening. Hoe 

blijer u bent, hoe meer werkplezier 

wij hebben. 

Zo doen wij dat

Service zit
in onze genen

+

Alles voor een tevreden klant

GOES
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KESTEREN
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DBKEUKENS.NL

RUIM 1725 BEOORDELINGEN
QASA.NL | MAART 2018





SGP GLOSSY 32 SGP GLOSSY

Bijbelsepolitiek
“Weet u wat ik de mooiste woorden uit de geschiedenis van de barmhartige Samaritaan 
vind? ‘Innerlijke ontferming’. (…) Om die ontferming, om die barmhartigheid bidden wij 

elke week in onze fractievergadering: voor het kabinet, voor het parlement, voor het 
land en voor de wereld. Gezegend het land dat rijk is aan barmhartigheid! ”

Kees van der Staaij tijdens de Algemene Politieke Beschouwingen in 2014
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Beste leZer
Iemand die 100 jaar wordt, heeft veel te vertellen. Iemand die 100 jaar 
wordt, haalt vaak herinneringen op. Iemand die 100 wordt… Eigenlijk 
maak je dat zelden mee.

U mag verwachten dat bij een goede gezondheid een 100-jarige op zijn 
verjaardag iets uit zijn leven vertelt. Dat doet de SGP ook. Tien decennia 
aan partijgeschiedenis bieden stof genoeg. Er zijn herinneringen aan 
mooie momenten. Er zijn ook herinneringen aan situaties waar we van 
weten dat Gods vergeving nodig is, omdat wij mensen zijn die fouten 
maken. Er is in die honderd jaar partijgeschiedenis heel veel gebeurd en 
er is om ons heen veel veranderd. Een ding is altijd helder geweest: we 
hebben de wens én de opdracht om de waarden en normen uit de Bijbel 
tot gelding te brengen in de politiek. Daar vertellen we graag over.

Beter is het als je ook kunt luisteren. Dat doen we als SGP ook in deze 
glossy. Luisteren naar onze eigen politici binnen de partij, luisteren naar 
mensen buiten de partij. U vindt openhartige interviews, interessante 
statistieken, pittige aansporingen vanaf de zijlijn en prachtig 
beeldmateriaal. Met dit doel: tot eer van God en tot welzijn 
van de samenleving.

Er is het gevaar dat een 100-jarig jubileum sterk vanuit de Haagse 
politiek beschreven wordt. Daar wil de SGP voor waken. Vanaf het 
allereerste begin is de SGP een partij van het volk geweest. Politiek 
dicht bij de inwoners, daar ligt het hart van de SGP. Daarom vindt u 
in deze glossy interviews en bijdragen vanaf alle niveaus en uit alle 
hoeken van het land. Constructief zijn met een open Bijbel kan alleen 
als we dicht bij het Woord blijven en als we ons bewust zijn van onze 
taak als volksvertegenwoordigers.

Lees en leer mee.

Namens de redacties van In Contact, Zicht en De Banier

Maarten van Leeuwen
Partijvoorzitter SGP

Colofon
Dit is een gezamenlijke uitgave van 
De Banier (nr. 3/4), In Contact (nr. 2) 
en Zicht (nr. 2)

Redactie
Niek Bakker
Cornel van Beek
Maarten van Leeuwen
Niels van Leeuwen
Hannah Neele
Sander Nipius
Sjon van der Ree Doolaard 
Jan Schippers
Corry-Anne van der Tang-Everse

Fotoverantwoording
Ardjan van Bergeijk Fotografie
p. 2 ANP
p. 36 Rijksoverheid
p. 37 Wikimedia
p. 39 Ruben Timman
p. 41 Daan van Oostenbrugge
p. 42 C. van der Wal Fotografie
p. 47 Jan de Rooij
p. 49 Ets van P.J. Arendzen
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Nestor zijn van de Tweede Kamer is 
niet ieder Kamerlid gegeven. Maar de 
SGP heeft ze in huis: Bas van der Vlies 
(75) tijdens zijn SGP-Kamerlidmaat-
schap van 1981 tot 2010 en Kees van 
der Staaij (49) als Kamerlid vanaf 1998. 
Het zijn mannen die hun taak in de 
politiek zeer serieus nemen. Hoewel 
Van der Vlies al jaren geniet van zijn 
pensioen, komen de mannen voor de 
gelegenheid graag bij elkaar. Dat de 
verstandhouding goed is, valt direct op. 
“Kees, lust je een kopje koffie?” 
“Ja, lekker. Gewone.”
“Met melk?”
“Nee. Met niks. Zonder melk.”
In zijn huis in Maartensdijk praat Van 
der Vlies honderduit. Over de onlangs 
overleden Ruud Lubbers, over zijn 
functie als voormalig fractievoorzitter 
en over de moeilijke momenten die hij 
meemaakte in de Kamer. Kees van der 
Staaij, die net uit Den Haag komt en 
na het interview een andere afspraak 
heeft, doet daar graag aan mee. Een 
gesprek met de twee jongste fractie-
voorzitters van de SGP.

Wat bewondert u in elkaar?
Van der Staaij: “Het sfeer scheppende 
van Van der Vlies vind ik knap. In zaal-
tjes creëerde hij altijd een familiaire 
sfeer. Ook vind ik hem ontspannen en 
evenwichtig. Als hij stress had, merk-
ten we dat niet.”
Van der Vlies: “Kees overdrijft nu wel, 
het is te gek voor woorden. Ik bewon-
der hem om zijn dossierkennis en om 
zijn creatieve woordkeuzes. Interviews 
geven in gespannen situaties kan hij 
ook goed, zoals op televisie bij 
De Wereld Draait Door. Ik vind het knap 
dat hij dat ontspannen en met een 
opgewekte uitstraling kan doen. Zijn 
jeugdige uitstraling kwam ons goed 
uit. De SGP had dat na mijn vertrek 
nodig. Hij moet daarmee doorgaan.” 
Van der Staaij: “Toen ik als jonge 
vent bij de SGP begon, kreeg ik veel 
vertrouwen. Ik had zomaar brokken 
kunnen maken. Het is kenmerkend 
voor de SGP dat er onderlinge geest-
verwantschap is. 
Van der Vlies: “De SGP is altijd een 
kleine fractie geweest. En hoe kleiner 

“Die complimenten kun je weglaten”, wuift Bas van der Vlies 
de lovende woorden van Kees van der Staaij weg. De huidige 
fractievoorzitter van de SGP had aan Van der Vlies een goede 

leermeester, vertelt hij. Hoe ze hun relatie omschrijven? 
“We zijn collega’s, vrienden en zielsverwanten.”

Door Sander Nipius en Hannah Neele

Collega’s en 
zielsverwanten

Interview



de fractie, hoe belangrijker vertrouwen is. Mensen vroegen 
weleens: hoe kunnen jullie je met zoveel onderwerpen bezig-
houden? Het bespreken kost vaak al een week tijd. In de fractie 
bespraken we altijd de allerbelangrijkste zaken en ons stemge-
drag. In mijn tijd werden speeches weleens van tevoren op de 
fractie voorgedragen. Maar naarmate het tempo in de Kamer- 
agenda hoger werd, was daar steeds minder tijd voor. Het 
kwam toen aan op vertrouwen. We controleerden elkaar nooit, 
hooguit als geintje. We wisten van elkaar: het komt in orde.”

Van der Staaij volgde Van der Vlies op als fractievoorzitter. 
Wat zijn de belangrijkste verschillen tussen u beiden?
Van der Vlies: “Kees is in staat primair te reageren. Dat brengt 
risico’s met zich mee. Zelf reageer ik secundair. Bij interrupties 
in Kamerdebatten was dat weleens lastig: dan moet je meteen 
reageren. Ik moest mijzelf daar regelmatig een duwtje voor 
geven. Ik was daar niet zo sterk in.”
Van der Staaij: “De karaktertrekken van Bas die ik al noemde, 
kwamen ook naar voren bij zijn afscheid van de Tweede Ka-
mer. Er ging een hartelijk applaus op. Hij was altijd erg bloem-
rijk, iets waar ik mijn best voor moet doen. Als jurist wil ik alles 
zo precies en feitelijk mogelijk zeggen, maar voor een debat is 
beeldspraak belangrijk. Daar was Van der Vlies sterk in. Nu we 
bij de Algemene Politieke Beschouwingen zo laat aan de beurt 
zijn, moeten we extra ons best doen om de aandacht van de 
zaal te krijgen.”

Hoewel Van der Vlies in 2010 de Kamer verliet, was dat niet het 
absolute einde van zijn politieke betrokkenheid. Ongevraagde 
adviezen geeft hij de fractie niet, maar voor gevraagde advie-
zen kunnen de Kamerleden bij hem terecht. “In het begin werd 
ik nog regelmatig gebeld, toen vond de fractie het handig om 
gebruik te maken van mijn netwerk.” 

Wat is of wat was uw drijfveer om politiek actief te worden?
Van der Staaij: “Ik wil graag vanuit mijn christelijke geloof een 
bijdrage leveren aan de Nederlandse politiek. Versterken wat 
goed is en verminderen wat niet goed is voor ons land. In het 
begin van mijn Kamerlidmaatschap kwam er een Statenlid op 
mij af die zei: ‘Heb je er ook een beetje plezier in?’ Daar had 
hij een punt: je moet ook plezier hebben in het werk. Ik vind 
het mooi om op mijn manier een bijdrage te leveren aan de 
politiek.”
Van der Vlies: “De Bijbelse normen en waarden inbrengen in 
het politieke debat. Dat was mijn drijfveer voor het Kamerlid-
maatschap. We praatten daar over de inrichting van onze sa-
menleving. Ik zie het als roeping en voorrecht om op een plek 
te werken waar je iets kunt bijdragen. Kees en ik zeiden regel-
matig tegen elkaar dat we gefascineerd zijn door het politieke 
proces. Bij de Algemene Politieke Beschouwingen en andere 
belangrijke momenten luisterde ik geboeid naar alle tinten en 
kleuren van de samenleving die voorbijkwamen in het debat. 
Het is een voorrecht en een grote verantwoordelijkheid om 
daar invloed uit te mogen oefenen. Als fractie probeerden we 
daar vorm aan te geven.”
Van der Staaij: “Ik herinner mij de gevelsteen in het partijbu-
reau waarop staat: ‘Vrees God en houd Zijn geboden, want 
dit betaamt allen mensen.’ Dat is de rode draad in de SGP-ge-
schiedenis en de samenvatting van wat ons drijft.”

Dat was vast niet altijd makkelijk. Hoe houdt u daaraan vast?
Van der Vlies: “Het was mijn diepste worsteling om het eige-
ne van onze boodschap op een manier te verwoorden die 
dwingt tot luisteren. Ik hoopte dat ernaar geluisterd werd en 
dat de kern van de oproep gehoorzaamd werd. Het leidde tot 
momenten waarop ik merkte dat de Heere alles wonderlijk 
bestuurde, maar er waren ook teleurstellende momenten wan-
neer ik merkte dat er dwars tegenin gegaan werd.”
Van der Staaij: “Het liefst willen we een omkering op belangrij-
ke politieke punten, maar ik besef iedere keer weer dat dit niet 
afhankelijk is van ons werk. Het verkondigen van het Woord 
kan harten veranderen. Mensen moeten leren zien dat het 
christelijk geloof niet alleen bestaat uit regels. Door het aanha-
len van de Bijbel probeer ik de Bijbelse boodschap naar voren 
te laten komen: er is genade voor zondaren.”
Van der Vlies: “Toen ik kennismaakte met Cor van Dis (in de 
partij de heer Van Dis jr.) zei hij tegen mij: ‘Je moet het niet te 
pas en te onpas doen, maar als het te pas komt, noem dan 
met een zekere vrijmoedigheid de Naam van Jezus Christus en 
citeer het Woord van de Heere God. Dat Woord doet kracht, 
daar hoeven wij geen gewicht aan mee te geven.’ Dat was een 
leermoment voor mij. Ik ben dankbaar dat hij dat toen tegen 
mij zei.” 
Van der Staaij: “De zoon van Van Dis vertelde mij iets soortge-
lijks over zijn vader. ‘Ik wil dat er geen jaar in de Kamer voorbij-
gaat zonder dat de Naam van Christus heeft geklonken’, zei hij. 
Bijzonder dat ons dat beiden heeft aangesproken.” 

Hebt u verdrietige of vervelende momenten meegemaakt?
Van der Staaij: “De afgelopen tijd speelde het voltooid 
levendebat. Dat vond ik erg verdrietig. Het deed pijn om te 
horen hoe het doden in naam van barmhartigheid wordt 
gerechtvaardigd. Wij hebben toen een motie van afkeuring 
ingediend. Ook de invoering van het homohuwelijk en de 
wetgeving rond abortus heb ik als verdrietig ervaren.”
Van der Vlies: “Inderdaad, dat waren verdrietige momenten. 
Die waren er overigens ook door de economische tegenwind 
en bezuinigingsmaatregelen. De politiek is een turbulente 
omgeving. Persoonlijk ben ik emotioneel geraakt door de 
euthanasiewetgeving en andere medisch-ethische kwesties. 
Als er een wet wordt aangenomen, wordt er altijd op de tafels 
geroffeld door Kamerleden. Vlak voor de euthanasiewet werd 
aangenomen, was ik bang voor eenzelfde juichstemming. 
Op het nippertje heb ik dit aangekaart: laten we elkaar hierin 
respecteren. Dat gebeurde. Er werd niet geapplaudisseerd. 
Een paar jaar later zei Els Borst “Het is volbracht”. Dat trof ons 
diep. We vroegen interpellatie om die uitspraak juist ook in de 
lijdenstijd binnen het kerkelijke jaar aan de kaak te stellen. Ze 
nam daarna contact op met de SGP om haar excuses aan te 
bieden. De kous was daarmee af.”

“Als Van der 

Vlies stress 

had, merkten 

we dat niet”

“Het was mijn diepste worsteling om 

het eigene van onze boodschap op een 

manier te verwoorden die dwingt tot 

luisteren” 
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Hoewel belangrijke SGP-thema’s niet altijd de makkelijkste 
onderwerpen zijn om aan te kaarten, krijgen de Kamerleden 
weleens bijval uit onverwachte hoek. Dat merkte Van der 
Staaij tijdens zijn campagne voor huwelijkstrouw. “Veel 
mensen in de samenleving lopen aan tegen de gevolgen 
van huwelijksontrouw. Voor de toekomst van het land is het 
belangrijk om hier aandacht aan te geven en om een positief 
verhaal over liefde te vertellen.”

Wat was een bijzonder of mooi moment?
Van der Staaij: “Het behalen van de derde zetel in 2012.”
Van der Vlies: “Dat vond ik ook.”
Van der Staaij: “Dat zijn momenten die je bijblijven. Met een ex-
tra zetel kun je het bereik van de partij vergroten en het zorgt 
voor werkverlichting.”

Welke gebeurtenis uit de partijgeschiedenis 
ziet u als omslagpunt?
Van der Vlies: “In 2000/2001 waren wij het paarse kabinet beu. 
Door onze gouvernementele stijl vallen we een kabinet niet 

snel af. Maar toen dat kabinet een vloedgolf van voorstellen 
deed om alle christelijke kenmerken uit de samenleving en 
wetgeving te weren, moesten wij ons als partij bij de oppositie 
scharen. Getalsmatig moesten wij een kabinet vaak steunen, 
maar dat deden we toen niet. Ik zie dat als een omslagpunt.
Van der Staaij: “De SGP-inbreng vindt nu plaats in een tijd 
waarin mensen steeds minder weten over het christelijk ge-
loof. Ik merkte dat nog bij een bijdrage waarin ik de gelijkenis 
van de wijze en dwaze bouwer aanhaalde. Aan het eind van het 
debat kwam er een Kamerlid naar mij toe. Hij vertelde dat hij 
wist waar ik dit vandaan had. Ik verwachtte dat hij zou noemen 
in welke Bijbelboek en hoofdstuk die gelijkenis staat maar 
in plaats daarvan zei hij: “Volgens mij komt dat uit de Bijbel.” 
Het lijkt tegenwoordig bijzonder dat er verhalen uit de Bijbel 
geciteerd worden.”

Na twee uur praten zit het gesprek erop. “Kees, kom snel maar 
eens langs met Marlies”, spoort Van der Vlies aan. Ze nemen 
afscheid met een stevige handdruk.  “We plannen snel een 
afspraak.” 

Mr. C.G. (Kees) van der Staaij

Voornamen 
Cornelis Gerrit

Geboortedatum 
12 september 1968

Woonplaats 
Benthuizen

Opleiding 
Rechten, Universiteit Leiden

Loopbaan 
- stafjurist Raad van State van 1992 tot 1996
- adjunct-chefjurist Raad van State van 1996 tot 1998
- lid Tweede Kamer der Staten-Generaal vanaf 1998
- SGP Tweede Kamer fractievoorzitter vanaf 2010

Ir. B.J. (Bas) van der Vlies

Voornamen 
Bastiaan Johannes 

Geboortedatum 
29 juni 1942

Woonplaats 
Maartensdijk

Opleiding 
Weg- en waterbouwkunde, 
HTS Dordrecht en Technische Hogeschool Delft

Loopbaan 
- leraar wiskunde op College Blaucapel van 1967 tot 1981
- plaatsvervangend rector op College Blaucapel 
 van 1973 tot 1981
- lid Provinciale Staten van Utrecht van 1974 tot 1982
- lid Tweede Kamer der Staten-Generaal van 1981 tot 2010
- SGP Tweede Kamer fractievoorzitter van 1986 tot 2010

“De SGP-inbreng vindt nu plaats in een tijd waarin mensen steeds 

minder weten over het christelijk geloof”

“Echte christelijke 

politiek wil Christus 

present maken in 

het midden van 

een verwarde 

maatschappij”

Ds. H.G. Abma
Tweede Kamerlid 
van 1963 tot 1981
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Middelburg is een oude stad die door 
de eeuwen heen veel te lijden heeft 
gehad. Zo vonden er in de 15e eeuw 
grote stadsbranden plaats en kreeg 
het in de Tweede Wereldoorlog zware 
bombardementen van de Duitsers te 
verduren. Maar ondanks deze verwoes-
tende gebeurtenissen heeft Middelburg 
door de eeuwen heen altijd een belang-
rijke functie vervuld. Zo was de Zeeuwse 
hoofdstad door de grote haven een 
belangrijke handelsstad voor Nederland. 
In de zestiende eeuw heeft de stad zelfs 
even als vergaderplaats van de Tweede 
Kamer dienst gedaan. Middelburg kent 
nog altijd 1150 rijksmonumenten en is 
daarmee de zevende monumentenstad 
van Nederland.

Oesterkweker
Een van de mooiste bezienswaardighe-
den is het abdijcomplex, waarvan het 
oudste gedeelte, het stadhuis, gelegen is 
aan de markt. De bouw hiervan begon al 
in 1452. De toren van het stadhuis wordt 
ook wel ‘Malle Betje’ genoemd, omdat de 
klok altijd achterloopt op de klok van de 
Lange Jan, de beeldbepalende abdijto-
ren van Middelburg. Het abdijcomplex 
herbergt het Provinciehuis van Zeeland, 
waarin al in 1919 de eerste SGP’ers 
zitting namen, nog voordat de SGP in 

de Tweede Kamer kwam. De notulen uit 
die tijd vermelden dat de Statenleden 
F. Dekker, landbouwer uit Terneuzen, 
en C. Hartoog, oesterkweker uit Yer-
seke, al tegen voorstellen stemden die 
de zondagsrust beperkten. Nog steeds 
heeft de SGP met zes zetels een stevige 
vertegenwoordiging in de Provinciale 
Staten en levert de enige Gedeputeerde 
van SGP-huize in Nederland.

Oprichting
In deze prachtige, historische plaats 
werd de SGP op 24 april 1918 geboren 
in de Segeerstraatkerk, het toenmalig 
kerkgebouw van de Gereformeerde Ge-
meente. Maar nog voordat de landelijke 
SGP werd opgericht, bestond er al een 
plaatselijke kiesvereniging in Middel-
burg. Die al meer dan honderd jaar oude 
kiesvereniging is nog steeds springle-
vend. Anno februari 2018 heeft de lokale 
SGP drie zetels én levert de partij een 
wethouder. 

Jongeren
Ook de SGP-jongeren zijn op Walcheren 
al lange tijd actief. Op vrijdagavond 27 
november 1964 werd in een bovenzaal-
tje van dezelfde Segeerstraatkerk de 
‘Jongerengroep Walcheren der S.G.P.’ op-
gericht. Veel jongeren kwamen af op het 

nog altijd actuele thema ‘De presidents-
verkiezingen in Amerika’. Deze jongeren-
groep liet nogal wat stof opwaaien toen 
ze in 1967 de oorzaak van het stemmen-
verlies onderzocht en met de conclusie 
kwam dat verandering nodig was in het 
standpunt over vrouwenkiesrecht en 
radiozendtijd. Nog steeds organiseert de 
lokale jongerenvereniging graag 
een debat.

Onafscheidelijk
Nog altijd wordt in Middelburg politiek 
bedreven op basis van Bijbelse 
principes. Zeeland maakt een belangrijk 
onderdeel uit van de ‘Biblebelt’ en heeft 
daarmee een vaste aanhang. Onder 
het motto ‘Samen bouwen en bewaren’ 
voert de lokale fractie campagne voor 
de verkiezingen. De zondagsrust is nog 
normaal in Middelburg en er wordt 
veel waarde gehecht aan de historische 
monumenten. Daarmee mag het 
met recht een SGP-bolwerk genoemd 
worden. Een bolwerk met een rijke 
traditie en een gezegende politieke 
historie. De SGP en Middelburg zijn 
onafscheidelijk. Al honderd jaar lang. 
En misschien nog wel honderd jaar. Het 
verleden geeft voor Middelburg in ieder 
geval veel vertrouwen voor de toekomst. 
Oranje boven!

De SGP werd honderd jaar geleden opgericht in Middelburg, de hoofdstad van 
Zeeland. Een aantal gereformeerde christenen, waaronder dominee Kersten, 

voelt zich niet thuis bij andere partijen. Hierdoor werd een nieuwe partij geboren, 
inmiddels 100 jaar oud. We gaan terug naar Middelburg, de plaats waar het 

allemaal begon. 

begonWaar het
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Voor onze eigen keukenmerken  

selecteren wij de beste leveranciers,  

bij wie we scherp inkopen. Niet om  

de prijzen naar de bodem te jagen, 

maar om topkwaliteit keukens te  

bieden voor een eerlijke prijs. Tel  

daar de waarde van onze unieke,  

complete ontzorging bij op, en u  

ontdekt al gauw dat de voordeligste 

keuken een optelsom is van alle  

voordelen. Dat is wat anders dan  

de goedkoopste keuken.

Zo doen wij dat

Altijd de
voordeligste

+

En niet per se de goedkoopste

GOES

RIJSSEN

NUNSPEETHAARLEM

KESTEREN

SINT-ANNALAND
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“Eruit mannen! Het 

geringe aantal deert 

niet, ook de bende van 

Gideon was maar klein. 

Komt, mannenbroeders, 

ontwaakt!”

Ds. G.H. Kersten
Tweede Kamerlid 
van 1922 tot 1945

[Advertentie]
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Een baken
RUSTvan

De SGP behoort tot de 
stabielste partijen van 
de afgelopen decennia. 
Bekijken we die stabiliteit 
van dichtbij, dan zien we 
momenten van daling en 
van groei.

Plotselinge groei
Vanaf 2006 keerde het tij voor de SGP. Bij vier verkiezingen op rij 
boekte de partij stemmenwinst, vooral in 2012 en 2017. In totaal 
verwierf de partij bijna 70.000 stemmen meer, wat zich vanaf 2012 
uitbetaalde in een derde Kamerzetel. Voor deze stijging is het 
moeilijk om een verklaring te vinden. De oorspronkelijke achter-
ban – ervan uitgaande dat die blijvend SGP heeft gestemd – is 
niet plotseling gegroeid. Dus laat het zich raden dat meer mensen 
buiten de reformatorische achterban op de SGP hebben gestemd: 
evangelischen, rooms-katholieken en conservatieven. Wellicht 
werden zij aangetrokken door de aandacht die de SGP gaf aan the-
ma’s die breder in de maatschappij leven, zoals huwelijkstrouw en 
eenverdieners. Verder speelde de SGP zich in de kijker door haar 
informele gedoogsteun aan de kabinetten Rutte I en II. Het feit dat 
SGP’ers regelmatiger hun standpunten op televisie, radio en via 
sociale media naar voren brengen, heeft ongetwijfeld ook eraan 
bijgedragen dat meer mensen de SGP in het stemhokje steunen.

Spreiding
Nu we het hebben over stembusuitslagen, komt de vraag naar 
boven hoe de SGP verspreid is door Nederland. Te verwachten valt 
dat de SGP sterk vertegenwoordigd is in de zogenoemde ‘Bible-
belt’. Dat klopt, maar opmerkelijk genoeg blijkt dat het gemiddelde 
percentage SGP-stemmers in de Biblebeltgemeenten door de tijd 
heen licht is gedaald: min 0,16 procent. Een grotere verschuiving 
is dat veel SGP-stemmers in de periode tussen 1956 en 2017 zijn 
weggetrokken uit de steden naar omliggende gemeenten. Ten 
slotte maakt de SGP een uitzonderlijk sterke groei door in de ge-
meente Urk: van 7 procent in 1933 naar 56 procent in 2017.

Meer weten? 
Kaart en verkiezingsdata zijn afkomstig uit de bijdrage van 
Ron de Jong ‘De SGP ingetekend. De geografische spreiding 
van de staatkundig-gereformeerde kiezers tussen 1918 en 
2017’, Mannen van Gods Woord. De Staatkundig Gereformeerde 
Partij 1918-2018.

Een belangrijke verklaring hiervoor is dat de SGP altijd ge-
steund is door haar trouwe achterban. In de periode van 1925 
tot 2017 fluctueerde het aandeel van de SGP bij de Tweede 
Kamerverkiezingen tussen de 1½ en 2½ procent van de geldige 
stemmen.

Dieptepunt
Toch kampte ook de SGP lange tijd met een gestage daling. Bij 
de verkiezingen van 1977 stond de teller op 177.000 stemmen. 
In de decennia daarna liep de SGP zo’n vijftien procent terug. 
Deze daling leidde tot een electoraal dieptepunt bij de Tweede 
Kamerverkiezingen in 2003. Dit staat haaks op het beeld dat 
de SGP vrijwel stabiel is gebleven. De daling was tot 1994 niet 
merkbaar in het aantal zetels, omdat de SGP vele keren dankzij 
een lijstverbinding met het GPV en de RPF een restzetel kreeg 
toegewezen.

219.850 stemmen, 2,10 procent
Historisch hoogtepunt (2017)

150.305 stemmen, 1,56 procent
Historisch dieptepunt (2003)
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Stijging in SGP-
aanhang tussen 
2006 en 2017 
bij de Tweede 
Kamerverkiezingen

De Tweede Kamer wordt uitgebreid van 100 naar 150 zetels

Door Sander Nipius
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Meer informatie: 
prolife.nl 

Het leven is een wonder, een geschenk van God. Vanaf het ontstaan tot het 
einde ligt het leven in Zijn hand. Ieder mens - hoe kwetsbaar ook - is geschapen,
gewenst en geliefd door God. En daarmee verdient het leven liefde, zorg,
aandacht en bescherming.

Verzekeren is een manier om elkaars lasten te dragen. Door u te verzekeren bij
Pro Life maakt u christelijke zorg ook voor anderen mogelijk. Zorg die betekenis
heeft in iedere fase van het leven. Want ieder leven is onze zorg waard.

Ieder leven is van waarde

55901-1803_SGP Magazine_220x297.indd   1 08-03-18   10:32

‘Onze standpunten
zijn goed voor heel

Nederland
Johnny Lukasse

Vanaf de eerste keer dat hij mocht stemmen, wist hij dat 
die stem naar de SGP zou gaan. Daarover twijfelde hij 
geen moment. Nog steeds kan hij zich helemaal vinden 
in de standpunten van de partij. Johnny Lukasse (42) 
is al acht jaar gemeenteraadslid in de gemeente Goes 
namens de SGP-ChristenUnie.

Toen hij net mocht stemmen, 
was hij niet erg politiek be-
trokken, maar al wel over-

tuigd SGP’er. “De partij paste altijd 
al bij mij. Toen vooral om de prin-
cipiële punten, zoals medisch-ethi-
sche thema’s en de zondagsrust.” 
Lukasse is geboren in Goes en 
heeft daar altijd gewoond. Toen hij 
betrokken raakte bij de lokale poli-
tiek had dat erg snel zijn interesse. 
“Het komt dicht bij mensen. Ik heb 
me altijd ingezet voor zondagsrust, 
bereikbaarheid, wonen en armoe-
debestrijding.”

Cultuur
De SGP paste niet alleen wat 
betreft standpunten goed bij het 
raadslid, maar ook qua cultuur. “Bij 
de SGP is ja ja en nee nee. Gewoon 
doen wat je zegt. Al die jaren heb 
ik gemerkt dat dit erg gewaardeerd 
wordt aan SGP’ers.” Is dat dan iets 
wat SGP’ers samenbindt? “Dat 

denk ik wel. Als ik op bijeenkom-
sten ben met andere leden van de 
partij vinden we elkaar snel.”

Koers
Is de SGP veranderd? Lukasse: 
“We zijn zichtbaarder. We treden 
veel meer naar buiten. En dat is 
terecht: onze standpunten zijn 
goed voor heel Nederland.” Het 
is een trend die Lukasse ook zelf 
ziet. “Je legt dingen uit en ziet dat 
er eigenlijk best veel steun voor 
is. Kijk naar de kwestie rond een-
verdieners, andere partijen gaan 
dit nu ook zien.” De Goesenaar 
vindt deze ontwikkeling positief. 
“We varen nog steeds dezelfde 
koers, dat is de koers van de 
Bijbel. En dat moeten we blijven 
doen. Niet de koers wijzigen om 
stemmen te winnen, maar ons 
politieke werk trouw blijven doen 
in afhankelijkheid van God. Dat is 
de beste koers!”

[Advertentie]

Door Jurian van der Ree

’

Interview
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In honderd jaar tijd kan er veel veranderen. Sinds 1918 is er ook veel veranderd. Zo 
voert de SGP geen campagne meer met paard en wagen. De strijd tegen de vaccinatie-
plicht en de stemplicht is al lang gestreden. Maar er zijn ook onderwerpen waarvan de 

SGP al heel vroeg aanvoelde dat die steeds belangrijker zouden worden.

Nederland schoon
Tegenwoordig worden er veel acties gehouden om 
zwerfafval op te ruimen en water schoon te maken. 
Honderd jaar geleden vond de SGP dat ook al belang-
rijk. In 1918 schreef ds. Kersten dat de overheid “de 
verontreiniging van het water en den openbaren weg 
en van den dampkring” moet voorkomen. Vervuiling 
van het water, de straat en de lucht is slecht voor de 
gezondheid van de Nederlanders, vond hij. 

Soms word je er moe van hoe snel 
dingen kapot gaan. Een smartphone 
gaat niet langer dan vier jaar mee. 
Omdat je het zelf niet kunt maken, gooi 
je het maar in de prullenbak. Onder 
de vlag van duurzaamheid schieten er 
tegenwoordig overal Repair Café’s uit 
de grond, waar je kapotte spullen kan 
laten maken. Ds. Abma vond al in 1981 
dat er gestreefd moest worden naar een 
‘reparatie-economie’ in plaats van een 
‘wegwerpeconomie’. De vervuiling van 
Gods schepping ging hem aan het hart. 
En hij zag het voordeel van het laten 
repareren van spullen: het schept werk-
gelegenheid.

WEG MET 
HET WEG- 
WERPEN

Gelijk beloond
Bij de verkiezingen voor het Europees Parlement in 1984 maakte Van der Waal ook 
een punt van de loonkloof tussen man en vrouw: “mannen en vrouwen moeten in 
gelijke omstandigheden wel gelijk worden behandeld bij salariëring en overige ar-
beidsvoorwaarden.” De rijke verscheidenheid van gaven en capaciteiten tussen man 
en vrouw mag daarbij niet worden genegeerd. Ook staat al sinds 1989 in het begin-
selprogramma: “Maatregelen ter erkenning van de gelijkwaardigheid van mannen en 
vrouwen worden positief beoordeeld.” Oud-minister Bussemaker maakte pas een 
paar jaar geleden een speerpunt van de ongelijke beloning van mannen en vrouwen.

Door Corry-Anne van der Tang-Everse

Hoe de SGP 
haar tijd

VOORUIT  
WAS

VER
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Blijf van mijn lijf 
Een actie waarmee ds. Kersten de SGP op de kaart zette, was zijn protest tegen 
verplichte vaccinatie. Om epidemieën van ziekten te voorkomen had de overheid be-
dacht dat alle schoolgaande kinderen moesten worden ingeënt. Ds. Kersten vond dat 
ouders daar zelf voor moeten kunnen kiezen. In 1918 schreef hij op dat de overheid 
niet mag dwingen “tot een kunstbewerking aan den lijve”. De vrijheid van geweten 
komt anders in het geding. Toen was verplichte vaccinatie het springende punt, nu is 
dat automatische orgaandonatie als je niet je keuze registreert. Nog steeds vindt de 
SGP dat je lichaam geen eigendom is van de staat.

#MeToo
Tegenwoordig wordt steeds meer 
erkend dat veel vrouwen gedwon-
gen in de prostitutie werken. Ook 
is er steeds meer aandacht voor 
hoe jonge meisjes uit Oost-Europa 
en Afrika door pooiers worden 
verhandeld. Al in 1977 maakte de 
SGP zich zorgen over gedwongen 
prostitutie. Tegen “agressieve 

sex-handel moet de overheid krasse maatregelen nemen”, 
schreef de partij in het verkiezingsprogramma. Ook in 2003 
protesteerde Kees van der Staaij tegen vrij verkeer van seks-
diensten uit het buitenland. “Dat leidt tot je reinste moderne 
slavernij.” Hij maakt zich ook zorgen over sites die overspel 
en verkapte prostitutie aanmoedigen. Kwetsbare vrouwen en 
meisjes moeten beschermd worden tegen dwang en onge-
wenste intimiteit. Je lichaam is niet van de staat, maar ook niet 
van iemand die ervoor betaalt.

POETIN
Ds. Kersten vond dat je er niet op moet 
vertrouwen dat er geen oorlogen meer 
komen. Elk mens is geneigd tot het 
kwaad, zeker machthebbers. “De ont-
wapeningsmanie, die velen in en buiten 
ons land heeft aangegrepen, staat hier 
lijnrecht tegenover”, zei hij stellig in 
1929. Dat bleek terecht, want tien jaar 
later barstte de Tweede Wereldoorlog 
uit. Ook na de oorlog dachten veel po-
litici dat Nederland wel zonder wapens 
kon. Maar met de machtsuitbreiding van 
Poetin blijkt dat een illusie. Nu vinden 
veel partijen dat er meer moet worden 
geïnvesteerd in defensie.

Het Kamerlid met de meeste dierenliefde was ongetwijfeld Van Dis 
senior. Hij vond het vreselijk als dieren onnodig lijden. Zo was hij fel 

tegen vivisectie, het opensnijden van levende dieren om te zien hoe 
het bloed loopt. Hij vond het een “beestachtig idee” dat een dieren-

laboratorium in 1965 publiek toeliet bij zulke experimenten. Wie weet 
zitten er wel sadisten tussen. Toen in 1966 naar buiten kwam hoe in 
Canada op zeehonden werd gejaagd, was Van Dis degene die hierover 
in de Tweede Kamer het debat begon. Elk jaar werden tienduizenden 
zeehonden doodgeknuppeld. Jonge zeehondjes werden zelfs levend 
gevild. Hij wilde dat Nederland verontwaardigd reageerde op deze 
“ruwe, onmenselijke, ja beestachtige wijze” van jagen. De zeehonden-
crèche in Pieterburen steunde hij graag.

Beestachtig

Euro
“Geen geld meer naar Griekenland”, beloofde premier Rutte in 2012. Doordat veel 
landen in de Europese Unie de euro hebben ingevoerd, zijn zij erg afhankelijk van 
elkaar geworden. Als het in het ene land goed gaat met de economie en in het an-
dere land slecht, dan trekt dat de euro uit balans. Maar de Nederlandse economie 
is niet te vergelijken met de Griekse economie. Nog lang voordat de invoering van 
de euro in zicht was, had de SGP dat al door. “De grote verschillen in economische 
ontwikkeling van de lidsta- ten maken de invoering van een 
Europese eenheidsmunt in wezen onmogelijk”, schreef Euro-
parlementariër Van der Waal in 1984. Toch is de euro er 
gekomen en zitten we nu met de gebakken peren.

Gas terug
Groningen lijdt onder de gevolgen van de massale gaswin-
ning in de provincie. Daarvoor had de regering heel lang 
geen oog, terwijl de Randstad wel profiteerde van het gas. 
Het verkiezingsprogramma in 1967 noteerde kort maar 
krachtig: “Grote aandacht, maar vooral maatregelen voor de 
noordelijke provinciën.” Tien jaar later was de SGP zich nog 
meer bewust van de grote afhankelijkheid van het Groning-
se gas. “Maar eens is ook Slochteren uitgeput.” Oplossingen 
had de SGP ook al bedacht: “Daarom moeten we zo zuinig 
mogelijk zijn met energie en onze woningen en gebouwen 
beter isoleren.” Nederland moet zoeken naar alternatieve 
energiebronnen, zoals zonnewarmte. “Anders staan we 
straks in de kou.” 

Ongelijk belast
Dat eenverdieners onrechtvaardig zwaar worden belast, krijgt, 
onder leiding van Elbert Dijkgraaf, steeds meer erkenning. 

Wanneer twee gezinnen met hetzelfde inkomen niet evenveel 
belasting hoeven te betalen, wordt geen rekening gehouden 

met de draagkracht. Dat uitgangspunt staat al sinds 1918 
in het verkiezingsprogramma van de SGP. Ds. Kersten 

schreef: “De overheid zij op haar hoede tegen opzette-
lijke bevoorrechting van de ene volksgroep ten koste 
van de andere.” Dat de overheid tweeverdieners 
bevoordeeld en eenverdieners benadeeld, is de SGP 
niet voor niets een doorn in het oog.

De oliecrisis in 1979 zorgde voor veel werkloosheid en armoe-
de. Hoe mensen daarop reageerden, verbaasde ds. Abma. 
“Oog in oog met zoveel nood volhardde de overgrote meer-
derheid van ons volk in zelfzucht en egoïsme.” Hij verklaarde 
de jaren 80 tot het ‘ik-tijdperk’. Die crisis is nog niet voorbij. 
Premier Rutte had tijdens het partijcongres van de VVD in 
2015 ook kritiek op de ‘grote dikke ik-mentaliteit’ in Nederland. 
Mensen die denken overal recht op te hebben, maar geen 
verantwoordelijkheid nemen voor anderen, mogen van hem 
wel eens in de spiegel kijken.

Bij het DNA van de SGP past daarom niet alleen kritiek op ande-
ren, maar ook zelfkritiek. Ds. Kersten keek ook vaak in de spie-
gel en voelde zich schuldig over de ellende in Nederland. Ook al 
hebben SGP’ers meer oog voor de negatieve kant van bepaalde 
ontwikkelingen, zij hebben de waarheid niet in pacht en kunnen 
nooit in de toekomst kijken. Die ligt in Gods hand.

Dikke ik
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Kijk, wij kennen de SGP van huis uit. Maar hoe keken anderen in 
de afgelopen eeuw tegen de SGP aan? Daarvoor ben ik op zoek 
gegaan naar andere Binnenhofbewoners.
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Door Menno de Bruyne

anderen

Niet echt positief was chroniqueur 
van de parlementaire geschiedenis 
tussen 1918 en 1940, prof. P.J. Oud. 
Onpartijdig was dit Kamerlid en deze 
minister niet. Hij was namelijk lid van 
het vooroorlogse ‘D66’. 

Toen de SGP in 1922 in de Tweede 
Kamer kwam schreef hij: “Hier ziet 
men nu het calvinisme in zijn uiterste 
steilheid en onverdraagzaamheid.” Over 
ds. Kersten: “Hij spreekt op een wijze 
die tegelijk krakend en zalvend is. Zijn 
optreden is het hinderlijkst voor de 
antirevolutionairen, onder wier kiezers 
het terrein van zijn arbeidsveld ligt.”

Heel anders oordeelde collega-Kamer- 
lid H.W. Tilanus van de Christelijk-
Historische Unie. “Ds. Kersten heeft 
vier jaar achter mij gezeten. (…) Ik 
kon het goed met hem vinden in die 
jaren. Vergeet niet dat Kersten toen 
hij in 1922 pas kamerlid was, nog niet 
dat gehaaide jongetje was, dat hij zich 
later betoonde. (…) Hij kon later juist 
bijzonder vlot spreken.”

Ds. Zandt, trouw kompaan van ds. 
Kersten, overleed in 1961. De katholieke 
Kamervoorzitter Kortenhorst hield 
toen een herdenkingsrede. Daaruit 
blijkt dat ds. Zandt personen en zaken 
goed wist te scheiden. “Hij bestreed 
richtingen en tendensen en hij werd 

niet moede te toornen tegen alles wat 
hij in strijd achtte met Gods Woord, 
maar hij nam vroom en mild de 
grenzen der naastenliefde in acht. (…)  
Onlangs werd ik opnieuw (…) getroffen 
door zijn beminnelijkheid en de 
ruimhartigheid bij de beoordeling van 
zijn medeleden…”

Vijf jaar eerder had de parlementair 
redacteur van het liberale Algemeen 
Handelsblad, A.W. Abspoel een boekje 
geschreven over de Tweede Kamer, 
‘Van Binnen- en Buitenhof’. Over de SGP  
schreef hij: “Een zeer bijzonder geluid 
van een kleine minderheidsgroep, dat 
wel eens veel weg heeft van dat eens 
roepende in de woestijn. Ds. Zandt en 
ir. Van Dis laten zich hierdoor - en dat 
kan gerespecteerd worden - echter 
geenszins uit ’t veld slaan. Zij hebben 
het geloof, dat bergen verzet…”

De Kamerfractie bestond ná het 
wegvallen van de ’aartsvaders’ Kersten 
en Zandt uit de kamerleden ds. Abma, ir. 
Van Rossum en Van Dis. Kamervoorzitter 
Dolman (PvdA) schreef over het SGP-trio: 
“Dominees hebben ook hun stempel op 
de partij gedrukt: Kersten, Zandt, Mieras, 
Abma. Het calvinisme is echter niet 
alleen verkondigd van de preekstoel, het 
is ook beleden op akkers en schepen, in 
schuren en kantoren, door kooplieden 
en ingenieurs. Terecht zaten de laatste 

tien jaren Van Rossum en Van Dis 
naast Abma.”

Na een kort intermezzo onder de 
goed- en blijmoedige ir. Van Rossum, 
werd ir. Van der Vlies het SGP-gezicht. 
Bij zijn 25-jarig jubileum in 2006 
verscheen een gedenkboekje. Premier 
Balkenende schreef daarin: “De SGP is 
een stabiele factor in onze democratie. 
(…) Van der Vlies tracht, zoals hij het 
zelf zegt, ‘de goudklomp van Gods 
Woord om te smelten tot pasmunt 
voor de praktische politiek’… Tijdens 
de algemene beschouwingen van 2003 
onderbrak Van der Vlies zijn eigen 
betoog met de volgende woorden: 
‘Voorzitter. Het lampje ten teken dat 
mijn spreektijd op is, brandt nog niet, 
maar dat is ongetwijfeld het gevolg van 
uw clementie. Mijn spreektijd moet toch 
ongeveer op zijn.’” De voorzitter veerde 
verbouwereerd overeind. “Laten alle 
andere leden dit in hun oren knopen. U 
krijgt er een minuut bij!”

Hoeveel tijd de SGP er nog bij krijgt na 
dit honderdste jaar, weten we niet - 
gelukkig niet. Dat hoeven we ook niet te 
weten. Groen van Prinsterer, de vader 
van de christelijke politiek in Nederland, 
zei ooit: “Een staatsman niet, een 
Evangeliebelijder.” Zolang mensen dát 
van ons kunnen zeggen, is het goed. 
SGP...of geen SGP.

SGP GLOSSY 25
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In landen in Oost-Europa en het Midden-Oosten staan christelijke
partijen vaak in de kinderschoenen of is er helemaal geen christelijke politieke 

partij. SGP-politici staan in een lange traditie en kunnen in hun politieke 
optreden putten uit de schat aan ervaring die door de decennia heen is opge-
bouwd. Die kennis en ervaring wil de SGP graag delen met christenen in het 

buitenland, via de Stichting Vormingsactiviteiten Oost-Europa (VOE).

Het ontbreken van een christelijke 
partij in een land betekent dat de 
boodschap van de Bijbel vaak niet 

of nauwelijks doorklinkt in de politiek. 
Het gaat om de boodschap van leven, 
van naastenliefde en van een goed mo-
reel kompas. Soms zijn er wel individuele 
christelijke politici actief, op een eenza-
me positie; het is moeilijk om dan echt 
invloed te hebben. Er is bij onze buiten-
landse broeders en zustersveel behoefte 
aan theoretische kennis, maar ook aan 
praktische vaardigheden.

Democratie
Regelmatig komt bijvoorbeeld het 
concept ‘democratie’ terug in onze trai-
ningsprogramma’s. Wat is democratie? 
Wat zijn de voor- en nadelen ervan? Hoe 
bescherm je in een democratie de posi-
tie van minderheden? Maar ook trainen 

we mensen in hoe ze hun christelijke 
principes kunnen vertalen naar concrete 
politieke standpunten en hoe ze hun kie-
zers kunnen bereiken. Dat is uiteraard 
erg afhankelijk van de politieke situatie 
in een land. In bijvoorbeeld Irak spelen 
andere vragen dan in Wit-Rusland.

Democratie wordt vaak als doel op zich 
gezien. Dat zie je ook terug in de zoge-
naamde Arabische Lente. Terwijl staten 
nog helemaal niet waren ingericht op 
democratie als bestuursvorm, werd 
het volksbestuur als een soort heilige 
graal nagestreefd en ingevoerd. Dat 
werkte averechts, met chaos tot gevolg. 
Het is van groot belang dat eerst de 
rechtsstaat op orde is, dat de machten 
gescheiden zijn en gecontroleerd wor-
den en de rechten van burgers worden 
gewaarborgd. 

Door Kees Knulst

Irak
Na de val van Saddam Hussein in 2003 werd 
Irak bezet door de Amerikanen. Daarna volgden 
terroristische aanslagen en de verwoestingen 
door Islamitische Staat. In september 2017 
volgde de poging van de Koerden om tot 
een onafhankelijk Koerdistan te komen. Het 
noorden van Irak ligt grotendeels in puin en 
er heerst grote verdeeldheid tussen moslims 
onderling over de koers van het land. Christe-
nen in Irak proberen door die wanorde heen te 
manoeuvreren of kiezen voor emigratie. Sinds 
2003 is het aantal christenen uitgedund. Veel 
christenen vragen zich af of er nog toekomst 
voor hen is in Irak.

Een welkome nieuwe ontwikkeling is onze 
samenwerking met de Democratic Movement, 
een beweging die religieuze en partijgrenzen 
overstijgt en de noodzaak ziet van hervorming 
van de Irakese politiek. Zij streven naar een po-
litiek zonder corruptie, die gestoeld is op recht 
en rechtvaardigheid.

Toekomst
In 2017 hebben we vanuit de VOE twee keer 
een conferentie georganiseerd in Irak: in Erbil 
en met de Democratic Movement in Hilla, in de 
buurt van het oude Babylon. Tijdens die con-
ferentie spraken we behalve met moslims en 
christenen ook met enkele vertegenwoordigers 
van de Mandaeërs, de volgelingen van Johannes 
de Doper. Het boeiende aan Irak is dat er een 
enorme etnische en religieuze diversiteit is. 

Om christenen in Irak toekomst te bieden, is 
het nodig dat de verwoeste christelijke dorpen 
en steden in de Vlakte van Nineveh worden 
herbouwd en – minstens zo belangrijk – dat 
hun vrijheid en burgerrechten worden ge-
waarborgd. Er zijn nu verschillende christelijke 
politieke partijen. Dat is natuurlijk mooi, maar 
in deze situatie moet er intensief worden 
samengewerkt. Wij helpen door te zoeken naar 
de verbinding en samenwerking, door aandacht 
te geven aan de vraagstukken die urgent zijn en 
door trainingen en conferenties te organiseren. 
Want als christenen hebben we elkaar nodig!

SGP
Grenzeloos

Geïnteresseerd in het werk van 
Stichting Vormingsactiviteiten 
Oost-Europa? 
Kom naar de Internationale Conferentie 
over Het gezin op 26 oktober 2018 of kijk 
op sgp.nl/internationaal.



“Het is echt een fabeltje 

dat wij de problemen 

afdoen door het 

citeren van een paar 

Bijbelteksten”

Mr. dr. J.T. van den Berg
Tweede Kamerlid 
van 1986 tot 2002
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“BEVORDERING 
VAN DEN BLOEI 
DER SCHOLEN.” 

VGS 4 JANUARI 1921

Wilt u weten hoe wij 

uw school kunnen laten 

bloeien?

Kijk op www.vgs.nl

Al bijna 100 jaar lief & leed: SGP en VGS 
delen niet alleen een lange geschiedenis, 

maar ook eenzelfde beginsel. Zo mogen 

we al 97 jaar samen optrekken.

Op 4 januari 1921 werden de statuten van de Vereeniging voor 

Gereformeerd Schoolonderwijs vastgesteld. Bevordering van den bloei 

der scholen, dat was het doel. Toen én nu. Anno 2018 zitten er ruim 70.000 

leerlingen op christelijk-reformatorische scholen. Zo’n 45 VGS-medewerkers 

mogen zich dagelijks inzetten voor onze scholen. Met het oude doel nog 

steeds fi er voor ogen: de bloei van het christelijk-reformatorisch onderwijs!

DIT IS NOG 
STEEDS HET 
DAGELIJKSE 
DOEL VAN 
DE VGS!

[Advertentie]
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Wie de

 heeft...
JEUGD De SGP is een kleine partij met 

drie blauwe Kamerzetels. Toch 
staat elke zetel voor maar liefst 

ruim 10.000 leden. Dat maakt ons qua 
ledenaantal de vierde partij van Neder-
land. Om nog maar te zwijgen over de 

jongerenorganisatie. Die is zelfs de 
grootste van het hele land.   

Als je zegt dat de jonge-
ren de SGP’ers van 

de toekomst 
zijn, dan 

doe je 

ze te kort. Want het zijn naast de SGP’ers 
van de toekomst ook de SGP’ers van nu. 
Al was het maar om de eenvoudige reden 
dat ze nu al invloed hebben op de partij.

Neem het onderwerp Europa. De SGPJ 
maakt zich daar, zo mogelijk, nóg meer 
zorgen over dan de moederpartij. Daar-
om lanceerden de jonge SGP’ers vorig 
jaar op de partijdag in Hoevelaken een 
voorstel om het veelkoppige EU-monster 
in te perken. De motie werd aangeno-
men en de SGP presenteerde begin 2018 
de initiatiefnota: De lidstaten weer aan 
het roer!

Zo zie je maar. Die aanstormende 
SGP’ers hebben nu al veel in de 

staatkundige melk te brokke-
len. En wat dacht je van 

de jonge gemeen-
teraadsleden? 

Velen van 
hen 

komen rechtstreeks uit de SGPJ-gelede-
ren. Jong talent staat klaar om vanuit de 
kweekvijver het ruime sop te kiezen.
Onze jongeren zijn een toonbeeld van 
een springlevende partij. De SGP is een 
frisse organisatie. En dat na maar liefst 
100 jaar! Zonder de SGPJ was de SGP 
niet wat zij nu is. En zonder aanstor-
mend talent heeft de partij geen toe-
komst.

Maar wie Mark, Bettine, Nanja, Berry, 
Jasper, Johan, Jaap, Niek, Jos, Dinant, 
Pieter-Jan, Hermien, Rick, Herbert-Jan, 
Walter, Wenneke, Maarten, Melvin, 
Christian, Leon, Lianne, Annelies, 
Josefien, Willem, Martijn, Sasja, Herwout, 
Henry, Jan, Silvan, Tom, Niels, Martin,  
Erwin, Wilco, Hans, Marien, Arie, Wietse, 
Erik Jan, Wouter, Chiel, Mathilde, 
Cornelis, Leander, Lisette, Jurian, Ardjan, 
Willem-Jan, Arjen, Johannes, Gerwin, 
Annelien, en al die andere jongeren 
heeft...

...die heeft de 
toekomst!

De SGP-jonkies zijn zichtbaar, creatief en échte 
organisatoren. Ze plannen bijeenkomsten. Ze 
nodigen Kamerleden en bewindspersonen uit. Ze 
publiceren voor elks wat wils in Klik, In Contact 
of op de website. En ze vormen op bijna elk 
beleidsterrein een serieuze denktank.

Door Cornel van Beek en Anna van der Meij
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Kersten houdt 
een handtekenin-
genactie tegen de 
vaccinatiedwang 

en biedt het 
boekwerk aan bij 
koningin Wilhel-

mina. Dit was een 
goede campagne-
actie, want bij de 
Tweede Kamer-

verkiezingen haalt 
de SGP een zetel 

en gaat Kersten de 
Kamer in.

Bij de verkiezingen 
wordt een derde 

zetel gehaald. 
Zandt en Van Dis 

sr. vormen samen 
met Kersten 

de SGP-fractie. 
De derde zetel 

verdwijnt weer na 
de verkiezingen 

van 1937.

De Tweede Kamer 
herdenkt de 

overleden paus 
Pius XI. Uit protest 
verlaten Kersten 

en Zandt de 
vergaderzaal.

Tijdens de ‘Nacht 
van Kersten’ (10 

op 11 november) 
komt kabinet-

Colijn I ten 
val door een 
amendement 

van Kersten om 
het Nederlandse 

gezantschap bij de 
paus op te heffen.

Op 5 mei 
verschijnt 
voor het 
eerst het 

partijorgaan 
De Banier.

Vanaf 1934 
worden studiever-
enigingen opge-

richt die later 
samengaan en 
uitmonden in 
SGP-jongeren.

Op 24 april 
wordt de SGP 

opgericht, 
mede door 
de Zeeuwse 

predikant 
Kersten.

Op 1 mei 
1918 werd 

burgemeester 
Johannes de 
Visser lid van 

kiesvereniging 
Aagtekerke. 

Daarmee was hij 
de allereerste 

burgemeester van 
SGP-huize.

1918             1921             1922             1925             1929             1934             1939
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De Tweede Kamer 
wordt uitgebreid 

naar 150 zetels en de 
SGP heeft weer een 
derde zetel. De in 

Zeeuwse dracht ge-
klede burgemeester 
van Zoutelande Kod-
de wordt Kamerlid en 
krijgt veel aandacht 
van de pers. In de 

Eerste Kamer haalt 
de SGP voor het eerst 

een zetel.

Na vier jaar een-
mansfractie, haalt 
de SGP weer twee 
zetels in de senaat, 
die worden ingeno-

men door Schalk 
en Van Dijk.

De welbespraakte 
dominee Abma 

wordt fractievoorzit-
ter en houdt in 1972 
een indrukwekken-
de rede tijdens het 
emotionele debat 
over de vrijlating 

van de oorlogsmis-
dadigers ‘De drie 

van Breda’.

Op 21 maart 1974 
wordt de Stichting 
Studie en Voorlich-
tingscentrum SGP 

opgericht, later 
omgezet in Guido 
de Brès-stichting, 

het wetenschappe-
lijk instituut.

Het lidmaatschap 
van de jongeren-
organisatie LVSG/

SGP-jongeren 
wordt openge-

steld voor meisjes.

Na de 
verkiezingen voor 
de Eerste Kamer 
bestaat de fractie 

uit G. van den 
Berg en Holdijk.

De SGP haalt 
een forse stem-
menwinst bij de 
Tweede Kamer-
verkiezingen en 

verovert weer een 
derde zetel, die 

wordt ingenomen 
door Bisschop

Na de 
verkiezingen van 

1998 bestaat 
de Kamerfractie 

uit Van der 
Vlies, Van den 

Berg en Van der 
Staaij. Dankzij de 
vasthoudendheid 
van Kamerlid Van 
der Vlies komt er 
een steunregeling 

voor jonge 
boeren, die de 
naam ‘Gulden 
Vlies-regeling’ 

krijgt.

Van der Vlies neemt 
afscheid van de politiek. 
Van der Staaij volgt hem 
op als fractievoorzitter. 

Samen met Dijkgraaf vor-
men zij de SGP-fractie. 

Tijdens de Tweede 
Wereldoorlog 
wordt de SGP, 
net als andere 

politieke partijen 
met uitzondering 

van de NSB, 
door de Duitsers 

verboden. 

Lilian Janse 
wordt als eerste 
SGP-vrouw in de 
gemeenteraad 
van Vlissingen 

gekozen.

Van Rossum dient 
als eerste SGP’er 

een initiatiefwet in 
die met algemene 
stemmen wordt 
aangenomen. 

Hij introduceert 
de term 

‘aangeschoten 
wild’ voor een 

zwaar gehavende 
minister.

De partij 
viert haar 
honderd-

jarige 
bestaan!

De SGP verwerft 
een zetel in 

het Europees 
Parlement die 

ingenomen wordt 
door Van der 

Waal.

DOOR DE 
JAREN HEENSGP

1940             1956             1968             1971             1974             1984             1987 1998             2007             2010             2012             2014             2015             2018



Zaterdag 21 april jubileumpartijdag

Voor alle data geldt Deo volente

U bent welkom in de 
Grote Kerk van 
Dordrecht vanaf 
20.00 uur.

Dinsdag 
24 april  
Jubileum-
bijeenkomst

Zaterdag 21 april is de partijdag waarop de SGP haar 
100-jarig jubileum viert. Een van de gasten is minis-

ter-president Mark Rutte. Ook Kees van der Staaij voert 
het woord. De leiding is in handen van partijvoorzitter 

Maarten van Leeuwen.
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JUBILEUM

Jubileum-
bundel

Internationaal gezinscongres SGP

Vrijdag 26 oktober

Studiedag Reformatorisch populisme

Vrijdag 2 november

Guidolezing

Dinsdag 13 november

De SGP organiseert dit jaar haar familiedag in het Openlucht-
museum in Arnhem (Hoeferlaan 4). Op deze dag is het mogelijk 
om met familieleden het Openluchtmuseum te bezichtigen, een 
speurtocht te doen, met een SGP-trein door  het park te reizen 
en tijdens de reis politici uit Den Haag te spreken en nog veel 
meer SGP-activiteiten. U bent welkom van 9.30 tot 18.00 uur.
 
Toegangsprijs  Normaal  SGP-prijs
Volwassenen € 19,00  € 10,00
Kinderen (3 t/m 12 jaar) € 16,00 € 10,00
Museumjaarkaart gratis gratis
Parkeerkaart € 7,00  € 4,00
 
Kijk voor meer informatie en het bestellen 
van de kaarten op sgp.nl/familiedag 
of bel, wanneer u niet over 
internet beschikt, 
010-7200 770. 

Zaterdag 22 september SGP-familiedag

Prentenboek Op de Bres

Het eerste exemplaar van het prentenboek is op de SGP-jongerendag 
overhandigd aan oud-fractievoorzitter Bas van der Vlies. Zeven fractie-
voorzitters die leiding gaven aan de partij, komen in het boek langs. Lees 
en bekijk zelf hoe de SGP steeds weer op de bres staat om Nederland 
te besturen volgens Gods Woord. Het prentenboek is verkrijgbaar in de 
webshop van de SGP.

Op de partijdag zullen het jubileumboek 
en de jubileumvideo gepresenteerd wor-
den. Elk adres waar een SGP-lid woont, 
krijgt in de loop van het jaar het boek 
Politiek bij een geopende Bijbel.

Jubileumboek en -video

De bundel Mannen van Gods 
Woord. De Staatkundig Gereformeerde 
Partij 1918-2018 is op 18 april 
gepresenteerd tijdens een symposium van 
het Wetenschappelijk Instituut voor de SGP en het 
Documentatiecentrum Nederlandse Politieke Partijen. 
Het boek is verkrijgbaar via de webshop van de SGP.

Jubileumvideo
Deze video komt na de partijdag ook 
beschikbaar op de jubileumwebsite: 
100jaar.sgp.nl/video en op ons YouTube-
kanaal: youtube.com/fractiesgp.

Donderdag 26 april
De SGP biedt een bijzondere kunstuiting 
aan het parlement aan.
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“Als er al nieuws onder 

de zon is, is dat dikwijls 

oud nieuws”

Ir. B.J. van der Vlies 
Tweede Kamerlid 
van 1981 tot 2010

38 SGP GLOSSY

‘CONSTRUCTIEVE 

BIJDRAGE 
MET EEN

Stieneke van der Graaf – 
Tweede Kamerlid 
voor de ChristenUnie

Een van de eerste Kamerleden voor 
de SGP, ds. P. Zandt, kwam uit het 
Groningse dorpje Stedum. Wat is uw 
band met Groningen?
Ik heb in Groningen gestudeerd en woon 
er met heel veel plezier. In de jaren waar-
in ik lid ben geweest van de Provinciale 
Staten, heb ik de provincie ook heel goed 
leren kennen. Ik voel me thuis in de stad, 
maar ga ook graag de provincie in om te 
genieten van het Wad en de eeuwenoude 
Groninger kerken met hun orgels.

U bent jarenlang lid geweest van de 
Provinciale Staten van Groningen. Hoe 
werkte u samen met de provinciale 
afdeling van de SGP?
Ik ben van 2007-2018 lid geweest van 
Provinciale Staten, vanaf 2013 als 
fractievoorzitter. De ChristenUnie en de 
SGP werken daar al heel lang samen, zo 

zit er bijvoorbeeld in onze steunfractie 
een lid van de SGP. 

Sinds 31 oktober 2017 bent u lid van de 
Tweede Kamer. Merkt u een kloof tussen 
de Randstad en ‘de rest van Nederland’?
Als Kamerlid uit Groningen vind ik het 
belangrijk om het geluid vanuit de regio 
te versterken. Daarom ben ik blij dat dit 
kabinet oog heeft voor wat er in de regio 
speelt. Er wordt geïnvesteerd in kleine 
scholen, zodat ook in de dorpen kan wor-
den gekozen voor de school die bij je past. 
Ook worden jonge boeren ondersteund bij 
de overname van het gezinsbedrijf.

Op welke dossiers werkt u in de 
Tweede Kamer intensief samen met de 
SGP-kamerleden?
In het regeerakkoord hebben we ervoor 
gezorgd dat er extra geld beschikbaar 

komt voor vrijwilligerswerk onder ge-
vangenen. Bij de begrotingsbehandeling 
van Justitie heb ik samen met de SGP 
een amendement ingediend om ervoor 
te zorgen dat het extra geld op de juiste 
plek terecht zou komen. Hierop kunnen 
organisaties als Gevangenenzorg Neder-
land en Exodus ook een beroep doen. En 
dat is gelukt!

Waarin waardeert u de SGP-collega’s?
De constructieve bijdragen tijdens het 
debat met de nodige kwinkslagen kan ik 
zeer waarderen.

De SGP bestaat 100 jaar. Wat wilt u aan 
alle SGP’ers meegeven?
Allereerst een hartelijke felicitatie. Ik 
wens de SGP toe dat haar geluid in de 
toekomst mag blijven klinken in het stre-
ven naar recht en gerechtigheid.

kwinkslag ’

Interview
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OLIEMANNETJE

Z
ijn overall be-

staat uit een 

driedelig Brits 

kostuum, compleet met 

pet tegen meeuwenpoep. Zijn 

enige gereedschap, zijn bril, 

bungelt dan hier, dan daar. Op on-

verschillige manier maakt hij het 

volk van alles wijs over het reilen 

en zeilen van Kamerleden, ministers 

en monarchen. Als de motor moeizaam 

draait, gooit hij humor in de tank. Hij 

heeft een hekel aan paperassen en schiet 

er het liefst propjes van naar de vele Haagse 

baasjes. Progressief en conservatief weet hij 

te enthousiasmeren voor het Kamerarchief. 

Hij richt de schijnwerper altijd op anderen, 

maar ontkomt er dit keer zelf niet aan.

van de SGP
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De familie Verhoeve blijkt een SGP-nest te zijn. 
Opa Pieter Verhoeve (1924-2010) was tussen 

1984 en 1998 bestuurslid van de kiesvereniging 
Banier III  in Rotterdam-Kralingen en moedigde 
politieke betrokkenheid in zijn familie zeer aan. 

Beide zonen, de tweeling Bart en Martin, en 
schoonzoon Wim waren (en zijn) bestuurlijk 

actief voor de SGP. Kleinzoon Pieter Verhoeve 
is inmiddels burgemeester, kleinzoon Pieter 
Weijers raadslid. Ook de jongste generatie is 

politiek geïnteresseerd.

De familie 
Verhoeve

een echt 
SGP nest

MARTIN VERHOEVE (61)
Voorzitter kiesvereniging 
Ridderkerk tussen 1998 
       en 2007

PIETER WEIJERS  (42)
Sinds 2010 (burger)raadslid 
in Capelle aan den IJssel

JOOST WEIJERS (13)
Actief bij campagne gemeen-
teraadsverkiezingen 2018

PIETER VERHOEVE (36)
Burgemeester Oudewater 
sinds 2012 en voorzitter 
bestuurdersvereniging

BART VERHOEVE (61)
Fractievoorzitter SGP 
Graafstroom van 
1998 tot 2010

ANNE-LOTTE 
VERHOEVE (12)
Lezer van Klik en de 
nieuwsbrief van SGPJ

WIM WEIJERS (66)
Lid/secretaris bestuur 
SGP Zuid-Holland van 
2000 tot 2017



met zalmsnippers 
en zeekraal

Asperge
Maaltijdsoep voor 6 tot 8 personen
Bereidingstijd 45 tot 60 minuten

Recept

Ingrediënten 
• 700 gram verse witte (eventueel groene) asperges
• ruim 3 liter kraanwater
• 2 pakjes ‘Limburgse aspergesoep’
• 1 blokje tuinkruidenbouillon
• 300 gram gerookte zalmsnippers
• 200 gram zeekraal
• 2 bosuitjes

Bereiding 
1. Was de asperges en leg ze vier uur van tevoren in 
 koud water, zodat ze zich ‘vol zuigen’;
2. Was de zeekraal en snij die in stukjes van 2 cm. Breng 
 de zeekraal daarna in 0,5 liter water in een aparte 
 pan aan de kook en laat die vervolgens gedurende 
 30 minuten zachtjes doorkoken;
3. Schil de asperges met een aspergeschiller vanaf 
 vlak onder het kopje naar beneden; snij het voetje 
 van 1 cm eraf. Kook de schillen en de voetjes in 1 
 liter water in een aparte pan en laat die geduren-
 de 30 minuten zachtjes doorkoken. Snij de 
 asperges in stukjes van 2 cm, doe ze in de 
 soeppan in 1 liter water en voeg het blokje tuin-
 kruidenbouillon toe. Breng het geheel aan de kook 
 en laat dit vervolgens zachtjes doorkoken;
4. Doe 0,75 liter koud water in een kom en voeg de 
 beide pakjes ‘Limburgse aspergesoep’ toe; mix 
 dit met een garde tot een glad geheel. Voeg toe 
 aan de asperges in de soeppan, breng onder regel-
 matig roeren aan de kook en laat zachtjes 
 doorkoken;
5. Ontdoe de bosuitjes van de voetjes en het 
 overtollige blad en snij ze in stukjes van 1 cm;
6. Zeef de aspergeschillen en -voetjes; pers ze 
 desgewenst nog eens grondig uit en voeg alleen het 
 opgevangen vocht toe aan de soep;
7. Voeg de zeekraal mét het water toe aan de soep;
8. Voeg de zalmsnippers en de kleingesneden 
 bosuitjes toe;
9. Garneer de soep desgewenst met een 
 eetlepel peterselie;
10. Breng de soep onder regelmatig roeren tegen het 
 kookpunt en laat daarna nog 10 minuten zachtjes 
 ‘rijpen’.

Serveren
De soep is een volwaardige warme maaltijd. Lekker met 
stokbrood of crackers met zalmfilet. Een glaasje Char-
donnay maakt het compleet.

Eet smakelijk

soep
Kamer-

lid Bisschop 
blijkt een echte 

keukenprins te zijn. Zijn 
kleindochter Eleonora (3) 

helpt hem graag. “Ik kook al vijftien 
jaar soep op zondag. Een maaltijdsoep 

is snel klaar. Op de rustdag willen we zo min 
mogelijk doen. De keuze varieert tussen gevulde 

kippensoep, tomatensoep met balletjes, groentesoep 
met een stevige worst, ossenstaartsoep met een flinke 
schenkel, champignonsoep met hamblokjes of vissoep. 
Deze aspergesoep is echter favoriet. Als je die geproefd 
hebt, weet je waarom.”
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Ssst,‘
niet verder 
vertellen’
Hans Wiegel (VVD) 
over de SGP

Wiegel heeft veel generaties 
SGP meegemaakt en kan 
daar levendig over vertel-

len. Gelukkig kreeg de redactie de 
kans om nog even in gesprek te gaan 
met deze VVD-coryfee.

“Je weet wat je aan SGP’ers hebt. Ik heb 
met heel veel plezier met ze samen-
gewerkt. Ik vond dominee Abma een 
fantastische man, maar hij praatte heel 
zachtjes. Ik liep dus altijd naar voren 
om hem beter te kunnen verstaan. 
Ook maakte hij altijd heel kleine grap-
jes in zijn speeches, dat was super.

Abma was heel anders dan Bas van 
der Vlies. Jullie kennen misschien wel 

het verhaal dat er op een gegeven 
moment tijdens een kabinetsforma-
tie toenadering is gezocht tot de SGP. 
De vraag was of ze geen steun kon-
den geven aan het kabinet. Op een 
later moment kwam ik Bas van der 
Vlies tegen tijdens een happening 
van oud-Kamerleden. Ik zeg: ‘Bas, 
jullie zitten nu bijna in het centrum 
van de macht.’ Waarop hij antwoord-
de: ‘Ssst, niet verder vertellen.’ We 
hebben toen zo gelachen. SGP’ers 
zijn echt leuke mensen.

Tig jaar geleden heb ik ook eens 
gesproken op een bijeenkomst met 
jonge ondernemers van de SGP. Er 
was zo’n 400 man. Natuurlijk was 

er een gebed vooraf en een gebed 
aan het einde. De voorzitter van de 
avond, een jonge accountant, heette 
mij zeer hartelijk welkom. Hij vond 
dat ik in het komende kabinet maar 
minister-president moest worden. 
Nou, dat leidde zelfs tot een voor-
zichtig applaus in de zaal. Toen dacht 
ik: Ik zal jullie krijgen. Dus ik zei: 
‘Dames en heren, ik heb met veel 
belangstelling naar uw voorzitter 
geluisterd. En ik kan u mededelen, 
als ik ooit premier mocht worden, 
dat mijn vicepremier dáár achter het 
spreekgestoelte zit.’ Wijzend naar die 
jongeman van de SGP. Daarop kreeg 
ik een daverende ovatie van de 
hele zaal.”

Rijksstraatweg 233
ELST (RHENEN)
0318 47 21 14
esseveld.nl

Dijnselburgerlaan 1-12
ZEIST

Oud Loosdrechtsedijk 69e
LOOSDRECHT

Het beste 
kozijn voor 
uw huis

A. v. Leeuwenhoekweg 38
ALPHEN A/D RIJN
0180 32 18 18
alfaramen.nl

Hoogeveenenweg 81
NIEUWERKERK A/D IJSSEL

Tinstraat 99
RIDDERKERK

Darwinstraat 12
ZOETERMEER

Mortiereboulevard 40
MIDDELBURG
0118 44 19 44
ascozeeland.nl

Je hebt houten kozijnen, kunststof kozijnen en GAYKO kozijnen. Deze laatste zijn ontwikkeld en gemaakt 

in Duitsland volgens de hoogste kwaliteitsnormen. Dankzij een uniek en gepatenteerd veiligheidssysteem 

zijn ze extreem inbraakwerend en duurzaam. Daarnaast besparen ze energie, hebben ze een hoge 

isolatiewaarde en zijn ze onderhoudsvriendelijk. Ervaar het zelf bij uw dichtstbijzijnde dealer.

Glashorst 123               Scherpenzeel               T 033 - 277 2266
Kijk voor meer informatie op dimetra.nl

�  Koel- en Vriesgroupagevervoer

�  Containertransport

�  Volumetransport

�  Machinetransport

�  Op- en Overslag

�  Douaneloods

�  Eigen in- en uitklaring

UW ZWITSERLAND EXPERT

Bel 033 - 277 22 66 of mail info@dimetra.nl

[Advertentie]

“De SGP is diepgeworteld in ons volk. Niet zo groot: zo’n twee à 
drie zetels in de Tweede Kamer. Wel een partij met veel leden en 
een grote jongerenorganisatie: 7000 leden. Zij voelen zich zeer met 
hun partij verbonden. De SGP’ers zijn gehecht aan hun beginselen. 
Niet meegaand met de ‘waan van de dag’. Gouvernementeel. Niet 
oppositioneel, alleen vanwege de oppositie op zich. Betrouwbaar 
dus. Bestuurlijk sterk ook. Toen ik minister was heb ik zo’n vier 
SGP’ers voor een benoeming tot burgemeester voorgedragen. In 
ons parlement een parel. Kamerleden die hun zaken kennen. Geen 
grijze muizen. Gerespecteerd en gewaardeerd.”

Aldus oud-minister Wiegel op 26 januari 2018 in de Telegraaf.

Interview
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In de voetsporen van

Groen
Guillaume Groen van Prinsterer (1801-1876) was een Nederlands historicus en 

politicus die kan worden gezien als de grondlegger van de Nederlandse christelijke 
politiek. Niet voor niets prijkt zijn naam op de gevel van veel scholen en instanties. 
Hij leefde in revolutietijden en had daarop een helder antwoord: Tegen de revolutie 
het Evangelie! Groen van Prinsterer stond voor een christelijk geluid in de politiek. 

Zijn woorden en daden inspireren tot op de dag van vandaag veel SGP’ers.

Door Emma de Boer en Jurian van der Ree

‘God, Nederland en Oranje’ was 
de drieslag die het denken 
van Groen kenmerkt. Voor 

het Evangelie, zijn liefde voor de 
Nederlandse geschiedenis en het 
koningshuis en zijn ideeën voor een 
nationaal besef. De SGP hecht nog 
steeds aan deze drieslag. Haar protest 
tegen het schrappen van het beledigen 
van de koning uit de Strafwet is hiervan 
een goed voorbeeld.

“Zonder de Heilige Schrift blijft de 
wereldgeschiedenis een raadsel; 
daarentegen door het geloof weten 
wij haar inhoud en doel: de vervulling 
van de Paradijsbelofte.” Dit is een 
bekend citaat uit het werk van Groen. 
Van jongs af aan had Groen een liefde 
voor de geschiedenis. Het woord van 
God ziet Groen hierin als sleutel tot het 
begrijpen van het verleden. Zo kan ook 
de geschiedenis weer behulpzaam zijn 

bij het nemen van moeilijke politieke 
beslissingen. Lessen uit de geschiedenis 
en vooral uit de Bijbel vormen voor de 
vele politiek actieve SGP’ers de basis 
van hun standpunten.

“Laat ons met het oog naar Hem, 
Die wijsheid en kracht geeft, op de 
uitgestrektheid van Zijn weldaden 
acht geven en op de omvang van onze 
verantwoordelijkheid bedacht zijn.” 
Als christen-politici moeten we onze 
verantwoordelijkheid nemen, met het 
oog op God. Dat is een houding die ook 
de SGP kenmerkt. De afgelopen honderd 
jaar heeft de SGP verantwoordelijkheid 
genomen waar nodig en niet toegegeven 
aan de verleiding van de macht. God 
geeft wijsheid en kracht in het moeilijke 
werk in de politiek.

“In ons isolement, in onze 
beginselvastheid, ligt onze kracht”, 

zo luidt een ander citaat uit het 
werk van Groen van Prinsterer. Veel 
Nederlanders vinden de beginselen 
van de SGP ouderwets en niet meer 
van deze tijd. Sommigen hebben er 
rechtszaken om aangespannen. Maar 
de SGP heeft niet toegegeven aan die 
druk en is standvastig gebleven. Geen 
andere partij heeft het zo lang met 
dezelfde diepgewortelde ideeën kunnen 
uithouden. 

“De Heere regeert! Bemoedigender 
waarheid is er niet.” Soms is de politieke 
hectiek overweldigend, moet er hard 
gewerkt worden en zijn compromissen 
moeilijk. De belijdenis dat de Heere 
regeert geeft dan ontspanning. Ook bij 
de gevoelige discussies rond abortus en 
levensbeëindiging is het niet te vatten 
hoe de toekomst eruit zal zien. Het 
geeft hoop als we bedenken dat Hij de 
geschiedenis schrijft.
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 altijd aardig’
Ankie Broekers-Knol – 

voorzitter van de 
Eerste Kamer

‘Altijd constructief

“Wat maakt die klok een raar 
geluid, zeg! Als je eronder zit, is 
het erg hinderlijk. Daar moeten 
we wat aan doen.” Ankie Broe-

kers-Knol heeft de zaakjes graag 
op orde. Niets mag de reflectie in 
de Eerste Kamer verstoren. De 
voorzitter van de Eerste Kamer 

heeft haar vaste plaats in de ple-
naire vergaderzaal: op een kleine 
verhoging onder het metersgrote 
schilderij van koning Willem II. 

Een foto in de groene bankjes van 
de Eerste Kamer? “Daar hoor ik 
nu eigenlijk niet.” In haar werk-

kamer praten we onder het genot 
van een kopje koffie verder over 

de politiek, de liefde, de senaat en 
de rol van de SGP.
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Door Corry-Anne van der Tang-Everse

Een frisse kĳ k op úw cĳ fers.

Hoe goed bekijkt ú uw organisatie? Welke ontwikkelingen 

houden ú bezig? Welke cijfers vragen om uw aandacht? 

Van Ree Accountants kijkt graag met u mee. Natuurlijk, als 

accountant zorgen we ervoor dat u over de juiste cijfers 

beschikt. Maar dat zoveel bedrijven en non-profitorganisaties 

al 50 jaar met ons samenwerken, heeft een andere reden. 

Het is onze frisse kijk op de cijfers die verrassende inzichten 

oplevert. Opmerkelijke trends. Ontwikkelingen in het resul-

taat. Veranderende prestaties. Groeiende kansen. Met een 

frisse kijk zie je zoveel meer.

ALPHEN AAN DEN RIJN  |  BARNEVELD  |  DOORN  |  GELDERMALSEN  |  NIEUWEGEIN  |  ZWOLLE  

WWW.VANREEACC.NL

AUDIT & ASSURANCE  |  ACCOUNTANCY  |  BELASTINGEN  |  CONSULTANCY

VAN REE. EEN FRISSE KIJK OP CIJFERS.

Interview
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het Kamerlidmaatschap. Ook al ben ik 
er min of meer bij toeval ingerold: aan 
het einde van een ledenvergadering van 
de VVD in Bloemendaal zei de voorzitter 
namelijk: “Dat is waar ook: we kunnen nog 
namen noemen voor kandidaten voor de 
Eerste Kamer.” Toen heb ik mijn vinger 
opgestoken. Normaal ben ik wat terug-
houdend, maar toen had ik al twaalf jaar 
in de gemeenteraad gezeten en werkte ik 
als jurist. Ik dacht dat ik met die ervaring 
nuttig kon zijn voor de Eerste Kamer. In 
2001 ben ik Frits Korthals Altes tussentijds 
opgevolgd als Eerste Kamerlid. 

In de Eerste Kamer hangt een meters-
groot schilderij van koning Willem II. 
Elk jaar op Prinsjesdag klinkt het uit uw 
mond: ‘Leve de koning’. Hoe sterk leeft de 
monarchie in het parlement?
We mogen in Nederland ontzettend blij zijn 
met ons staatshoofd uit het huis van Oran-
je-Nassau. Ik kan niet voor iedereen spre-
ken, maar ik constateer dat het overgrote 
deel van het parlement heel tevreden is met 
het staatshoofd. Dat het een erfelijk staats-
hoofd is, dat vindt iedereen eigenlijk ook 
wel prima. Vroeger ging bijvoorbeeld een 
partij als de SP niet naar Prinsjesdag, maar 
dat is al lang verleden tijd. Iedereen ziet dat 
Nederland veel baat heeft bij de manier 
waarop koningin Beatrix vroeger en koning 
Willem-Alexander nu hun roeping vervullen.

Wat is uw antwoord op het verwijt dat de 
Eerste Kamer ‘een onnodige doublure’ is?
Mensen die dat denken, hebben onvol-
doende inzicht in hoe het hier functioneert. 
Het Nederlandse systeem is een buitenge-
woon goed systeem. Doordat de Tweede 
Kamer wetsvoorstellen kan amenderen en 
de regering tijdens de wetsbehandeling 
kan wijzigen, ziet niemand hoe een wet 
er uiteindelijk uitziet nadat deze is aange-
nomen door de Tweede Kamer, behalve 
de Eerste Kamer. Het is belangrijk dat een 
ander orgaan nog eens naar een wet kijkt, 
omdat dingen soms door de druk anders 
lopen dan iedereen had gedacht. 

Wijlen senator Holdijk zei bij zijn afscheid 
van de Eerste Kamer dat haar belangrijk-
ste taak ligt in het bewaken van de rechts-
staat en het koesteren van z’n christelijke 
wortels. Hoe ziet u dat?

Het bewaken van de rechtsstaat is een heel 
belangrijke taak van de Eerste Kamer. Op 
mijn voorstel werd een paar jaar geleden in 
de Eerste Kamer voor het eerst een alge-
meen debat over de Staat van de rechtsstaat 
werd gehouden. We kunnen wel allerlei wet-
ten aannemen, maar wat is de samenhang 
tussen al die verschillende wetten? Juist de 
Eerste Kamer is de instelling waarbij zo’n 
reflectie past.

Hoe herinnert u zich Holdijk? 
Als ik iemand hoog heb zitten, is het Gerrit 
Holdijk. Ik heb altijd goed met Holdijk sa-
mengewerkt op het justitiedossier. Hij was 
heel consciëntieus, sympathiek en deed 
altijd op een positieve manier zijn werk. Hij 
was de belichaming van een verantwoor-
delijk Kamerlid, dat er niet op uit is om de 
boel fout te laten lopen; altijd constructief, 
altijd aardig. Het kenmerkte hem dat hij 
tijdens een debat goed luisterde naar an-
dere fracties en daarop inhaakte wanneer 
hij dat nodig vond. Ik vond het heel grappig 
dat hij met de hand zijn teksten bleef 
schrijven terwijl iedereen al lang met een 
tablet werkte. Hij bleef onverstoorbaar, 
ook als journalisten drukte maakten, en 
stak maar een pijp op.

Wat waren mooie 
momenten met Holdijk?
Een moment zal mij altijd bijblijven. Het is 
ongetwijfeld het allermooiste moment in 
mijn loopbaan in de Eerste Kamer, daarom 
vertel ik dit verhaal vaker. Tijdens Holdijks 
ziekte was er een belangrijk debat met 
stemmingen. Holdijk was voor het wets-
voorstel, maar kon de stemming vanwege 
zijn ziekte niet bijwonen. Daarom had hij 
‘gepaird’ met een Kamerlid van GroenLinks 
dat tegen het wetsvoorstel zou stemmen. 
Het desbetreffende Kamerlid zou niet 
bij de stemming aanwezig zijn, zodat de 
verhoudingen bij de hoofdelijke stemming 
gelijk bleven. Die hoofdelijke stemming 
dreigde op verzoek van een partij te 
worden ingetrokken om het wetsvoorstel 
alsnog te kunnen laten verwerpen. Als 
namelijk per fractie zou worden gestemd, 
zou het voorstel het niet halen, want de 
eenmansfractie van de SGP was er door de 
ziekte van Holdijk niet; dan telt je stem ook 
niet. De fractie van GroenLinks heeft toen 
geen misbruik willen maken van de situatie: 

Waarom bent u de politiek ingegaan? 
Ik was vaak op borrels en bijeenkomsten 
waar veel geklaagd werd over de politiek. 
Dan kun je wel roepen vanaf de zijlijn 
dat je het er niet mee eens bent, maar 
ik dacht: Als er iets moet veranderen, 
dan moet je ook zelf mee willen doen. 
Ik werd in 1973 in Leiden actief in de 
lokale VVD en kwam op de conceptkan-
didatenlijst. Maar mijn man en ik gingen 
trouwen, kregen een baby’tje en wilden 
een huisje vinden. Dat vonden we niet in 
Leiden, maar in Oegstgeest. We hebben 
toen gekozen voor ons gezin en ik heb 
me teruggetrokken als kandidaat. Later 
gingen we in Overveen wonen en werd 
ik benaderd omdat de lokale fractie een 
jurist nodig had. In 1986 kwam ik in de 
Bloemendaalse raad.

U bent toen ook buitengewoon amb-
tenaar van de burgerlijke stand van de 
gemeente Bloemendaal geworden.  
Dat had ook een bijzondere reden. We 
hadden een oud huis met een loden 
waterleiding die we lieten vervangen. 
De hulp die op onze twee kindjes paste, 
werd verliefd op de loodgieter. Toen ze 
gingen trouwen, vroegen ze aan mij of 
ik het huwelijk wilde sluiten. Ik ben toen 
bijzonder ambtenaar van de burgerlijke 
stand geworden. In ruim 25 jaar heb ik 
zo’n zes huwelijken per jaar gesloten. 
Het kostte tijd, maar het was ook ontzet-
tend mooi om te doen. En het huwelijk 
van mijn hulp en de loodgieter houdt 
nog steeds stand.

Wat vindt u zo mooi aan het huwelijk?
Ik vind het heel mooi dat mensen van 
elkaar gaan houden en een verbond wil-
len sluiten, officieel voor een ambtenaar 
van de burgerlijke stand. Ik ben ervan 
overtuigd dat het heel bijzonder is als je 
elkaar weet te vinden en vervolgens een 
huwelijksband aangaat. Dat vertelde ik 
graag aan de bruidsparen, ook met de 
nodige humor en leuke anekdotes.

Al zeventien jaar bent u lid van de 
Eerste Kamer. Waarom past de senaat 
zo goed bij u?
Het is de combinatie van het juridische 
en politieke wat mij erg goed ligt. Ik 
kan veel kennis en ervaring kwijt in 
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“Nederland heeft een 

christelijke traditie”

de hoofdelijke stemming is alsnog doorgegaan en het wetsvoor-
stel werd met 37 stemmen voor en 36 stemmen tegen aanvaard. 
Holdijk had vertrouwen gesteld in een politieke tegenstander en 
dat vertrouwen werd niet beschaamd, juist omdat Holdijk zelf altijd 
integer was. Het was een kwestie van vertrouwen en dat steeg 
boven de politieke winst uit.

Hoe belangrijk is godsdienstvrijheid en 
godsdienstonderwijs voor u?
Godsdienstvrijheid vind ik enorm belangrijk. Iedereen moet 
kunnen geloven op de manier die hij of zij zelf wil. Toen ik in de 
gemeenteraad van Bloemendaal zat, werd het voorstel gedaan 
om de subsidie voor godsdienstonderwijs op openbare scholen 
te stoppen en te geven aan onderwijs over de verschillende wereld-
godsdiensten. Ik heb toen een vlammend betoog gehouden voor 
het christelijke godsdienstonderwijs. Door de ontkerkelijking krijgen 
kinderen van huis uit heel weinig of niets meer mee over de Bijbel. 
Maar zonder die kennis kun je de bouwkunst, de schilderkunst en 
de literatuur niet goed begrijpen. Nederland heeft een christelijke 
traditie. De generatie van mijn ouders kreeg dat nog mee. Als dat 
nu niet meer gebeurt, dan is het goed onze jeugd die achtergrond 
bij te brengen door godsdienstonderwijs op school. 

Voor SGP’ers is godsdienst identiteitsbepalend. 
Hoe kijkt u daar tegenaan?
Hoe Peter Schalk en Diederik van Dijk aan hun geloof vormgeven 
tijdens debatten, waardeer ik. Godsdienst speelt bij hen een rol. 
Ik zit zelf niet op die manier in het geloof. Een jaar geleden hield 
ik de Preek van de leek in de Remonstrantse kerk in Bussum over 
vertrouwen. Vertrouwen is cruciaal, zo zie ik dat.

Hoe zou u de rol van de SGP-fractie in de Eerste Kamer typeren?
De rol van de SGP is altijd heel degelijk, goed geïnformeerd, 
goed voorbereid en positief-kritisch. De fractie is een stabiele 
factor in de Kamer en neemt de tijd om zich te bezinnen. Het zou 
een gemis zijn als de partij er niet zou zijn. Verschillen tussen 
personen zijn er altijd. De huidige Kamerleden zijn degelijke 
volksvertegenwoordigers. Ze zijn goed onderlegd en komen met 
bijzondere dingen. En Diederik van Dijk heeft een enorm gevoel 
voor humor; leuke én intelligente humor.

De SGP viert haar eeuwfeest. Wat zou u de partij willen 
toewensen?
Ik wil de partij toewensen dat ze op dezelfde manier als altijd 
haar stabiliserende rol in de Nederlandse politiek blijft volhou-
den. Ook Kees van der Staaij is iemand waarnaar gekeken wordt 
in wat hij doet en zegt. Dat ligt aan zijn optreden, maar zeker 
ook aan zijn achtergrond als gelovig christen. Ik wens de SGP 
nog eens honderd jaar toe, zeker in de positie die ze heeft. Het 
is weliswaar een kleine partij, maar wel een partij die door de 
manier van politiek bedrijven gezag uitstraalt.

Na afloop van het interview laat ze me het gesigneerde exemplaar 
van het boekje Sprekend Holdijk zien. In zwierig handschrift staat 
geschreven: “Voor Ankie, ter gelegenheid van mijn afscheid. 
M. vr. gr. Gerrit Holdijk.” We zijn allebei even stil. In memoriam.
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Naar De staalmeesters 
van Rembrandt van Rijn

Zoals de staalmeesters de lakenstoffen keurden, 
keuren de Kamerleden wetten in het parlement.



Sybrand Buma (CDA)“De SGP is al heel lang een herkenbare 
en stabiele factor in de Nederlandse 

politiek, juist in een tijd waarin het in de 
politiek vaak om de korte termijn gaat. 

Daarom is deze 100 jarige mijlpaal een grote felicitatie waard!”

Gert-Jan Segers (ChristenUnie)
“Bij deze heugelijke verjaardag van de SGP wijs ik 
vooral naar het diepste geheim van een partij die bij 

een open bijbel politiek wil bedrijven. Het is het geheim 
van een eeuwige jeugd en je kent het geheim als je 
God kent die ‘uw jeugd vernieuwt als die van een 
arend’ (Psalm 103). Het is mijn diepe wens dat de 
SGP dat geheim koestert en de samenwerking blijft 
zoeken met allen die bij diezelfde open bijbel politiek 
willen bedrijven. Rest mij nog een hartelijke felicitatie 

aan deze 100-jarige!”

Lilian Marijnissen (SP)
“Graag feliciteer ik de SGP met haar 100-jarig bestaan. Veel wijsheid voor de toekomst gewenst.”

Lodewijk Asscher 
(PvdA)

“Ik heb veel bewondering 

voor de manier waarop de 

SGP al 100 jaar politiek 

bedrijft. En ik ken de 

collega’s van de SGP als 

heel kundige en betr
ouwbare 

parlementariërs.”

Dion Graus (PVV)

“Een centennium SGP waarvan ik al 11 jaar 

als derde en, na de komst van de eerste 

gereformeerde Bisschop, vierde man deel uit mag 

maken in de Tweede Kamer der Staten-Generaal. 

Moge deze eeuw vereeuwigd worden onder 

Gods hoede! Gratulationes mannenbroeders, uwe 

Dionysius Graus.”

Alexander Pechtold (D66)

“Iedereen die 
100 wordt, verdient e

en felicitatie. D66 

is nu net over 
de 50, wij zijn dus de jo

nkies, maar 

ik zie allebei de
 partijen ook n

og steeds ontw
ikkelen. 

We verstaan elka
ar steeds beter.

 Dat vind ik het le
uke. 

In het verre v
erleden waren SGP en D66 keiharde 

tegenpolen met desinteresse 
en tegenwoordig houden 

we 

toch meer rekening m
et elkaar, want we zijn allebei ee

n 

minderheid.”

Bram van Ojik (GroenLinks)

“De SGP maakt al heel lang
 een vaste waarde 

uit van de Nederlandse politie
k. Dus ik felici-

teer alle SGP’ers van harte m
et het 100-jarig 

jubileum. Ik ben van GroenLinks, we staan nog 

weleens tegenover
 elkaar, maar dat neemt niet 

weg dat ik iederee
n graag feliciteer

.”

Henk Nijboer (PvdA)
“Ik feliciteer de Staatkundig Gereformeerde Partij van harte met haar eeuwfeest. 100 jaar is ivoor. De afgelopen jaren heb ik veel samengewerkt met Elbert Dijkgraaf. Dat deed ik met heel veel plezier, we hebben heel veel gelachen, dat is ook niet onbe-langrijk. De SGP heeft Kamerleden van statuur, het is een feest om daarmee te werken, ook al zijn we het op de inhoud niet altijd met elkaar eens.”

Theo Hiddema (FvD)
“100 jaar is een felicitatie waard. 

De SGP is een sieraad voor 
de democratie. Een bolwerk van 
rechtschapenheid. En religieus 

geïnspireerd, daar kan ook niet 
iedereen zich op beroepen.”

Mark Rutte (VVD)
“Al honderd jaar de waan van de dag voorbij, dat is een felicitatie waard! Voor mij is de SGP een vaste waarde in het Haagse: getuigenispolitiek vermengd met een vleugje humor, principes gekoppeld aan betrouwbaarheid, hoeder van ons staatsrecht en bewaker van tradities. Ik wens de SGP van harte nog vele jaren toe.”

Hanke Bruins Slot 
en Jaco Geurts (CDA)

“Het CDA feliciteert de SGP van harte. 
Met haar honderd jaar is de partij de 

eerbiedwaardige nestor in de Tweede Kamer, die 
trouw blijft aan haar traditie.”

Klaas Dijkhoff (VVD)
“Van harte gefeliciteerd met dit bijzondere 

jubileum! Vergeleken bij de SGP is de VVD nog 
een jonkie in onze parlementaire democratie. 

Dank voor de prettige samenwerking, de altijd 
waardevolle lessen staatsrecht en bovenal de 

humor die de vertegenwoordigers van de SGP 
kenmerkt!”

Henk Krol (50PLUS)“Mijn partij heet 50PLUS, maar de SGP is dit 
jaar 50 plus 50. Van harte gefeliciteerd met dit 

mooie jubileum! Ik kom op en rond het Binnenhof 
regelmatig SGP-kiezers tegen. Die vertellen me dan 
vaak dat ze het in veel opzichten met 50PLUS 
eens zijn, maar dat ze de SGP trouw blijven.”

Geert Wilders (PVV)

“Van harte gefeliciteer
d aan de vrienden van

 de SGP met het 100-jarige bestaan 

van jullie partij. Wat een geweldige prestatie. De SGP hoort bij Nederland zoals dijken 

en windmolens. Ik heb grote be
wondering voor de manier waarop de SGP haar 

christelijke waarden en die van haa
r kiezers verdedigt. D

e SGP staat, net als de PVV, 

pal achter Israël. Daarin zijn wij uniek in Nederland. En dankzij de samenwerking 

tussen PVV en SGP staat er nu eindelijk 
een Nederlandse vlag in de 

Tweede Kamer. 

Ik heb ook grote waardering voor mijn collega Kees Van der Staaij en de andere 

SGP-collega’s met wie het altijd prettig sam
enwerken is. Ik wens de SGP nog vele 

succesrijke jaren toe!”

Han ten Broeke (VVD)
“Vanzelfsprekend wil ik heel graag de 

mannenbroeders, maar ook de dames, van 
harte feliciteren met het 100-jarig bestaan 
van de SGP. 100 jaar is in parlementaire 

termen een niet onaanzienlijk aantal, 
een prachtig jubileum. Ik wens jullie er 

nog minstens 100 jaar bij, maar dan wel 
hand in hand met het andere lustrum 
dat we net hebben gevierd: 100 jaar 

vrouwenkiesrecht.”

Farid Azarkan (DENK)
“Op naar de volgende 100 jaar en veel succes!”

SGP,
gefeliciteerd



SGP GLOSSY 61

AMSTERDAM - In veel steden in Nederland vinden beelden-
stormen plaats. Met pikhouwelen en breekijzers worden musea 
bestormd. Hier loopt een linkse hippie met een grote hamer, 
daar springt een verwoed feministe met uilenbril op de brok-
stukken van de buste van Hugo de Groot.

Correcte
kunst

Enkele grote musea, waaronder het 
Rijksmuseum in Amsterdam, hebben 
zich gedegen op de komst van de 

oproerkraaiers voorbereid. Curator van 
het Rijksmuseum, mevrouw S. Lanavys, 
neemt ons mee door het museum. “Alle 
kunst die minderheden kon kwetsen, is 
uit dit pand verwijderd. Kijk, hier hing Het 
melkmeisje van Vermeer. Helaas vond 
de groep van lactose-intoleranten dit 
kwetsend. Zelf niet tegen melkproducten 
kunnen en dan word je geconfronteerd 
met zo’n melkmuil.”

Om de hoek zou De aardappeleters van Van 
Gogh moeten hangen, maar dit was te stig-
matiserend voor het platteland. “Alsof alle 
plattelanders domme boeren zouden zijn.’’ 
Mondriaans creaties zijn ook verwijderd. 
“Veel mensen vonden de schilderingen voor 
zo’n veelkleurige samenleving te zwart-wit. 
Bovendien was het onnodig kwetsend voor 
de mensen met kleurenblindheid.”

Ook Het meisje met de parel heeft het 
loodje gelegd. “Greenpeace maakte 

bezwaar. Het is nu niet meer te traceren 
of de parel op een duurzame manier is 
gewonnen, met oog voor het welzijn van 
dier, mens en oester.” De Nachtwacht 
hangt er toch nog zeker wel? Het gezicht 
van de curator betrekt. “Vereniging tegen 
slapeloosheid protesteerde. Daarnaast 
vond Vredesbeweging PAX het te militaris-
tisch.” Lanavys: “Normaal gesproken zou 
veilingmeester Pechtold het wel voor ons 
opnemen. Maar naar verluidt zit hij in een 
penthouse op de Malediven.”

Niet alleen schilderijen hebben eraan 
moeten geloven. Ook verschillende 
standbeelden zijn weggehaald. Dat van 
Witte de With bijvoorbeeld. “Bijzonder 
grievend. Wit staat tegenwoordig toch 
voor de bevoorrechte mens en wordt 
geassocieerd met overheersing en on-
derdrukking van de gekleurde medebur-
ger en het pijnlijke kolonialisme. Als het 
nu nog Blank de Blanque was geweest… 
tja, dan had ‘ie volgens de taalcommissie 
van de NOS misschien kunnen blijven.
Ook het Rijksmuseum van Oudheden 

(Leiden) heeft haar collectie kritisch 
onderzocht of het wel door de politiek 
correcte zeef zou komen. Zo is de voltal-
lige Egypte-afdeling geschrapt. Curator 
Zurköt: “Als je in de geschiedenis kijkt 
naar het slavernijverleden in relatie tot 
Israël, word je ook niet vrolijk. Het was 
een zwarte, herstel, donkere bladzijde in 
hun geschiedenis. Dit willen wij op geen 
enkele wijze propageren.’’ De Griekse 
oppergod Zeus is eveneens systematisch 
verwijderd uit het museum. “Na de hele 
#MeToodiscussie is het een klap in het 
gezicht van veel mensen om zo’n rok-
kenjager en vrouwenvergrijper op een 
marmeren voetstuk te plaatsen.”

Beide curatoren denken dat de aanpas-
singen noodzakelijk zijn om iedereen 
een plezierig museumbezoek te gun-
nen. Na de laatste handdruk echoën 
hun voetstappen in de holle gangen 
nog na. Kale grijze muren grijnzen ons 
aan. Het resultaat van een paar duizend 
jaar Westerse beschaving is duidelijk 
zichtbaar.

PUTSCH MENICONI
verticale platenzaagmachines

OOSTERPARALLELWEG 41
T  +31 (0) 522 - 46 14 02

•
•

7951 DD STAPHORST (NL)
TALENMACHINES.NL

0318 -57 16 82 | De Hooge Hoek 4, Renswoude | www.heijinkenmeure.nl | heijink@heijinkenmeure.nl

ONDERNEMENDE ADVOCATEN

Handel en Contracten
Arbeidsrecht

Bouw en Onroerend goed
Incasso’s

ICT-recht
Onderneming en Samenwerking

mr. Eric Meuremr. Jan-Willem Mouthaanmr. Arie Heijink

[Advertentie]

Door Erwin Guijt

Sander




SGP GLOSSY 6362 SGP GLOSSY

FUNDAMENT
BIJBELS

Hoe zag uw politieke 
loopbaan eruit?
Voordat ik de politiek inging, werkte ik 
als ambtenaar bij de interne Financiële 
Controle van de Europese Commissie, 
waar ik mij bezighield met de boekhou-
ding, budgettering en accountantscon-
trole. Omdat ik daar zag dat er Europese 
subsidies frauduleus werden gebruikt 
en er niets mee werd gedaan, ben ik het 
Europees Parlement ingegaan. Als Euro-
parlementariër wilde ik de misstanden 
aanpakken. Na vijf jaar heb ik mij niet 
meer herkiesbaar gesteld, het vak van 
politicus was niet geschikt voor mij.

Wat moet volgens u in de 
Europese Unie veranderen?
Europa is een product van onmogelijke 
compromissen en tussenoplossingen. 
Dit bemoeilijkt de controle, waardoor 
misstappen voorspelbaar zijn. Er zijn 
volgens mij maar twee smaken. Je moet 
kiezen tussen samenwerking tussen 
staten of een superstaat.

Heeft u in het Europese Parlement 
samengewerkt met de Europarlemen-
tariër voor de SGP?
Met de SGP had ik samenvallende 
standpunten, zoals de Europese houding 
tegenover Israël. De EU gedroeg zich rond-
uit Israëlvijandig en de SGP was een van 
de weinige partijen die voor Israël stond. 
Verder werkte ik vooral geïsoleerd aan de 
misstanden in de subsidiëring van het Pa-
lestijnse terrorisme en de slechte werking 
van het Europese antifraudebureau.

Waarom stemt u tegenwoordig 
op de SGP?
Als gelovig christen zie ik de SGP als de 
enige politieke partij die zonder com-
promissen naar de Bijbel invulling geeft 
aan haar standpunten, zoals euthanasie, 
abortus, homohuwelijk, kinderadoptie 
door homostellen en de invloed van de 
islam. Het belangrijkste is de onvoor-
waardelijke steun aan de staat Israël.

Heeft u nog andere partijen 
overwogen?
Van de SP trekt mij hun zorg voor de zwak-
keren, maar niet hun anti-Israëlstandpunt. 
De ChristenUnie is voor mij een verwate-
ring van de SGP. Van Geert Wilders waar-
deer ik zijn standpunten over Israël en de 
islam, maar hij opereert destructief en laat 
geen partijdemocratie toe.

U komt niet uit een typisch SGP-nest. 
Waardoor is de SGP voor een brede-
re groep christenen aantrekkelijk?
Ik vind het mooie aan de SGP dat 
zij een Bijbels fundament heeft en 
daaruit voortvloeiende standpun-
ten. Er zijn meer christenen die 
dat zien.

De SGP bestaat 100 jaar. 
Wat wilt u aan alle 
SGP’ers meegeven?
Ik wens alle SGP’ers Gods 
vreugde, liefde en wijs-
heid toe. Ik hoop dat zij 
hun eigen identiteit 
behouden.

Een identiteit gebouwd op
Interview

“De voorstanders van 

de slachtwet kunnen 

zich beter inleven in 

het leven van een kip 

dan in het leven van 

een gelovige”

Mr. G. Holdijk
Eerste Kamerlid 
van 1986 tot 1987 
en 1991 tot 2015

Paul van Buitenen – voormalig 
Europarlementariër Europa Transparant
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Sponsor een kind
Een investering voor het leven

Woord en Daad brengt 
kinderen in armoede en 
mensen zoals u bij elkaar. 
Door die band ontstaat iets 
bijzonders: het sponsorkind 
voelt zich gesteund en kan 
naar school. Zo krijgt het de 
kans zich te ontwikkelen 
tot een zelfstandige burger. 
Tegelijk profiteert de 
omgeving van het kind 
mee. Sponsor ook een kind 
en geef het de liefde en 
aandacht die het verdient!

Onze advocaten staan voor vakkundige, resultaatgerichte en persoonlijke dienstverlening.
Het zijn specialisten op hun rechtsgebied en ze staan voor uw zaak.

U kunt ons raadplegen bij geschillen maar -nog beter- ook ter voorkoming daarvan.
Recht op het doel af.

Recht door zee.

Moree Gelderblom Advocaten, aangenaam!

Kantooradres:  Heemraadssingel 157, 3022 CE Rotterdam
T 010 - 477 67 77, www.mglaw.nl

More e Ge lderbloM AdvocAten    
-  S I N D S  1 9 7 7  -

[Advertentie] [Advertentie]

  |   Nunspeet  |  Lunteren  |  Staphorst

Elk hoogtepunt biedt kansen voor meer zichtbaarheid. 
Met een jubileummagazine. Een restyling van de huisstijl. 
Of een vernieuwde website die meer oplevert. 
Novente helpt organisaties van concept tot realisatie.

Kennismaken? Bel 0341 25 00 18

Ook iets
te vieren?



“Gerechtigheid is 

God geven wat God toekomt,

De overheid 

waar de overheid recht op heeft,

De medemens 

wat voor de medemens is en

De zwakken in de samenleving 

wat bij hen hoort.”

Uit het SGP-verkiezingsprogramma 
van 1981

Godregeert
Soms lijken Bijbelteksten met elkaar in tegenspraak. Waar de Psalmdichter belijdt: 

“De HEERE regeert”, zegt Jezus “Mijn Koninkrijk is niet van deze wereld”. Hoe zit dat? 

Als christenen mogen we weten dat 
de HEERE regeert en dat deze we-
reld van Hem is. “De aarde is des 

HEEREN, mitsgaders haar volheid” (Ps. 
24: 1). Daarom kunnen we participeren 
in het politieke leven. Vanuit de weten-
schap dat God Koning is en de wereld 
van Hem is, mogen we in deze wereld 
opkomen voor de heilzame geboden 
van God en de normen en waarden die 
daarop gegrond zijn. 

Maar hoe zit het nu met dat woord van 
Jezus: “Mijn Koninkrijk is niet van deze 
wereld?” Is dat een tegenstelling? Nee. 
Het is allebei waar. Aan de ene kant 
regeert God deze wereld, aan de andere 
kant bouwt Hij Zijn Koninkrijk. Dat zijn 
twee verschillende dingen. Het Konink-
rijk van God heeft wel met deze wereld 
te maken, maar gaat niet in deze wereld 
op. God is in allebei werkzaam – maar 
zij gaan niet in elkaar op. Dat is een 
fundamenteel gegeven voor hoe 
christenen in de wereld 
dienen te staan: aan de 
ene kant geloven dat 
de HEERE regeert - en 
aan de andere kant 
geloven dat Zijn Ko-
ninkrijk komt – én dat 
dit Koninkrijk niet van 
deze wereld is. 

Deze wereld is niet Gods uiteindelijke 
doel. De wereld is gevallen en gebroken. 
En daarom is de HEERE met iets nieuws 
bezig: Hij is bezig met de oprichting van 
Zijn Koninkrijk. Daar is Hij mee begon-
nen in het Paradijs en daar gaat Hij 
mee door tot de laatste dag. Hij roept 
mensen tot geloof en bekering en Hij 
maakt ze tot burgers van Zijn Koninkrijk. 
Dat doet Hij door de verkondiging van 
het evangelie. 

Dat is niet de taak van de politiek – ook 
niet van christelijke politiek. Evangelie-
verkondiging is de taak van de kerk. 

De taak van christelijke politiek is te zor-
gen voor rechtvaardig en wijs bestuur, 
genormeerd in Gods Woord en vanuit 
het verlangen gestalte te geven aan 
Gods geboden. 

En al is de praktijk vaak weerbarstig en 
lijkt de respons vaak nihil... Wij hoeven 
toch niet moedeloos te zijn. Want wij 
mogen weten dat Gods Koninkrijk komt. 
Want de Koning leeft. Hij is bezig Zijn 
onderdanen te verzamelen uit heel de 
wereld. Wanneer wij leren buigen voor 
die Koning, hebben we een dubbele 
roeping. Dat is geloven dat de HEERE 
regeert én leven in de verwachting en het 
verlangen “Uw Koninkrijk kome”. Levend 
als een burger van twee werelden. 
Enerzijds is die voluit dienstbaar aan de 
wereld om ons heen. Anderzijds leeft 
hij in de verwachting van de stad die 
fundamenten heeft, belijdend dat we 
gasten en vreemdelingen zijn. 

“De HEERE regeert” 
(Psalm 93: 1)

“Mijn Koninkrijk is 
niet van deze wereld” 
(Johannes 18: 36a)
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Het 
laatste 
Woord

Door ds. M. Klaassen
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Barneveld     |     Hardinxveld-Giessendam     |     Veenendaal     |     Werkendam

Onze advocaten zetten uw belangen op scherp.
Met ondernemerschap en passie. Om u te dienen.

Advies nodig?
www.bvd-advocaten.nl

Recht doen.

www.klompcreative.nl  |  06 222 97 442

Films met een verhaal. Uw verhaal.



Het honderdjarig jubileum staat deze 
Banier centraal. De drie jubileum-
bijeenkomsten zijn in woord en 

beeld verslagen: het morgengedeelte van de 
partijdag, de zangavond in Dordrecht op de 
exacte oprichtingsdatum en de overhandi-
ging van een kunstwerk aan de Staten-Gene-
raal. Jubileren is niet pretenderen hoe goed 
onze partij het wel gedaan heeft. Ootmoe-
digheid past, want de Heere heeft ons de 
SGP nog gelaten. “Herdenk de trouw, aan 
ons voorheen betoond” (Psalm 74:2). 
Vrijmoedigheid eveneens, want terecht 
riep ds. Kersten zijn achterban op: “Hebt de 
moed te zeggen wie gij zijt”. Gebondenheid 
aan de beginselen blijft de opdracht, want 
tijdsomstandigheden kunnen wijzigen, 
fronten kunnen anders komen te liggen, 
maar de strijd tegen het beginsel van de 
tijdgeest blijft dezelfde. De titels van twee 
jubileumpublicaties zijn veelzeggend: 
Mannen van Gods Woord én Politiek bij 
een geopende Bijbel. Gods Woord dient de 
leidraad te blijven bij ons optreden in het 
publieke domein.

Onlangs nam Elbert Dijkgraaf afscheid 
van de Tweede Kamer. In een persoon-
lijke brief richt hij zich in De Banier tot de 
leden. Op een principiële, respectvolle 
en intensieve wijze gaf Elbert invulling 
aan zijn werk voor de publieke zaak. 
Kernachtig vertolkte mevrouw Arib die 
waardering. Chris Stoffer, zijn opvolger, 
hield 26 april zijn maidenspeech in de 
Tweede Kamer waarin hij refereerde aan 
het Alziend Oog van God in de Sint-Jans-
kathedraal in Den Bosch. Een interview 
met hem is in deze uitgave te lezen.

Zoals gebruikelijk na verkiezingen is in De 
Banier een analyse opgenomen van de 
onlangs gehouden gemeenteraadsver-
kiezingen. 

Sommigen van onze bestuurders en 
vertegenwoordigers ontvingen een 
koninklijke onderscheiding, onder 
wie ook ons nieuwe hoofdbestuurslid 
dominee Egas. Van harte gefeliciteerd! 

Dominee Van Heteren gaat ons na vele 
jaren van Bijbelgetrouwe dienst verlaten 
en ds. Egas hoopt de gelederen te 
versterken. Verder is informatie te vinden 
over de gewijzigde personele bezetting 
van het partijbureau. 

Veel leesgenoegen! 

Gods Woord was én 
blijft onze leidraad

Voor onze partij is het jaar 2018 een jaar van herdenken. Op 24 april 1918 

vond de oprichtingsvergadering plaats van onze partij. Ds. Kersten en ds. 

Van Oordt stonden in Middelburg aan de wieg van de SGP. Honderd jaar! 

De ARP (1879-1980) van Abraham Kuyper werd één jaar ouder.

DRS. P.A. ZeVeNBeRGeN
secretaris hoofdbestuur
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Sinds 1918 is er in Nederland misschien wel meer veranderd dan in de duizend jaar daarvóór. Ons 
werk is veranderd, onze huizen, ons landschap, onze bevolking, onze normen en waarden, onze 
seksuele moraal. Ook onze kerken zijn veranderd. en, lezer, u bent ook veranderd, ook al bent u 

waarschijnlijk nog geen honderd jaar oud. Want wat is er eigenlijk niet veranderd?

God is niet veranderd. Daar is de Bijbel glashelder 
in. God verandert niet. Dat is een tegenstelling 
met ons mensen. Over mensen zegt God: van 

uwer vaderen dagen af zijt gij afgeweken van Mijn 
inzettingen en hebt ze niet bewaard (vers 7). Dus 

die twee staan tegenover elkaar: God aan de ene 
kant en mensen aan de andere. De woorden 
Ik en gij in onze tekst hebben nadruk. God is 

onveranderlijk in Zijn trouw. Maar mensen zijn 
en blijven veranderlijk, ze blijken onbetrouw-
baar. Gelijk geschreven is: Er is niemand recht-

vaardig, ook niet één (Rom. 3:10).
God is onveranderlijk in Zijn trouw. Hij heeft Zijn kinderen lief 
met een eeuwige liefde en Hij komt daar nooit op terug. Hoe 

veranderlijk en onbetrouwbaar Zijn kinderen ook blijken te zijn, 
Hij laat ze nooit los. Ze moeten zeggen: Het zijn de goedertie-

renheden des HEEREN, dat wij niet vernield zijn, dat Zijn barmhar-
tigheden geen einde hebben. (Klaagl. 3:22). God heeft Zich aan 

hen geopenbaard in Zijn onveranderlijke liefde in Christus en 
ze verwonderen zich over Hem met steeds grotere verwonde-
ring. Want bergen zullen wijken en heuvelen wankelen, maar Mijn 

goedertierenheid zal van u niet wijken, en het verbond Mijns vredes 
zal niet wankelen, zegt de HEERE, uw Ontfermer (Jes. 54:10).

God is onveranderlijk in Zijn heiligheid. Hij 
haat de zonde met een eeuwige haat. Mensen 
noemen het kwade goed en het goede kwaad. 
Maar God doet dat nooit. Dáárom brengt Hij 
Zijn volk in de oven (vers 2-3). Daar wordt Zijn 
volk gereinigd van zijn schuim. In de oven 
denken ze dat ze alleen maar schuim zijn! Wat 
een vuiligheid komt er openbaar! Maar Gods 
volk, Jakobs kinderen, zál niet verteren. Ze 
zullen er als goud uitkomen. De HEERE heeft mij 
wel hard gekastijd, maar Hij heeft mij ter dood 

niet overgegeven (Ps. 118:18).
Lezer, kent u deze onveranderlijke God? Dan kent ook zowel 
Gods trouw als Gods heiligheid. Welk van die twee zou een 
mens het diepst vernederen? In God zijn ze één: ze zijn de 
getrouwe en heilige God Zelf, zoals Hij in Christus Zichzelf open-
baart. Wie aan Gods kant valt, wordt een vreemdeling op deze 
wereld. Waardig om verteerd te worden, en toch niet verteerd! 
Door genade houden ze onverzettelijk vast aan Gods blijvend 
Woord. De eeuwigheid zal niet te lang zijn om deze onveran-
derlijke God groot te maken! HEERE, Gij zijt mijn God, U zal ik 
verhogen, Uw Naam zal ik loven, want Gij hebt wonder gedaan; Uw 
raadslagen van verre zijn waarheid en vastigheid (Jes. 25:1

“Want Ik, de HeeRe, word niet veranderd;  
daarom zijt gij, o kinderen Jakobs, niet verteerd.” 
Maleachi 3:6

Gods onveranderlijkheid

DS. J. VAN meGGeLeN
Nieuw-Lekkerland
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een waardige jubileumweek
Na een periode van intensieve voorbereidingen ligt er nu een reeks 

jubileumactiviteiten achter ons. We mogen terugzien op mooie en 

samenbindende bijeenkomsten.

Op zaterdag 21 april bezochten 
zo’n duizend partijgenoten en 
genodigden de ochtendbijeen-

komst van het jubileumcongres in Nieuwe-
gein dat geheel in het teken stond van 100 
jaar SGP. Nog veel meer belangstellenden 
hebben de live-uitzending thuis gevolgd. 
Natuurlijk was de aanwezigheid en de 
welgemeende toespraak van minister-pre-
sident Rutte een hoogtepunt. De andere 
toespraken, de jubileumvideo en de video-
boodschappen van de partijgeledingen 
oogstten ook veel waardering. De mooiste 
reactie vond ik die van een partijgenoot 
die me toevoegde dat het hem ontroerde 
toen hij huidige vergadering vergeleek 
met de oprichtingsbijeenkomst in 1918 te 
Middelburg. Die bijeenkomst werd net als 
nu 100 jaar later geopend met Psalmge-
zang, Schriftlezing, gebed en meditatie. 
De boodschap van toen was ook die van 
nu. De inhoud van het op Gods Woord 
gegronde SGP-beginsel. Dat is dat de 
Heere regeert; dat Gods Woord en Zijn 
Wet heilrijk zijn voor heel de samenleving 
en dat het niet om onze eer gaat in het 
openbaar bestuur, maar om Gods eer.

JUBiLeUmUiTGAVeN
Naast een gevarieerd samengestelde 
glossy van de SGP-geledingen, een mooi 

boek van en voor SGP-jongeren, een 
jubileumbundel van het Wetenschappelijk 
Instituut, ook een rijk geïllustreerd jubi-
leumboek: Politiek bij een geopende Bijbel, 
100 jaar SGP. De auteur, dr. W. Fieret, heeft 
de wisselwerking beschreven tussen de 
samenleving en de SGP in de eeuw die 
achter ons ligt. Een boek waarin je begint 
te bladeren en al snel geboeid gaat lezen!

VAN DORDReCHT NAAR DeN HAAG
Dinsdag 24 april was er een goed 
bezochte en door enkele duizenden 
thuis live gevolgde jubileumbijeenkomst 
in de Grote Kerk te Dordrecht met veel 
samenzang en naast de opening enkele 
korte toespraken. Wat klonk de samen-
zang met zovelen bijeen, mede dankzij 
de muzikale begeleiding van Pieter 
Heykoop indrukwekkend! Opnieuw een 
bijeenkomst waarin ootmoedige danker-
kentenis jegens de Heere centraal mocht 
staan: “En wat hebt gij, dat gij niet hebt 
ontvangen?”
Donderdag 26 april stond in het teken 
van de aanbieding van een kunstwerk 
aan de Staten-Generaal. Het was een 
waardige bijeenkomst waarin een 
prachtige kunstuiting werd onthuld. 
Kunstenaar Jan den Ouden ontwierp 
Wilhelmus werd onthuld door de beide 

Kamervoorzitters. Een ‘SGP-koor’ met 
Peter Wildeman als dirigent vertolkte op 
zeer welluidende wijze enkele coupletten 
van het Wilhelmus.
Onze hartelijke dank aan de velen die 
intensief betrokken waren bij de voorbe-
reiding van deze waardige bijeenkomsten!

eeUW UiT, eeUW iN.
We hopen van harte dat de jubileumac-
tiviteiten inspirerend  zullen zijn voor het 
geheel van onze partij. Want wie belijdt 
dat we God moeten liefhebben boven 
alles en de naaste als onszelf, heeft ook 
een diep verlangen dat Gods Woord meer 
gehoor zal vinden. 
Dan hebben we als SGP-politici en SGP-fa-
milie allen een taak om, in afhankelijkheid 
van Gods zegen, een lichtend licht en een 
zoutend zout te zijn in het midden van 
onze samenleving eeuw uit, eeuw in.

m.F. VAN LeeUWeN
partijvoorzitter
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SGP: Constructief als het kan, 
tegendraads als het moet
Elk jaar is de partijdag aan het eind van april een hoogtepunt 
voor de SGP. Op 21 april 2018 is het bijna 100 jaar geleden dat 
de SGP werd opgericht. Daarom is dit wel een hoogtepunt te 
midden van hoogtepunten. Met zo’n 1000 bezoekers en nog 
meer digitale volgers vierden we het 100-jarig bestaan van de 
partij in Nieuwegein. Tijdens die dag werd het jubileumboek 
gepresenteerd. Schrijver W. Fieret: “Al lezend en schrijvend 
kwam ik onder de indruk van het feit dat de partij er nog steeds 
is en dat het Woord van God, evenals toen, nog mag opengaan.”

Tijdens het morgengedeelte kreeg minister-president Rutte het 
woord. Rutte: “Het lange bestaan van de SGP is misschien wel toe 
te schrijven aan de combinatie van de heldere principes en de 
positieve grondhouding tegenover verstandige voorstellen van 
anderen.” Volgens Rutte is het tekenend dat hij nu als premier, 
maar ook als liberaal op de partijdag is uitgenodigd.  
“De prettige onderlinge verhoudingen in de Nederlandse politiek, 
de grote relevante positie die de SGP al jaren inneemt in het 

Nederlandse politieke landschap en mijn persoonlijke waardering 
voor de constructiviteit, heldere beginselen, humor, mildheid en 
relativering als niet genoeg te waarderen eigenschappen.”

Later die dag werd er ook afscheid genomen van hoofdbe-
stuurslid dominee Van Heteren. 21 jaar zat hij in het bestuur, 
waarvan vele jaren als (vice-)voorzitter. Dominee A.A. Egas uit 
Damwoude werd tot nieuw hoofdbestuurslid gekozen.
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Rutte: “De SGP, dat bent u”
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Ds. Vlietstra: “Het is geen kunst om 
zo oud te worden, maar een gunst. Het 

is geen prestatie, maar gratie.”

100 jaar gedragen  en verdragen
Op 24 april is de SGP precies 100 jaar oud. in de Grote Kerk 
van Dordrecht vindt een jubileumbijeenkomst plaats. er is 
veel belangstelling. Vooral digitaal wordt de bijeenkomst door 
velen gevolgd. Dominee Vlietstra spreekt als dominee uit het 
hoofdbestuur de aanwezigen toe. Daarna volgen nog toespraken 
van voorzitter Van Leeuwen (terugblik), Kees van der Staaij 
(heden) en jongerenvoorzitter Willem Pos (vooruitblik).
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Bij een jubileum worden vooral de 
boegbeelden van de partij gememo-
reerd. Van der Staaij: “Boegbeelden 
op een schip zijn wel mooi, maar 
zij alleen brengen het schip niet 

vooruit.” Daarom bedankt Kees van 
der Staaij al die mensen die zich, op 
welke post dan ook, hebben ingezet 

voor de partij.
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Passievoor vakmanschap

Werkbladafzuiging 

werkend in showroo m

(3 modell en)werkend in showroo m

Voltastraat 1 | 2952 AW Alblasserdam
078 69 32 541 | www.huismanalblasserdam.nl

 Projectontwikkeling  Bouwmaatschappij  Metselwerken

“Ontwikkelen 
van bijzondere 
producten 
die passen bij 
de wensen van 
morgen”

0184 - 61 23 47 | merwestreek.nl

Betrokken bij het resultaat

Voorgebakken

Voorgekookt

Vers 
verpakt

VoorgekooktVoorgekooktVoorgekookt

Vers 
verpakt

Akkerseweg 13b, 5321 HG Hedel, T +31 (0)73 599 20 93, E info@quiks.nl

ALL ABOUT

  POTATOES

QUIKS.NL

Voorgebakken



door kees van der staaij

WONDeR
We hebben een mooie partijdag 
achter de rug, en op de verjaardag 
van de partij was er een waardige 
herdenkingsbijeenkomst in de 
Grote Kerk in Dordrecht. Enkele 
dagen later werd in de Tweede Kamer door 
de partijvoorzitter een fraai kunstwerk 
aangeboden. Deze mooie weergave van 
het Wilhelmus viel zeer in de smaak en 
heeft een prachtige plek gekregen. 
Veel wetenswaardigheden uit de geschie-
denis van de partij zijn voor het voetlicht 
gehaald. Dat is leerzaam en inspirerend. 
Ik weet niet hoe het u vergaan is, maar 
persoonlijk ben ik het steeds meer als 
een wonder en een Godsgeschenk gaan 
ervaren dat de SGP er inderdaad na 100 
jaar nog mag zijn. Zoveel partijen zijn in 
de afgelopen eeuw opgekomen en weer 
verdwenen, of het nu om de commu-
nisten gaat, de Boerenpartij of de Lijst 
Pim Fortuyn. Door alle stormen van de 
tijd heen bleef de SGP bestaan, ondanks 
de theologische verschilpunten, ondanks 

lastige interne kwesties, ondanks nieuwe 
partijen die de gunst van onze kiezers 
zochten. Voor die grote vitaliteit en 
eensgezindheid schieten alle menselijke 
verklaringen tekort. Ons past bovenal 
dankbaarheid tegenover God en gebed 
om verzoening voor onze zonden en 
gebreken. We zijn ook onze achterban 
dankbaar voor de warme betrokken-
heid en het grote vertrouwen. Dat voelt 
echt als een enorm voorrecht, waar we 
buitengewoon zuinig op willen zijn.

WiSSeLiNG VAN De WACHT
Een wisseling van de wacht was er 
onverwachts in de Tweede Kamer. Elbert 
Dijkgraaf heeft vanwege privéomstandig-
heden, die hij in zijn openhartige afscheids-
brief heeft toegelicht, voor zichzelf de 

afweging gemaakt zijn Kamer-
lidmaatschap te beëindigen. Wij 
respecteren dat, maar vinden het 
na zoveel jaren van hechte samen-
werking en zo’n enorme deskun-
dige inzet verdrietig afscheid van 

hem te nemen. Laten we Elbert en zijn 
vrouw en hun kinderen gedenken in onze 
gebeden.
Als SGP-fractie blijven we ons inzetten 
voor de speerpunten waar hij zich als geen 
ander sterk voor maakte, zoals voor land-
bouw en visserij, voor een betere fiscale 
behandeling van éénverdieners en voor 
versterking van onze defensie. 
Elbert Dijkgraaf is inmiddels in onze 
fractie opgevolgd door Chris Stoffer. We 
zijn dankbaar dat hij onze gelederen is 
komen versterken. Hij heeft inmiddels zijn 
maidenspeech al gehouden: een mooie, 
persoonlijk getinte bijdrage. Wij hebben 
er alle vertrouwen in dat hij snel zijn weg 
zal vinden in het Haagse. Ook hem en zijn 
gezin wensen wij van harte Gods hulp en 
nabijheid toe. 

met jubileumpublicaties en herdenkingsbijeenkomsten is terecht veel aandacht 
besteed aan de mijlpaal 100 jaar SGP. in de Tweede Kamer hebben we afscheid 

genomen van elbert Dijkgraaf en Chris Stoffer als zijn opvolger welkom geheten. 

100-jarig jubileum & wisseling van de wacht
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eeN KUNSTWeRK CADeAU VOOR De STATeN-GeNeRAAL 

In de centrale hal van het Tweede Kamergebouw hangt sinds 26 april een kunstwerk. 

Jan den Ouden (kunstenaars zijn geen ‘u’ en ‘meneer’) heeft met prachtige symboliek 

een gelaagd, transparant werk gemaakt. 

De eerste laag voor de roomwitte achtergrond is een glasplaat met een portret van 

Willem van Oranje (naar het schilderij van Adriaen Thomasz. Key, ca. 1579) dat is 

opgebouwd uit 1130 handgeschreven voornamen die op verschillende plaatsen zijn 

gecollecteerd. een koning kan namelijk niet zonder onderdanen.

De tweede laag is een gekalligrafeerde tekst van het Wilhelmus. 

De derde laag is de Nederlandse vlag die de kleurige en Nederlandse lijst vormt.

Door de aangebrachte verlichting komt het kunstwerk tot zijn volle glorie. Het is de 

moeite waard om dat eens van dichtbij te bekijken!

De voorzitters van de eerste en Tweede Kamer zorgden voor de onthulling. Mevrouw 

Arib: “Misschien is het kunstwerk symbolisch voor uw ontwikkeling, de afgelopen 100 

jaar. Standvastig op de boodschap. Maar speels in het uitdragen daarvan.”

een gelegenheidskoor onder leiding van Peter Wildeman voerde toepasselijk verschil-

lende coupletten van het Wilhelmus uit. 
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Verheft de banier (2-dlg)
Herdenkingsbundels tijdredes 
100 jaar SGP

Deel 1. Ds. A. van Heteren (Voorwoord), 
Ds. G.H. Kersten, Ds. A.T. Huijser, 
Ds. G.M. de Leeuw, Ds. C. Sonnevelt,  
Ds. A. Verschuure, Ds. A.F.R. van de Veen
 
Deel 2. Prof. G. Wisse, Ds. A. de Bruin, 
Ds. B.J. Budding, Ds. D. Heemskerk, 
Ds. A. Schultink, Ds. J. Weststrate

Actieprijs                               i.p.v. € 35,00  

                                                 (voor 2 delen)

Lange Vorststr. 21 Goes, Tel. 0113-221909
info@ramshoorn / www.ramshoorn.nl
Schutseshop Kruiningen

29,50

Voor alle SGP-ers! 

Verheft 
de banier

Bundel tijdredes 100 jaar SGP
Ds. G.H. Kersten en andere predikanten

Deel 1

Verheft 
de banier

Bundel tijdredes 100 jaar SGP
Ds. G.H. Kersten en andere predikanten

Deel 1

Abonnementsprijs € 12,50 per deel

Eerder in deze themaprekenserie zijn verschenen:  
1. Boetepreken, 2. Avondmaalspreken, 3. Bevrijdingspreken, 4. Weespreken, 
5. Een Woord ter rechter tijd, 6. Belijdenis doen, maar hoe?,
7. Den loop geëindigd

... ex. Verheft de banier, 2 delen: € 29,50 i.p.v. € 35,00
O Ik word abonnee op themaprekenserie en ontvang deze bundels voor: € 25,00
O Verder wil ik uit de serie: dl. 1 / 2 / 3 / 4 / 5 / 6 / 7 (streep door): € 12,50 ab. / € 17,50

Naam:  ....................................................................................
Adres:  ....................................................................................
Postcode en Plaats: ..............................................................
Tel.nr.:  ....................................................................................B

es
te

lb
on

Bestelbon inleveren bij uw 
boekhandel of franco zenden 
naar Uitgeverij de Ramshoorn, 
Antw.nr. 860, 4460 WB Goes

NUTTIGE UITGAVEN 
 

Het gruwelijke Sódom gestraft van 
ds. Conrad Mel (1666-1733). Deze 
heruitgave in het hedendaags Neder-
lands bestaat uit negen boet- en bid-
dagpredicaties die de omkering van 
Sódom en Gomórra tot thema heb-
ben. Mels waarschuwende en ont-
dekkende toepassingen zijn hoogst 
actueel! Harde kaft, stevig ingebon-
den, 200 pagina’s, prijs: € 12,50 
(excl. € 3,50 porto). Ook in boekhan-
del te koop (ISBN 9789077530252). 

                                                   
Een aansporing om jongeren te 
behoeden voor de smartphone.  
Is het wijs om een slimme telefoon, 
een smartphone, medeopvoeder van 
uw pubers te laten zijn? Ds. M. van 
Reenen beantwoordt deze vraag 
met ‘nee’ en roept u daarom in deze 
brochure indringend op om aan uw 
kinderen geen smartphone te geven. 
Neem kennis van zijn argumenten! 
Paperback, 56 pagina’s, prijs: € 2,00 
(excl. €2,- porto, vanaf 5 geen porto)   

Wilt u bestellen of meer info, bel dan: 06 - 22 62 61 40 
(b.g.g.: 0416 - 693844) of mail: inhetspoor@kliksafe.nl, 

of bestel en betaal online via: www.inhetspoor.nl       

Naast een complete 
collectie nieuwe orgels 

hebben wij ook een zeer 
divers aanbod occasions 

en showroom-
modellen, tegen 

aantrekkelijke prijzen!

“

”

Industrielaan 26,  Veenendaal, T. 0318 - 50 50 63

kijk voor meer info op www.andanteorgels.nl

Johannus
 Monarke
Content 
Viscount

Hauptwerk
(Mixtuur)

In onze winkel is een ruim 
assortiment bladmuziek 
aanwezig (ook klavar).

Uw dealer van



D.V. zaterdag 22 september 2018

09.30-18.00 uur

Openluchtmuseum

Hoeferlaan 4 in Arnhem
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Koning Willem-Alexander mocht op 27 april 51 jaar worden. Koningin Máxima mag, 
Deo volente, op 17 mei, de verschijningsdatum van deze Banier, 47 jaar worden.  
De SGP wil hen van harte feliciteren met hun verjaardag. 

We wensen ons koninklijk paar en de hunnen  
Gods onmisbare zegen toe in het nieuwe levensjaar.

Koninklijke verjaardagen

Ds. A.A. Egas, Damwoude
Bij de lintjesregen van 2017 kreeg ons nieuwe 
hoofdbestuurslid een koninklijke onderscheiding 
vanwege onder meer raadslidmaatschap in Werken-
dam. Naast vele andere functies binnen onderwijs 
en kerk was hij raadslid van 1990 tot en met 1999.

A.J. Herweijer, Klaaswaal
Op 26 april jongstleden werd de heer Her-
weijer eveneens onderscheiden: Lid in de 
Orde van Oranje-Nassau. Onder meer is hij 
onderscheiden vanwege zijn inspanningen op 
het terrein van de politiek. Zo was Herweijer 
medeoprichter van de SGP-jongeren afdeling 
Hoeksche Waard. Hij was ook vanaf 1998 
raadslid en wethouder in de gemeente Cromstrijen. Dat deed hij  
tot zijn afscheid in 2017. Daarnaast was hij ook elf jaar lang bestuurslid bij 
het waterschap Hollandse Delta.

Drs. S.S. Stoop, Dirksland
Meestal staat burgemeester Stoop in de posi-
tie om lintjes op te spelden, maar op 26 april 
jongstleden ontving Servaas Stoop, waarnemend 
burgemeester van de gemeente Korendijk, een 
koninklijke onderscheiding uit handen van Com-
missaris van de Koning, de heer Smit. Stoop werd 
benoemd tot Ridder in de Orde van Oranje-Nassau. Hij ontving de  
onderscheiding voor zijn langdurige verdiensten voor de samenleving. 
Naast verdiensten op vele andere terreinen is hij sinds 1992 lid van Provin-
ciale Staten van Zuid-Holland, waarvan de laatste 10 jaar als eerste plaats-
vervangend voorzitter. 
 
De SGP feliciteert de decorandi van harte met hun onderscheiding!

Koninklijk onderscheiden

Jubileumglossy cadeau doen?
Tijdelijk € 3,95 ex. per stuk

Afgelopen maand is de SGP-glossy 
verschenen. Elk SGP-lid heeft een exem-
plaar thuis gekregen.

Het jubileum van de SGP is ook lokaal 
en provinciaal te vieren. Wilt u binnen 
de raad, Staten, college of de water-
schappen een leuk presentje geven? 
Dan kunt u via de webshop een aantal 
exemplaren bestellen.

Ook particulieren die nog een extra 
exemplaar willen hebben, kunnen in de 
webshop terecht.

De komende tijd is de jubileumglossy 
nog voor een gereduceerd tarief te 
verkrijgen. In plaats van 4,95 euro ex. 
betaalt u nu maar 3,95 euro ex. per 
exemplaar.

webshop.sgp.nl/producten 

Na de lintjesregen zijn er verschillende vermeldingen binnengekomen die we in  
De Banier hebben geplaatst. Mocht u ook nog iemand willen vermelden die zijn 
sporen in de politiek heeft verdiend, dan vernemen wij dat graag. 
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FOTOVeRANTWOORDiNG
Pagina 1: Verleden en heden. De driemanschap van de SGP. Verleden: ds. P. Zandt, ds. G. H. 
Kersten en ir. C. N. van Dis, 1933 \ beeld ANP; heden: 2018 \ beeld Cees van der Wal Fotografie
Pagina 6, 7, 8, 9, 11b, 12a, 12d, 13 voorgrond, 18b en 19: beeld Cees van der Wal Fotografie
Pagina 12 b, 12c en 13 achtergrond: beeld Robert van Rooijen
Pagina 16a: Rijksvoorlichtingsdienst, koninklijkhuis.nl
Pagina 16, ds. Egas: beeld Nanne Nicolai
Pagina 16, A.J. Herweijer (tweede van links): beeld QPhoto
Pagina 16, S.S. Stoop: beeld Hoekschnieuws.nl
Pagina 18a: Wikimedia Commons

De redactie heeft geprobeerd de rechten van het beeldmateriaal zo veel mogelijk 
te regelen.  Als u meent dat uw materiaal zonder voorafgaande toestemming is 
gebruikt, verzoeken wij u om contact met ons op te nemen via debanier@sgp.nl. Ledenmagazine van de Staatkundig Gereformeerde Partij

SGP.NL

100 JAAR SGP
terugblik op een waardige viering

JAARGANG 97 - mei 2018 - NUmmeR 5

DONDeRDAG 31 mei 2018

Tijdrede SGP Middelburg 
ds. J. de Kok
19.30 uur 
Arnemuiden, Van Cittersweg 2R, geb. HHG

NB: voor alle in dit blad genoemde 
data geldt: ‘Deo volente’.
 
De volgende Banier verschijnt op 
donderdag 21 juni. De kopij kan tot en 
met donderdag 7 juni bij het partij-
bureau worden ingestuurd. U kunt 
zich richten tot J.S. (Sjon) van der Ree 
Doolaard via debanier@sgp.nl.
De daaropvolgende Banier zal na 
de zomervakantie op donderdag 13 
september verschijnen.

AGENDA COLOFON
ReDACTie 

M.F. van Leeuwen 
(hoofd redacteur),  

J.S. van der Ree Doolaard 
(eind redacteur), 

drs. J.W. van Berkum,  
drs. J.A. Schippers, N. Bakker en 

A. Proos

ReDACTieADReS 
Partijbureau, Dinkel 7,  

3068 HB Rotterdam 
T 010 - 720 07 70 

E debanier@sgp.nl 
I www.sgp.nl

DiReCTeUR PARTiJBUReAU 
drs. J.W. van Berkum 

T 010 - 720 07 70 
E jwvanberkum@sgp.nl

mANAGemeNTASSiSTeNTe 
mw. A.C. Weerheim 

T 010 - 720 07 70 
E acweerheim@sgp.nl

ADmiNiSTRATeUR 
mw. M. Westerhout en 

mw. drs. S. Paul 
T 010 - 720 07 70 

E mwesterhout@sgp.nl

AFDeLiNG COmmUNiCATie,  
VOORLiCHTiNG eN VORmiNG (CVV) 

W. Doeleman, W. Goudriaan,  
mw. C.W. de Jong en 

J.S. van der Ree  Doolaard 
T 010 - 720 07 75  

E voorlichting@sgp.nl

WeTeNSCHAPPeLiJK iNSTiTUUT 
drs. J.A. Schippers (directeur), 

mw. mr. C.A. Everse 
T 010 - 720 07 85, 

E wi@sgp.nl

SGP-JONGeReN 
N. Bakker en mw. C.W. Pors 

T 010 - 720 07 80  
E beleidsadviseur@sgpj.nl

eeRSTe KAmeR 
P. Schalk en mr. D.J.H. van Dijk  

Binnenhof 22,  
2513 AA Den Haag 
T 070 - 312 92 00 

TWeeDe KAmeR 
mr. C.G. van der Staaij,  

dr. R. Bisschop en ir. C. Stoffer  
Postbus 20018, 2500 EA Den Haag 

T 070 - 318 30 45 
E sgp@tweedekamer.nl

eUROPeeS PARLemeNT 
drs. B. Belder 

T 06 - 224 579 15 
E b.belder@planet.nl 
I eurofractie.sgp.nl

STiCHTiNG VORmiNGS ACTiViTeiTeN 
OOST-eUROPA 
E voe@sgp.nl

VORmGeViNG 
DTP studio  

De Groot - grootsgedrukt.nl

LeDeNADmiNiSTRATie 
mw. S.E. van der Elst 

E administratie@sgp.nl

Opzegging van lidmaatschap of 
abonnement dient schriftelijk te 

geschieden voor 1 december.

ADVeRTeReN 
Voor  advertentiemogelijkheden en 
tarieven kunt u contact  opnemen 

met Novente: 
wdankers@novente.nl

De SGP neemt afscheid van twee gewaar-
deerde collega’s op het partij- 
bureau in Rotterdam.

Henri Pool, Adviseur op de 
afdeling Communicatie, voor-
lichting en vorming, verlaat het 
partijbureau om als strate-
gisch communicatieadviseur 
bij de gemeente Waddinxveen 
aan het werk te gaan. Zo’n 7,5 jaar heeft hij 
bij ons gewerkt. Hij heeft een belangrijke 
bijdrage geleverd aan de vitalisering en 
ondersteuning van de 175 lokale afde-
lingen en kiesverenigingen.

Ook collega Kees Knulst heeft 
afscheid genomen van het 
partijbureau. Bijna anderhalf 
jaar was hij werkzaam bij Stich-
ting VOE (Vormingsactiviteiten 
Oost-Europa) van de SGP. Hij 
heeft zijn aandeel gehad in het opzetten en 
laten functioneren van het ‘Internationaal 
secretariaat’. Daarnaast was een belangrijk 
deel van zijn werk het geven van training en 
consultatie aan partijen in Oost-Europa en 
het Midden Oosten die bezig zijn met het 
proces van democratisering. Inmiddels is hij 
aan de slag als Specialist Public Affairs and 
Communication bij Rijk Zwaan.

Namens het hoofdbestuur en de partij 
willen we hen hartelijk bedanken voor de 
inzet en we wensen hen Gods zegen toe.

Van het partijbureau

SGP in Waarde ook 100 jaar!
Vrijdagavond 23 maart vond in het Zeeuwse 
Waarde de herdenking plaats van het 
100-jarig bestaan van de plaatselijke kies-
vereniging ‘God zij met ons’. 

De SGP feliciteert pkv. Waarde van harte met 
dit prachtige jubileum!
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VeRTeGeNWOORDiGeR VAN HeT VOLK  
ONDeR HeT ALZieND OOG VAN GOD
eeN KeNNISMAKING MeT CHRIS STOFFeR

Het is donderdag 26 april en het is bijna vijf voor twaalf. De plenaire 

zaal van de Tweede Kamer wordt op dat moment bezet door een klein 

aantal Kamerleden dat debatteert over een plan om gehandicapten 

minder te betalen dan het minimumloon: loondispensatie. De eerste 

negen woordvoerders van andere partijen zijn aan het woord geweest 

“en dan geef ik ten slotte het woord aan de heer Stoffer”, zegt 

Kamervoorzitter Arib. “De heer Stoffer zal zijn maidenspeech houden.” 

door sjon van der ree doolaard
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“Voorzitter. Ik schat in dat de meesten die 
in deze zaal zitten, weleens in Den Bosch 
zijn geweest. Zo ging vele jaren geleden een 
jongen met zijn vader naar Den Bosch. En 
waar ga je dan naartoe? Dan ga je naar 
de Sint Jan. (…) Ze liepen daar samen door 
die Sint Jan. Op een gegeven moment zei 
de vader: kijk eens omhoog. Wat zag hij 
daar? Een oog. Dat is het oog van God, 
zei zijn vader. Je moet je maar goed altijd 
herinneren dat, waar je ook bent, dit 
eigenlijk overal het geval is. De jongen 
had niet gedacht dat dit zo’n thema in zijn 
leven zou worden. Vele jaren later stond 
die jongen, inmiddels een man geworden, 
boven de box van zijn derde kind. Een 
beetje moedeloos. Er was een grote kans 
dat het kind een ernstige ziekte had. Hij 
had zelf een zware baan en een hele hoop 
zaken die daaromheen speelden. Hij dacht: 
hoe moet dat nu? Hij bleef kijken naar het 
kind en dacht: ik zal voor jou zorgen. Toen 
kwam dat moment in die Sint Jan in Den 
Bosch weer terug. Toen zei zijn hemelse 
vader: kijk eens omhoog. Zoals jij kijkt 
naar dat kind en zegt “ik zorg voor jou”, zo 
zorg ik ook voor jou. Dat was een prachtig 
moment. Dat kind bleek gelukkig gezond te 
zijn. Het is mijn dochtertje van drie, dat als 
een prachtig kind vrolijk en opgewekt alles 

kan wat wij destijds niet hadden gedacht.
Die man die daar boven die box stond, 
staat nu hier. Ik zal u eerlijk zeggen: de 
afgelopen maand, toen ik werd gebeld 
door mijn huidige fractievoorzitter Kees 
van der Staaij met de vraag “zou je 
beschikbaar willen zijn om hier naar de 
Kamer te gaan?” kwam ook dat moment 
weer boven van “kijk eens omhoog”. Dat 
heb ik gedaan en ik hoop dat ik ook de 
komende jaren, zolang ik hier mag zijn, 
omhoog mag kijken en met dat liefdevolle 
oog waarmee God naar mij kijkt, mag 
kijken naar de onderwerpen die hier voor 
de Nederlandse samenleving langskomen.”

Met (het eerste deel van) deze 
debuutrede in de Tweede Kamer hebben 
we de drijfveer van ons 15e Tweede 
Kamerlid wel aangereikt gekregen. 
Chris Stoffer woont in Elspeet en is ook 
in het oosten van het land opgegroeid. 
Op de website van de Tweede Kamer 
zegt hij dan ook: “Als Kamerlid zoek 
je het beste voor heel Nederland. Als 
SGP’er geef ik daaraan een specifieke 
invulling. (..) Ik woon in Elspeet. Als 
Kamerlid houd ik daarom de belangen 
van de Veluwe en van de regio Oost-Ne-
derland extra in de gaten.”

Het interview wat ik met Chris Stoffer 
had, is gehouden vóór de maidenspeech, 
maar de informatie over de gezinssitu-
atie is wel extra actueel geworden. Hoe 
ziet de gezinssituatie eruit?
“Ik ben 43 jaar. Ik ben getrouwd met 
Sophia en we hebben drie dochters in 
de leeftijden van 11, 8 en 3 jaar.”

Was het gezin waarin je bent opge-

groeid erg veel met politiek bezig? 

“Nee, wat dat betreft was het een 
gemiddeld betrokken milieu waarin ik 
ben opgegroeid. Wel werd het als een 
plicht en een voorrecht gezien om te 
kunnen stemmen bij verkiezingen. Dat 
werd daarom ook nooit overgeslagen.”

Hoe is de actieve politieke loopbaan 

dan begonnen? 

“Rond de eeuwwisseling ben ik lid 
geworden van de SGP. Voor de gemeen-
teraadsverkiezingen van 2002 werd ik op 
de lijst geplaatst. Dat was op een positie 
waarvan niet werd verwacht dat hij 
verkiesbaar was. Dat vond ik zelf prima, 
want ik was er zeker niet op uit om in de 
gemeenteraad terecht te komen. Toch 
werd ik met voorkeurstemmen in de 
raad gekozen. Echte bijzondere redenen 
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MAMTA WIL DOKTER WORDEN. 
KAJAL LERARES. 
WILT U GEVEN VOOR HUN TOEKOMST? 

In navolging van Jezus steunt Leprazending  
deze meiden - en veel van hun leeftijdgenoten.

In de leprakolonie worden jongeren geholpen met 
een opleiding en leren ze om weerbaar te zijn.
 

 

In de bijlage bij deze Banier leest u meer. 
Wilt u geven voor hun toekomst? 
Uw hulp is hard nodig!

Uitgescholden, bespot, uitgesloten ... maar doorzetters zijn het!

Iedere 2 minuten 
komt er ergens

 in de wereld een 
leprapatiënt bij
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heb ik daar niet voor, maar misschien 
hielp de algemene bekendheid wel mee. 
Mijn opa was een fietsenmaker en daar-
door ben je bij het hele dorp bekend.”

Het komt me bekend voor: niet 

verwacht politiek actief te worden, 

maar toch daarvoor aan de beurt te 

zijn…

“Ja dat is wel opvallend ja. Ik had nog 
maar twee keer een raadsvergadering 
gezien en de derde keer stond ik zelf als 
volksvertegenwoordiger in de raad.”

Wat is je maatschappelijke achter-

grond? en hoe beïnvloedt dat het 

politieke werk in de Kamer?

“Ik was directeur Oost-Nederland bij 
Rijkswaterstaat. Een onderwerp waar 
ik persoonlijk veel mee heb is de 
verkeersveiligheid. Op N-wegen rijden 
veel auto’s, maar er is geen fysieke 
scheiding tussen de rijbanen. Mede 
daardoor gebeuren er nog veel te veel 
ongelukken.”

een ingenieur in de Tweede Kamer, 

daar hebben ze er niet veel van. In 

zekere zin volg je daardoor ook ir. Bas 

van der Vlies op.

“Eppo Bruins van de ChristenUnie kwam 
in de eerste week naar me toe en hij 
vroeg naar mijn achtergrond. Toen ik 
vertelde uit welke hoek ik kwam, wist hij 
me te melden dat er slechts vijf Kamer-
leden een bèta-achtergrond hebben.”

Kort samengevat hebben we dus een 
zeldzaam soort Kamerlid: iemand met 
een exacte achtergrond, iemand uit het 
oosten van het land, iemand uit een 
dorp en iemand die christelijk is. 

eeN ReCONSTRUCTie
In 2017 zijn de Tweede Kamerverkie-
zingen. Voorafgaand daaraan wordt 
door een selectieadviescommissie de 
kandidatenlijst opgesteld. Op de kandi-
datenlijst bij de vorige verkiezingen was 
Chris Stoffer nog niet te vinden. Met 
zijn verhaal heeft hij de commissie dus 
weten te overtuigen. Toch was het nog 
een verrassing dat ze hem op de vijfde 
plaats wilden neerzetten. Na de eerste 
schok realiseerde hij zich dat het toch 

waarschijnlijk geen verkiesbare plaats 
zou zijn. Het lijkt een ‘veilige positie’. 
Terugziend is het een voorrecht om die 
verkiezingscampagne van wat dichterbij 
mee te maken. Vooral de ‘nummer 
vier’ werd klaargestoomd, maar ook 
als ‘nummer vijf’ van de lijst wordt je 
betrokken bij de campagne.  
Dan komt in januari 2018 plots het 
bericht dat Elbert Dijkgraaf een pauze 
van drie maanden neemt. Kees van der 
Staaij belt dan toch even om pools-
hoogte te nemen. Toch heeft Chris 
Stoffer nog niet veel argwaan. Bert-Jan 
Ruissen is immers de nummer vier 
van de lijst. Die komt als eerst aan de 
beurt (mocht het nodig zijn). Je houdt 
er niet zomaar rekening mee dat Elbert 
Dijkgraaf tussentijds vervangen moet 
worden, laat staan dat hij er helemaal 
mee stopt. 
Daarna gaat het snel. Bert-Jan Ruissen 
wordt eind januari voorgedragen als 
beoogd lijsttrekker voor het Europees 
Parlement. Als hij eenmaal die koers 
gaat, is het bericht dat Elbert Dijkgraaf 
stopt een heldere boodschap. “Ik had 
graag gehad dat Elbert was terugge-
komen. Dat was misschien wel het beste 
geweest. Hij is misschien wel het beste 
Kamerlid als het om financiën gaat.” 
“Op 23 maart werd ik door Kees van der 
Staaij gebeld. Ja, zo’n moment vergeet 
je niet meer. Na drie dagen van overleg 
en overweging heb ik ‘ja’ gezegd. Het 

Tweede Kamerlidmaatschap is voor mij 
geen jongensdroom. Hoe ik er dan in 
sta? Het komt op je pad en je moet het 
daarom maar gewoon aanpakken. Of ik 
het een mooie functie vind, weet ik nog 
niet. Dat zal de tijd leren.”
“Op 10 april om 14.45 uur ongeveer ging 
het persbericht naar buiten. Wat daarna 
volgt is erg wisselend. Aan de ene kant 
komt er heel veel onbekends en nieuws 
op je af. Aan de andere kant is er een 
warm welkom binnen de partij. Ik moet 
zeggen dat ik het toch wel even een vera-
deming vond toen ik op vrijdagmiddag 
met mijn kinderen naar de speelweide 
kon gaan. Nog even ‘gewoon mens zijn’.”

Chris Stoffer is dan wel een uniek 
Kamerlid, op vrijdagmiddag is hij ook 
gewoon een mens. En of je nu Kamerlid 
bent of niet. Het alziend oog van God is 
een vaderlijke troost en geruststelling.
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In navolging van Jezus steunt Leprazending  
deze meiden - en veel van hun leeftijdgenoten.

In de leprakolonie worden jongeren geholpen met 
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maidenspeech
De maidenspeech is de eerste 
rede die een nieuw parlementslid 
uitspreekt. De term komt uit de 
Engelse politieke wereld. Maiden 
betekent hier dan maagdelijk. 
Het gaat hier om het redenaars-
debuut in het parlement.
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 E info@depatersloopwerken.nl  |  T 055 506 14 02
Lunteren, Holland Tel. 0342-415728

KWALITEIT EN SERVICE STAAN BIJ ONS BOVENAAN!

Automatisering
Het automatiseren van processen d.m.v. 
robots
Licht- en krachtinstallatie
Aanleggen, veranderen en/of uitbreiden 
(LED) verlichting
Fabricage / montage
Kleine staalconstructies, frames, 
hekwerken, verdiepingsvloeren, 
transportbokken e.d.
Draai- en freeswerk
Assen, poelies, bussen, e.d.

Persluchtinstallatie
Aanleggen, veranderen en/of uitbreiden
Lassen
RVS, staal, ijzer, gietijzer, aluminium
Machinereparatie
Aanpassen, uitbreiden, repareren, 
ophe� en van storingen (elektrisch, 
pneumatisch, mechanisch)
Excenter- of frictiepersen
Repareren of reviseren

Transportstraat 21 - 23, 2861 DX  Bergambacht
Tel.nr: 06-50298488, fax: 0182-350096

Wij denken graag met u mee!
Neem vrijblijvend contact met ons op.



Terugblik Gemeenteraadsverkiezingen
een fraaie stemmenwinst en een licht zetelverlies. Zo kun je de uitslag voor de SGP van de 

gemeenteraadsverkiezingen van 21 maart jongstleden het beste typeren. In Harderwijk en Hoogeveen 

kwam de SGP met één zetel in de gemeenteraad. In vier gemeenten won de SGP een raadszetel 

extra. een mooie opsteker is dat de SGP zich in twaalf gemeenten de grootste partij mag noemen.

In 57 gemeenten deed de SGP zelfstandig mee aan de verkie-
zingen. In totaal kleurden ruim 130.000 kiezers het rondje voor 
een SGP-kandidaat rood. Een stijging van ruim 5.000 stemmen, 
oftewel 4,1 procent. In 39 gemeenten kreeg de SGP meer 
stemmen dan in 2014. Uitschieters waren de plaatsen waar de 
SGP voor het eerst meedeed: Amersfoort, Harderwijk, Harden-
berg en Smallingerland. In de gemeente Krimpenerwaard wist 
de SGP fors meer stemmen te werven maar verloor zij door een 
veel hogere opkomst toch een zetel. Gelukkig leidde flinke stem-
menwinst in Krimpen aan den IJssel, Waalwijk, Alblasserdam en 
Vlissingen wel tot zetelwinst.
In 19 gemeenten verloor de SGP stemmen, het meest in de 
gemeenten Urk, Utrechtse Heuvelrug, Ridderkerk, Katwijk en 
Goeree-Overflakkee. In veertien gemeenten moest de SGP een 
zetel prijsgeven; in Goeree-Overflakkee en op Urk twee zetels.

COmBiNATieS
In 43 gemeenten kwam de SGP uit in combinatie met de Chris-
tenUnie of in een christelijke groepering. Ook hier is het beeld 
overwegend positief: meer stemmen en per saldo behoud van 
zetels. In Leiderdorp werd voor het eerst een zetel bemachtigd, 
evenals in Bronckhorst. In Dordrecht, Hendrik-Ido-Ambacht 
en Oudewater boekte de combinatie een zetel erbij. In Wijk bij 
Duurstede haalde de PCG (Protestant Christelijke Groepering) 
een extra zetel. In zes plaatsen was er sprake van zetelverlies: 
Barendrecht, De Ronde Venen, Nissewaard, Pijnacker-Noot-
dorp, Vlaardingen en Waddinxveen.

VeRLOOR SGP AAN De PVV?
Is het zo dat veel SGP-stemmers in de gemeenten Tholen en Urk 
door de PVV zijn verleid om op die partij te stemmen? Hoewel niet is 
uit te sluiten dat er kiezers die in 2014 SGP stemden nu PVV hebben 
gestemd, is het zeker niet zo dat de SGP een aderlating onderging 
richting de partij van Wilders. In Tholen boekte de SGP zelfs lichte 
stemmenwinst. Qua zetels bleef de SGP op peil, wat ook gold voor 
ChristenUnie en CDA. Opmerkelijk is wel dat in Tholen de SP twee 
zetels inleverde, terwijl de PVV met twee zetels in de raad kwam.
Op Urk leed de SGP 822 stemmen verlies, vooral als gevolg van 
onenigheid in de lokale fractie. Tegelijk wonnen de SGP-afsplit-

singen Hart voor Urk en de Urker Gereformeerde Partij samen 
704 stemmen. Het CDA won 150 stemmen en Gemeentebe-
langen pluste met 38 op. Daarentegen leverde de ChristenUnie 
151 stemmen in. Gelet op deze uitslag kun je zonder nader 
onderzoek niet beweren dat de 838 PVV-stemmers op Urk met 
name bij SGP of ChristenUnie vandaan zouden komen.

LiJSTVeRBiNDiNGeN
In nogal wat gemeenten is het zetelverlies van de SGP te wijten 
aan het besluit van de Tweede en Eerste Kamer om de moge-
lijkheid van een lijstencombinatie te schrappen. In Alphen aan 
den Rijn (+90) en Kampen (+73) won de SGP stemmen, maar 
toch verloor ze een zetel. In andere gemeenten liep de SGP qua 
stemmental (heel) licht terug, zoals in: Kapelle, Papendrecht, 
Rhenen en Veenendaal. In de laatste twee gemeenten kwam 
de SGP letterlijk 1 stem te kort om qua zeteltal gelijk te blijven! 
Als er wel een horizontale lijstverbinding tussen SGP en Chris-
tenUnie mogelijk was geweest, dan zou er geen zetelverlies 
zijn opgetreden. Hetzelfde geldt voor de CU-SGP-combinatie in 
Pijnacker-Nootdorp die een zetel verloor doordat een lijstver-
binding met het CDA niet langer mogelijk was. En in Rotterdam 
liep CU-SGP daardoor haar tweede zetel mis. Het zou wel zo 
eerlijk zijn geweest wanneer bij het afschaffen van de lijstver-
bindingen tegelijk de zetelverdeling op basis van het grootste 
stemmenoverschot zou gaan plaatsvinden. Nu behalen grotere 
partijen soms wel twee restzetels en kleinere partijen met stem-
menoverschot geen enkele.

HeRiNDeLiNGSVeRKieZiNGeN
Als gevolg van gemeentelijke herindelingen zullen er Deo volente 
op woensdag 21 november in 39 nieuwgevormde gemeenten 
verkiezingen worden gehouden. Wie het voorgaande gelezen heeft, 
behoeft eigenlijk geen duwtje in de rug om dan te gaan stemmen. 
Soms maakt maar 1 stem het verschil. Vertel dit gerust door aan 
anderen. Laksheid kent geen beloning.
Ten slotte. Namens de (op)nieuwgekozen raadsleden nogmaals dank 
aan de kiezers die hun stem hebben uitgebracht. En wederkerig 
bidden we om kracht, steun en Gods zegen bij de uitoefening van hun 
ambt van volksvertegenwoordiger in de komende vier jaar.

door jan schippers
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Confessionele meerderheid 
in gemeenteraad
Bij de besluitvorming over koopzon-
dagen, ambtsgebed en andere prin-
cipiële thema’s kan een christelijke 
raadsmeerderheid van beslissende 
betekenis zijn. Vier gemeenten hebben 
na de laatstgehouden verkiezingen een 
christelijke meerderheid in de raad 
gekregen: Hardinxveld-Giessendam, 
Hattem, Nijkerk en Oudewater. In zes 
gemeenteraden is er sinds eind maart 
helaas geen christelijke meerderheid 
meer: Bergeijk; Goeree-Overflakkee; 
Harderwijk, Kampen, Sliedrecht  
en Twenterand.

In 23 gemeenten bleef de chris-
telijke meerderheid behouden: 
Alblasserdam, Barneveld, Borsele, 
Bunschoten, Dantumadiel, Elburg, 
Ermelo, Hardenberg, Katwijk, Lopik, 
Neder-Betuwe, Nunspeet, Oldebroek, 
Putten, Reimerswaal, Renswoude, Rijs-
sen-Holten, Scherpenzeel, Staphorst, 
Tholen, Tubbergen, Urk en Zwartewa-
terland. In de volgende zes gemeenten 
met een confessionele meerderheid 
vinden dit najaar herindelingsverkie-
zingen plaats: Aalburg, Giessenlanden, 
Molenwaard, Werkendam, Woudri-
chem en Zederik.

SGP iS GROOTSTe PARTiJ iN

Alblasserdam 5

Barneveld 8

Goeree-Overflakkee 7

Ede 7

Neder-Betuwe 8

Nunspeet 7

Reimerswaal 7

Rhenen 3

Rijssen-Holten 7

Staphorst 5

Tholen 6

Zaltbommel 4

SGP/CU iS HeT GROOTST iN

Borssele 5

Heerde 4

Hendrik-Ido-Ambacht 7

Sliedrecht 7

Veere 5

Waddinxveen 
(PCW) 5

TieN PLAATSeN meT GROOTSTe STemmeNWiNST

Amersfoort + 994

Harderwijk + 872

Hardenberg + 686

Smallingerland + 674

Krimpenerwaard + 522

Overbetuwe + 515

Krimpen aan den IJssel + 511

Amsterdam + 424

Waalwijk + 411

Putten + 308
SGP Amersfoort
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OVeRZiCHT CONFeSSiONeLe PARTiJeN 

Gemeente Provincie CDA CU SGP Lokale (chr.) 
partij

Verhouding 
 t.o.v. totaal

Aalburg NB 9/15

Alblasserdam ZH 5 10/19

Barneveld GLD 8 18/31

Borsele ZLD 5 10/19

Bunschoten UT 2 14/19

Dantumadiel FR 1 9/17

Elburg GLD 3 14/19

Ermelo GLD 2 12/21

Giessenlanden ZH 8/15

Hardenberg OV 17/33

Hardinxveld-Giessendam ZH 4 10/17

Hattem GLD 8/15

Katwijk ZH 5 17/33

Lingewaal GLD 9/15

Lopik ZH 2 8/15

Molenwaard ZH 14/21

Neder-Betuwe GLD 8 12/19

Nunspeet GLD 2 4 7 13/21

Nijkerk GLD 6 14/27

Oldebroek GLD 4 14/19

Oudewater UT 2 8/15

Putten GLD 3 11.19

Reimerswaal ZLD 7 12/19

Renswoude UT 2 7/11

Rijssen-Holten OV 7 16/25

Scherpenzeel GLD 3 7/13

Staphorst OV 5 14/17

Tholen ZLD 6 11/21

Tubbergen OV 12 12/19

Urk FL 3 4 18/19

Werkendam NB 11/21

Woudrichem NB 8/15

Zederik ZH 9/15

Zwartewaterland OV 4 12/19
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Campagne in beeld
Vanuit het hele 
land is er nog 

campagnebeeld 
toegestuurd. Om 

Kees van der Staaij 
vrij te citeren: 

“Met ‘boegbeelden’ 
alleen komt een 
schip niet ver. 

Campagnevoerders 
zijn ook hard nodig.” 
Allen hartelijk dank 

voor de inspanningen 
en houd dat zo vol!]

Barneveld Elburg-Doornspijk

Hendrik-Ido-Ambacht
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Krimpen aan den IJssel

Nissewaard

Zeeland

Sliedrecht

Schouwen-Duiveland

Oma Van der Ham (101 jaar oud!) heeft twee lijsttrekkers 

voor de SGP in de Krimpenerwaard als haar kleinzoons: 

Marco Oosterwijk (l.) en Jan Willem van der Ham.
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Bezoek de showroom A15, 
afrit 29

650 jonge vans 

(Starters)lease 

Tot 2 jaar garantie!

Nieuwe Tiendweg 16

2923 AE Krimpen aan den IJssel

T  0180 591581

F  0180 591582

E  info@spek.nl

www.spek.nl

Een levend getuigenis, ge-
sprekken over 100 jaar SGP. 
Aan het woord komen: 

J.T. van den Berg, 
C. Bisschop-de Jong, 
Ds. D.J. Budding, A.I.G. Dorst, 
A. de Kruijf, 
M.F. van Leeuwen, W. Pos, 
P. Schalk, C.G. van der Staaij, 
Chr. Soff er, P. Verhoeve, 
B.J. van der Vlies, 
L. van der Waal en B. Belder.

Daarnaast zijn er bijdragen 
opgenomen van de Kamerleden: 
K. Arib, L. Asscher, S. Buma, K. Dijkhoff , H. Krol, A. Pechtold, 
G.J. Segers, L. Voortman en G. Wilders

INTERVIEWBUNDEL
100 JAAR

Het boek telt 221 pagina’s 
en is verkrijgbaar voor € 14,95

Bestellen: Adriaan van Belzen 0342-421031 / belzen@fi lternet.nl.
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Verklaring hoofdbestuur  
bij vertrek Dijkgraaf

 
“Het partijbestuur van de SGP betreurt 
het bijzonder dat Elbert Dijkgraaf het 
partijbestuur heeft laten weten zijn 
Kamerlidmaatschap te willen beëindigen. 
Binnen onze partij heeft zijn grote gedre-
venheid en gedegen en principiële inzet 
op ‘zijn’ beleidsterreinen brede waarde-
ring geoogst.  
 
Het spreekt vanzelf dat het bestuur 
begrip heeft voor de persoonlijke afwe-
ging die Elbert heeft gemaakt. De SGP 
neemt afscheid van een gezaghebbend 
Kamerlid. Tegelijk spreken we de hoop 
en verwachting uit dat hij met zijn kennis 
en ervaring nog lang voor onze partij van 
betekenis mag zijn. 
 
Voor het toekomende wensen we hem van 
harte Gods zegen toe.”

In 1997 werd dominee A. van Heteren gekozen als hoofd-
bestuurslid. Dat betekent dat hij bij zijn afscheid 21 jaar 
hoofdbestuurslid is geweest.

In 2004 werd hij gekozen als partijvoorzitter. In die tijd 
was er sprake van een duovoorzitterschap waarbij ds. van 
Heteren de landelijke vergaderingen leidde en de heer 
Kolijn zich richtte op het dagelijks bestuur van de SGP.
In de achterliggende jaren heeft dominee Van Heteren vele 
vergaderingen bijgewoond en daarin zijn goed voorbereide 
en nauwgezette bijdrage geleverd.

Ook in De Banier heeft hij vele stukken geschreven. Daarbij 
waren de lijnen vanuit Gods Woord naar de actualiteit 
kenmerkend. Ook stelt dominee Van Heteren indringende 
vragen. Naar aanleiding van de vluchtelingenstroom vanuit 
het Midden-Oosten naar Nederland bijvoorbeeld, schreef hij 
in 2016: “Veel vluchtelingen zijn moslim. Bidden wij voor hen? 
Smeken wij dat zij bereikt mogen worden door het Evangelie?”

In 2014 wijzigt de partijstructuur. Dat houdt in dat dominee 
Van Heteren de functie van vicevoorzitter krijgt. 
Nu hij als hoofdbestuurslid is opgevolgd door dominee 
A.A. Egas wil het hoofdbestuur, ook namens de gehele 
partij dominee Van Heteren en zijn vrouw Gods zegen 
toewensen voor de toekomst. 

Afscheid van  
dominee Van Heteren

AFSCHeiDSReCePTie eLBeRT DiJKGRAAF
Van 2010 tot 2018 is Elbert Dijkgraaf Kamerlid geweest voor de SGP. Wij zijn hem hier-
voor heel erkentelijk. Ter gelegenheid van zijn vertrek als Kamerlid bieden we hem 
een receptie aan. SGP’ers en allen die met Elbert hebben samengewerkt krijgen zo de 
gelegenheid hem de hand te schudden.

We stellen het op prijs als u zich aanmeldt via onze website:  sgp.nl/afscheidelbertdijkgraaf

DATUm: D.V. ZATeRDAG 19 mei 2018

Plaats: Kalverhouderij Beekzicht,  
Scherpenzeelseweg 45, 3772 MD Barneveld 
Tijd: 15.00 - 17.00 uur



Kies voor de optimale 
mix van persoonlijke 
ontwikkeling, 
klanten ontzorgen 
én ontspannen.

www.kantoorspecialist.nl/vacatures

Groei mee met
ons team!
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Bouwen is samenwerken. Samen. Met elkaar, met opdrachtgevers, 
met anderen. Het is de kunst van verbinden: de juiste partijen bij 

elkaar brengen en de juiste krachten bundelen. Als verbindende 
bouwer doen we dat graag. Zo realiseren we uiteenlopende 

projecten in woningbouw en utiliteitsbouw. Van grote nieuwbouw tot 
kleinere onderhoudsklus.

Als ervaren projectleider weet jij precies hoe je verschillende projecten 
perfect kan laten verlopen. Planning, kostenbewaking, inkoop van 

onderaannemers en veiligheid waarborging zijn bij jou in goed 
georganiseerde handen. Je bent bekend met geautomatiseerde 

tekenprogramma’s en beschikt over goede mondelinge en 
schriftelijke vaardigheden. Hierdoor verloopt het contact 

tussen klant, architecten, adviseurs en onderaannemers 
succesvol. Ben je georganiseerd, daadkrachtig en 

secuur en wil je bij ons je krachten bundelen?

Solliciteer direct en stuur je motivatie 
en CV binnen 7 dagen naar 

avandriesten@driesten.nl.

Harskamp   |   0318 461 651   |   www.driesten.nl

Als je meer wilt weten over 
deze functie, bel dan met Anne 
van Driesten: 06 - 53 25 33 72

Om onze projecten van begin tot eind goed 
te laten verlopen zoeken wij een

PROJECTLEIDER

VERZEKERINGEN VOOR

‘duidelijk advies
voor het MKB’

Zuiderzeestraatweg 135c - 3849 AC Hierden - T 0341 - 45 13 60

Stakenbergweg 154 - 8075 RB Elspeet - M 06 - 51 15 75 52

herman@kantoorvandenberg.nl - kantoorvandenberg.nl

Goed
voor je
huis.nl
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Beste SGP-vrienden,

De afgelopen maand was een ingrijpende periode, omdat ik mijn Kamerlidmaatschap voor onze partij heb 
neergelegd. U hebt dat allemaal via de media of op andere manieren vernomen. In de afscheidsbrief aan de 
Kamer heb ik openheid gegeven over de reden daarvoor, namelijk de zorgen rond mijn huwelijk en het beslag 
dat dat legde op mijzelf en op mijn kinderen. 

Hartelijk dank
De vele persoonlijke kaarten, brieven, berichten en andere vormen van meeleven hebben mij erg ontroerd. 
Omdat het onmogelijk is iedereen persoonlijk te bedanken, doe ik dat graag ook nog op deze manier. Deze 
reacties hebben mij zeer goed gedaan. Ik dank u dan ook hartelijk voor uw meeleven en wensen.

God regeert
In mijn afscheidsbrief aan de Kamer heb ik aangegeven van harte te geloven dat God regeert. Dat is een 
makkelijke belijdenis als het meezit. Maar als het tegenzit is het evenzeer waar. Het is genade als God dan 
opstand voorkomt. Dat geldt in mijn privésituatie maar ook veel breder, natuurlijk. De afgelopen acht jaar 
waren discussies rond euthanasie, abortus en de koopzondag voor mij de echte dieptepunten. Dan ervaar 
je intens de strijd die gaande is. Ook dan hield mij op de been dat wij wel geroepen zijn om te doen wat 
we kunnen, maar dat we gelukkig niet op eigen kracht hoeven te vertrouwen. Hij regeert Wie gegeven is alle 
macht in de hemel en op de aarde. Wat een voorrecht is het als we vanuit dat geloof mogen leven.

Opvolging
Geen mens is onmisbaar. Voor velen is dat geen fijn gevoel. Zelf vind ik het mooi om te zien dat de partij en de 
fractie zo georganiseerd is dat het werk gewoon door mag gaan. Ik dank de medewerkers en Kees van der Staaij 
en Roelof Bisschop voor het dichten van de gaten toen ik in januari niet meer kon werken. We mogen dankbaar zijn 
voor het prachtige team dat in Den Haag dag en nacht klaarstaat om te doen wat gedaan moet worden. Ik heb er 
alle vertrouwen in dat Chris Stoffer zijn plek vindt en met de hem gegeven gaven zal woekeren voor de beginselen 
waar we in geloven. Ik wens Chris zegen op zijn werk en ik hoop dat u hem net zo steunt als u mij gedaan heeft.

Vertegenwoordiger van het volk
Die steun heb ik niet alleen mogen ervaren in de afgelopen moeilijke tijd, maar ook in de acht jaar dat ik 
Kamerlid mocht zijn. Boeren, vissers, eenverdieners, ondernemers, militairen, om maar wat te noemen, wisten 
me gelukkig te vinden als het beleid te kort schoot. Een Kamerlid is vertegenwoordiger van het volk. Zonder de 
inbreng van mensen kan een Kamerlid zijn werk niet goed doen. Ik dank u dan ook hartelijk voor alle informatie 
en motivatie om te proberen problemen tot een oplossing te brengen. Soms lukte dat, maar er is genoeg wat 
beter kan. Ik ben ervan overtuigd dat de fractie met onverminderde ijver daaraan door zal werken.

Hoogte- en dieptepunten
Mensen vragen nogal eens wat hoogtepunten zijn geweest in de afgelopen jaren. Dan denk ik aan de 
onderhandelingen met het kabinet waardoor we als fractie een aantal zaken konden realiseren. Maar echte 
hoogtepunten waren voor mij die gelegenheden waar je als Kamerlid voor mensen in problemen echt wat kon 
betekenen. En dieptepunten dus ook als dat volstrekt onvoldoende lukte. Mij motiveerde misschien nog wel 
meer om voor die ene visser of boer op te komen die de voet dwars gezet werd, dan bijvoorbeeld te werken 
aan ingewikkelde herziening van het belastingstelsel.

Ik vind het een groot voorrecht dat ik me voor de SGP mocht inzetten in de afgelopen acht jaar. Ik groet u 
hartelijk en wens u allen Gods onmisbare zegen toe.

Met hartelijke groet, 

Elbert Dijkgraaf
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Tijden veranderen. De Banier bevat 
onderwerpen waarvan honderd 
jaar geleden geen sprake was. 

Zorgelijke onderwerpen dienen zich nu 
aan. De maatschappelijke ontwikke-
lingen dwingen ons na te denken over 
het genderdebat dat men nationaal en 
internationaal voert. Gabriele Kuby laat in 
haar boek De seksuele revolutie zien hoe 
beleidsmakers en vrijheidsideologen op 
nationaal en internationaal niveau het 
genderdebat inhoudelijk en financieel infil-
treren met het ultieme doel: de vrijheid 
van het individu ongeacht het lichaam 
waarmee iemand ter wereld komt. Veel-
zeggend is de ondertitel van Kuby’s boek: 
De vernietiging van de vrijheid uit naam van 
de vrijheid. Nadere bezinning is nodig. 
Onlangs hielden, tijdens de bijeenkomst 
van het Platform Waarden en Normen (19 
april) de heer H.J. van Schothorst en ds. C. 
Sonnevelt inhoudsvolle lezingen over deze 
materie. Eerder stonden er artikelen in 
Zicht.  In deze Banier komt het onderwerp 
eveneens grondig aan de orde.
 
Tijden veranderen. De onderwerpen 
veranderen. Maar de geest van waaruit 

ze voortkomen, is van alle eeuwen. De 
Duitse filosoof Nietzsche verklaarde het 
een eeuw geleden al: God is dood.  Zijn 
centrale thema luidde: ‘Umwertung aller 
Werte’ (herwaardering van alle waarden). 
Voor hem het ideaal, voor ons de uiterste 
consequentie van de val van de mens in 
het paradijs. De norm voor de moraal ligt 
in het individuele gevoel van het schepsel. 
Dat zien we allerwege. De vanzelfspre-
kendste waarden staan ter discussie. 
Beleidsmakers van overheden voeren het 
progressieve programma van vrijheids-
ideologen uit. Het is nodig dat SGP-ver-
tegenwoordigers en -bestuurders zich 
verdiepen in die ontwikkeling. Maar ook 
wij als ‘gewone burger’ moeten ons hierin 
verdiepen. Er heerst een gevaarlijke 
praktijk in onze gezindte. Welke? In de 
eerste plaats: ‘Daar zijn onze bestuur-
ders en vertegenwoordigers voor’. In de 
tweede plaats de houding: ‘Als ík er maar 
geen last van heb’. In de derde plaats: 
we raken gewend aan de goddeloosheid 
in ons land. Echter, de vrijheid te leven 
en te handelen naar Gods Woord is in 
het geding. “De waarheid struikelt op de 
straat” (Jes. 59:14). Dat geldt niet alleen 
voor de wallen in Amsterdam, waar 
Scharlaken Koord haar werk doet. Dat 
geldt ook ónze samenleving en ónze 
straat! Dragen wij daar leed over of 
verheffen wij ons in hoogmoed? Daniël 
deed belijdenis met insluiting van zichzelf 
en bad om onverdiende verlossing.

Naast dit schokkende onderwerp vragen 
diverse actuele gebeurtenissen binnen 
de SGP de aandacht.  Onder Gods zegen 
kan de inhoud van De Banier nuttig zijn 
voor al onze SGP’ers in de zorgelijke 
tijden die wij beleven.
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David bindt Salomo op het hart de Heere te kennen en te dienen. 

Het kennen van de Heere is niet alleen veel 
weten van de Heere, het houdt ook in met 
het hart ervaren wie de Heere is en wat Hij 
doet. Het is een bevindelijk kennen. Het is 

ondervinden wie de Heere is en wat Hij doet. 
David heeft met het hart ervaren wie de Heere 
is in Zijn rechtvaardigheid en barmhartigheid, 

in Zijn liefde en trouw, in Zijn almacht en 
wijsheid, in Zijn alwetendheid en goedertier-

enheid, in Zijn genade en vergeving. De Heere 
heeft David beschermd en bewaard tegen de 

vijanden vanbuiten en vanbinnen. David heeft 
in de offerdienst het offer van Christus mogen gezien. Buiten 

dat offer is er geen zaligheid. 
Van nature zijn we blind voor onze eigen verlorenheid en voor 

het offer van Christus. We zijn blind voor onze hemelhoge, 
onbetaalbare schuld en voor de schuld betalende Borg. Heeft 
de Heere naar Zijn welbehagen uw blinde zielsogen daarvoor 

geopend? Hebt u eigen verlorenheid en helwaardigheid gezien? 
Zijn alle eigen betaalmiddelen u uit handen genomen? Hebt u 
het uitgeroepen: “O HEERE, ik word onderdrukt, wees Gij mijn 

Borg?” Hebt u de zaligheid gezocht en gevonden in Christus? 
Het kennen van de Heere houdt in: God erkennen en vrezen, 

Hem belijden, op Hem betrouwen en het van Hem verwachten. 
Salomo kon niet buiten het kennen van de Heere. Ook wij 

kunnen er niet buiten.
 

Het kennen van de Heere gaat samen met het dienen van Hem. 
“Ken den God uws vaders en dien Hem.” David heeft de Heere

mogen dienen. Dat is een wonder. Want in 
Adam hebben we gekozen voor het dienen van 
de duivel. Christus is plaatsvervangend als een 
dienaar van de satan gerekend en geoordeeld 
opdat naar Gods welbehagen dienaren en 
dienaressen van de satan weer tot dienaren 
en dienaressen van God zouden worden. Het 
dienen van de Heere betekent het handelen 
naar Zijn geboden, de geboden van de eerste 
tafel van de wet en de geboden van de tweede 
tafel van de wet. Ieder mens dient de Heere te 
vrezen en Zijn geboden te houden. 

Dat moet ook in onze tijd duidelijk, met liefde, bewogen en 
onverkort uitgedragen worden door de SGP. Het blijft immers 
gelden wat we lezen in Prediker 12:13b “Vrees God en houd 
Zijn geboden, want dit betaamt allen mensen.” De Heere doet 
wonderen, Hij maakt geestelijk doden levend. Kent u dat 
wonder in uw leven? 

De Heere eist het hart. David zegt tot zijn zoon Salomo: “en 
dien Hem met een volkomen hart en met een willige ziel.” Twee 
heren dienen is onmogelijk. De Heere eist het gehele hart, de 
gehele ziel en al de vermogens. Hij eist een dienen uit liefde, 
een gewillig dienen. Het is een wonder als leven mag in het 
binnenste: “U kiest mijn hart voor eeuwig tot zijn Koning.” Wie 
de Heere niet met het hart dient, zal voor eeuwig omkomen. 
Wie Hem met het hart mag dienen zal zalig worden. Waar zult u 
zijn in de eeuwigheid?

“ En gij, mijn zoon Salomo, ken den God uws  
vaders en dien Hem met een volkomen hart  
en met een willige ziel.” 
1 Kronieken 28:9a

Een wijze raad bij troonswisseling

DS. A. VAN HETEREN
Urk
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Een vaste koers
na de gemeenteraadsverkiezingen van maart zijn in alle gemeenten besprekingen begonnen over 

de vorming van een nieuw college van burgemeester en wethouders. in vrijwel alle gemeenten is 

nu overeenstemming bereikt. Vooral voor onze mensen is dit ook een spannende periode waarin 

veel op hen afkomt en er zich lastige dilemma’s aandienen. 

COLLEGEONDERHANDELiNGEN  
EN ZONDAGSRuST
Zonder iets af te doen aan de waarde van 
de overige SGP-speerpunten, wil ik er nu 
toch een heel wezenlijke uitlichten: de 
heiliging van Gods dag. Binnen de SGP 
is er een breed gedeelde gedragslijn, die 
recht doet aan de grote waarde van de 
zondagsrust.
Kortheidshalve komt het hierop neer:
Als het gaat om de vorming van een 
nieuw gemeentebestuur is het uitgangs-
punt van de SGP bij de onderhandelingen 
dat de situatie rondom de zondagsrust 
ter plaatse moet verbeteren als daar 
mogelijkheden toe zijn. Is dat niet moge-
lijk dan rest ons dit met pijn in het hart 
voor de periode van vier jaar als staand 
beleid te aanvaarden. Maar in geen geval 
werken we mee aan uitbreiding van de 
zondagsopenstelling. Ook als dat bete-
kent dat we dan geen deel meer zullen 
uitmaken van het college van B en W.  
Vooral voor D66 en de lokale partijen 
zijn de winkelopenstelling op zondag een 
ideologisch of pragmatisch speerpunt, 
ongeacht wat de winkeliers ervan vinden. 
Dat leidt tot intensieve onderhande-
lingen. Soms leidt dat tot uitsluiting. In 
veel gevallen kunnen er gelukkig heldere 

afspraken worden gemaakt om verant-
woord deel te nemen aan het college. 
Soms schuurt het en roept deelname van 
de SGP aan het dagelijks bestuur van de 
gemeente vragen op.
Waar dit principiële uitgangspunt onder 
spanning komt te staan, wordt het hoofd-
bestuur er soms bij betrokken of neemt 
het bestuur in voorkomende gevallen 
zelf contact op. Soms kan er sprake zijn 
van een grijs gebied. Dat vraagt dan extra 
zorgvuldig handelen. 

COLLEGEONDERHANDELiNGEN  
OP ZONDAG
Onlangs ontstond er onrust over 
deelname van de Rotterdamse CU-SGP-
fractie aan collegeonderhandelingen op 
zondag. Het hoofdbestuur was hierdoor 
zeer onaangenaam getroffen. Laten 
we er toch met z’n allen op letten dat 
heldere Bijbelse grenzen niet vervagen. 
Als we ons inzetten om de rust op 
zondag te bevorderen, kunnen we aan 
coalitieonderhandelingen op zondag 
vanwege een diepgewortelde overtui-
ging niet deelnemen. Dat is in Barneveld 
niet anders dan in Rotterdam. Daarom 
heeft onze fractie in de Tweede Kamer 
in het verleden bij belangrijke onderhan-

delingen met de kabinetten Rutte over 
omvangrijke bezuinigingen van tevoren 
aangegeven: niet op zondag. Dat werd 
gerespecteerd en achteraf gewaardeerd 
als een welkome onderbreking. 
Inmiddels is de afspraak gemaakt dat 
het hoofdbestuur en het bestuur van de 
bestuurdersvereniging de resultaten van 
collegeonderhandelingen in gezamen-
lijkheid zullen evalueren. Er zullen, in de 
vorm van toerusting, kaders aangereikt 
worden waarbinnen principiële afwe-
gingen kunnen worden gemaakt, die 
recht doen aan waar we voor staan. Dat 
gaat dan niet alleen, maar wel in het 
bijzonder ook over het zeer wezenlijke 
onderwerp zondagsrust.

Laat ons gebed om Gods zegen gepaard 
gaan met de bede: “Heere wat wilt Gij dat 
ik doen zal?”.

M.F. VAN LEEuWEN
partijvoorzitter
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nieuw diversiteitsbeleid 

slaat alles plat
door jan schippers

6 THEMA LEDEnMAGAZinE VAN DE STAATKuNDiG GEREFORMEERDE PARTiJ



nederland is een vlak land. Het heeft veel polders en 

uiterwaarden. Misschien komt het door ons vlakke landschap 

dat in onze samenleving gelijkheid zo belangrijk is. Wie zijn 

hoofd boven het maaiveld uitsteekt, moet uitkijken en snel 

wegduiken als de storm van de publieke opinie opsteekt. We 

wijken niet graag af van wat de meerderheid zegt, doet en denkt.

De laatste jaren is er een nieuw beleid in 
opkomst dat diversiteit en inclusief denken 
wil bevorderen. Wat een uitkomst, denk je 
dan. Fijn dat niemand buiten de boot hoeft 
te vallen. Ieder mens hoort erbij. Prachtig 
wanneer al die verscheidenheid als een 
mooi mozaïek de mensenmaatschappij 
vormt en verrijkt.
 
Helaas blijkt de droom van het nieuwe 
diversiteitsdenken een nachtmerrie te 
zijn: niets mag meer vastliggen. Wie nog 
houvast zoekt in waarden en normen, 
werd een halve eeuw te laat geboren. 
Geloof dat bergen verzet, is onzin, want 
we leven in platland. Grenzen zijn onnodig, 
want alles is mogelijk. Wie nog twijfelt, doet 
er goed aan alles te accepteren. Doe als 
raadslid maar niet moeilijk over een regen-
boogvlag, anders denk je niet inclusief en 
ben je ‘dus’ intolerant.

Want dát is het addertje onder het gras: 
wie wèl gelooft in een God die de mens als 
man en vrouw schiep, gezag toekent aan 
de Bijbelse openbaring, het huwelijk in ere 
houdt, het gezin goedgezind is en daar in 
politiek en samenleving voor uitkomt, die 
wordt uitgesloten. Al te veel diversiteit blijkt 
dan ineens niet te kunnen. Christenen met 
een heldere overtuiging en duidelijke iden-
titeit verstoren het fijne diversiteitsfeestje.
 
Hoe reageren we als christenen op deze 
ontwikkeling? Eerst geef ik kort aan wat we 
vooral niet moeten doen.
1.  In de slachtofferrol kruipen en klagen dat 

niemand je begrijpt.
2.  Denken dat gelovigen achterlijk en irrati-

oneel zijn, dat ze hun verstand uitscha-
kelen en onredelijk zijn. Laat je niet wijs 
maken dat je een achterhoedegevecht 
voert als je opkomt voor traditionele 
waarden. Goede principes hebben hun 
praktisch nut de eeuwen door bewezen.

3.  Niets doen. In een hoekje kruipen en 
hopen dat het een hype is die over-
waait. Om het kwade te laten overwinnen, 
is het voldoende dat goede mensen niets 
doen (Edmund Burke).

WAT WEL DOEN?
1.  Bidden. Het machtigste wapen van de 

christenheid, zo zei Maarten Luther. 
Verwaarloos het niet. Misschien verandert 
de situatie niet merkbaar door gebed. 
Geloven is overtuigd zijn van de zaken die 
je niet ziet. Een christen die bidt, veran-
dert daar zelf wel door! Je houding naar 
de andersdenkende naaste voor wie je 
bidt, wordt namelijk anders.

2.  Luisteren. Allereerst is nodig dat we 
naar God luisteren, Zijn Woord tot ons 
laten doordringen. Maar luister daarna 
ook goed naar anderen. Vraag wat 
hen beweegt, waar ze ten diepste naar 
verlangen. Wat zit hen dwars? Vertel 
hierna ook iets over jouw diepste gevoe-
lens en verlangens.

3.  Getuigen in daden en desnoods met 
woorden. Steun het goede, ware en 
schone. Dare to be a Daniel. Dare to stand 
alone.

Het nieuwe diversiteitsbeleid heeft veel weg 
van de nieuwe kleren van de keizer uit een 
bekend sprookje van Andersen. Het heeft 
weinig om het lijf. Bar weinig diversiteit en 
vrijheid. Wel veel uniformiteit en gelijkheids-
dwang: iedereen ‘mag’ hetzelfde denken en 
kiezen. Maar, houd moed: 
de liefde overwint alles, zij 
vergaat nimmermeer.

Meer lezen? Bestel 
deze special van 
Zicht voor maar € 5 
(excl. verz.kn.) via 
de webshop van 
de SGP of via tel. 
010-7200785

door jan schippers

Opgelet. 
Het begint met taal!

Zo’n 150 jaar terug waarschuwde 
Groen van Prinsterer al voor ‘de 
omkering van begrippen’ waarvan het 
revolutionaire ongeloofsdenken zich 
bedient. Bestaande woorden krijgen 
een andere betekenis. Klassieke en 
Bijbelse waarden worden verdacht 
gemaakt. Acht voorbeelden.
 
Geslacht – Niet de biologische reali-
teit (sekse) maar de sociaalpsychologi-
sche beleving (gender) is beslissend: ‘ik 
voel mij man of vrouw’
Homofobie - een term om christenen 
te brandmerken als zij het praktiseren 
van homoseksualiteit afwijzen
Huwelijk - geen levensverbond van 
één man en één vrouw, maar een 
contract tussen twee individuen 
(m/v/x) voor zolang als het duurt. Een 
echtgenoot is niet langer je man of 
je vrouw, maar je partner; vader en 
moeder worden ‘ouder 1’ en ‘ouder 2’
Liefde – niet: het rijke en gelaagde 
begrip (genegenheid, vriendschap, 
overgave in huwelijk en geloof) met 
God als Bron; maar: liefde wordt 
verhaspeld met lust en beperkt tot 
romantische gevoelens
Regenboog – niet: een 
natuurverschijnsel dat herinnert 
aan Gods belofte aan Noach en een 
teken van hoop; maar: een natuurver-
schijnsel dat diversiteit en verbonden-
heid symboliseert
Tolerantie – niet: iemand met een 
andere (geloofs)overtuiging verdragen; 
maar: elke mening relativeren en 
accepteren
Vrijheid - niet: ruimte om je verant-
woordelijkheid te nemen; maar: ik 

bepaal zelf wat ik wil en 
ben aan niets en niemand 
gebonden
Waarheid – niet: objectief 
en door God gegeven; maar: 
subjectief, ieder mens bepaalt 
of voelt voor zichzelf wat 
waarheid is
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THEMA

Op initiatief van de Vlissingse D66-fractie ligt 
er sinds zaterdag 9 september 2017 nabij 
het centrum van de stad een regenboog-
zebrapad, ook wel gaybrapad genoemd. 
De lokale SGP-fractie pikte onlangs een 
bericht op uit het ANWB-magazine De 
Kampioen waarin werd betoogd dat zo’n 
regenboogzebrapad nadelig is voor de 
verkeersveiligheid. De fractie, die sinds 
de laatste verkiezingen bestaat uit Lilian 
Janse-van der Weele en Cor Tromp, consta-

teert dat automobilisten in de praktijk de 
bijzondere oversteekplaats op afstand niet 
meteen herkennen als een zebrapad. Dat 
komt vooral omdat het contrast te gering 
is. En dat vervaagt trouwens nog meer nu 
de oversteekplaats al ruim een half jaar in 
gebruik is. Een zwart-witzebrapad is daarom 
veiliger, zo stelt de tweekoppige fractie 
in de Walcherse havenstad. In reactie op 
schriftelijke vragen daarover verweerde het 
college van B en W zich heel formeel met 

het argument dat het gaybrapad voldoet 
aan de regels.

Bevordering van tolerantie?

Voegt zo’n regenboogpad iets toe aan de 
beleving van de gewone man en vrouw 
op straat? Niet direct. De stemming onder 
nogal wat Vlissingers is dat zo’n gaybrapad 
niet zinvol is. Ook vanuit de lokale homo-
gemeenschap wordt gezegd dat zij er 
geen behoefte aan hebben om zo in het 

Ook Vlissingen doet aan 
partijdige symboolpolitiek

Sinds 2007 ondersteunt de Rijksoverheid gemeenten bij het ontwikkelen en uitvoeren van 

zogenoemd lhbt-beleid (zie kader). Hiermee wil het een impuls geven aan de sociale acceptatie, 

veiligheid en zichtbaarheid van lhbt’s. Eén van die gemeenten die aan dit programma deelneemt, 

is Vlissingen. De stad waar de wieg stond van onze nationale held Michiel de Ruyter.

door de redactie
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zonnetje gezet te worden. Maar voorstan-
ders vinden zo’n gaybrapad geweldig en 
tooien bovendien het stadhuis ook met 
een regenboogvlag. Dat is allemaal om de 
tolerantie te bevorderen, zeggen ze erbij. 
Maar lang niet iedereen ervaart dat op deze 
manier. Eigenlijk gaat het om beïnvloeding 
en bevordering van acceptatie. In de prak-
tijk blijkt immers dat niemand kan uitleggen 
in welk opzicht het gemeentebestuur de 
lhbt-mensen te kort doet. Zij mogen net als 
iedere andere inwoner gebruik maken van 
alle publieke voorzieningen. Als het gaat om 
geweld tegen homo’s, ook als ze hand in 
hand op straat lopen, trekt de SGP-fractie 
een streep: dat wijst zij pertinent af. Daar 
moet de politie ferm tegen optreden. Maar 
met gelijke behandeling van iedere burger 
door de gemeentelijke overheid wordt 
de wet nageleefd. Daarom is het onjuist 
wanneer Vlissingen en andere ‘regen-
booggemeenten’ hun toevlucht nemen tot 
partijdige symboolpolitiek.

Kunst boven de wet?

Het kleurrijke zebrapad bevindt zich ter 
hoogte van de ingang van CineCity in 
Vlissingen, waar ieder najaar het festival 
‘Film by the Sea’ wordt gehouden. Onlangs 
maakte de Vlissingse SGP-fractie bezwaar 

tegen de promotieposter voor het festival 
‘Film by the Sea’, omdat daar een afbeelding 
met vrouwelijk naakt op staat. Misschien 
zien sommige mensen zo’n protest als een 
‘typisch SGP-dingetje’. Maar de kritiek die de 
Vlissingse SGP op deze poster heeft geuit, 
leeft veel breder. Mensen van buiten de 
achterban geven dat bijvoorbeeld als volgt 
aan: “O, het moet weer een naakte vrouw 
zijn om iets cultureels te promoten”. Ook 
komt er veel bijval vanuit de lokale moslim-
gemeenschap, want die vindt de poster 
onfatsoenlijk.
De klacht van de SGP werd natuurlijk ook 
in de media opgepikt. De reactie is dan 
meestal: maar het gaat toch om kunst?! Tja, 
dat is nu juist niet het punt waar het om 
gaat. Wanneer de poster in een museum 
of kunstgalerie zou hangen, en je moet 
ervoor naar binnengaan om die te zien, 
dan is dat een andere situatie. Nu komt 
deze kunstuiting op allerlei plekken in de 
openbare ruimte te hangen. Mensen die 
morele bezwaren tegen hebben tegen 
publiek (vrouwelijk) naakt, wordt de vrijheid 
ontnomen om dit niet te hoeven zien. 
Kennelijk moet bij kunst in de openbare 
ruimte alles kunnen. Alsof dan alleen maar 
esthetische en geen ethische normen 
gelden. Blijkbaar moet iedereen overal 

bloot gewoon gaan vinden. Da’s niet 
normaal, vindt de SGP. 

THEMA

Lhbt-beleid, 
wat is dat?

Bij lhbt-beleid gaat het erom dat mensen 
die niet heteroseksueel zijn, zich veilig en 
geaccepteerd voelen in de samenleving, 
zodat zij volwaardig kunnen meedoen 
in de maatschappij. De letters in de 
afkorting, inmiddels uitgebreid tot lhbtqi, 
hebben de volgende betekenis:
l  = lesbisch
h = homoseksueel
b  = biseksueel - voelt zich aange-
trokken tot zowel mannen als vrouwen
t  = transgender - iemand voelt zich 
zowel man als vrouw
q = queer - iemand die twijfelt over 
zijn of haar seksuele voorkeur
i  = intersekse - iemand met een 
lichaam dat zowel mannelijke als vrou-
welijke kenmerken vertoont
In deze Banier wordt ook het woord 
gender gebruikt. Deze term duidt op 
de sociale of psychische beleving van 
het geslacht.
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door chris stoffer

Mijn eerste stappen op het Binnenhof
Mijn eerste stappen op het Binnenhof zijn gezet. De afgelopen weken heb ik kennisgemaakt met het politieke handwerk. 

Tussen ervaren Kamerleden als Kees van der Staaij (hij mocht zijn 20-jarig Kamerlidmaatschap vieren op 19 mei) en 
Roelof Bisschop (uitgeroepen tot debatkoning, omdat hij het afgelopen jaar de meeste debatten heeft gedaan van alle 

Kamerleden) kan ik dat met een gerust gevoel doen: ze helpen me goed op weg.

Inmiddels heb ik aan diverse 
debatten mee mogen doen en 
begin ik mijn weg een beetje 

te vinden op het Binnenhof. Niet 
in het minst door het geweldige 
team van fractiemedewerkers dat 
mij elke keer opnieuw met een 
uitstekende voorbereiding op weg 
helpt. 

MAiDENSPEECH
Mijn eerste debat, ook wel de maiden-
speech genoemd, had als onderwerp 
loondispensatie. Kortweg ging het om de 
positie van mensen die niet in staat zijn 
om volledig aan het arbeidsproces deel 
te nemen. Wij hebben ervoor gepleit om 
de lasten niet te verschuiven van (grote) 
bedrijven naar kwetsbare werknemers.

SCHiPHOL
De toekomst van Schiphol in relatie tot 
de aanleg van vliegveld Lelystad was ook 
onderwerp van debat. Onze insteek is 
dat er eerst zekerheid moet zijn over de 

herinrichting van het luchtruim, voordat 
je nieuwe vliegroutes openstelt. Onze 
zorg zit met name in het punt dat de 
vliegtuigen straks vliegen en het achteraf 
toch tegenvalt met de vlieghoogtes en de 
bijbehorende overlast van inwoners op 
de Veluwe en in Overijssel.

EENVERDiENERS
Het debat over de belastingdruk voor 
eenverdieners was een hoogtepunt voor 
de SGP. Elbert Dijkgraaf heeft dit thema 
de afgelopen jaren op de kaart gezet. 
Langzamerhand begint een steeds groter 
deel van de Kamer in te zien dat het 
onrechtvaardig is om gezinnen, waarin er 

(om wat voor reden dan ook) 
één kostwinner is, af te straffen 
via de belastingen. Een kamer-
breed aangenomen motie 
om onderzoek te doen naar 
onevenredige belastingdruk, 
onder andere voor eenverdie-
ners, is het eerste resultaat.
Onze fractie had graag een stap 

extra gezet voor de eenverdieners. We 
hebben daarom samen met de SP nog 
een motie ingediend, waarin we vragen 
om serieuze opties te onderzoeken om 
de kloof tussen een- en tweeverdieners 
te verkleinen. Deze motie haalde het 
helaas niet. 

VERVELiNG
De komende periode tot aan het zomer-
reces staan er nog diverse debatten aan 
te komen. Onder andere over de voor-
jaarsnota en hoe we verder gaan met 
Groningen in relatie tot het stopzetten 
van de gaswinning. Kortom, vervelen doe 
je je niet snel aan het Binnenhof.
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Tijdens het eenverdienersdebat 
dat vorige week donderdag is 
gehouden, diende SGP-Kamerlid 

Chris Stoffer twee moties in om de 
grote en onrechtvaardige kloof in 
belastingdruk tussen een- en twee-
verdieners te verkleinen. Steeds meer 
partijen in de Kamer zijn het met de 
SGP eens dat het zo niet langer kan.
 
Stoffer: “Het is winst dat dit onrecht nu 
ook door andere partijen wordt erkend. 
Inmiddels is er in de Tweede Kamer een 
meerderheid om de kloof tussen een- 
en tweeverdieners te verkleinen. Die 

bewustwording in de Kamer is mede te 
danken aan mijn voorganger Elbert Dijk-
graaf. Helaas moet ik tegelijkertijd vast-
stellen dat de regering op dit moment 
geen echte stappen wil zetten om de 
kloof ook daadwerkelijk te verkleinen.” 
 
De motie van de SGP die de regering 
vraagt om serieuze opties te bekijken om 
de verschillen tussen een- en tweeverdie-
ners te verkleinen (en deze opties op Prins-
jesdag 2018 te presenteren) kon rekenen 
op de steun van: SP, DENK, SGP, FvD, PvdD, 
50PLUS en de PVV, maar haalde dus helaas 
nog geen meerderheid.

De SGP is niet tevreden over de 
defensiebegroting. Kamerlid 
Chris Stoffer bij het debat over 

de Defensienota: “Als we ons eigen 
leger en onze eigen veiligheid serieus 
willen nemen, dan moet er meer geld 
bij. Wat ons betreft minstens het 
dubbele. Het kabinet komt wel met 
mooie doelstellingen, maar moet dan 
ook de portemonnee willen trekken.” 
 
1,5 miljard euro is volgens de SGP slechts 
een pleister op de begrotingswonden 
die er tijdens de jaren van bezuiniging 
bij defensie zijn ontstaan. De partij trekt 
in haar verkiezingsprogramma 3 miljard 
euro uit voor defensie. Stoffer: “Dat is 

het minimale bedrag dat in deze kabinet-
speriode nodig is om de slagkracht van 
het leger te vergroten, ook daarna zal er 
blijvend en stevig geïnvesteerd moeten 
worden in defensie.” 
 
Ook volgens defensie-expert Rob de Wijk 
van het HCSS (The Hague Centre for Stra-
tegic Studies) zijn de huidige investeringen 
volstrekt onvoldoende voor een geloof-
waardige bijdrage aan de NAVO. Binnen 
de NAVO is afgesproken dat het defensie-
budget toegroeit naar 2% van het bbp in 
2024. Stoffer: “Dat percentage wordt met 
het tempo van dit kabinet in nog geen 
honderd jaar gehaald. Het is daarom zaak 
dat we gaan werken aan een meerjarig 

defensieplan, zoals mijn voorganger Elbert 
Dijkgraaf eerder al (november 2017) in een 
– aangenomen – motie heeft voorgesteld.” 
 
De SGP vraagt zich af in hoeverre de 
investeringen toereikend zijn om de 
beoogde doelstellingen te kunnen 
bereiken. Als voorbeeld noemt hij de 
F-35. “Als we door de aanschaf van 37 
toestellen slechts 4 jachtvliegtuigen 
langdurig kunnen inzetten, hoe draagt 
dat dan bij aan ‘het vergroten van de 
inzetbaarheid van de jachtvliegtuigen’, 
zoals het kabinet zegt te willen doen?”, 
vraagt Stoffer zich af, “tot nog toe hoor 
ik wel veel gebulder, maar zie ik weinig 
kanonnen.”

MEER PARTiJEN STEuNEN SGP OVER EENVERDiENERS
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Het afscheid van Elbert Dijkgraaf op zaterdag 19 mei is 
afgesloten met een goed bezochte receptie in het bezoe-
kerscentrum van Kalverhouderij Beekzicht te Barneveld. 
Hartelijk dank familie Van Beek voor de uitstekende 
verzorging! 

Het deed Elbert en ons (SGP-fractie en hoofdbestuur) goed dat 
er zovelen de moeite namen om in een persoonlijke ontmoe-
ting afscheid te nemen van onze zeer gewaardeerde SGP’er. 

De opvolger van Elbert, Chris Stoffer, heeft al van zich doen 
horen! We wensen beiden Gods zegen en afhankelijkheid van 
Zijn wijsheid toe in hun onderscheiden omstandigheden.

AFSCHEiD En 
AAnTREDEn

BALANS WERK EN PRiVÉ
Er is ook nog een ander aspect dat breed aandacht kreeg in 
de context van het vertrek van Elbert Dijkgraaf als lid van de 
Tweede Kamer: de vraag naar de balans tussen werk en privé. 

Mede vanwege het feit dat deze de spanning tussen werk en 
privé al eens eerder tot vroegtijdig afscheid geleid heeft. 

Zelfs PvdA-voorman en oud-minister van emancipatie(!) Lode-
wijk Asscher vindt dat de hele Tweede Kamer zich achter de oren 
moet krabben. “We moeten het anders organiseren, het werk 
beter planbaar maken. Als we willen dat de politiek aantrekke-
lijk blijft voor mensen, moet het wel te combineren zijn met een 
gezin.”

De balans tussen privé en werk mag zeker vanuit de SGP-visie 
op het gezin wel een aangelegen aandachtspunt zijn voor onze 
politici en bestuurders. Het zou goed zijn als bestuursleden dit 
betrekken in hun voortgangsgesprek met betrokkenen.

De bestuurdersvereniging heeft dit thema met voortvarendheid 
opgepakt. In het najaar organiseert de bestuurdersvereniging 
een conferentie ‘besturen in balans’. Op deze tweedaagse(!) 
conferentie wordt voor politici en hun geliefden aandacht 
geschonken aan de 
werk-privébalans. 
Hoe maak je een 
goede afweging tussen 
persoonlijke en ambte-
lijke werkzaamheden; 
tussen gezin en ambt?  
Waarvan akte!

KEES VAN DER STAAiJ 
20 jAAR KAMERLiD

Op de dag dat we afscheid namen van Elbert Dijkgraaf in 
Barneveld was Kees van der Staaij precies 20 jaar lid van 
de Tweede Kamer. We hebben hem daarmee toen gefelici-
teerd en doen dat ook nu in ons lijfblad. 

Kees mag zich tot op heden verheugen in een goede gezond-
heid. Hij weet heel goed het principiële en het praktische in 
zijn ambt als volksvertegenwoordiger te verbinden. Door 
zijn uitstekende communicatieve eigenschappen weet hij de 
boodschap van de SGP in de breedte van de maatschappij 
ingang te laten vinden. We hopen van harte dat hij nog lang 
voor onze partij actief mag blijven en dat zijn werk gezegend 
mag worden. 
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WAT ZiJN uW TAKEN?
  Het zorgdragen voor een stevige en herkenbare positione-

ring van de SGP
  Het ontwikkelen van on- en offline communicatiestrate-

gieën en (verkiezings)campagnes
  Het opstellen en uitvoeren van een communicatieplan om 

verschillende doelgroepen te bereiken
  Het doen van onderzoek naar de motieven van mensen 

om ((geen) SGP) te stemmen
  Het opzetten van thematische acties in samenwerking met 

verschillende partijgeledingen
  Beleidsondersteuning van de directeur

WAT VERWACHTEN WiJ VAN u?
  Het onderschrijven van de grondslag en doelstelling van 

de SGP
  Een visie op de inzet van (moderne) communicatiemid-

delen om de SGP-boodschap uit te dragen
  Werkervaring in een soortgelijke functie
  Kennis van corporate branding, online reputatiemanage-

ment en contentmanagement
  Affiniteit met de achterban
  Communicatief sterk, proactief en creatief
  Samenwerkings- en resultaatgericht
  Afgeronde hbo-/wo-opleiding op het gebied van communicatie

WAT BiEDEN WiJ?
Wij bieden een bij de functie passende salariëring en goede 
secundaire arbeidsvoorwaarden. Opleiding en ervaring spelen 
bij de salarisinpassing een rol. De functieomvang is 1,0 fte.  
Een assessment kan deel uitmaken van de sollicitatieprocedure.

DE SGP iS OP ZOEK nAAR EEn

STRATEGiSCH COMMuNiCATiEADViSEuR

iNTERESSE?
Spreekt deze functie je aan, stuur dan voor 30 juni 
2018 een sollicitatiebrief met cv aan de directeur 
partijbureau drs. J.W. van Berkum, Dinkel 7, 3068 HB 
Rotterdam (of per e-mail: jwvanberkum@sgp.nl). 

Vragen?
Voor meer informatie kun je contact opnemen met J.W. van Berkum (010-7200770 of 06-19629223).  
De eerste gespreksronde vindt plaats op maandag 9 juli 2018 D.V.

die een bijdrage kan leveren aan de positionering en profilering van de SGP in het publieke bestel.  
De komende jaren wil de SGP aan de slag met een nieuw beleidsplan. De doelen die hieruit voortvloeien 

vereisen een strategisch communicatieadviseur die stevig in zijn schoenen staat. 
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KOninKLijK 
OnDERSCHEiDEn

G. Wijnne, Elburg
Op donderdag 26 april werd Gerrit 
Wijnne, voorzitter van SGP Elburg, 
verrast met een koninklijke onder-
scheiding. Hij ontving de onderschei-
ding uit handen van burgemeester 
Jan Nathan Rozendaal. Wijnne werd 
gedecoreerd tot Lid in de Orde van 
Oranje-Nassau voor zijn jarenlange 
trouwe inzet in diverse bestuursfuncties, waaronder 
ook vanaf 1990 in de politiek.
Na een korte periode als gemeenteraadslid (1996-
1998) werd Wijnne beëdigd als wethouder in gemeente 
Elburg. Na zo’n tien jaar wethouderschap keerde hij terug in 
het bedrijfsleven. De politiek bleef trekken en tot 2017 was 
hij weer vier jaar wethouder in de gemeente Enkhuizen. 
Vanaf 2010 is Wijnne voorzitter van de SGP-afdeling Elburg 
Doornspijk. 

De SGP feliciteert de decorandus van harte met de onderscheiding!

Privacyverklaring 
SGP
Uw privacy is belangrijk voor ons. We informeren u daarom 
graag over onze nieuwe privacyverklaring. We hebben onze 
privacyverklaring aangepast vanwege de nieuwe Europese 
privacywetgeving, de Algemene verordening gegevensbe-
scherming (AVG). Deze verklaring is uitgebreider dan voor-
heen en opgesteld in begrijpelijke taal. Zo zijn we nog trans-
paranter over wat we met uw persoonsgegevens doen.

De privacyverklaring van de SGP informeert u onder andere 
over:
•  De gegevens die wij van u verzamelen en voor welke doel-

einden wij deze gebruiken.
•  De maatregelen die wij hebben genomen om uw persoon-

lijke gegevens te beveiligen.
•  Welke rechten u hebt met betrekking tot uw persoonlijke 

gegevens en hoe u deze rechten kunt uitoefenen.

De privacyverklaring is te vinden op de website van de SGP: 
sgp.nl/privacyverklaring 

PARTIJNIEUWS
Afscheid
De SGP-fractie in de Tweede 
Kamer nam afscheid van Arnoud 
Proos. Begin 2013 begon hij als 
persvoorlichter bij de Tweede 
Kamerfractie. Heel snel wist hij 
zijn plek te verwerven. In de 
fractie, maar niet minder bij de 
journalisten en collega’s in de 
Kamer. Arnoud werd een bekende 

verschijning op het Binnenhof. Als mens buitengewoon 
aimabel, en als voorlichter een professional waar anderen 
jaloers op zijn. In de volgende Banier hopen we in een 
afscheidsinterview nader bij Arnouds vertrek stil te staan.

Namens het hoofdbestuur en de partij willen we hem 
hartelijk bedanken voor zijn inzet. Ook wensen we hem Gods 
zegen toe in zijn verdere leven.

Aantreden
Per 1 april is Hester Neeleman op 
het SGP-partijbureau werkzaam 
als secretarieel-administratief 
medewerkster. Naast haar werk-
zaamheden als telefoniste zal ze 
zich vooral bezig houden met de 
ledenadministratie.

Namens het hoofdbestuur en de 
partij willen haar hartelijk welkom heten en haar alle goeds 
toewensen voor de komende tijd.
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BEELDVERANTWOORDiNG
Pagina 1: Het gemeentehuis van regenbooggemeente Schaarbeek. Dat noemen wij ‘partijdige 
symboolpolitiek’.
Pagina 6: Regenbooggemeente Leiden
Pagina 8: Vlissingen, standbeeld Michiel de Ruyter \ beeld Wikimedia Commons 
Pagina 9: gaybrapad \ beeld Omroep Zeeland
Pagina 12: beeld Wikimedia Commons 
Pagina 18: beeld Foto Schievink
Pagina 23: beeld Facebook Milner 
Pagina 24 en 28: beeld 123rf.nl 
Pagina 29: Thijs van den Brink \ beeld EO; Joost Vullings \ beeld EenVandaag

De redactie heeft geprobeerd de rechten van het beeldmateriaal zo veel mogelijk te regelen.  
Als u meent dat uw materiaal zonder voorafgaande toestemming is gebruikt, verzoeken wij u  
om contact met ons op te nemen via debanier@sgp.nl.

MAANDAG 17 SEPTEMBER

Residentie Pauzedienst
Mr. Diederik van Dijk (EK)
Ds. J.P.Boiten

Jan van Westenbrugge (orgel)
Nicolien van Deursen (fluit)
12.30 - 13.10 uur
Den Haag, Noordeinde 25, Waalse Kerk 

NB: voor alle in dit blad genoemde data geldt: ‘Deo volente’.
 
De volgende Banier verschijnt op donderdag 13 september. De kopij kan tot en 
met donderdag 30 augustus bij het partijbureau worden ingestuurd. 
U kunt zich richten tot J.S. (Sjon) van der Ree Doolaard via debanier@sgp.nl.
De daaropvolgende Banier zal op donderdag 18 oktober verschijnen.

AGENDA COLOFON
REDACTiE 

M.F. van Leeuwen 
(hoofd redacteur),  

J.S. van der Ree Doolaard 
(eind redacteur), 

drs. J.W. van Berkum,  
drs. J.A. Schippers en N. Bakker

REDACTiEADRES 
Partijbureau, Dinkel 7,  

3068 HB Rotterdam 
T 010 - 720 07 70 

E debanier@sgp.nl 
I www.sgp.nl

DiRECTEuR PARTiJBuREAu 
drs. J.W. van Berkum 

T 010 - 720 07 70 
E jwvanberkum@sgp.nl

MANAGEMENTASSiSTENTE 
mw. A.C. Weerheim 

T 010 - 720 07 70 
E acweerheim@sgp.nl

ADMiNiSTRATEuR 
mw. M. Westerhout en 

mw. drs. S. Paul 
T 010 - 720 07 70 

E mwesterhout@sgp.nl

AFDELiNG COMMuNiCATiE,  
VOORLiCHTiNG EN VORMiNG (CVV) 

W. Doeleman, W. Goudriaan,  
mw. C.W. de Jong en 

J.S. van der Ree  Doolaard 
T 010 - 720 07 75  

E voorlichting@sgp.nl

WETENSCHAPPELiJK iNSTiTuuT 
drs. J.A. Schippers (directeur), 

mw. mr. C.A. Everse 
T 010 - 720 07 85, 

E wi@sgp.nl

SGP-JONGEREN 
N. Bakker en mw. C.W. Pors 

T 010 - 720 07 80  
E beleidsadviseur@sgpj.nl

EERSTE KAMER 
P. Schalk en mr. D.J.H. van Dijk  

Binnenhof 22,  
2513 AA Den Haag 
T 070 - 312 92 00 

TWEEDE KAMER 
mr. C.G. van der Staaij,  

dr. R. Bisschop en ir. C. Stoffer  
Postbus 20018, 2500 EA Den Haag 

T 070 - 318 30 45 
E sgp@tweedekamer.nl

EuROPEES PARLEMENT 
drs. B. Belder 

T 06 - 224 579 15 
E b.belder@planet.nl 
I eurofractie.sgp.nl

STiCHTiNG VORMiNGS ACTiViTEiTEN 
OOST-EuROPA 
E voe@sgp.nl

VORMGEViNG 
DTP studio  

De Groot - grootsgedrukt.nl

LEDENADMiNiSTRATiE 
mw. S.E. van der Elst 

E administratie@sgp.nl

Opzegging van lidmaatschap of 
abonnement dient schriftelijk te 

geschieden voor 1 december.

ADVERTEREN 
Voor  advertentiemogelijkheden en 
tarieven kunt u contact  opnemen 

met Novente: 
wdankers@novente.nl

Doe de jubileumglossy 
cadeau aan uw 
gemeenteraad en college! 
Aanbieding: tijdelijk € 3,95 ex. per stuk!

De jubileumglossy - elk SGP-lid heeft een exemplaar in huis gekregen. 

Het jubileum van de SGP is ook lokaal en provinciaal te vieren. Wilt u 
binnen de raad, Staten, college of de waterschappen een leuk presentje 

geven? Dan kunt u via de webshop een aantal exemplaren bestellen. Ook particulieren die nog een 
extra exemplaar willen hebben, kunnen in de webshop terecht. De komende tijd is de jubileum-
glossy nog voor een gereduceerd tarief te verkrijgen. In plaats van 4,95 euro ex. betaalt u nu maar 
3,95 euro ex. per exemplaar.

webshop.sgp.nl/producten
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De seksuele moraal
Het is donderdag 21 mei 2015 als Kees van der Staaij aanschuift bij televisiepraatprogramma 

De Wereld Draait Door (DWDD). Het was tijd voor een tegengeluid tegen de heersende seksuele 

moraal. Als er om ons heen om het hardst wordt geschreeuwd hoe normaal overspel is, kan het 

niet anders of er moet getuigd worden van de onwaarheid van die stelling. Er zijn ook veel 

maatschappelijke argumenten aan te dragen waarom de ‘vrije’ seksuele moraal niet heilzaam 

is, maar onze zekerheid halen we uit het onfeilbaar Woord van God. 

door sjon van der ree doolaard

‘Moraal’ is een beladen woord. In ons 
seculiere land wordt ‘moraal’ extra 
argwanend bekeken als erover gerept 
wordt door een christelijk persoon. De 
christelijke religie met haar geboden 
verbiedt alles wat fijn is. Ze proberen 
de mensheid in een zo onaangenaam 
mogelijk keurslijf te dwingen en dat alles 
vanuit de ijdele hoop dat er een leven na 
dit leven is. De iets genuanceerdere burger 
zal een deel van Bijbelse geboden tot op 
zekere hoogte nog wel accepteren, maar 
dan zeker niet op de manier zoals de Bijbel 
ze inkadert en duidt.

De heersende opvatting

Als het over ‘de seksuele moraal’ gaat, 
wordt dat ervaren als iets beklemmends. 
Zo’n moraal wordt eerst rebels 
tegemoetgetreden met de houding van 
‘regels zijn er om te verbreken’ of ‘je 
bent maar een keer jong’. Als de rebelse 
houding gemeengoed is geworden, 
wordt het vanzelf de nieuwe geldende 
moraal, oftewel de heersende opvatting. 
Vervolgens is het hek van de dam. 
Want waarom zou je een homohuwelijk 
wél goed vinden, maar bigamie (een 
huwelijk met meerdere personen tegelijk) 
níét? Er doen al geruchten de ronde 
van verontwaardigde mensen die te 
verstaan geven dat zo’n bekrompen, 
kortzichtige houding toch niet hoort bij het 
Nederland van de 21e eeuw. Alleen een 

homohuwelijk… Dat is al bijna ouderwets. 
Maar wat is dan de volgende stap?

#MeToo

Dan is er een wonderlijk verschijnsel. Er 
is een tegengestelde trend te zien in de 
zogenoemde ‘me-toodiscussie’. Is dat een 
kentering? Gaan we vanaf 2017 weer de 
weg omhoog vinden? Ik denk niet dat het 
terecht is om die stelling te verdedigen. 
Toch is het geen slecht signaal dat er 
een wal is bereikt die het schip lijkt te 
keren. Je zou ook kunnen stellen dat 
de emancipatiedrift hier de verwording 
van de seksuele moraal te hulp komt. In 
Bijbelse termen zouden we nog over een 
‘weerhouder’ kunnen spreken. 

Regenboog

Een beweging die de andere kant 
op gaat, is die van de opkomende 
regenbooggemeenten. Verschillende 
gemeenten dragen fier de regenboogvlag 
vanaf hun gemeentehuis. (Zie de concrete 
voorbeelden op de voorkant en in de 
eerdere thema-artikelen.) Het is een 
gevaarlijk signaal als de wereld een 
Bijbels symbool voor Gods trouw kaapt 
en het instelt als een symbool voor de 
menselijke ontrouw. Het staat nog net niet 
symbool voor ontrouw in relaties, maar 
toch op z’n minst voor de ontrouw aan 
de Bijbelse moraal. Het zou goed zijn als 
we als volksvertegenwoordigers én als 

SGP-leden in gesprek gaan met elkaar en 
met andersdenkenden en daarin niet de 
regenboog voor de lhbti-gemeenschap 
laten wapperen, maar dat we zelf ook 
het vaandel, de banier omhoogsteken 
en getuigen van Gods trouw tegenover 
onze ontrouw. Het is het strijden waard. 
Vanuit dat oogpunt leven we allemaal in 
een ‘regenbooggemeente’. Een gemeente 
waarin Gods trouw gezien wordt in schril 
contrast met onze ontrouw. 

De wereld?

Dan wat nog wat dichterbij: is het echt 
alleen de seculiere landgenoot die zijn 
neus ophaalt voor de strikte normen? 
De 19e-eeuwse Vlaamse dichter Guido 
Gezelle zei het al: “de wereld wil mij 
achterna / alwaar ik ga / of sta / of ooit mijn 
ogen sla”. De wereld zit in ons allemaal. 
Vandaar de wens voor u en mij: zicht te 
mogen krijgen op de wereld in het hart en 
bewogenheid met de wereld buiten ons 
hart. Dat is belangrijk voor een bestuurder, 
een volksvertegenwoordiger en voor elk 
SGP-lid. 

#MeToo 

#MeToo
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Techno West Services
vorkheftrucks - verreikers - terminaltrekkers

Techno West Services B.V.
Weihoek 6
4416 PX Kruiningen

E-mail : verkoop@technowestservices.nl
Tel.     : +31 (0) 113 312 186
Mob.  : +31 (0) 654 774 755

verkoop - verhuur - onderhoud www.technowestservices.nl

www.stephanos.nl

Help een kind als Ernestine 
aan eten en Bijbels onderwijs!

Ernestine uit Malawi is tien. Ze is straatarm en woont in een 
schamel hutje. Ze zorgt al jaren voor haar twee broertjes. Vaak 
eten ze maar één keer per dag. Het is haar droom om juf te 
worden en kinderen over de Heere Jezus te vertellen. Daarom wil 
ze graag naar school! Helpt u kinderen als Ernestine met voed-
sel, kleding, medische zorg en (Bijbels) onderwijs?

Maak uw bijdrage over op IBAN NL74 RABO 0335 3074 50  
t.n.v. Stichting Stéphanos

voor 

€15,-
geeft u al 3 

kinderbijbels!

Presentatie? 06 - 301 671 72 of 
voorlichting@stephanos.nl

of doneer online!



Wat was je functie bij de SGP?
“Er was niet genoeg capaciteit om alle 
vragen van afdelingen en kiesvereni-
gingen te beantwoorden. Bovendien zag 
het hoofdbestuur dat investeren in het 
grondvlak noodzakelijk was om de partij 
levendig te houden.”

Waar heb je aan gewerkt als Adviseur 
CVV?
“Natuurlijk het adviseren van afdelingen 
& kiesverenigingen. Maar het mooiste 
vond ik toch de campagnes voor de 
Tweede Kamerverkiezingen en gemeen-
teraadsverkiezingen. De combinatie van 
nadenken en uitvoeren maakte het voor 
mij zo boeiend. Je zet eerst een strategie 
op, pas daarna ga je in de uitvoering. 
Daarnaast ben ik bezig geweest met de 
Handleiding Integriteit en de Werkgroep 
Jeugdzorg. En natuurlijk met ledenwer-
ving: toen ik begon, had de SGP 27.196 
leden. Dankzij de enthousiaste ledenwer-
vers van afdelingen & kiesverenigingen 
zijn het er nu 30.399.”

Waarom kwam er meer aandacht voor 
integriteit?
“Vooral omdat de SGP nog geen afge-
ronde visie had. Daarom heb ik toen het 

Bijbels-maatschappelijk integriteitskader 
ontworpen. Achteraf hat er nog meer 
aandacht voor de wethouders mogen 
zijn. Vooral zij komen met integriteits-
dilemma’s in aanraking.”

Wat is het belang van plaatselijke  
vitaliteit?
“Menselijkerwijs gesproken: als je wilt dat 
er over twee generaties geen SGP meer is 
in je gemeente, moet je vooral doorgaan 
op de oude voet en op de winkel passen. 
Maar als je de SGP voor het derde en 
vierde geslacht er ook wilt laten zijn, moet 
je echt investeren. Investeren in leden-
betrokkenheid, in het profileren van de 
boodschap, in leden- en jongerenwerving. 
Dat geldt ook voor het op orde brengen 
van je bestuur.”

Waarom ben je vertrokken en wat doe 
je nu?
“Ik wilde nog meer naar het hart van het 
communicatievak toe. Met campagnes 
lukte dat uitstekend, maar het adviseren 
van afdelingen en kiesverenigingen stond 
ik daar verder vanaf en mijn functie was 
nogal organisatorisch. In Waddinxveen 
ben ik vooral bezig met de communica-
tiestrategie en houd ik me minder bezig 

met de uitvoering. Ik spar met de burge-
meesters en wethouders, ik heb samen-
levingsparticipatie in mijn portefeuille 
gekregen en zet een stip op de horizon 
voor de communicatie van de gemeente 
Waddinxveen. Het is dus nog meer 
communicatie dan het al was.”

Hoe zou jij de SGP van de achter- 
liggende jaren willen omschrijven? 
Welke veranderingen heb je gezien?
“Ik heb de SGP leren kennen als een 
partij die haar boodschap positief weet 
te verwoorden. Daar komt ook steeds 
meer waardering voor. Die lijn is onder 
Bas van der Vlies al ingezet en Kees van 
der Staaij heeft hem doorgezet. Binnen 
die ontwikkeling heb ik de afgelopen 
jaren met ontzettend veel plezier gewerkt 
bij de SGP. De vraag voor mij is wel: hoe 
zorg je dat het meer-en-meer een leden-
partij wordt, waar leden het echt voor het 
zeggen hebben. 
Vooral met het oog op komende genera-
ties is het echt meedoen van leden van 
belang.” 

AFSCHEiD VAN…

HENRi POOL, ADViSEuR OP DE AFDELiNG 
COMMuNiCATiE, VOORLiCHTiNG EN VORMiNG

door sjon van der ree doolaard

Het is december 2009 als de SGP een advertentie plaatst waarbij ze vraagt naar versterking van de afdeling CVV. 
Als die advertentie bij Henri Pool onder ogen komt, weet hij meteen dat dit is wat hij wil. Het is in 2010 als Henri als  
Communicatieadviseur Afdelingen & Kiesverenigingen aan de slag gaat. Na ruim zeven jaar heeft hij een nieuwe post als 
Strategisch communicatieadviseur bij de gemeente Waddinxveen.
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PUTSCH MENICONI
verticale platenzaagmachines

OOSTERPARALLELWEG 41
T  +31 (0) 522 - 46 14 02

•
•

7951 DD STAPHORST (NL)
TALENMACHINES.NL

Van Steenis Auto’s

Lid Bovag - Erkend APK keurbedrijf

verkoop nieuwe en gebruikte auto’s
reparatie - onderhoud - APK

reparatieadres voor al uw schades
tevens erkend ZLM steunpunt

reparatie en vervanging glasschades

Schakelweg 2a
4695 RD St. Maartensdijk
Tel. (0166) 66 23 97
www.vansteenisautos.nl



Religie moet achter de voordeur, maar erotiek mag alle ruimte opeisen in het  
publieke domein. Van die ruimte wordt duchtig gebruik gemaakt. Vijftig jaar geleden 
schreef Godfried Bomans, dat een Marsbewoner die hier landen zou, wel de indruk 
moest krijgen dat hij in een rosse buurt was terecht gekomen. 

De samenleving ademt 

We zijn weinig vooruitgegaan. Billboards, erotiekbeurzen, 
pornosites, soaps, uitdagende kleding, zelfs voor kinderen. 
Onze samenleving ademt erotiek. Hoe snel zondigen ook 
christenen met hun ogen wanneer zij op straat geconfron-
teerd worden met uitdagende reclamebeelden. De tijd kan zó 
verworden raken, dat het leven van de heiligmaking praktisch 
onmogelijk wordt.

De duizenden jongeren die zich laven aan muziekclips van 
commerciële zenders moeten wel de indruk krijgen dat 
groepsseks een normaal verschijnsel is en dat meisjes maar 
één ding willen. Deze jongeren krijgen een verwrongen visie 
op seksualiteit ingeprent, waarbij vrouwen gebruikt worden 
voor eigen gerief. Vrouwen worden ook bijna vereenzelvigd 
met erotische beleving. Zouden deze voortdurende beelden 
niet leiden tot navolging? Denk aan rapporten waarin is 
gemeld hoeveel minderjarige meisjes tegen hun zin zijn 
gedwongen tot seks of groepsseks en andere experi-
menten. Ook valt te wijzen op praktijken van loverboys, 
waarbij meisjes door hun ‘vriend’ aangezet worden tot 
prostitutie.

Het is waar, veel mensen die deze beelden dag aan dag 
via talloze wegen voorgeschoteld krijgen, zullen zelf nooit 
tot dergelijk gedrag overgaan. Al worden allerlei erotische 
verlangens dagelijks geprikkeld, toch vervallen zij zelf niet in 
dit perverse gedrag. In onze westerse samenleving is men 
gewend aan deze dubbele houding. Een gewaagde film die 
twintig jaar geleden tot morele verontwaardiging kon leiden, 
wordt vandaag als truttig aangemerkt.

SCHEiDiNG
Doorgaans maakt de gemiddelde burger dus een strikte schei-
ding tussen enerzijds het onzedelijke dat hem wordt voor-
gespiegeld in de media en anderzijds zijn dagelijkse burger-
leven. Al toont de ‘Metoo-discussie’ ook een andere kant. De 
constante hoogspanning tussen wensdroom en realiteit is niet 
voor iedereen te verdragen. Bij sommigen slaan de stoppen 
door. Misschien geldt dit wel vooral allochtone nieuwkomers. 
Het is niet toevallig, dat juist zij zich geregeld schuldig maken 
aan loverboypraktijken en vaak een minachtende kijk hebben 
op westerse vrouwen. Op straat en in de media worden zij 
geconfronteerd met zaken die bij hen thuis volstrekt onge-
oorloofd zijn. Zij hebben echter nooit geleerd om deze twee 
werelden strikt te scheiden. Het kan zomaar gebeuren, dat zij 
wél handelen, zoals hen 
wordt aangeprezen. 
Wij noemen hen dan 
psychisch gestoord of 
schizofreen en eisen een 
harde aanpak. In bepaalde 
zin handelen zij echter 
consequent. Zij voegen 
de daad bij onze westerse 
beelden over vrouwen.  
Zij oogsten wat wij zaaien. 
Hun schaamteloze daden 
mogen niet worden goed-
gepraat, maar schaamte 
moet het gelaat van onze 
samenleving bedekken.

diederik van dijk 
Lid van de eerste Kamer

EROTIEK

Kaasfabrikant Milner gaat de grenzen van 
smakelijke reclame soms ruimschoots over.
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XxxxWat is de ethische, moralistische, 
christelijke impact van nieuwe 
technologie?

We leven in een tijd waar versnelde verandering het nieuwe, maar ook het enige constante lijkt. nieu-

we technologische ontwikkelingen gaan snel, zijn vaak positief, maar kunnen ook negatieve gevolgen 

hebben. naast allerlei praktische, sociale, culturele en economische vragen komen ook steeds meer 

ethische dillema’s naar voren. Te denken valt aan: ‘designer babies’, de relatie tussen robots en men-

sen en de impact van bijvoorbeeld ‘blockchain’ en ‘kunstmatige intelligentie’.  Een gesprek met SGP-

lid en deskundige op het gebied van innovatie en nieuwe technologische ontwikkelingen Rick Bouter. 

Zijn er in de technologische wereld 

mensen die ethisch nadenken over de 

gevolgen van deze negatieve ontwikke-

lingen?

“Gelukkig wel! Mensen als Elon Musk, 
oprichter van niet de minste bedrijven 
als Tesla, Solar City, Space X en andere, 
of wijlen professor Steven Hawking 
hebben zich kritisch uitgesproken tegen 
specifieke technologie als kunstmatige 

intelligentie waarnaar Musk verwijst als 
‘een onsterfelijke dictator’.  Dichterbij 
huis noem ik prof. dr. Marc de Vries in 
zijn boek Technologie, overal om je heen. 
Moderne ontwikkelingen in christelijk 
perspectief. Maar ook de schrijvers van 
het boek Meer dan mensenkennis geven 
mooie inzichten. 
Ondanks deze positieve voorbeelden, 
denk ik dat er, gezien de snelheid van 

de ontwikkelingen te weinig kritische 
kenners uit onze achterban zijn.”

Hebben politici en bestuurders (binnen 

en buiten de SGP) voldoende verstand 

van zaken als het gaat om technologi-

sche ontwikkelingen?  

“Met alle respect voor de ongekende 
inzet en kennis die onze bestuurders 
hebben, denk ik van niet. 

door wilhelm doeleman

“ Informeren, 
inspireren en 
experimenteren.”

De versnelling van de rekenkracht in de technologie, gezien in een overzicht  
vanaf 1900 tot en met de verwachte ontwikkeling in het jaar 2100.
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De situatie binnen én buiten onze achterban 
beziend, denk ik dat we niet op de goede 
weg zijn. Persoonlijk vind ik dat de innovatie- 
en technologieagenda van Nederland te 
laag gepositioneerd wordt. Als we bijvoor-
beeld kijken naar een stad als Amsterdam 
die een eigen Chief Technology Officer heeft 
(en vele andere functies op het gebied van 
innovatie), geeft dat een bepaalde focus 
en richting aan. De Verenigde Arabische 
Emiraten hebben bijvoorbeeld een minister 
van Kunstmatige Intelligentie. Dat geeft de 
relevantie van en de focus op het onder-
werp aan. Binnen Nederland mis ik dit. Het 
onderwerp ‘innovatie’ hebben we onder het 
ministerie van Economische zaken gestopt. 
Een uitzondering op de onderwaardering 
is het initiatief Smart Industry. Dat heeft als 
ambitie dat Nederland in 2021 het flexibelste 
en het beste digitaal verbonden productie-
netwerk van Europa heeft.) Mijn mening is 
dat we, als Nederland competitief wil blijven, 
meer focus moeten leggen op technologi-
sche innovatie.”

Kan de Bijbel ons iets leren over dit 

onderwerp? 

“Ik denk zeker dat de Bijbel ons genoeg 
te zeggen heeft over dit onderwerp. Dat 
geldt trouwens voor ieder mogelijk onder-
werp waarmee we dagelijks in aanraking 
komen zowel privé als zakelijk. Persoonlijk 
denk ik dat we nuchter om mogen gaan 
met innovatie. Kennis, grondstoffen en 
intelligentie zijn door God gegeven. Wij 
mogen die middelen binnen de kaders 
van de Bijbel en onze grondwet ook 
gebruiken ten goede en tot opbouw van 
mens, bedrijf en maatschappij. Het wordt 
anders als technologische vooruitgang als 
een religie voor ons wordt, of als tech-
nologie onze kijk op Bijbelse normen en 
waarden verandert. God is onveranderlijk 
en dat moet centraal staan. 
Overigens is het nieuwe Babel al wel door 
Werner Heisenberg (1901-1976) voorspeld. 
Heisenberg is iemand die we kennen als 
grondlegger van kwantumtechnologie. 
Heisenberg voorspelde toen al dat er een 
moment zou komen waarop de mens zijn 
invloed op technologie zou verliezen en 
waarop technologie zich zonder invloed 
van de mens onafhankelijk zou dooront-
wikkelen. Laten we zorgen dat technologie 
niet het volgende Babel wordt waarop we 

ons vertrouwen stellen en waar we vervol-
gens van afhankelijk zijn. Dat laatste is 
een zorg die zeker in onze de reformato-
rische gezindte alleen maar exponentieel 
zal toenemen.”

Wat zie je op landelijk, provinciaal en 

gemeentelijk niveau gebeuren omtrent 

innovatie en nieuwe technologie?

“Wat ik zie is dat overheden intern steeds 
beter begrijpen dat alles digitaal wordt. 
Overheden op de diverse niveaus zijn 
bezig met thema’s als ‘cloud’ en ‘digital 
workplace’. Een goede ontwikkeling 
want om innovatie te stimuleren, is het 
verstandig om de positieve impact ervan 
te gebruiken. Laat me aan de andere 
kant ook duidelijk zijn dat technologie 
voor eigen gebruik iets totaal anders is 
dan een overheid (zowel landelijke als 
plaatselijk) die mij als burger en bedrijf 
faciliteert door wetgeving, subsidies en 
initiatieven om competitief te zijn tegen 
concurrentie van binnen- en buitenland. 
Dit mag mijns inziens méér gebeuren en 
ik denk dat die terughoudendheid ook 
en voornamelijk komt door onkunde en 
onwetendheid. Dat is geen kritiek, want 
ik heb onze bestuurders hoog zitten, 
maar hier kunnen we ze wel bij helpen. 
Dat is dan ook ons plan.”

Welke aanbevelingen wil je (lokale) 

SGP-politici en bestuurders meegeven 

als het gaat over deze thematiek?  

“Informeren, inspireren en experimenteren. 
Laat je als bestuurder informeren: zorg dat 
je goed beslagen ten ijs komt. 
Laat je inspireren: laat je ook verbazen 
over de ongekende impact en mogelijk-
heden van technologie. 
Ga ook experimenteren: ga het experi-
ment aan met andere politici of met plaat-
selijke bedrijven om samen op te trekken 
om de impact van een technologie echt te 
begrijpen. 
Op deze manieren denk ik dat we ook op 
innovatief en technologisch vlak een betere 
agenda kunnen maken. De juiste dingen 
doen, maar ook de dingen juist doen. 
Natuurlijk snap ik dat je als bestuurder 
niet in alle domeinen goed onderlegd kunt 
zijn. Maar daarom is het juist belangrijk dat 
we niet onze ogen sluiten voor bepaalde 
thema’s, maar onderzoek doen en onszelf 

laten informeren van de ongekende 
mogelijkheden van technologie. Dat is ook 
belangrijk om onszelf te kunnen wapenen 
tegen de negatieve kanten ervan en de 
slechte invloed op het gebied van ethiek en 
religie.”

Aankondiging 
denktank Techtics
Om de in het interview genoemde 
redenen is het idee opgevat om een 
denktank op te richten, “Techtics” 
genaamd. 

“Techtics, onze bijdrage aan de discussie 
over technologie, ethiek & religie”

Tot de denktank behoren:
• Experts uit het technologisch veld, 

voor wie innovatie tot een van de 
dagelijkse werkzaamheden behoort.

• Voorvechters voor het behoud en 
de borging van ethiek als religieus 
geëngageerd 

• Betrokken personen, als ook politici 
van zowel landelijk als lokaal niveau

Een afvaardiging van deze denktank 
zal jaarlijks tweemaal een kort ‘Point 
of View’ brengen waarin een techno-
logisch thema geduid wordt en de 
impact wordt bepaald door mensen 
met diverse expertisen. Het doel van 
Techtics is het kritisch bezinnen op 
en het formuleren van een visie op 
de invloed van nieuwe technologie 
en innovatie op het gebied van ethiek 
en religie. Dit kan een thuishaven 
zijn voor constructieve gesprekken 
omtrent technologie en een kennis-
poort voor landelijke en plaatselijke 
politici. 

Contact met geïnteresseerden
We zijn nog opzoek naar geïnteres-
seerden die willen meedenken over  
dit thema. Voor hen en ook voor geïn-
teresseerden naar de bevindingen van 
de denktank is er de contactmogelijk-
heid via de e-mail.
Neem contact met ons op via de 
bestuurdersvereniging: bsv@sgp.nl. 
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Een frisse kĳ k op úw cĳ fers.

Hoe goed bekijkt ú uw organisatie? Welke ontwikkelingen 

houden ú bezig? Welke cijfers vragen om uw aandacht? 

Van Ree Accountants kijkt graag met u mee. Natuurlijk, als 

accountant zorgen we ervoor dat u over de juiste cijfers 

beschikt. Maar dat zoveel bedrijven en non-profitorganisaties 

al 50 jaar met ons samenwerken, heeft een andere reden. 

Het is onze frisse kijk op de cijfers die verrassende inzichten 

oplevert. Opmerkelijke trends. Ontwikkelingen in het resul-

taat. Veranderende prestaties. Groeiende kansen. Met een 

frisse kijk zie je zoveel meer.

ALPHEN AAN DEN RIJN  |  BARNEVELD  |  DOORN  |  GELDERMALSEN  |  NIEUWEGEIN  |  ZWOLLE  

WWW.VANREEACC.NL

AUDIT & ASSURANCE  |  ACCOUNTANCY  |  BELASTINGEN  |  CONSULTANCY

VAN REE. EEN FRISSE KIJK OP CIJFERS.

OOK ADVERTEREN 
IN DE BANIER?

Neem contact op met Werner Dankers van Novente

Bel 085 - 489 03 22 of mail werner@novente.nl

Voorofscheweg 15a, 2771 MA Boskoop

harkesbegrafenissen.nl
0172 - 21 21 22

WIJ VERZORGEN ALLEEN BEGRAFENISSEN
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PRAAT ER GEWOON EENS OVER!

Als je volwassener wordt, gaat ook het onderwerp seksualiteit een belangrijkere 

plaats in je leven innemen. Het lastige daarbij is dat je lichaam sneller volgroeid 

is dan je geest. Dus… dan valt het niet mee om met je onvolwassen geest je min 

of meer volwassen lichaam onder controle te houden. 

Daarom is het van belang dat je richtingwijzers zoekt om de 
weg te vinden in het landschap van je leven. Dan kun je ook 
op het terrein van de seksualiteit de weg leren vinden. De 
politiek wil daar ook graag in helpen. Ze voorzien in lesstof en 
educatieve (televisie)programma’s die je daar volop in voorzien. 
Maar…! Dat wil niet zeggen dat die je altijd de goede (lees 
‘christelijke’) weg wijzen. 

PRAAT ER GEWOOn EEnS OVER!
Ik verplaats me even in jou: “Ook al praat ik met mijn leeftijds-
genoten overal over, hierover dus mooi niet.” O, waarom niet? 
Stel nu dat je met een vraag zit, waar ga je dan naar toe? Laat 
me raden: nu blijft het stil. O, je zegt toch wat: “het internet, ik 
googel wel”? Ja ja… Eén ding heb je dan weer mee. Er is ontzet-
tend veel informatie op het internet. Ik begrijp jouw route dus 
wel. Het is ook een schijnbaar ‘veilige’ route. Internet stelt jou 
geen vragen, zegt niet wat er allemaal niet mag enzovoort. 
Een schijnbaar veilige keuze dus. Ik zeg ‘schijnbaar’ omdat de 
personen die op het internet schrijven meestal niet christelijk 
zijn. Dan kan het dus heel gemakkelijk voorkomen dat ze je met 
verkeerde of vervormde informatie opzadelen. 

WAT DAn WEL?
•  Je leeftijdsgenoten. Daar begin ik bewust mee. Ik zeg niet dat 

ze alles weten en ik bedoel ook niet dat het in de vorm van 

schuine moppen moet worden besproken, maar ik denk dat 
als je een echt goede vriend of vriendin hebt, dat je ook daar-
over moet kunnen praten.

•  Je ouders. Misschien ga jij wel als eerst naar je ouders. Dat is 
geweldig, want die kun je vertrouwen als wegwijzer. Anderen 
praten wat minder gemakkelijk over dit onderwerp met hun 
ouders en dan moet je soms andere betrouwbare wegwijzers 
volgen.

•  De school. Op school begint een leerkracht of docent er ook 
niet vanzelf over, maar de laatste jaren zijn er met methodes 
als Wonderlijk gemaakt wel goede opstapjes om erover te 
kunnen beginnen. Ook een betrouwbare wegwijzer dus.

• De kerk. Misschien komt het ter sprake met catechisatie, of   
 als thema bij de jeugdvereniging. 
•  SGP-jongeren. Als je nu eens een onderwerp wilt hebben 

waarover gediscussieerd moet worden, heb ik nog wel wat: 
de seksuele moraal.

•  Ten slotte: de lijst is vast niet compleet, maar als je nu toch 
naar het internet wilt, kun jij (of je leerkracht / docent) 
misschien eens kijken op www.preventiescharlakenkoord.nl. 
Dat kan een mooie aanvulling zijn als er op school een voor-
lichting gegeven moet worden over: loverboys, jezelf verde-
digen of je grenzen aangeven. 

 Goede reis! 

door sjon van der ree doolaard
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Het tweede kabinet-Rutte bestond uit 
VVD-liberalen en PvdA-socialisten. 
Een seculier kabinet dus. Het dérde 
kabinet-Rutte wordt bemand (m/v) 
door liberalen van VVD en D66 en 
christenen van CDA en Christenunie. 
Je zou verwachten dat het traditionele 
gezin met zo’n kabinet beter af zou zijn. 

Maar helaas, het tegendeel blijkt het geval. 
Als het gaat om de kloof tussen eenverdie-
ners en tweeverdieners geeft het kabinet 
niet thuis. Dan kun je als SGP nog beter 
terecht bij bijvoorbeeld SP, PVV of 50PLUS.

Ook op een ander front blijkt dit kabinet 
voor het Bijbelse gezin een groot gevaar. 
Met in de hoofdrol een D66-minister 
van Onderwijs, en CDA en ChristenUnie 
als makke toeschouwers. Het kabinet 
wil bijvoorbeeld dat in de media minder 
‘plaatjes’ komen van gewone gezinnen 
bestaande uit een man, een vrouw en 
een of meer kinderen.

Iemand die zich daarover opwond is 
EO-presentator Tijs van den Brink. In het 
EO-blad Visie liet hij zijn ergernis op niet 
mis te verstane wijze blijken. 

GEMOEDSRuST 
“Wie hoopte dat met het aantreden van 
dit kabinet het al dan niet traditionele 
gezin met wat meer warmte zou worden 
bejegend, kan voor z’n gemoedsrust beter 
niet op emancipatieminister Ingrid van 
Engelshoven (D66) letten.

Zij schreef onlangs een emancipatienota. 
Je zou denken dat de toon ten opzichte van 

het vorige kabinet (van PvdA en VVD) een 
beetje zou veranderen, want de regerings-
partijen CDA en ChristenUnie spreken 
doorgaans met warmte over gezinnen. Van 
een verandering van toon is niets terug te 
vinden in de nota. Integendeel. Dit kabinet 
gaat door op de ooit ingeslagen weg om 
stellen massaal de arbeidsmarkt op te 
jagen. Het aandeel vrouwen op de arbeids-
markt móét omhoog van dit kabinet, want 
als vrouwen dat massaal doen, kan het 
bruto nationaal product per hoofd van 
de bevolking met maar liefst vier procent 
omhoog! Aandacht voor het gezin? Werken 
jullie!

iN DE GATEN HOuDEN
De interviews die de minister ter gelegen-
heid van het verschijnen van haar nota gaf, 
maakten het er niet beter op. Er móét wat 
de minister betreft gewerkt worden aan het 
doorbreken van traditionele rolpatronen. 
“We móéten af van het stereotype dat een 
gezin een man, een vrouw en kinderen is,” 
aldus Van Engelshoven in het AD. Zo gaat ze 
bijvoorbeeld officieel in de gaten houden of 
media wel voldoende andere dan traditio-
nele gezinnen in beeld brengen...

Begrijp me goed: ik vind dat in een seculiere 
staat alle wettelijk toegestane samenle-
vingsvormen gelijk behandeld behoren 
te worden. Maar waarom een kabinet 
waarin liberalen en christenen samen-
werken het beeld van het traditionele gezin 
moet slopen, is me een raadsel. Als je echt 
liberaal bent, maakt het je toch niet uit 
hoe mensen hun leven vormgeven? En als 
je christen bent, vind je het toch juist mooi 
als mensen verantwoordelijkheid nemen in 
langdurige relaties?

WEERWERK
Je zou verwachten dat CDA en CU stevig 
weerwerk bieden aan een minister als Van 

Engelshoven. Of dat in het kabinet gebeurd 
is, weten we niet, maar juist in deze coalitie 
mogen de partijen in Kamerdebatten hun 
eigen verhaal vertellen, zo is afgesproken. 
Met spanning keek ik dan ook onlangs naar 
het debat over de nota. Het CDA mompelde 
wat over ‘eigen verantwoordelijkheid van de 
samenleving’, maar maakte het Van Engel-
shoven op geen enkele manier moeilijk. De 
CU maakte het nog bonter: de partij deed 
niet eens mee aan het debat. 

Hopelijk waren alle CU-Kamerleden voor 
hun naasten aan het zorgen...”

GEWOON M’N WERK
Het tv-programma 
EenVandaag deed 
laatst onderzoek 
naar deelname 
van Kamerleden 
aan de debatten. 

Onbetwiste winnaar was onze Roelof 
Bisschop. Maar ook Kees van der Staaij 
figureerde in de top 5. De verse politiek 
commentator van EenVandaag, Joost 
Vullings, constateerde dat de SGP erom 
bekend staat dat zij “het Kamerwerk altijd 
serieus neemt.” 

In het bericht over dit item kreeg op 
de site van EenVandaag kreeg Roelof 
Bisschop een aardige titel opgeplakt: 
‘Debatkoning.’ Gevraagd om zijn commen-
taar op deze hoge plaats op de lijst, 
antwoordde hij met zijn bekende Stap-
horster nuchterheid: “Eerlijk gezegd heb ik 
het nooit bijgehouden en heb ik ook nooit 
gestreefd naar dat soort lijstjes. Het zegt mij 
namelijk niks. Ik doe gewoon mijn werk.”
Zo mag ik het horen 

door menno de bruyne

Weg met het gewone gezin
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INFORMATIE EN DESINFORMATIE

Journalisten genieten maar 
weinig vertrouwen van 
het Nederlandse volk. 
Dat schreef het Centraal 
Bureau voor de Statistiek 

eind mei. Nou weet ik niet of ik 
die cijferaars van het CBS wel 
mag geloven, want ze onder-
zochten bij mijn weten niet 
het vertrouwen in statistici, 
maar goed. Nog geen derde 
van de Nederlandse bevolking 
vertrouwt de pers.

Eerlijk gezegd kan ik daar wel 
inkomen. In ieder geval heb ik 
totaal geen vertrouwen meer 
in de NOS, onze staatsomroep. 
Dat betreft uitdrukkelijk niet de 
Haagse redactie. Met de Domini-
que’s en Xanders en Michiels die 
al jaren om me heen zwermen 
heb ik fijn contact, en ze doen hun 
werk goed. Maar als de thema’s 
Israël en Trump aan snee zijn, 
zet ik mijn toestel uit. Beter geen 
informatie dan desinformatie.

ONTDOOiEN 
Eerst Trump. Niet mijn man 
overigens. Z’n ego laat zich 
afmeten aan de hoogte van 
z’n Trumptower. Brrrrr. Maar 
het gaat natuurlijk niet om de 
vent, maar om zijn plannen en 
beleid. En je kan zeggen wat je 
wil, Trump houdt woord. Alle 
eerdere presidenten beloofden 
plechtig de Amerikaanse ambas-
sade in Israël te verplaatsen 
naar Jeruzalem. Niemand deed 
het, Trump wel. En wat géén 
president ooit voor elkaar kreeg, 
lukte Trump wel: hij liet de 
Noord-Koreaanse dictator Kim 
Jong-un ontdooien. Een prestatie 

van formaat, al denken ze bij 
GroenLinks en de NOS dat dat 
aan de opwarming van de aarde 
te danken is. Ach ja… 

Van de NOS verwacht ik eerlijke 
berichtgeving. Maar toen Trump 
nog maar presidentskandidaat 
was, werd hij al volledig afge-
brand. Op de ochtend toen 
de uitslag nog niet definitief 
vaststond, liep de dienstdoende 
presentator van het NOS Radio-1 
journaal over van afschuw over 
de keuze voor Trump. Door zulke 
gasten laat ik me dus niet meer 
inlichten. 

Het ergst is de NOS als het 
gaat over Israël. Toen Israël 
haar 70-jarig bestaan vierde, 
was er een historisch over-
zicht dat rammelde aan alle 
kanten. Gelukkig was op sociale 
media als Twitter direct al een 
completer en minder eenzijdig 
verhaal te lezen. Maar het is 
tekenend voor de NOS dat de 
berichten over Israël en de Pales-
tijnen onbetrouwbaar zijn. 

LAND VOOR ‘VREDE’
Een van de laatste NOS-staaltjes 
van dubieuze anti-Israëlpropa-
ganda  stond op Teletekst. Het 
is al weken onrustig op de grens 
van Israël en Gaza – u weet wel, 
de strook land die jaren geleden 
door Israël aan de Palestijnen is 
gegeven onder het motto: land 
voor vrede. Nou, hoe de ‘vrede’ 
van de Palestijnen eruitziet, zien 
we bijna dagelijks. Vooral op 
vrijdagen is het raak als de Pales-
tijnen op de knietjes hebben 
gelegen voor Allah en diens 

profeet. Opgestookt door Hamas 
en haatimams trekken velen op 
naar de grens met Israël voor 
de zogenaamde Mars voor de 
Terugkeer. En vrijwel iedere keer 
loopt dat uit op pogingen om 
illegaal de grens over te steken 
en (alle) Israëli’s de zee en/of 
de dood in te jagen. Natuurlijk 
probeert het leger van Israël dat 
te voorkomen door met scherp 
te schieten, maar als het aan 
links ligt, moeten de Israëli-
sche soldaten volstaan met het 
roepen van pief, paf, poef.   

Eerder deze maand vuurden de 
Palestijnen meer dan 25 raketten 
af op het zuiden van Israël. Het 
bericht op Teletekst eindigde 
met de vileine zin: “De spanning 
in het grensgebied is sterk opge-
lopen door de 60 Palestijnse 
doden op 14 mei.” Het mislei-
dende is dat dit op zich klopt, 
maar dat de recente ellende 
allemaal begon met de Hamas-
marsen. Door dit te verzwijgen, 
wordt de schuld van het geweld 
gelegd op het bordje van Israël 
en worden de Palestijnen neer-
gezet als zielige slachtoffers die 
onze steun verdienen. 

Met dank aan de NOS.

  RONDJES 
BINNENHOF
Deze zomer 
hoop ik weer een 
paar ‘Rondjes 
Binnenhof’ te 
lopen. Dit zijn de 
data die ervoor 
gereserveerd 
zijn: zaterdag 7 
juli, zaterdag 28 
juli en zaterdag 
11 augustus. 
Iedereen van harte 
welkom. Het is 
de voorlaatste 
zomer dat het 
nog kan voordat 
het Binnenhof op 
slot gaat. Graag 
aanmelden op 
mdebruyne@ 
tweedekamer.nl  
of 06 1254 1741. 

Menno de Bruyne

Actualiteiten en ontwikkelingen in politiek en samenleving 
door Menno de Bruyne, voorlichter Tweede Kamerfractie SGP
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Gek dat bouwklussen vaak moei-

zaam gaan, want het is helemaal 

niet zo moeilijk om de levering en 

installatie van een keuken soepel 

te laten verlopen. Coördinatie van 

bestelling, levering en plaatsing 

voeren wij in eigen beheer uit, 

gedreven en met passie. Het is ook 

een kwestie van alléén beloftes 

doen als je zeker weet dat je ze 

waar kunt maken. Zeggen wat je 

doet, en doen wat je zegt... daar 

kunt u ons op aanspreken!

Zo doen wij dat
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Eerlijke belastingen
Hoeveel belasting heft de overheid? Waar is het belastinggeld voor 

bestemd? Toezicht hierop is een kerntaak van de 

volksvertegenwoordiging. Het hoort zelfs tot de oude basisrechten 

van de Staten Generaal. Alva’s tiende penning was niet voor niets bij 

velen verkeerd geschoten. Elk jaar rond Prinsjesdag is het weer 

actueel. En dit recht raakt niet alleen onze portemonnee, het raakt 

bovenal het Bijbels principe.
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Bijbel: 
belastinggids?

12

De Schriftgeleerden hebben het 
aan de Heere Jezus gevraagd 
(Lukas 20:21-26): “Is het ons 

geoorloofd den keizer schatting te geven, 
of niet?” Daarop verwees Hij naar de 
afbeelding van de keizer op de munt. 
Maar toen ging het niet alleen meer over 
de afdracht aan de keizer. “Geeft dan den 
keizer, dat des keizers is, en Gode, dat 
Gods is.” Het belastingrecht is geworteld 
in het recht van God. 
De apostel Paulus noemt de overheid 
“Gods dienares, u ten goede” (Rom. 13:4-
7). Voor een rustig geweten is onderwor-
penheid aan de overheid nodig. En dan 
plaatst Paulus het betalen van de ‘schat-
tingen’ juist in dat licht. Het afdragen van 
belasting is dus christenplicht. Dit vraagt 

dus niet alleen om een goed fiscaal 
apparaat. Wij als burgers; zijn we wat dit 
betreft eerlijk en transparant? 
Maar het stelt ook hoge eisen aan hoe 
de overheid het belastinggeld besteedt. 
“Want zij zijn dienaars van God, in 
ditzelve geduriglijk bezig zijnde.” Budget 
en besteding van overheidsgeld vallen 
volledig onder de norm van Gods Woord. 
Welke systematiek hanteert de overheid 
om de belastingdruk te verdelen? Het 
onevenredig bevoordelen van twee-
verdieners is bepaald niet waardenvrij. 
Er is juist dringende noodzaak tot het 
stimuleren van een stabiele opvoedings-
situatie en goede mantelzorg. Veel geld is 
nodig voor politie en defensie, onderwijs 
en gezondheidszorg. Maar hoeveel geld 
wordt onefficiënt besteed? Hoeveel geld 
wordt gereserveerd voor biomedische 
en culturele zaken die in strijd zijn met 
Gods heilige Wet? Hoe wordt met derge-
lijke uitgaven de schuld van ons volk 
verzwaard. 
Het was terecht dat de heer Van der Vlies 
zich destijds heeft ingezet voor het rand-
schrift van de 2 euromunt. “God zij met 
ons.” Dat besef moet een plaats hebben, 
ook als het gaat om belastinggeld. En 
dan geldt, voor overheid en onderdaan: 
adeldom verplicht!  

DS. G.W.S. MULDER
vicevoorzitter
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Geliefde lezer, “Weest in geen ding bezorgd”, zo zegt onze tekst. In dit nummer 
zal het gaan over belastingen en voornamelijk over de problematiek van de 

eenverdieners. Hun situatie wordt ervaren als onrechtvaardig en kan in zo’n gezin 
de nodige zorgen met zich meebrengen om de eindjes aan elkaar te knopen. 

Mogen we dan geen zorgen hebben over deze 
ontwikkeling? Zeker als we ook denken aan de 

goddeloze gedachten die de drijfveer zijn tot 
deze oneerlijke verdeling van de lasten. Jazeker! 

Maar de Heere wil ons hier waarschuwen voor 
een angstige bezorgdheid, die voortkomt uit 
ongeloof, aan gebrek aan vertrouwen op de 

Heere. Hij wil ons vermanen over een bezorgd-
heid die voortkomt uit de gedachte dat wíj dit 

probleem moeten oplossen. De Heere Jezus 
heeft het gezegd: “Zijt niet bezorgd tegen de 

morgen.” En dan wijst Hij op de hemelse Vader, 
Die weet wat Zijn kinderen van node hebben.

En dan mag ook Paulus hier een andere weg wijzen dan die 
van een angstige bezorgdheid. Zorgen zijn er, om ze in Gods 

hand te leggen. Laat toch onder alle zorgelijke omstandigheden 
de weg van het gebed bewandeld worden. Heeft Hij het niet 

gezegd in Psalm 81: “doe uw mond wijd open en Ik zal hem 
vervullen.” Leef toch niet, Mijn kinderen, zo zegt de Heere in 

deze woorden, telkens tussen hoop en vrees. Leg toch voor Mij 
neer al uw begeerten, al uw vragen, al uw zorgen. Laten we als 
lezers allereerst deze zorg in het gebed bij de Heere brengen. 

Laten we onze SGP-politici opdragen in het gebed en dat ook zij 
zelf een biddend leven kennen. Dat er een krachtig gebed van 

de rechtvaardige gevonden mag worden om een geestelijke 
opleving in de politiek, ons vaderland en de verscheurde en 

verdeelde kerk.

Maar vergeet daarbij nooit te danken, zo voegt de apostel 
eraan toe. Ja, ook temidden van alle zorgen en moeite is de

Heere het zo waard om gedankt te worden. Is Hij 
het niet waard om gedankt te worden voor alle 
weldaden die Hij ons dag aan dag geeft. Laten 
toch de zorgen en de moeiten niet het zicht 
verblinden op wat de Heere ons telkens weer 
geeft. Dat we nog een christelijke partij mogen 
hebben, dat we nog christelijke scholen mogen 
hebben, dat we elke zondag nog in vrijheid 
mogen opgaan naar Gods huis. Er is nog zoveel 
te danken. In het bijzonder als we zien op wat de 
Heere ons geschonken heeft in de zending van 
Zijn Zoon, de Heere Jezus Christus. Dat er nog 
behoud is voor een diep verloren zondaar. Als 
onze blik daar weer bij vernieuwing heen geleid 

wordt; naar die biddende Hogepriester in de hemel, Die nu altijd 
voor Zijn Kerk bidt, dan kan het niet anders, dat ook temidden 
van al de zorgen, er een dankgebed in het hart gaat ontspringen.

En het is in deze weg, dat de vrede Gods in ons hart zal komen. 
Dat is de rijke belofte die in dit Woord tot ons komt. Het is niet 
onzeker, het is niet een mogelijkheid, maar het zál komen. “En 
de vrede Gods, die alle verstand te boven gaat, zal uw hart 
en zinnen bewaren in Christus Jezus.” Als wij dan dreigen te 
bezwijken onder alle zorgen die over ons heen kunnen spoelen, 
en we mogen die met dankzegging bij de Heere brengen, dan 
vervuld Hij ons met Zijn vrede. 

Dat zo dit Woord werkelijk hoop en uitzicht mag geven in alle 
zorgelijke omstandigheden van het leven, zowel in ons gezin, 
als op ons werk, als in de politiek. “Het is Israëls God, Die 
krachten geeft, van Wien het volk zijn sterkte heeft.”

“Weest in geen ding bezorgd, maar laat uw begeer-
ten in alles door bidden en smeken, met dankzeg-
ging, bekend worden bij God.”
Filippenzen 4:6

Weest niet bezorgd...

DS. A.A. EGAS
Damwoude
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Wisseling van de wacht
In de hoofdbestuursvergadering van 29 juni is met inachtneming van de desbetreffende 

functieprofielen voorzien in de vacatures van voorzitter en plaatsvervangend voorzitter.

VACATURE PLAATSVERVANGEND 
PARTIJVOORZITTER
Conform het rooster van aftreden heeft 
ds. Van Heteren zijn bestuursfunctie 
beëindigd, na een bestuursperiode van  
21 jaar, waarvan tien jaar als partijvoor-
zitter. Hij heeft vanaf 2004 als (plaatsver-
vangend) partijvoorzitter vele bijdragen 
in De Banier geschreven. 
We hebben op de laatste partijdag 
afscheid genomen van deze zeer 
betrokken dominee-bestuurder, die altijd 
goed voorbereid ter vergadering kwam en 
bij elke opening Gods Woord liet spreken 
als richtsnoer voor het bestuurlijke en poli-
tieke handelen. We willen hem nogmaals 
hartelijk danken voor zijn getrouwe inzet 
en wensen hem samen met zijn vrouw van 
harte Gods zegen voor het toekomende. 
Inmiddels heeft het hoofdbestuur in een 
vrije stemming ds. G.W.S. Mulder gekozen 
als plaatsvervangend voorzitter. Tot onze 
vreugde heeft ds. Mulder na ampele over-
wegingen en overleg te kennen gegeven 
zijn benoeming te kunnen aanvaarden. 
We wensen hem van harte Gods zegen 
toe in deze mooie en verantwoordelijke 
bestuursfunctie.

VACATURE PARTIJVOORZITTER
Geruime tijd geleden heb ik in de kring 
van het bestuur te kennen gegeven na 
afloop van het hoofddeel van de jubileum- 

activiteiten mijn taak als voorzitter van 
de partij te willen overdragen aan een te 
kiezen nieuwe voorzitter. In april van dit 
jaar mocht ik 70 jaar worden. Mijn vrouw 
en ik zijn beiden wonderlijk hersteld van 
een ernstige kwaal. Dat bepaalt je heel 
nadrukkelijk bij de Bijbelse notie dat we 
voorbijgangers zijn. Daarnaast is er de 
wens om wat meer tijd te hebben voor 
hen die me lief en dierbaar zijn. Al met al 
vind ik dan ook dat de tijd aangebroken 
is om een stap terug te doen, met dien 
verstande dat ik wel als lid van het 
hoofdbestuur aanblijf. Terugziende was 
het, met alle tekorten van mijn kant, een 
mooie, bewogen en soms ook span-
ningsvolle periode. De Heere gaf kracht 
om deze taak te mogen doen vanuit een 
innerlijke overtuiging dat de beginselen 
van Bijbels genormeerde politiek het 
waard zijn uit te dragen in onze samen-
leving. In de jaren van het voorzitter-
schap voelde ik me gesteund door het 
vertrouwen dat ik van het hoofdbestuur 
en vanuit de breedte van de partij in 
ruime mate mocht ondervinden. Beste 
SGP’ers, mijn hartelijke dank hiervoor.

In de hb-vergadering is via een vrije 
stemming drs. P.A. Zevenbergen gekozen 
tot voorzitter. Na overleg met het thuis-
front en zijn werkgever kon en mocht hij 
zijn benoeming aanvaarden met ingang 
van de maand september.
Het is een voorrecht dat de vacature 
vervuld kan worden door een hb-lid met 
een lange staat van dienst, zowel binnen 
de partij als in het openbaar bestuur. We 
wensen hem voor het toekomende van 
harte kracht en wijsheid van de Heere 
toe voor deze omvangrijke en verant-
woordelijke taak.

ADIEU
Dat wensen we allen binnen onze partij 
en in het bijzonder zij die in de frontlinie 
staan, van harte toe. 
Laat die afhankelijkheid van Gods zegen 
altijd samen gaan met de bede: “Maak 
mijn voetstappen vast in Uw Woord.” 
Opdat het ons persoonlijk, de SGP en de 
samenleving wel ga! 

M.F. VAN LEEUWEN
partijvoorzitter

‘Beste SGP’ers,  
mijn hartelijke dank.’
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door eline nieuwland - van den bosse

Overheidsprikkels
Eerst sparen, en dan pas uitgeven. Welke ouder leert het zijn kind niet? De 

overheid geeft dit jaar sinds jaren een keer niet meer uit dan er binnenkomt. 

met moeite wordt de verleiding weerstaan om alsnog cadeautjes uit te delen. 

De overheid lijkt wel eens de meest elementaire basisregels uit het oog te 

verliezen. Of het nu gaat om het feit dat onbetaalde arbeid ook waarde heeft,  

of dat er niet eindeloos te veel geld uitgegeven kan worden. En moet je eens 

kijken naar het razend ingewikkeld geworden systeem van belastingen, 

toeslagen, kortingen, aftrekposten, boxen, schijven, enz. Welke ouder geeft  

zijn kind zakgeld, vraagt kostgeld en laat hem extra betalen als er meer chips 

wordt gegeten en minder als het de lamp uitdoet op de slaapkamer? 

Wie een hele boom optuigt met regelingen moet 
er niet gek van staan te kijken dat mensen door de 
bomen het bos niet meer zien. Het zou allemaal wel 
eens een onsje minder mogen met regelingen en 
uitzonderingen. Uiteindelijk zal de rekening links- of 
rechtsom moeten worden betaald. Zijn het niet de 
tweeverdieners, dan zijn het de eenverdieners en 
singles die de rekening gepresenteerd krijgen. 

HOMO ECONOMICUS
Het beeld dat de mens een ware homo economicus 
is, die direct reageert op financiële prikkels, blijkt 
in veel gevallen niet te kloppen. Hoe kunnen we 
verklaren dat zoveel mensen meedoen aan de 
loterij? Waarom gaan mensen nauwelijks minder 
sparen terwijl de rente al jaren daalt? Waarom 

blijven sommige mensen liever in een lager betaalde 
functie op de werkvloer, terwijl ze kunnen door-
stromen naar een managementfunctie? Zonder al te 
veel te psychologiseren kunnen we bij het bepalen 
van beleid niet om menselijke gevoelens als hoop, 
liefde, verantwoordelijkheidsgevoel en het zoeken 
naar zekerheid en houvast heen. 
Wie alles reduceert tot geld doet niet alleen vrijwilli-
gers en mantelzorgers, maar de hele maatschappij 
tekort. Laat alles wat geen geld kost verdwijnen en 
we komen erachter dat ‘rijk’ geen synoniem is voor 
‘gelukkig’. Economische groeicijfers lijken soms het 
enige wat telt. En dat, terwijl iedereen waardering op 
zal kunnen brengen voor liefde, aandacht, zelfopof-
fering en vriendschap. Die zijn onmisbaar. Het is tijd 
voor een opwaardering van dat wat geen prijs heeft. 

6 THEMA



“ De kloof wordt 
alsmaar breder”

2017

2018
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EENVERDIENER
Dat meer dan geld bepalend is voor ons 
handelen en het overheidsbeleid, wordt 
duidelijk als we de eenverdiener onder de 
loep nemen. Er zou allicht geen eenverdiener 
meer over zijn als alleen geld een rol zou 
spelen. In 2008 is onder het kabinet Balkenen-
de-Bos-Rouvoet besloten om de overdraag-
baarheid van de algemene heffingskorting 
af te bouwen. De wissel naar het zwaarder 
belasten van eenverdieners werd bewust 
omgezet om de ‘arbeidsparticipatie’ te prik-
kelen. Lees: meer vrouwen uit hun gezin te 
halen en te laten werken. 
Binnen tien jaar tijd zijn eenverdieners de 
pakezel van de staat geworden. Gemiddeld 
houdt de eenverdiener die € 40.000 bruto 
verdient, per maand netto € 700 minder over 
dan zijn buren, die samen hetzelfde verdienen. 
Eenverdieners betalen inmiddels tot wel zes 
keer meer belasting. Een heleboel maatre-
gelen worden genomen om meer mensen te 
laten werken, zoals progressieve belastingta-
rieven, de arbeidskorting, algemene heffings-
korting, inkomensafhankelijke combinatiekor-
ting en kinderopvangtoeslag. Eenverdieners 
kunnen 10.000 euro meer gaan verdienen en 
er nog geen 500 euro aan overhouden. En dat 
bij een inkomen onder modaal.
Je zou verwachten dat een lastendruk van 
meer dan 90% er wel voor moet zorgen dat er 
niemand te vinden is die eenverdiener is en 
tussen de € 20.000 en € 31.000 verdient. Maar 
ze zijn er wél. Wie met een financiële afstraf-
fing van € 8.000 nog steeds niet wil luisteren 
naar wat Den Haag dicteert, voldoet niet aan 
de economische theorieën. De ‘calculerende 
burger’ van het Centraal Planbureau bestaat 
niet. Mensen worden, gelukkig, niet alleen 
gedreven door eigenbelang, maar ook door hun 
eigen waarden en normen en beperkt door hun 
mogelijkheden. 

BETAALD OF ONBETAALD WERK
Te mogen en kunnen werken, is een mooie 
opgave en een bijzondere roeping. Het is de 
bedoeling dat ieder zijn of haar gaven inzet tot 
eer van de Schepper en ten dienste van mede-
mensen. Dat kan betaald werk zijn, maar even-
goed allerlei vormen van onbetaald werk. Vrij-
willigerswerk, om maar eens iets te noemen. 
Of het opvoeden van kinderen, het zorgen 
voor familieleden, of een handje helpen 
wanneer buren of bekenden dat zelf niet meer 
kunnen. Onbetaalde arbeid en naastenliefde 
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Tja, lastig
Het valt ook niet mee voor zo’n kabinet. Stel je toch eens voor, 
elke keer dat gezeur van die SGP’ers. Steeds opnieuw beginnen 
ze erover, dat het zo oneerlijk is dat eenverdieners tot 6 (zegge 
ZES) keer zo veel belasting moeten betalen dan tweeverdieners. 
En dan moet je als minister of staatssecretaris maar steeds vrien-
delijk blijven kijken en weer een antwoord bedenken om ze een 
beetje zoet te houden. Tja, lastig!

En nog eens extra lastig, omdat die SGP’ers natuurlijk gewoon 
gelijk hebben. In elke andere situatie zou je onmiddellijk aan de 
slag gaan om dat oneerlijke gedoe te repareren. Daarmee zou je 
ook nog eens goede sier kunnen maken, want je hoeft eigenlijk 
alleen maar te roepen dat het hier gaat om ongelijke behande-
ling. Maar ja, de regering vindt nu eenmaal dat iedereen aan de 
betaalde baan moet, dus is reparatie gevoelig. Tja, lastig!

En nog eens extra superlastig, nu jaar op jaar blijkt dat de situatie 
van de eenverdieners verder verslechterd. Natuurlijk, er is hard 
aan gewerkt om ervoor te zorgen dat dit kabinet kan zeggen 
dat de eenverdieners er procentueel evenveel op vooruit gaan 
als tweeverdieners. Maar ja, die lastige SGP’ers kunnen ook 
rekenen. Ze tonen gewoon aan dat het koopkrachtpercentage 
wel gelijk is, maar dat daardoor de KLOOF tussen een- en twee-
verdieners nog steeds groter wordt. Tja, lastig!

En nog eens megasuperlastig, dat nu juist ons eigen CPB 
(Centraal Plan Bureau) met dat rapport moest komen over de 
positie van de eenverdieners. Zelfs in dat rapport wordt aange-
geven dat de grenzen van het betamelijke wel bereikt zijn. Het 
wordt zo mooi genoteerd: “Het drukverschil tussen een- en 
tweeverdieners met jonge kinderen verkent inmiddels de 
grenzen van doelmatigheid”. Tja, lastig!

Maar goed, binnenkort is het Prinsjesdag, en vervolgens zijn er 
weer Algemene Beschouwingen, eerst in de Tweede Kamer 
en een paar weken later in de Eerste Kamer. Even kijken hoe 
het gaat lopen. En daarna zijn er Algemene Financiële Beschou-
wingen met het Belastingplan 
erachteraan. Maar eens kijken 
of die SGP’ers er weer over 
beginnen.

Dus wel!

In deze rubriek vindt u de ervaringen van  
Peter Schalk, fractievoorzitter SGP Eerste Kamer

KANTTEKENING

zijn zegeningen voor de maatschappij. 
Feitelijk vormen degenen die zich op 
deze manier inzetten voor hun naasten 
het cement van de samenleving.
De regering erkent dit. Ze doet zelfs 
in toenemende mate een beroep op 
burgers. Des te gekker is het dat als het 
op daden aankomt, alle mooie woorden 
vervliegen. Het blijkt steeds weer veel 
gemakkelijker en lucratiever om alleen 
te kijken naar de economische cijfers, 
in plaats van de niet in geld uit te 
drukken waarde voor de maatschappij 
als geheel. 

VEREENVOUDIGING
We komen weer terug op de Haagse 
maakbaarheidsgedachte. Veel politici 
geloven dat mensen zich wel aan econo-
mische theorieën houden. Helaas houdt 
dat geen rekening met de complexe 
werkelijkheid. Zoals je een kind eenvou-
dige instructies moet geven, zo hebben 
alle burgers baat bij een overzichtelijk 
belastingstelsel. Inmiddels heb je een 
financieel adviseur nodig om te bepalen 
wat de goede hypotheekrenteaftrek is. 
En wie snapt nog waarom er over het 
vakantiegeld en de eindejaarsuitkering 
veel meer belasting moet worden afge-
dragen dan wat het tarief in Box 1 doet 
vermoeden? Het invoeren van een vlak-
taks maakt hier geen einde aan, want alle 
overige inkomensafhankelijke kortingen 
blijven bestaan. 

Aan de SGP daarom de taak om erop te 
blijven hameren dat het stelsel eenvou-
diger moet en dat onbetaalde arbeid 
meer waardering verdient. Als het stelsel 
wordt vereenvoudigd, verdwijnt eindelijk 
de overdaad aan prikkels. Belastingen 
zijn niet leuk, maar moeten nu eenmaal 
worden opgebracht. Als je je nu houdt 
aan wat de overheid van je verwacht, zit 
je gebakken. Maar het zorgt er wel voor 
dat mensen die niet anders kunnen of 
willen, klem komen te zitten en de reke-
ning betalen. Vereenvoudig het stelsel 
en eenverdieners en singles gaan er 
automatisch op vooruit. Misschien gaan 
we dan het systeem weer snappen en is 
ook de Belastingdienst weer in staat om 
alle regels uit te voeren. Win-win zou je 
zeggen.
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Volg nu een training bij

Schrijf je snel in op www.sdpadvies.nl

Effectief bemiddelen
Wat moet je doen als je betrokken raakt 
bij een conflict? Hoe vermijd je dat je 
partij wordt als je gaat bemiddelen? In 
deze training leer je tijdens een inter- 
actief programma de do’s en de dont’s. 
Zo voorkom je als manager, bestuurder, 
toezichthouder of commissaris dat een 
conflict in jouw organisatie uitgroeit.  
Bij deze training krijg je het boek, Beter 
Bemiddelen gratis.

Human Dynamics Basiscursus

Door Human Dynamics ontdek je opnieuw  
jezelf en vandaar uit ook de mensen in je  
directe omgeving. Het leidt tot een basale 
zelf-acceptatie. Daarnaast zie je na het 
volgen van de training ook helder waar je 
groeimogelijkheden liggen. 
Die ontwikkelpunten zullen er voor zorgen,  
dat je beter tot je recht komt, effectiever 
wordt en beter kunt samenwerken.  
Human Dynamics voor ieder die met 
mensen werkt. 

Coachen is een kunst
Tijdens de trainingsdagen groei je door tot 
een zelfbewuste coach die vaardigheden 
en kennis in huis heeft om coaching tot op 
een professioneel niveau aan te pakken.  
Je maakt intensief kennis met de verbluffend 
pragmatische en effectieve methodiek: 
de oplossingsgerichte benadering (Solution  
Focused Approach). Dit zal je helpen in  
het begeleiden van medewerkers,  
studenten, cliënten, collega’s, leerlingen en 
natuurlijk van mensen in je omgeving. 
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en kennis in huis heeft om coaching tot op 
een professioneel niveau aan te pakken.  
Je maakt intensief kennis met de verbluffend 
pragmatische en effectieve methodiek: 
de oplossingsgerichte benadering (Solution  
Focused Approach). Dit zal je helpen in  
het begeleiden van medewerkers,  
studenten, cliënten, collega’s, leerlingen en 
natuurlijk van mensen in je omgeving. 



door kees van der staaij

Bescherming van kwetsbaar leven
Een nieuw parlementair jaar staat in de startblokken. Al gelijk in de eerste vergaderweek staat een groot overleg  

over medische ethiek op de agenda. De SGP wil vol inzetten op een betere bescherming van kwetsbaar leven. 

Het is geen geheim dat de rege-
ringspartijen op dit terrein prin-
cipieel ver van elkaar afstaan. 

D66 en in zekere zin ook de VVD pleiten 
steeds driester voor zelfbeschikking 
rond het levenseinde; het CDA en vooral 
de ChristenUnie keren zich daartegen. 

TOUWTREKKEN
Doordat er aan heel verschillende kanten 
van het coalitietouw hard getrokken 
wordt, is het resultaat dat er per saldo 
niet heel veel beweging is. Dat is ener-
zijds goed nieuws, omdat dat bijvoor-
beeld betekent dat het kabinet niet met 
een ‘voltooid-levenwet’ komt, of met 
vergaande voorstellen die de positie van 
ongeboren leven verder aantasten. 
Dat is anderzijds slecht nieuws, omdat 
bijvoorbeeld de huidige euthanasiewet 
steeds verder opgerekt is en steeds 
vaker ook euthanasie wordt toege-
past bij demente mensen en mensen 
met psychische problemen. Ook op 
het terrein van bescherming van het 
ongeboren leven zien we volop reden 

voor een krachtig overheidsbeleid om 
abortussen tegen te gaan. 

INITIATIEFVOORSTEL
Als SGP willen we niet lijdzaam afwachten 
waar het kabinet al dan niet mee komt, 
maar ook zelf met serieuze voorstellen 
komen. Eén voorbeeld wil ik er in dit 
verband uitlichten. 
Aan het begin van de zomer heeft de SGP 
een initiatiefwetsvoorstel het licht doen 
zien voor een betere informatievoorzie-
ning voor ongewenst zwangere vrouwen. 
“Als de dokter mij had verteld dat ik met 
de juiste hulp mijn kindje kon houden, 
had ik nooit voor abortus gekozen.” Dat 
hebben wij de afgelopen tijd verschil-
lende vrouwen horen zeggen. 
Ouders, vrienden, of niet zelden ook de 
man die het kind verwekt heeft, proberen 

de vrouw vaak tot een abortus te 
bewegen. Dat is een onthutsende werke-
lijkheid: met de mond wordt plechtig 
keuzevrijheid voor de vrouw beleden, 
maar achter de schermen vertellen 
talloze vrouwen hoe ze met vriendelijke 

woorden, en soms zelfs met nare drei-
gementen over het beëindigen van een 
relatie, richting abortuskliniek worden 
geloodst. Zij staan in die contacten 
sterker als zij goed weten welke mogelijk-
heden er zijn voor hulp en steun bij het 
uitdragen van de zwangerschap. 

Wij bepleiten dat iedere arts in het eerste 
gesprek met een ongewenst zwangere 
vrouw haar uitdrukkelijk moet wijzen op 
alternatieven voor abortus. Daarnaast 
moet hij haar ook wijzen op de moge-
lijkheden van professionele keuzebe-
geleiding. Als de dokter vertelt dat er 
ook andere mogelijkheden zijn dan een 
abortus, dan heeft een vrouw in een 
moeilijke periode meer steun en houvast.
Het zou alle partijen sieren zich achter 
ons voorstel te scharen! 
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De Bijbel is beslist geen belastingalmanak. Maar als het 
over principes van belasting heffen en betalen gaat, geeft 
de Bijbel goede richtlijnen die ook vandaag van toepassing 
zijn. De Bijbelse hoofdnorm bij het heffen van belastingen 
is dat de overheid moet letten op een rechtvaardige verde-
ling van de lasten. Een overheid handelt onrechtvaardig 
als zij te hoge belastingen eist van haar burgers, zodat zij 
daardoor in armoede vervallen. Inhalige koningen worden 
door de profeten terechtgewezen (onder andere na te 
lezen in: Jer. 22:13-17; Amos 5:11; Micha 3:1-4). Vanuit de 
hoofdnorm van rechtvaardigheid vloeien drie beginselen 
voort: algemeenheid, draagkracht en herverdeling. Die 
drie beginselen licht ik kort toe.

Algemeenheid of gelijkheid
Het principe van algemeenheid of gelijkheid komen we 
tegen bij de hoofdelijke heffing van een halve sikkel voor de 
tempelbelasting. Iedere persoon vanaf twintig jaar moest 
aan deze heffing voldoen. Veelzeggend is dat het voor de 
joden geen straf, maar een eer was om deze te betalen! Het 
principe van algemeenheid sluit willekeur bij het belasting-

heffen uit. Privileges voor machtigen en rijken gaan in tegen 
de Bijbelse lijn.

Draagkrachtbeginsel
Dit betekent dat de overheid moet streven naar gelijkheid 
van belastingdruk. De omvang van de vrije bestedings-
mogelijkheden die iemand (of een gezin) heeft, is daarbij 
leidend. Zo wordt vermeden dat de lasten grotendeels op 
het armste deel van de bevolking drukken. Dit komt tot 
uitdrukking in de ‘oervorm’ van belastingheffing: de tienden 
(Lev. 27:30-33). Een andere toepassing zien we in Leviticus 
27:2-8: de hoogte van de schatting 
varieert naar de mate van de produc-
tieve capaciteit van een persoon in de 
agrarische samenleving van destijds. 
Het hoogste tarief is voor volwassen 
mannen tussen 20 en 60 jaar. Voor 
ouderen en kinderen gelden veel 
lagere tarieven.
Het draagkrachtbeginsel beoogt dat 
het deel van het inkomen dat iemand 

Wie kent hem niet? De belastingalmanak. Een dik boek over allerlei 
belastingwetten en aftrekposten waarvan je gebruik kunt maken bij het invullen 
van de aangifte inkomstenbelasting. Want tja, als het om belasting betalen gaat, 

zegt menigeen het Zeeuws Meisje na: ‘Geen cent te veel, hé?!’

door jan schippers 
directeur Wetenschappelijk instituut voor de sGp

De Bijbel: 

een belastinggids?

“De Bijbelse hoofdnorm is dat de overheid moet  
letten op een rechtvaardige verdeling van de lasten.”

12 LEDENMAGAZINE VAN DE STAATKUNDIG GEREFORMEERDE PARTIJVERDIEPING



nodig heeft voor de bekostiging van zijn levensonderhoud, 
niet wordt belast. Zo schrijft de apostel Paulus in zijn Korint-
hebrief dat een soldaat niet zijn eigen soldij betaalt, dat een 
wijngaardenier ook eet van zijn wijnstok en dat een herder 
zich voedt met de melk van de kudde (1 Kor. 9:7). 
Het verzet van de SGP tegen de overmatig zware belasting-
druk die eenverdienersgezinnen al jarenlang treft, heeft 
goede Bijbelse gronden!

Herverdeling
Onder het herverdelingsbeginsel vallen maatregelen die 
beogen kwetsbare mensen te ontzien. Op verschillende 
manieren komen we die in de Bijbel tegen. Zo mochten 
de hoeken van de akkers niet afgemaaid, de olijfbomen 
niet geheel leeggeschud en de wijnranken niet nagelezen 
worden op druiven die waren blijven hangen. Die waren 
voor de wezen, weduwen en vreemdelingen (Lev. 19:9-10; 
23:22; Deut. 24:17-22). Ook het sabbatsjaar en jubeljaar uit 
Leviticus 25 hebben een herverdelende werking, vooral 
door de verevening van schulden. En koning Menahem 
bracht een te betalen schatting op door een bijzondere 
belasting van 50 sikkels zilver op te leggen aan de 60.000 
rijkste inwoners van het land (2 Kon. 15:19-20). Kortom, naar-
mate de rijkdom de draagkracht overtreft, dient iemand 
meer af te dragen aan de gemeenschap (via belastingen) 
en heeft iemand een zwaardere morele plicht behoeftige 

medemensen te 
steunen (via giften). 

Ook Calvijn trok 
deze conclusie 
(vergelijk hiervoor 
teksten als: 1 Tim. 
6:17-19 en Jak. 
5:1-6).

Conclusie
Wat is nu de 
actuele betekenis 
van voorgaande 
beginselen? Wie 
heeft het er nog 
over? Precies, 

daar wringt de schoen! 
Want het belastingstelsel is zo 
ingewikkeld gemaakt dat het 
een onsamenhangend geheel is 
geworden, waarbij voordeeltjes 

gegund worden aan multinationals, aan tweeverdieners, 
aan woningbezitters, aan ondernemers, aan kopers van 
dure elektrische auto’s, aan gebruikers van de kinderop-
vang, enzovoorts.
Het effect van dit woud aan regelingen is dat de draag-
krachtidee achter de horizon verdwijnt. Ook wordt afbreuk 
gedaan aan de grondnorm van rechtvaardigheid. Uiteinde-
lijk is dat is funest voor de belastingmoraal.
Toch is de gedachte om ‘zo zunig mogelijk te zijn’ bij het 
betalen van belastingen risicovol, want dan stellen we al 
gauw het eigenbelang centraal en letten we te weinig op 
het belang van anderen. Ieder mens heeft de hem toever-
trouwde aardse goederen slechts in bruikleen. De gedachte 
“ik betaal zo weinig mogelijk belasting, want het is mijn 
geld” is daarom apert on-Bijbels. De apostelen Paulus en 
Petrus roepen christenen op om de verschuldigde belas-
tingen getrouw te betalen. Waarom? Omdat de overheid 
de volmacht van God ontvangt om recht, orde en vrede in 
de samenleving te stichten. Mocht de overheid belasting-
geld besteden aan kwade of slechte zaken, dan is dat geen 
geldig motief om minder of geen belasting te betalen. Daar-
voor ligt de verantwoordelijkheid bij de overheid en zullen 
bestuurders eens voor God rekenschap moeten geven.
Een goed belastingstelsel sluit nauw aan bij de basisnorm 
van rechtvaardigheid en kenmerkt zich door eenvoud en 
helderheid. Voor belastingbetalers is het dan duidelijk op 
welke principes en grondgedachte het stelsel is gebaseerd. 
Een overzichtelijke tariefstructuur draagt eraan bij dat ieder 
een eerlijk aandeel van de totale belastingen wil betalen.
U merkt het: de Bijbel is een goede belastinggids. Een 
wegwijzer, zodat de naald van onze morele kompas de 
juiste richting wijst.
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Meer lezen?
Wilt u meer lezen over wat het Wetenschappelijk  
Instituut over rechtvaardige belasting 
te zeggen heeft? Schaf dan voor een 
lage prijs de volgende uitgave aan:

Overbelaste gezinnen:  
Pleidooi voor een rechtvaardiger 
inkomstenbelasting
Te verkrijgen in de SGP-webwinkel 
webshop.sgp.nl/producten of 
telefonisch via 010 - 7200 785.

“De Bijbel is een goede belastinggids.”

“Privileges voor machtigen en rijken 
gaan in tegen de Bijbelse lijn.”



Bewindvoering
Mentorschap, Curatorschap

Kunt u financiële zaken niet meer zelf regelen?  
Bewindvoeringskantoor Hamming ondersteunt en behartigt alle 

 financiële en persoonlijke belangen voor personen die dit zelf niet
(meer) kunnen. Wij treden op als bewindvoerder, curator en mentor.
Dit doen wij met persoonlijke betrokkenheid en op een discrete en 
doortastende wijze, waarbij de individuele belangen van de cliënt

altijd centraal staan.

Bewindvoerder | Volgens de wet kan een persoon vanwege een 
geestelijke of lichamelijke toestand, verkwisting of problematische 

schulden onder bewind gesteld worden. De bewindvoerder voert het 
beheer over de financiën en waardevolle goederen.

Mentor | Een mentor  behartigt de persoonlijke belangen van  iemand 
die dit zelf niet meer kan. Het gaat niet om geld of goederen, maar 
zaken als zorgverlening of  begeleiding van bijvoorbeeld demente 
 ouderen, psychiatrische  patiënten of verstandelijk gehandicapten.

Curator | Curatele is een maatregel voor meerderjarigen die
financiële en persoonlijke belangen niet meer kunnen behartigen.

De cliënt is handelingsonbekwaam. 

Bewindvoeringskantoor Hamming is lid van brancheorganisatie VeWeVe. 

Bewindvoering
Mentorschap

Curator

Bewindvoeringskantoor Hamming voldoet aan alle kwaliteitseisen van de Rechtbank.

Hamming Bewindvoering BV 
Postbus 2760, 3800 GJ Amersfoort
Bezoekadres: 
Printerweg 14, 3821 AD Amersfoort
T 033 - 4330 885 I www.hammingbewindvoering.nl

 Projectontwikkeling  Bouwmaatschappij  Metselwerken

“Ontwikkelen 
van bijzondere 
producten 
die passen bij 
de wensen van 
morgen”

0184 - 61 23 47 | merwestreek.nl

Betrokken bij het resultaat



Wat was er aan de hand? Welnu, eerst 
maar even de plaaggeesten. Iedereen 
herinnert zich het Oekraïneverdrag. Dat 
was goedgekeurd door Tweede en Eerste 
Kamer. Maar toen stortte een bekend en 
berucht medium zich er op. Een verdrag 
met Oekraïne? Kom nou, dat moet je 
toch niet willen? Laten we er een refe-
rendum over houden. 
Dat was aan geen dovemansoren 
gezegd. Binnen korte tijd waren er 
voldoende handtekeningen opgehaald. 
Maar waarvoor eigenlijk? Ik denk dat 
vrijwel niemand alle pagina’s tekst van 
dat bewuste verdrag had gelezen. Maar 
dat deed er ook niet toe. Het plaagstootje 
was gegeven.

ZUINIG OORDEEL
Misschien was dit wel de doorslagge-
vende reden voor het nieuw aangetreden 
kabinet om in het regeerakkoord op te 
nemen dat er een einde moest komen 
aan het raadgevend referendum. Er was 
echter een groot probleem. Stel dat de 
bevolking een referendum zou willen 
over de wet die het referendum elimi-
neerde. Dat zou een fors probleem ople-

veren. Vandaar dat een list bedacht werd, 
namelijk door in de wet op te nemen 
dat de wet met terugwerkende kracht 
zou ingaan. Probleem opgelost. Volgens 
de Raad van State was dit een juridisch 
effectieve oplossing. Een zuinig oordeel 
over een dubieuze oplossing.

INTERESSANT
Intussen was er nog iets aan de hand. De 
donorregistratiewet was aanvaard, en 
dat was nu eindelijk een wet waar een 
referendum wel heel interessant voor 
zou kunnen zijn. Dit ging immers over de 
mensen zelf en ook wel heel ingrijpend. 
Immers, via die wet word je gedwongen 
te registreren of je al dan niet donor wilt 
zijn. Als je niet registreert, dan vervalt 
de zeggenschap over je lichaam en je 
organen na je overlijden. 

WEDLOOP
Dat was een goede reden voor een 
nieuwe poging voor een referendum. 
En zo ontstond de wedloop: zou een 
referendum over de donorregistratiewet 
nog gehouden kunnen worden voordat 
de intrekkingswet voor het referendum 

werd aanvaard? Daarin zat immers de 
terugwerkende kracht, en dat zou bete-
kenen dat er geen referendum gehouden 
kon worden.

IMAGOSCHADE?
Kortom, iedereen was er druk mee. 
Zeker de media. Elke dinsdag waren ze 
in de Eerste Kamer op zoek naar Kamer-
leden die er hun zegje over mochten 
doen. Maar dit was niet goed voor het 
aanzien van de Eerste Kamer. Als de 
Intrekkingswet snel behandeld zou 
worden, dan zou de Eerste Kamer de 
schuld krijgen van het tegenhouden van 
een referendum over de orgaandonatie. 
En als de Intrekkingswet zou worden 
opgehouden, dan zou de Eerste Kamer 
de schuld kunnen krijgen van een nieuw 
referendum.

KAMER VAN REFLECTIE
Vandaar dat de fractie van de SGP dit aan 
de orde heeft gesteld, om te voorkomen 
dat de goede naam van de Eerste Kamer 
hierdoor zou worden aangetast. Het is 
immers geen Kamer van obstructie, maar 
een Kamer van reflectie.

OBSTrUCTIE OF rEFLECTIE
door peter schalk 

fractievoorzitter sGp eerste kamer

Het leek wel een wedloop. Aan de ene kant het kabinet dat tabak had 

van het referendum. En aan de andere kant de plaaggeesten van het 

kabinet die weer het trucje van het referendum wilden uithalen.
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Nog minder dan 9 dagen… 
tot zaterdag 22 september 2018.
 Nog minder dan 400 plaatsen…

Wilt u/wil jij ook op onze familiedag aanwezig 
zijn? Er zijn al meer dan 1.600 aanmeldingen!  Met u en jou 
erbij, wordt het vast nóg gezelliger in het OPENLUCHTMUSEUM 
in Arnhem. 
Ga naar www.sgp.nl/familiedag om aan te melden. 
Als u NIET over internet beschikt, bel dan naar 010 - 7200 770. 

We hopen: tot ziens!

In verband met de digitale contributie-inning van afdelingsleden beschikken wij graag over zoveel mogelijk 
e-mailadressen. U zult dan per e-mail een verzoek ontvangen om uw contributie te betalen. Indien wij nog niet 
over uw e-mailadres beschikken, kunt u dit doorgeven via: administratie@sgp.nl onder vermelding van uw 
naw-gegevens. Wie niet beschikt over internet en e-mail, krijgt de factuur nog steeds per post toegezonden. 
Dit bericht is niet van toepassing op leden die lid zijn van een plaatselijke kiesvereniging, omdat die contri-
butie-inning door het bestuur van de kiesvereniging gebeurt. Bij vragen kunt u ons bereiken via info@sgp.nl.

DOOrGEVEN E-mAILADrES

Personeelsmutaties
Op het partijbureau van de SGP zijn twee nieuwe collega’s 
benoemd. Jeanette van der Elst is benoemd als secretari-
eel-administratief medewerkster. Zij volgt Lieke van der Elst 
op die in het speciaal onderwijs is gaan werken. Jeanette 
woont in Puttershoek en werkt op dinsdag, woensdagoch-
tend en donderdag.

Corianne Nieuwenhuis uit Ermelo is benoemd als strate-
gisch communicatieadviseur. Hiermee is de vacature na 
het vertrek van Henri Pool opgevuld. Corianne heeft een 
fulltime functie. Zowel Jeanette als Corianne wensen we 
een goede tijd toe bij de SGP en Gods zegen op hun werk. 

Ineke de Jong heeft na een dienstverband van ruim 12,5 
jaar een andere werkkring gevonden. 

De benoemingsomvang van Sjon van der Ree Doolaard is 
uitgebreid tot 32 uur per week. 

Deze personeelsmutaties hebben geleid tot een nieuwe 
verdeling van de werkzaamheden op het partijbureau. 
Hieronder vatten we die in het kort samen:
Wilhelm Doeleman: ondersteuning politici en bestuurders
Willem Goudriaan: ondersteuning besturen afdelingen en 
kiesverenigingen waaronder ledenwerving en vitalisering
Corianne Nieuwenhuis: verkiezingscampagnes, communi-
catie(strategie) en pr-activiteiten
Sjon van der Ree Doolaard: eindredactie De Banier en 
webmaster 
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“ Binnen 10 jaar is de eenverdiener de pakezel van de staat geworden.”

DE BELASTINGSKLOOF

2017

2018

BEELDVERANTWOORDING
Pagina 1:      De SGP keert van tijd tot tijd terug bij dit thema. Sinds 

2016 en 2017 is de kloof weer breder geworden. 
Beeld: De Groot - grootsgedrukt.nl 

Pagina 18: beeld familie Verhagen
Pagina 25: beeld Unilever / beeld Shell
Pagina 27: beeld Jan de Rooij
Pagina 28: beeld 123rf.nl
Pagina 29: beeld Cees van der Wal Fotografie

De redactie heeft geprobeerd de rechten van het beeldmateriaal zo 
veel mogelijk te regelen. Als u meent dat uw materiaal zonder vooraf-
gaande toestemming is gebruikt, verzoeken wij u om contact met ons 
op te nemen via debanier@sgp.nl.

MAANDAG 17 SEPTEMBER

Residentie Pauzedienst
Mr. Diederik van Dijk (EK)
Ds. J.P.Boiten
Jan van Westenbrugge (orgel)
Nicolien van Deursen (fluit)
12.30 - 13.10 uur
Den Haag, Noordeinde 25, Waalse Kerk

WOENSDAG 19 SEPTEMBER

Tijdrede
ds. D.J. Budding 
19.30 uur 
Nederhemert, Kapelstraat 3, geb. HHG

DINSDAG 25 SEPTEMBER

Tijdrede
Ds. D.J. Budding 
19.30 uur
Zwartewaterland, Stuivenbergstraat, 
Herv. centrum

VRIJDAG 28 SEPTEMBER

Ledenbijeenkomst
“Gerechtigheid verhoogt een volk. 
Onmogelijk? Dus stoppen met de 
SGP?” 
Drs. P.A. Zevenbergen
19.30 uur 
Arnemuiden, Langstraat 35, stadhuis

WOENSDAG 17 OKTOBER

Tijdrede
ds. C. van Ruitenburg
19.30 uur
Scherpenisse, Schoolstraat 4, geb. GG

DINSDAG 20 NOVEMBER

Tijdrede
ds. D.E. van de Kieft, te Urk
19.30 uur
Scherpenzeel, Holevoetlaan 24, geb. 
GGiN

NB: voor alle in dit blad genoemde data geldt: ‘Deo volente’.
 
De volgende Banier verschijnt op donderdag 18 oktober. De kopij kan tot en met 
woensdag 3 oktober bij het partijbureau worden ingestuurd. U kunt zich richten 
tot J.S. (Sjon) van der Ree Doolaard via debanier@sgp.nl.
De daaropvolgende Banier zal op donderdag 15 november verschijnen.

AGENDA
COLOFON

REDACTIE 
drs. P.A. Zevenbergen en 

drs. J.W. van Berkum 
(hoofd redactie),  

J.S. van der Ree Doolaard 
(eind redacteur), 

mw. C. Nieuwenhuis,  
drs. J.A. Schippers, N. Bakker en 

M. de Bruyne

REDACTIEADRES 
Partijbureau, Dinkel 7,  

3068 HB Rotterdam 
T 010 - 720 07 70 

E debanier@sgp.nl 
I www.sgp.nl

DIRECTEUR PARTIJBUREAU 
drs. J.W. van Berkum 

T 010 - 720 07 70 
E jwvanberkum@sgp.nl

MANAGEMENTASSISTENTE 
mw. A.C. Weerheim 

T 010 - 720 07 70 
E acweerheim@sgp.nl

ADMINISTRATEUR 
mw. M. Westerhout en 

mw. drs. S. Paul 
T 010 - 720 07 70 

E mwesterhout@sgp.nl

AFDELING COMMUNICATIE,  
VOORLICHTING EN VORMING (CVV) 

W. Doeleman, W. Goudriaan,  
mw. C. Nieuwenhuis en 

J.S. van der Ree  Doolaard 
T 010 - 720 07 75  

E voorlichting@sgp.nl

WETENSCHAPPELIJK INSTITUUT 
drs. J.A. Schippers (directeur) 

T 010 - 720 07 85, 
E wi@sgp.nl

SGP-JONGEREN 
N. Bakker en mw. C.W. Pors 

T 010 - 720 07 80  
E beleidsadviseur@sgpj.nl

EERSTE KAMER 
P. Schalk en mr. D.J.H. van Dijk  

Binnenhof 22,  
2513 AA Den Haag 
T 070 - 312 92 00 

TWEEDE KAMER 
mr. C.G. van der Staaij,  

dr. R. Bisschop en ir. C. Stoffer  
Postbus 20018, 2500 EA Den Haag 

T 070 - 318 30 45 
E sgp@tweedekamer.nl

EUROPEES PARLEMENT 
drs. B. Belder 

T 06 - 224 579 15 
E b.belder@planet.nl 
I eurofractie.sgp.nl

STICHTING VORMINGS ACTIVITEITEN 
OOST-EUROPA 
E voe@sgp.nl

VORMGEVING 
DTP studio  

De Groot - grootsgedrukt.nl

LEDENADMINISTRATIE 
mw. H. Neeleman en  
mw B.B. van der Elst 

E administratie@sgp.nl

Opzegging van lidmaatschap of 
abonnement dient schriftelijk te 

geschieden voor 1 december.

ADVERTEREN 
Voor  advertentiemogelijkheden en 
tarieven kunt u contact  opnemen 

met Novente: 
wdankers@novente.nl
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Het lijkt erop alsof de Nederlandse overheid het thema eerlijke belasting voor eenverdieners  

wil ontduiken. In elk geval wordt het ontweken. Belastingontwijking is niet al te best. 

Belastingontduiking is slecht en tegen de wet. maar de extremistische belastingaanslagen op de 

eenverdieners zijn tegenwoordig aan de orde van de dag. Het strookt in de verste verte niet met 

de idealen die de toonaangevende politieke partijen hebben. Het CDA, u weet wel, de partij met 

een slogan als: “Gezin als hoeksteen van de samenleving” wilde de vrouw koste wat het kost aan 

het werk krijgen. Probeer dat maar eens uit te leggen. meer in lijn met de verwachtingen was de 

strijd van D66 met de zogenaamde ‘aanrechtsubsidie’. recenter hoorden we het mooie begrip 

‘participatiemaatschappij’. Als je dan ziet dat de voorbeelden van participatie worden afgestraft, 

is dat een belastend argument tegen de koers van de huidige machthebbers in Den Haag. 

door sjon van der ree doolaard
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Gedwongen eenverdiener vanwege gehandicapte echtgenote
In een van de brieven komt een schrijnend voorbeeld naar 
voren van een vrouw die dolgraag zou willen werken. Na een 
meervoudige hersenbloeding is de huidige situatie echter zo dat 
lichaam en geest niet meer volledig zijn hersteld. Haar echtge-
noot moet daardoor vanzelfsprekend alleen voor de inkomsten 
zorgen. Thuis heeft hij een vrouw en kinderen die dat hard 
nodig hebben.

Op deze bladzijden krijgt u 
een inkijkje in het leven 
van de eenverdiener. 
Er bestaan vele soorten 
eenverdieners. Van 

sommigen kunnen we hun situatie lezen 
en denken: “Oké, dat is hun keus. Prima. 
En ja, wel raar dat ze daar zo voor gestraft 
worden.” Er zijn ook voorbeelden die 
met toch wel wat schroom zijn overge-

nomen. Vaak kregen we het verzoek om 
het verhaal alleen anoniem te gebruiken. 
Schrijnende voorbeelden van mensen 
waarbij het elke dag weer overleven is. 
Zo’n voorbeeld op zich kan in Den Haag 
wel op medeleven rekenen, maar ander-
zijds: het is maar een voorbeeld. Juist om 
de reden dat díé gedachte er kan zijn, 
heeft de SGP in het verleden een oproep 
gedaan om brieven in te sturen en al 

die verschillende soorten eenverdieners 
een gezicht te geven. Het gaat dan niet 
om zwarte getallen op witte papieren 
in blauwe enveloppen, of ingewikkelde 
belastingmodellen. Het gaat over mensen 
van vlees en bloed. Mensen die dezelfde 
zon zien opkomen, maar alleen meer 
zorgen hebben om hoe ze alles tot een 
goed einde brengen alvorens die zon 
weer achter de horizon is verdwenen.
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Gedwongen eenverdiener vanwege ziekte
Een echtpaar, inmiddels meer dan tien jaar getrouwd, is 
gezegend met één kind. Tien jaar geleden was hij dagelijks 
bezig in de bouw en verdiende daarmee de kost voor zijn 
gezin. Door onduidelijke neurologische klachten is hij echter 
al jaren niet meer in staat om te werken. De artsen weten 
niet wat hij heeft. Dat veroorzaakt ook dat hij geen uitkering 
heeft kunnen krijgen. Zonder uitkering zit er niets anders 
op dan dat zijn vrouw de kost gaat verdienen. De brief 
beschrijft hoe zij meerdere banen tegelijk heeft, meer dan 
40 uur per week werkt om zo het hoofd financieel boven 
water te houden. De inkomsten zijn net voldoende om geen 
recht op toeslagen te hebben, maar wel genoeg om de 
belastingdienst honderden euro’s terug te moeten betalen. 

Vrijwillige eenverdiener omwille van het gezinsleven
De man is een internationaal vrachtwagenchauffeur die alleen (een deel van) het 
weekend thuis is. Hij werkt zo’n 60 uur per week en verdient daarmee een modaal 
salaris. De vrouw wil wel werken (en heeft dat ook een tijdje geprobeerd), maar uit 
de praktijk bleek dat het niet te combineren met al het onbetaalde – en onbetaal-
bare – werk wat zij in haar gezin heeft. Wie helpt de vier kinderen met hun huis-
werk? Wie is de ouder thuis als zij thuiskomen uit school? Wie bezoekt de contact-
avonden? En daarnaast: wie bezoekt die oudere uit de gemeente? Het is dan geen 
betaalde baan, maar het is een actief bezigzijn in de participatiemaatschappij. 
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Kanttekeningen
Anoniem: niet iedere brieven-
zender wil met naam en gedetail-
leerde situatie in De Banier worden 
opgenomen. Om toch hun situatie 
voor u te laten leve, hebben we 
ervoor gekozen alleen de omstan-
digheden te beschrijven. 
Verhouding: de verhouding tussen 
vrijwillige of gedwongen eenverdie-
ners die hierboven is opgenomen, 
is geen vergelijkbare afspiegeling 
van de verhouding tussen het 
aantal gevallen dat de brieven 
weerspiegelen. In veel gevallen is 
men noodgedwongen eenverdiener 
door ziekte, mantelzorg, een gehan-
dicapte partner of kind en langdu-
rige werkloosheid.
Verder lezen: op de website  
eenverdiener.nu houdt de SGP de 
tijdlijn bij met de ontwikkelingen 
rondom dit thema.

Vrijwillige eenverdiener om zorg te kunnen bieden
Bij een ander gezin met zes kinderen mag de vader gelukkig zijn werk hebben. Hij verdient een modaal salaris. Zij werkte, maar 
heeft naarmate er thuis meer werk te doen was, het betaalde werk bijna helemaal losgelaten. Hoewel er geen betááld werk is, is 
er toch heel veel te doen in een druk gezin. Is dit dan een typisch gezin wat buiten de berekeningen van de overheid past? Nou 
nee, want juist door een aanwezige moeder die geen extra baan heeft, is er de mogelijkheid om op alternatieve manieren in 
de maatschappij te participeren. Zij kan bijspringen bij een buurvrouw die juist gaat werken en haar kind ergens moet kunnen 
onderbrengen.  
Daarnaast heeft dit gezin jarenlang pleegzorg verleend. Dat is een zware taak die om een aanwezige ouder vraagt. In gezinnen 
waarbij beide ouders gelijktijdig werken, is het niet vrijwel niet mogelijk om pleegzorg te verlenen. In Nederland is er een ernstig 
tekort aan pleeggezinnen waar kinderen terecht kunnen die in hun oude thuissituatie niet meer konden blijven. Juist een gezin 
zoals dit heeft daar wél ruimte voor. 

Meer dan 700 brieven
De 700 brievenzenders komen uit alle 
windstreken van het land en komen uit 
verschillende leeftijdscategorieën. Het 
zijn ook niet allemaal SGP’ers die hun 
stem hebben laten horen. Deze proble-
matiek leeft veel breder dan alleen de 
SGP-achterban.
Verschillende gezinnen, die vrijwillig een 
eenverdienersgezin zijn, geven in hun 
brieven aan dat ze niet zielig zijn en dat 
ook niet gevonden willen worden. Toch 
willen ze aandacht vragen voor hun 
situatie, want het is toch wel vreemd, 
onredelijk en discriminerend dat je voor 
zo’n keus zó gestraft moet worden.  
Een ouder die pleegzorg en mantelzorg 
verleent, vroeg zich af hoe het open-
stellen van je huis voor pleegkinderen 
en het verzorgen van oude mensen 
ervoor zorgt dat de overheid zich niet 
kan bedwingen en dat ‘beloont’ met 
duizenden euro’s ‘boete’. Waaraan 

hebben deze ‘hardwerkende Nederlan-
ders’ de eenverdienersboete verdiend? 
Die financiële prikkel werkt helemaal 
niet zo goed als dat de overheid zelf nog 
wil geloven.

En nu?
De bladzijden zijn vol en De Banier is 
klaar. Er is een beeld van de eenver-
diener geschetst. Maar het nadeel 
van een bladzijde is dat je hem kunt 
omslaan en dat dan de eenverdiener 
weer uit beeld is. Zou het zo ook gaan 
in Den Haag? Zou de overheid het 
belastende materiaal wat de SGP hen 
onder de neus wrijft weer proberen 
weg te moffelen? Zouden ze dit belas-
tende thema willen ontduiken? Dan is 
het maar goed dat een aantal SGP-Ka-
merleden aan beide zijden van het 
Binnenhof met niet aflatende ijver zich 
toch voor deze grote groep mensen 
blijven inzetten. 
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Gedwongen eenverdiener vanwege een groot gezin
Familie Verhagen (hoofdfoto) is gezegend met tien kinderen. 
Vader heeft twee banen buitenshuis en moeder heeft 
een drukke ‘baan’ in huis. Daarbij komt dat drie van hun 
kinderen vanwege hun autisme extra zorg behoeven. Dat 
vraagt om aanwezigheid en toewijding van een ouder. Dat 
kost tijd. Tijd die een moeder heel graag aan haar kinderen 
wil besteden. Het is niet voor te stellen dat de kinderen 
elders beter opgevangen kunnen worden terwijl hun 
moeder ergens anders voor de bekostiging ervan zorgt. 



Xxxx

Speciale aandacht voor de 
eenverdiener in Nunspeet

De landelijke Tweede Kamerfractie van de SGP zet zich al jaren 

in tegen de fiscale benadeling van eenverdieners, maar wat 

kunnen de lokale SGP-volksvertegenwoordigers en -bestuurders 

hierin betekenen? De gemeente Nunspeet ontwikkelde een 

speciale regeling voor eenverdieners. Wat houdt deze regeling 

in en hoe kunnen we de discriminatie van eenverdieners 

stoppen? Een gesprek met de Nunspeetse SGP-wethouder Leen 

van der maas.

door wilhelm doeleman

“ Gelijke kansen voor 
elk kind is geen 
links thema, maar 
ook een opdracht uit 
ons doopformulier.”
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Kunt u iets met ons delen over hoe 

u als wethouder in aanraking bent 

gekomen rondom de problematiek van 

eenverdieners?

“De gemeente Nunspeet heeft al een heel 
aantal jaren speciale aandacht voor eenver-
dieners. Dit was al voordat de landelijke 
discussie speelde. Daarbij heeft niet voor-
namelijk, zoals in de landelijke discussie, de 
fiscale ongelijkheid onze aandacht, maar 
de onderliggende sociaal demografische 
factoren. We kennen in onze gemeente een 
traditionele populatie van eenverdieners 
en onze inwoners zijn relatief gezien lager 
opgeleid. Tevens zien we in onze gemeente 
dat inwoners dialect spreken, daaraan 
gerelateerd is er een grotere kans op een 
taalachterstand. Met die factoren moest de 
gemeente een aantal jaren geleden beleid 
ontwikkelen vanuit de landelijke systema-
tiek die de overheid opdraagt om hier wat 
mee te doen. Gelukkig zien we overigens 
dat de landelijke overheid een omslag heeft 
gemaakt. Het is echt geen automatisme 
als twee ouders een universitaire oplei-
ding hebben dat hun kinderen zich ook 
universitair scholen of juist een bepaalde 
achterstand hebben.”

Hebt u in beeld hoeveel eenverdieners 

de gemeente Nunspeet heeft?

“In onze gemeente is ongeveer 30% van 
de daarvoor in aanmerking komende 
inwoners eenverdiener. Dit ligt dus hoger 
dan het landelijke gemiddelde. Toen ik 
als wethouder in 2014 begon, dacht ik 
dat het percentage ongeveer op 50% 
zou liggen, maar de realiteit was wel iets 
anders. Wel zie je dat er verschil is tussen 
de populatie van eenverdieners in de 
dorpen Nunspeet en Elspeet, in laatst 
genoemde gemeenschap ligt het percen-
tage iets hoger.”

De gemeente Nunspeet heeft een 

speciale regeling voor eenverdieners 

ontwikkeld, wat houdt deze regeling in?

“Eenverdieners kunnen hun kinderen 
tegen gereduceerd tarief naar de kinderop-
vang brengen, vergelijkbaar met de netto 
bijdrage van een tweeverdiener na aftrek 
van de belastingteruggave. Deze regeling 
is dus voornamelijk bedoeld als prikkel 
voor ouders om in een vroeg stadium te 

werken aan een goede startkwalificatie van 
het kind. Ouders hebben geen omkijken 
naar de administratieve rompslomp, de 
kinderdagverblijven dragen zorg voor de 
afhandeling hiervan. Daarentegen moeten 
tweeverdieners hier zelf voor zorgdragen 
via het invullen van een belastingterugga-
veformulier per kwartaal.”

Wordt er veel gebruikgemaakt van deze 

regeling?

“We zien dat behoorlijk veel eenverdie-
ners gebruikmaken van deze regeling. 
Voor 2016 lag het anders, toen hoorden 
we vooral nog sceptische geluiden 
zoals: “Mijn kind hoort gewoon thuis”. 
Na 2016 is er een start gemaakt met de 
implementatie van het zogenoemde 
programma ‘Opstapje’ van het Ds. 
G.H. Kerstencentrum. Opstapje is 
een programma dat ouders kunnen 
gebruiken vóór hun kind naar school 
gaat. Het biedt ouders handreikingen 
om de ontwikkeling van hun kind te 
stimuleren, daarbij krijgt taalontwikkeling 
veel aandacht waar wij als gemeente 
veel belang bij hebben. De combinatie 
van een ochtend met een ouder naar 
de kinderopvang bleek een succes te 
zijn! Sceptische geluiden zijn verdwenen, 
ouders vinden het leuk om elkaar te 
ontmoeten en leren tegelijkertijd ook 
heel veel als het gaat om opvoeding.”

Heeft de SGP in het nieuwe coalitie-

akkoord nog meer zaken gerealiseerd 

om de discriminatie van eenverdieners 

tegen te gaan?

“Nee, niet in het bijzonder daarvoor, 
maar het thema heeft wel onze blijvende 
aandacht. Door maatregelen op andere 
beleidsterreinen kun je ook eenverdieners 
tegemoetkomen. De gemeente Nunspeet 
heeft diverse scholen die speciaal 

onderwijs bieden. In landelijke richtlijnen 
komen leerlingen die vanaf 6 kilometer en 
verder wonen in aanmerking voor speciaal 
vervoer. We hebben nu deze grens verlegd 
naar 4 kilometer. Ouders van eenverdie-
ners die bijvoorbeeld in Hulshorst wonen 
en hun kind eerst naar Nunspeet moesten 
brengen kunnen nu thuisblijven. Dit heeft 
als voordeel dat de ouder nu meer tijd 
heeft voor de andere kinderen.”

Waarom is het raadzaam voor andere 

SGP-volksvertegenwoordigers en 

bestuurders het Nunspeetse voorbeeld 

te volgen?

 “Als je gelijke kansen voor elk kind 
belangrijk vindt, moet je als overheid 
vanaf de eerste levensfase goed onder-
wijs bieden. Kinderen die met een 
achterstand beginnen zijn kwetsbaarder 
voor de toekomst, door kinderen vroeg 
een goede startkwalificatie te bieden, 
ben je al preventief bezig. Gelijke kansen 
voor elk kind is geen links thema, maar 
ook een opdracht uit ons doopformulier 
om ‘te doen en te helpen onderwijzen’, wat 
allereerst gericht is op de godsdienstige 
opvoeding, maar ook de maatschappe-
lijke opvoeding insluit. De instelling voor 
deze regeling is dus zeker raadzaam, 
ook in andere gemeenten waar de SGP 
vertegenwoordigd is.” 

Eenverdiener  
in Nunspeet

In Nunspeet is ongeveer 30% 
van de daarvoor in aanmerking 
komende inwoners eenver-
diener. Dit ligt dus hoger dan het 
landelijke gemiddelde.

Oplossingen:
•  Tegen gereduceerd tarief naar 

de kinderopvang
•  Implementatie van programma 

‘Opstapje’ van het Ds. G.H. 
Kerstencentrum

•  Verlaging van de minimale 
afstand voor speciaal vervoer 
van 6 naar 4 kilometer

“Sceptische geluiden 
zijn verdwenen en 

ouders leren ook veel 
over opvoeding.”
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JEROEN: 
“Hoe denkt de SGP 
over de afschaffing 
van de dividend- 

belasting?”

Vanwege het grote financiële 
belang en de suggestie dat 
multinationals nog minder 
belasting gaan betalen, staat 
het onderwerp garant voor 
verhitte debatten. De SGP is 
niet principieel voor of tegen 
afschaffing, maar heeft wel 
zeer grote twijfels bij het 
voorstel. Enerzijds zijn multi-
nationals belangrijk voor de 
werkgelegenheid in Nederland. 
Tegelijkertijd moeten ook zij 
een redelijk deel aan belasting 
betalen. De SGP is er niet van 
overtuigd dat afschaffing van 
de dividendbelasting nodig is 
om bedrijven in Nederland te 
houden en ziet daarom liever 
dat het enorme bedrag van 2 
miljard ten goede komt aan het 
gehele bedrijfsleven. Pas als er 
een wetsvoorstel ligt met alle 
argumenten kan een definitieve 
afweging worden gemaakt.

Bedrijven die aandeelhouders 
hebben, krijgen te maken met 
dividendbelasting als zij een 

gedeelte van de winst aan de aandeel-
houders uitkeren. Deze winstuitkering 
wordt ‘dividend’ genoemd. Bedrijven 
moeten 15 procent van dat bedrag 
inhouden en betalen aan de Belas-
tingdienst. De aandeelhouders die in 
Nederland belasting betalen, kunnen 
die 15 procent weer terugkrijgen/
verrekenen bij de aangifte voor de 
inkomstenbelasting. Dat betekent dat 
zij uiteindelijk geen dividendbelas-
ting betalen. Deze verrekening geldt 
niet voor buitenlandse beleggers. Zij 
betalen wel dividendbelasting. 

AFSPRAKEN
Met een aantal landen is afspraken 
gemaakt in zogenaamde belasting-
verdragen over de dividendbelasting 
zodat beleggers uit die landen alsnog 
geen belasting betalen. Beleggers 
uit landen waarmee geen afspraken 
zijn gemaakt, betalen gezamenlijk 2 
miljard dividendbelasting per jaar in 
Nederland. 

VOOR- EN NADELEN
Groot voordeel van de belasting is 
de budgettaire opbrengst. Nadelen 
van deze belasting zijn dat het voor 
buitenlandse beleggers onaantrekke-
lijker wordt om geld in Nederlandse 

bedrijven te investeren en dat het 
voor ondernemers onaantrekke-
lijker wordt om zich in Nederland 
te vestigen. Groot-Brittannië kent 
bijvoorbeeld geen dividendbelasting 
en is daarmee een goed alternatief 
vestigingsland. Zeker voor bedrijven 
als Shell en Unilever, die gedeeltelijk 
Brits zijn, kan het wel of niet moeten 
betalen van dividendbelasting het 
verschil maken. Als bedrijven zich 
elders vestigen, zou dit ervoor zorgen 
dat Nederland én geen dividendbelas-
ting meer betaald krijgt én bedrijven 
(inclusief werkgelegenheid) uit Neder-
land vertrekken. De regeringspartijen 
zijn bang dat dit gaat gebeuren en 
willen dit voor zijn. 

In het regeerakkoord is aangekon-
digd dat de Kamer in september een 
wetsvoorstel toegestuurd krijgt voor 
het afschaffen van de dividendbelas-
ting. De afschaffing zou per 1 januari 
2020 ingaan.

Al maanden wordt er in de kranten geschreven over de voor-

genomen afschaffing van de dividendbelasting. Maar wat is 

dividendbelasting en wie betaalt het? 

door eline nieuwland - van den bosse

antwoord door eline nieuwland - van den bosse
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Maak kennis met uw eigen financiële coach.
Persoonlijk en onafhankelijk voor bedrijven en particulieren.
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goed geregeld?
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Het eeuwigblijvende Woord

De Bijbel, het Woord van God, is eeuwigblijvend! 
Het Woord van God is dus niet aan een tijd gebonden; het is 
ook niet aan een plaats gebonden. Het is het middel dat de 
Heere wil gebruiken om zondige mensen tot bekering te 
brengen. Onze doelstelling is het verspreiden van Bijbels 
in nauwgezette vertalingen over de gehele wereld. Al voor 
€ 2,50 per jaar kunt u ons werk steunen. 
U ontvangt dan vier maal per jaar het mooie, informatieve 
blad StandVastig, met daarin ook een speciale rubriek voor 
de kinderen. 

Steunt u ons werk ook?
U kunt u opgeven als donateur via de homepage van onze 
website door een briefje of telefoontje naar ons, of door 
een e-mail aan: jhaalboom@gbs.nl. Elke nieuwe donateur 
ontvangt naar keuze een set met kaarten van historische 
kerkgebouwen of een afzonderlijke uitgave van het 
Johannesevangelie in de Statenvertaling (voor eigen gebruik 
of voor verspreiding).

Nijverheidstraat 21 
Postbus 168 - 4140 AD Leerdam  
T (0345) 61 01 55
E info@gbs.nl

www.gbs.nl



EEN UITDAGING VOOR SGP’ERS!

U bent lid van de SGP of in ieder geval betrokken bij de partij. Want dat is de 

reden dat u deze Banier leest. En dát maakt dat we u nodig hebben, want naast 

onze actieve vrijwilligers bij SGP-jongeren, zijn de leden van de SGP belangrijk. 

Ze kunnen namelijk ambassadeur zijn. En daar willen we u toe oproepen.

ONZE STEm LATEN HOrEN
Nieuwe leden zijn voor onze organisatie onmisbaar geworden. 
Door onze leden kunnen we nieuwe activiteiten blijven orga-
niseren en onze stem laten horen. Dat is van groot belang. 
De politieke discussies vragen namelijk om een christelijk 
antwoord. En dat vinden u en wij nodig. Laatst hebben twee 
SGP-jongeren in het dagblad Trouw bijvoorbeeld bezwaar 
gemaakt tegen de vaccinatieplicht. Een paar maanden eerder 
riepen we met vier andere jongerenorganisaties de politiek op 
om na te denken over de vieze luchtvaart, omdat dit schadelijk 
is voor het milieu. Zo maar wat recente voorbeelden.

CHrISTELIJKE POLITIEK DICHTBIJ
Daarnaast willen we jongeren blijven vormen en christelijke 
politiek dichtbij brengen. Meer dan 25 lokale commissies orga-
niseren daarvoor evenementen en ook de landelijke organisatie 
heeft haar congressen met de SGP-jongerendag als hoogte-
punt. We willen met nieuwe, jonge leden op zoek gaan naar hoe 
we onze Bijbelse principes vandaag de dag dichtbij de mensen 
kunnen brengen. Samen discussiëren over boeiende thema’s 

en interessante vragen. Daarvoor hebben we onze leden nodig. 
Niet elke jongere ziet vanzelf de meerwaarde, dus u kunt een 
handje helpen.

mAAK EEN JONGErE LID!
Niet iedereen kan actief zijn. Maar u kunt, zoals u gelezen 
hebt, een grote bijdrage leveren door jongeren te over-
tuigen. SGP’ers, een uitdaging: probeer uw kind(eren) of 
een jongere in uw omgeving lid te maken van de grootste 
politieke jongerenorganisatie. Als dat lukt, blijven we 
ook de grootste. Want er is veel concurrentie, terwijl we 
genoeg jongeren hebben. Zoek dan deze link op: 
lidworden.sgp.nl/lid-worden-sgp-jongeren.  
We rekenen op jullie steun!

Let op! De SGP-familiedag 22 september D.V. is de moeite 
waard om te bezoeken. Ook daar is de mogelijkheid om lid te 
worden van SGP-jongeren. 

arie rijneveld 
Bestuurslid leden & lokaal
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Europese belastingen als 
opstap naar de EU als staat
Belastingbeleid behoort tot een van de exclusieve bevoegdheden van de lidstaten. 

Er zijn geen Europese regels op dit gebied. Toch laait in Brussel regelmatig het 

debat op over het invoeren van Europese belastingen. Om de EU sterker en 

toekomstbestendiger te maken, wordt steeds vaker een oplossing gezocht in 

meer centralisatie en het delen van risico’s tussen de lidstaten. Eigen middelen 

voor de EU in de vorm van belastingen zouden hierbij zeer gewenst zijn.

Zo stelt de Franse president 
Emmanuel Macron voor 
een aparte begroting te 

maken voor de eurozone. Deze 
eurozonebegroting zou gefinan-
cierd moeten worden door ‘eigen’ 
Europese belastingen. In eerste 
instantie wordt hierbij gedacht 
aan een belasting op financiële 
transacties of een heffing op de 
inkomsten uit een gezamenlijke 
grondslag voor de vennoot-
schapsbelasting. Dit betekent 
kortweg dat de EU een deel van 
de fiscale soevereiniteit van de 
lidstaten overneemt. 

Het idee achter een aparte euro-
zonebegroting is dat deze toekom-
stige economische schokken van 
eurolanden kan opvangen. Landen 
die de euro als munt hebben, 
kunnen namelijk hun monetair 
beleid niet aanpassen als zij in de 
problemen komen. Tegenstanders 
van dit plan, waaronder Neder-
land, vrezen dat een dergelijke 
begroting vooral zal leiden tot een 
zogenaamde transferunie, waarbij 
geld van rijkere eurolanden zal 
stromen naar landen die het niet 
zo nauw nemen met hun over-
heidsfinanciën. Bovendien zijn 
veel EU-lidstaten niet bereid om 
belastingbevoegdheden over te 
dragen aan Brussel. De EU staat 
ten dienste van lidstaten, daarom 
moeten de lidstaten invloed blijven 
houden op de begroting.

CONTRACYCLISCH BELEID
De Europese Rekenkamer bracht 
in juli een rapport uit over het 
Stabiliteits- en Groeipact (SGP) 
waarin ze stelde dat de Europese 
Commissie te coulant is naar 
lidstaten die zich niet houden aan 
de bestaande begrotingsregels. 
Normaal gesproken zouden over-
heden een zogenaamd contracy-
clisch beleid moeten voeren. Dit 
houdt in dat overschotten worden 
opgebouwd in voorspoedige jaren 

en dat tekorten in economisch 
mindere jaren hiermee opge-
vangen kunnen worden. In de 
jaren na de crisis zat de schrik er 
kennelijk in en steeg het aantal 
landen dat zijn door de Commissie 
opgelegde doelstellingen behaalde 
van drie naar twaalf landen in 2014. 
Echter stagneerde deze positieve 
trend, mede dankzij het milde 
beleid van de Commissie, en liggen 
anno nu slechts dertien landen op 
schema. Dit betekent dat vijftien 
landen nog niet voldoen aan de 
afgesproken begrotingsregels.

BRUSSELSE WENSDROMEN
Dit kritische rapport van de Reken-
kamer staat haaks op het Brus-
selse wensdromen over een aparte 
eurozonebegroting, Europese 
belastingen en meer risicodeling. 
De euro kan niet van boven af 
versterkt worden. Als de deur naar 
eigen Europese belastingen op een 
kier gezet wordt, dan zullen onver-
mijdelijk meer belastingen volgen. 
En dus is dit weer een stap verder 
naar de EU als staat, waar in de 
lidstaten geen draagvlak voor is. 
Het zou goed zijn als de lidstaten 
de huidige, relatief gunstige 
omstandigheden – economische 
opgang en zeer lage rentes – te 
baat nemen en hun schulden en 
tekorten verminderen. 

door gonda van den heuvel 
BeleidsmedeWerker BeGrotinG(scontrole), cultuur en onderWijs

“ Als de deur 
naar Europese 
belastingen 
op een kier 
gezet wordt, 
zullen meer 
belastingen 
volgen.” 
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“ZOVEEL mOGELIJK mENSEN mOETEN 

 WETEN WAT DE SGP DOET.”

Vanaf deze gemeenteraadsperiode is Arnoud Proos SGP-

wethouder voor de gemeente Barendrecht. Daarvoor was hij 

ruim vijf jaar voorlichter voor de Tweede Kamerfractie van de 

SGP. Wat doe je dan eigenlijk?

Hoe zou je de functie van ‘voorlichter 

Tweede Kamer’ omschrijven?

“Je moet ervoor zorgen dat zoveel moge-
lijk mensen weten wat de SGP-Kamer-
leden doen. Dat gebeurt voor een groot 
deel via de pers, maar het is breder dan 
dat, omdat je ook via de website en de 
sociale media mensen kunt informeren. 
Dat is belangrijk, want als het bijvoor-
beeld gaat om ons prolifestandpunt, zie 
je dat seculiere media daar nauwelijks 
aandacht voor hebben.”

Kun je ons een beeld geven van je 

belangrijkste werkzaamheden?

“Het is heel belangrijk om het nieuws 
goed te volgen. Een krantenartikel kan 
soms de oorzaak zijn van een vraag in 
het vragenuur of een debat in de Tweede 
Kamer veroorzaken. Je moet ook elke 
keer bij nieuws bedenken: moet de SGP 
hier iets mee, is dit urgent? Denk bijvoor-
beeld aan berichten over Jodenhaat of 
zelfmoordpoeder.
Verder is het prachtig om te zien dat 
de SGP-fractie echt als een team werkt. 
Kamerleden en medewerkers overleggen 
voortdurend met elkaar om te zorgen dat 
een debatbijdrage zorgvuldig van inhoud 
is, begrijpelijk is, en waar het kan ook een 
vleugje humor of relativering meekrijgt.”

Wat waren de memorabele momenten?

“Mooi is het als je merkt dat de SGP 
een gevoelige snaar raakt bij mensen. 
Bijvoorbeeld als het gaat om huwe-
lijkstrouw, en dat je dan zoveel berichten 
krijgt van mensen (gelovig of niet) die 
de Kamerleden bedanken dat ze op dit 
thema tegen de stroom in roeien - zelfs 
als dat hoon oplevert van gesprekspart-
ners.
Het is ook mooi om met elkaar een 
debat voor te bereiden en daar iets uit 
de Bijbel in te verwerken, bijvoorbeeld 
het uitwerken van een gelijkenis. Jonge 
Kamerleden of medewerkers van andere 
partijen zijn soms volledig onbekend met 
verhalen uit de Bijbel. Je zoekt dan met 
elkaar ook naar begrijpelijke taal.”

Voorlichter Tweede Kamer, een baan 

die tot de verbeelding spreekt. Hoe is 

het om het epicentrum van de politiek 

te werken? 

“Het werken voor onze Kamerleden vond 
ik een grote eer en ik kijk terug op een 
prachtige tijd. De Tweede Kamer is een 
piepklein stukje Nederland waar voort-
durend een stroom van nieuws vandaan 
komt. Veel mensen bemoeien zich niet 
met de politiek, maar de politiek bemoeit 
zich wel met jou. Hoeveel belasting je 

betaalt, waar het aan uitgegeven wordt, 
wanneer je met pensioen mag: toch wel 
belangrijk.
Soms is het zo dat wie het hardst 
schreeuwt, de meeste aandacht krijgt. 
Je ziet dat partijen of politici dan in een 
soort wedloop zitten. De SGP-Kamer-
leden gaan daar niet in mee en dat bete-
kent soms dus ook dat je minder in het 
nieuws bent. Ik vind het dan bijzonder 
om te zien dat de SGP de afgelopen 
zeven jaar toch een lichte groei laat zien 
in stemmersaantal.”

Is de SGP zichtbaarder geworden?

“Dat is moeilijk vast te stellen. De SGP 
was de afgelopen jaren vaker nodig 
om een meerderheid van stemmen te 
krijgen, dat levert belangstelling op. Er 
is de laatste jaren ook meer gedaan met 
social media, maar ook met publieksac-
ties, om zo aandacht te vragen voor 
dingen die wij belangrijk vinden. Denk 
aan de billboards als tegengeluid op 
overspelreclame, een muzikaal ‘getui-
genis’ door Amazing Grace te laten horen, 
maar ook het laten neerzetten van 
dertigduizend lichtjes aan het Binnenhof 
om aandacht te vragen voor alle afge-
broken ongeboren levens. Het was mooi 
om daar een bijdrage aan te leveren.” 
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EEN WERELD
AAN DESIGN
BIJ VAN TIL

De grootste keuze in exclusief wonen
Van Til biedt een uiteenlopende collectie van meer dan 150 topmerken. U bent van harte welkom in ons inspirerende 
designcentrum van ruim 15.000 m2. Uniek gelegen op een steenworp afstand van de historische binnenstad van 
Alkmaar. Onze winkel bevindt zich op circa 5 minuten lopen vanaf het station en beschikt over een royale eigen 
parkeergelegenheid. Een groot aantal fabrieksnieuwe merkmeubelen bieden wij met hoge kortingen aan. Uw bezoek 
aan Van Til Interieur is daarom zeker de moeite waard! Bekijk ook onze website vantil.nl en maak kennis met bijzondere 
collecties, speciale aanbiedingen en honderden scherp geprijsde opruimingsartikelen.

Het designcentrum van Van Til Interieur is 

onlangs geheel vernieuwd. De showroom 

is voorzien van nieuwe vloeren, wanden 

en plafonds. De meubelcollecties van alle 

grote designlabels worden getoond in talloze 

nieuwe presentaties. 

Een ongeëvenaarde collectie van ‘s werelds 

mooiste en meest exclusieve meubelmerken. 

Uniek in Nederland en zeker uw bezoek 

zeker meer dan de moeite waard! 

Openingstijden
Ma-Di-Wo: 9.30-17.30 uur
Do-Vr: 9.30-21.00 uur
Za: 9.30-17.30 uur
Zondag altijd gesloten

Adres
Noorderkade 1038
1823 CJ Alkmaar
Telefoon (072) 5112760
www.vantil.nl

Openingstijden
Ma-Di-Wo: 9.30-17.30 uur
Do-Vr: 9.30-21.00 uur
Za: 9.30-17.30 uur

Adres
Noorderkade 1038
1823 CJ Alkmaar
Telefoon (072) 5112760

Poltrona Frau - bank Let It Be

Deco1920 - bank Lawrence

Giorgetti - fauteuil Ripple

Poltrona Frau - bank Massimosistema

Giorgetti - fauteuil Progetti

Giorgetti - wijnkast Ino

Poltrona Frau - 
boekenkast Albero

Een kleine selectie uit de meer dan 150 
wereldberoemde designmerken bij Van Til:



ZEEUWS PROPJE
Ja lezers, u leest het goed. Dit keer 

geen Haags, maar een Zeeuws 
propje. Mijn Zeeuwse wortels 
zijn den volke meer dan bekend. 
En omdat het D66-dogma, dat 

iedereen gelijk is, overduidelijk in strijd 
is met het Oudhollandse gezegde 
dat je geen appels met peren moet 
vergelijken, durf ik hier te proclameren 
dat Zeeuwen altijd een streepje voor 
hebben bij mij. En omdat ik het eiland 
Goeree-Overflakkee ook reken bij 
Zeeland*, worden deze eilanders door 
mij eveneens positief gediscrimineerd.

Dit gezegd zijnde, is hierbij mijn verant-
woording van het Zeeuwse propje. Op 
24 augustus mocht ’onze’ medewerkster 
Eline van den Bosse in Dordt in de echt 
verbonden worden met haar Hans. De 
wieg van Eline stond in Kapelle, de plek 
waar ooit ook de grote staatsman Jan 
Peter Balkenende knikkerde en verstop-
pertje speelde. Welnu, ter gelegenheid 
van de bruiloft verscheen er een speciale 
Feestbanier, met daarin Zeeuwse propjes. 
U begrijpt het al. Die Zeeuwse propjes 
vinden nu hun weg naar gans het land 
- en waarom zou ik in het reces dubbel 
werk doen? 

Hlad nie zunig

Veel Zeeuwen waren er bepaald niet blij 
mee. Van Brouwershaven tot Sluiskil en 
van Westkapelle tot Rilland was het gemur-
mureer niet van de lucht. Hoe komen ze 
erbij? Zeeuwen zijn helemaal niet zunig! 

Maar het kwaad was al geschied: de recla-
mespot van het merk Zeeuws meisje. Een 
paar keer per week kwam ze langs op de 

beeldbuis, de jonge deerne die blijmoedig 
om zich heen kijkend door de polders in de 
zak van Zuid-Beveland stapte en lachend in 
de lens van de camera keek met een pakje 
margarine onder het uitspreken van de 
tekst “Geen cent te veel hoor!”. Het beeld 
van zuinige Zeeuwen was daarmee gezet…

De SGP-fractie in de Tweede Kamer heeft 
zo haar eigen Zeeuwse meisje. En ‘zunig’ is 
ze bepaald niet.

Om maar een paar dingen te noemen. Je 
kan rustig zeggen dat de meest gulle lach 
in de wandelgang waar het SGP-team is 
opgehokt, klinkt uit de mond van Eline. Tot 
bij de SP, die in het Kamergebouw naast de 
SGP is gehuisvest, is die te horen. Ik denk 
persoonlijk dat de SP-Kamerleden daarom 
minder zuur zijn dan die van andere linkse 
fracties als GroenLinks en de PvdA. Elines 
lach is aanstekelijk.

Zunig is Eline evenmin als het gaat om 
kennis. Ze mag dan een Zeeuws meisje zijn, 
als het gaat over ‘haar’ onderwerpen, zoals 
financiën, AOW en pensioenen, alsmede 
Wonen en Rijksdienst, dan heeft ze bijna 
alle cijfers paraat. Niet op haar mobiel 
of IPad, maar op de harde schijf in haar 
hoofd. Een knappe kop dus, in meer dan 
één opzicht trouwens. Tip voor Hans: laat 
Eline de geldzaken doen. Geen cent te veel!

Je kan Eline dan ook gerust om een bood-
schap sturen. Zelfs naar de staatssecretaris 
van Financiën, zoals ze bewees toen ze 
Elbert Dijkgraaf verving die door autopech 
te laat kwam bij de onderhandelingen van 
de SGP met het kabinet-Rutte. Ze gaf geen 
krimp tegenover de ambtenaren op het 
ministerie. Dus Hans, als ik jou was zou ik 

Eline altijd de boodschappen laten doen. 
Ben jij daar mooi van af...

En dan Elines ‘werkhouding’. Op de fractie 
kan iedereen getuigen dat Eline de handen 
uit de mouwen weet te steken. Op tijd 
present, nooit te beroerd om als dat moet 
over te werken, zelden ziek. Altijd van de 
partij! Zeg Hans, weet je wat je moet doen? 
Solliciteer bij de SGP-fractie in de Tweede 
Kamer. Ideaal: Eline werkt voor twee, dus 
jij kan rustig thuis blijven!

Ook dát is een pre van ons Zeeuws meisje: 
ze schuwt typisch vrouwelijke taken niet. 
Laatst was er een bijeenkomst van tien-
tallen ondernemers uit de SGP-achterban. 
En wie stak de handen uit de mouwen om 
koffie te schenken en de cake te serveren? 
Juist! Noteer maar Hans! Geen ‘zunige’ 
Haagse bakjes, maar een volle bak en een 
cakeplak waar je als Zeeuw ‘joe’ tegen zegt. 

Zeeuwen en Eline zunig?
Geen sprake van!
Ik zou het om willen draaien!
Laten wij in Den Haag maar zuinig zijn op 
‘ons Zeeuws meisje’.

En Hans, jij ook!

Actualiteiten en ontwikkelingen in politiek en samenleving 
door Menno de Bruyne, voorlichter Tweede Kamerfractie SGP

z e e u w s e

*  Dat de Goereerders en Overflakkeerders daar zelf anders over denken,  
bewijst dat ze ook niet onfeilbaar zijn op het eiland daar tussen Ouddorp en de Plaete.

EEN WERELD
AAN DESIGN
BIJ VAN TIL

De grootste keuze in exclusief wonen
Van Til biedt een uiteenlopende collectie van meer dan 150 topmerken. U bent van harte welkom in ons inspirerende 
designcentrum van ruim 15.000 m2. Uniek gelegen op een steenworp afstand van de historische binnenstad van 
Alkmaar. Onze winkel bevindt zich op circa 5 minuten lopen vanaf het station en beschikt over een royale eigen 
parkeergelegenheid. Een groot aantal fabrieksnieuwe merkmeubelen bieden wij met hoge kortingen aan. Uw bezoek 
aan Van Til Interieur is daarom zeker de moeite waard! Bekijk ook onze website vantil.nl en maak kennis met bijzondere 
collecties, speciale aanbiedingen en honderden scherp geprijsde opruimingsartikelen.

Het designcentrum van Van Til Interieur is 

onlangs geheel vernieuwd. De showroom 

is voorzien van nieuwe vloeren, wanden 

en plafonds. De meubelcollecties van alle 

grote designlabels worden getoond in talloze 

nieuwe presentaties. 

Een ongeëvenaarde collectie van ‘s werelds 

mooiste en meest exclusieve meubelmerken. 

Uniek in Nederland en zeker uw bezoek 

zeker meer dan de moeite waard! 

Openingstijden
Ma-Di-Wo: 9.30-17.30 uur
Do-Vr: 9.30-21.00 uur
Za: 9.30-17.30 uur
Zondag altijd gesloten

Adres
Noorderkade 1038
1823 CJ Alkmaar
Telefoon (072) 5112760
www.vantil.nl

Openingstijden
Ma-Di-Wo: 9.30-17.30 uur
Do-Vr: 9.30-21.00 uur
Za: 9.30-17.30 uur

Adres
Noorderkade 1038
1823 CJ Alkmaar
Telefoon (072) 5112760

Poltrona Frau - bank Let It Be

Deco1920 - bank Lawrence

Giorgetti - fauteuil Ripple

Poltrona Frau - bank Massimosistema

Giorgetti - fauteuil Progetti

Giorgetti - wijnkast Ino

Poltrona Frau - 
boekenkast Albero

Een kleine selectie uit de meer dan 150 
wereldberoemde designmerken bij Van Til:
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De jaren door heeft Israël wereld-
wijd in de belangstelling gestaan. 
De opbouw van de economie is 

al die tijd een zaak geweest van onderne-
merschap en doorzettingsvermogen. De 
democratische rechtsstaat kon worden 
gevestigd en gehandhaafd. Deze zaken 
spreken wel het meest omdat ze steeds 
onder bijzondere druk hebben gestaan. 
Met klinkende feiten verwierf de Mossad 
ontzag als geheime dienst. Een begrip 
als ‘Zesdaagse Oorlog’ maakt duidelijk 
dat het bestaan van de staat Israël niet 
vanzelfsprekend is.

Soms gebeuren er dingen die ons stil-
zetten. Dit jubileum van de staat Israël is 
zo’n gebeurtenis, zelfs op wereldniveau. 
Het is Gods vinger, die de geschiedenis 
schrijft. Heeft de profeet Zacharia er 
niet iets van aangewezen? Hij schrijft dat 
de Heere Jeruzalem zal stellen tot een 
‘lastige steen’. En al zouden alle volken 
der aarde zich tegen haar verzamelen: 
“allen, die zich daarmede beladen, 
zullen gewisselijk doorsneden worden” 
(Zacharia 12:3). Dat doorsnijden houdt 
in dat degene die zich aan Israël vertilt, 
daarmee zijn eigen lichaam verscheurt. 
Hoe actueel is de boodschap van de 
Bijbel. Wie stilstaat bij 70 jaar Israël, doet 
er goed aan om daarop te letten.

De internationale politieke situatie van 
Israël heeft de aandacht van de SGP. 
Dat is blijvend nodig. De SGP bepleit 

dat volkenrechtelijke principes worden 
gehandhaafd en nagekomen. Vanuit die 
grondhouding moet gewerkt worden, 
ook aan economische vraagstukken. 
Daarmee is meteen gezegd dat de Pales-
tijnse kwestie op een menselijke manier 
moet worden behandeld.

Als we zo stilstaan bij Israëls jubileum, 
beware de Heere ons echter voor een 
blinde ijver. De apostel Paulus scherpt 
ons op: “Broeders, de toegenegenheid 
mijns harten, en het gebed, dat ik tot 
God voor Israël doe, is tot hun zaligheid.” 
(Romeinen 10:1) Politiek is geen doel op 
zichzelf. Ze moge ten dienste staan aan 
de komst van Gods Koninkrijk. Opdat 
door Gods genade ook ‘de beminden om 
der vaderen wil’ de Heere Jezus zouden 
mogen erkennen als hun Messias. Is dat 
ook uw gebed? De tijd dringt. “Hij komt 
om de aarde te richten, de volken in 
rechtmatigheid!” 

Israël 70 jaar
Het jaar onzes Heeren 2018 is voor de staat Israël een jubileumjaar. 

Zeventig jaar geleden werd zijn onafhankelijkheid uitgeroepen, met 

David Ben Gurion als premier. Graag staan we in deze Banier stil bij 

dit bijzondere feit.
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Het getal zeventig is in de bijbel een betekenisvol getal. Het heeft bijvoorbeeld betrekking op 
de volken der wereld uit Noachs zonen (Gen. 10) en op de jaren van de leeftijd der sterken (Ps. 
90:10a). Zeventig jaar duurde ook de ballingschap van de kinderen Israëls in babel. 14 mei 2018 

bestond de staat Israël zeventig jaar. Dat is een bijzonder feit.

U zult zeggen: maar er is een grote tegenstel-
ling tussen de zeventigjarige ballingschap van 

het Joodse volk en de zeventigjarige vrijheid 
van het Joodse volk binnen een eigen staat. 

Israël is nu juist van het vijandige juk bevrijd. 
Geniet Israël werkelijk vrijheid binnen de 

landsgrenzen? Is de politieke vrijheid werkelijk 
de vrijheid waar Christus met de Joden over 
sprak (Joh. 8:36)? Het Joodse volk heeft nog 

een geestelijke bevrijding nodig, ook na deze 
zeventig jaar. 

WeDeRbReNGeN
In onze tekst doet Daniël een ontdekking in de Schriften. 

Hoewel de Heere hem grote gaven gaf van hoofd en hart, 
heeft hij zich nooit boven de Schriften verheven. Hier ligt 

voor ons een belangrijke les. Verwachtingen die niet zijn naar 
Gods Woord zullen geen dageraad hebben. De tekst waar 

Daniël op doelt, vinden we in Jeremia 29:10: “Want zo zegt de 
HEERE: Zekerlijk, als zeventig jaren te Babel zullen vervuld 

zijn, zal Ik ulieden bezoeken, en Ik zal Mijn goed woord over u 
verwekken, u wederbrengende tot deze plaats”. Ongetwijfeld 

heeft hij dat woord al eerder gelezen. Nu valt er licht over. 
Hij wordt er werkzaam mee. Het einde van de zeventig jaar is 

immers bijna in zicht.

boetVAARDIGHeID
En wat doet Daniël dan? Er volgt een heel opmerkelijke reactie. 
Daniël trekt een rouwgewaad aan. Hij vast en bidt. Deze reactie

hadden we niet verwacht. Is er juist geen 
reden tot vreugde? Twijfelt Daniël aan deze 
belofte? Nee, maar Daniël beseft dat deze 
belofte alleen vervuld kan worden in de weg 
van verootmoediging. Hij en zijn volk hebben 
het niet verdiend. Hij verstaat dat hij niet 
als een rechthebbende, maar alleen als een 
boeteling op deze belofte kan pleiten. Dat is 
nog een les in de verwachtingen voor Israël.  
Er zijn zoveel rechthebbende bidders. Het  
heil komt echter alleen in de weg van boet-
vaardigheid. 

De VeRtRooStING ISRAËLS
In Daniël 9 vinden we zijn gebed. Er volgt eerst een schuldbe-
lijdenis van Daniël. Hij schrijft de Heere gerechtigheid toe. Hij 
verootmoedigt zich voor God en vraagt om barmhartigheid 
en genade. Het gaat Daniël vooral om Gods Naam. Zulke 
gebeden zijn Gode aangenaam. Als hij nog bidt, stuurt God 
de engel Gabriël omtrent de tijd van het avondoffer. Gabriël 
spreekt over zeventig (jaar)weken. Het zal niet zeventig, 
maar zeven maal zeventig jaar duren voordat de balling-
schap echt beëindigd wordt! De eigenlijke ballingschap is het 
leven zonder de Messias. Aan die ballingschap maakte Vorst 
Messias voor velen een einde. De Bijbel spreekt van verlo-
renen die de zaligheid in Hem mochten vinden. We geloven 
dat er ook nu onder het Joodse volk mensen zijn, die uitzien 
naar Zijn wederkomst. Hoort u tot degenen die de vertroos-
ting Israëls verwachten? 

“ In het eerste jaar zijner (Darius) regering merkte 
ik, Daniël, in de boeken, dat het getal der jaren, 
van dewelke het woord des HeereN tot den 
profeet Jeremía geschied was, in het vervullen der 
verwoestingen van Jeruzalem, zeventig jaar was.” 
Daniël 9:2

Van ballingschap naar vertroosting

DS. A. SCHot
Nunspeet
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door bas belder 
vicevoorzitter israëldelegatie europees parlement

lid raad van Bestuur universiteit Haifa

70 jaar Israël 
over het verlangen naar onvervulde, 

onvervulbare normaliteit

“Het is het natuurlijke recht van het Joodse volk een leven zoals elk ander volk 

in een eigen soevereine staat te leiden.” een kenmerkende passage uit de 

onafhankelijkheidsverklaring van de staat Israël van 14 mei 1948. eeuwenlang 

Joods lijden in de diaspora ligt erin opgesloten. echter tegenover deze 

historische lijn van te zijn ‘zoals allen anderen’ staat de Bijbelse traditie van 

Israël als ‘een licht onder de heidenvolken’ (Jesaja 49, vers 6).

70 jaar Israël vanuit het spanningsveld tussen ‘normaliteit’ en ‘anders zijn’.

Dat spanningsveld is nauw verweven met de 
wereldpolitiek. Voor wie de krant opslaat of naar de 
nieuwsberichten luistert, die bekruipt de gedachte 
dat Israël naast de VS, China en Rusland tot de 
belangrijkste staten ter wereld behoort. En dat 
terwijl de Joodse staat onder de 194 onafhankelijke 
landen die deze aarde telt qua geografische grootte 
op plaats 152 staat en qua bevolking plaats 97 
inneemt.

Michael Brenner, hoogleraar voor Joodse geschie-
denis en cultuur in München, geeft op Israël als 
wereldblikvanger een snedig commentaar: “Zou 
Israël 70 jaar geleden niet zijn gesticht, dan hadden 
veel kranten en televisiezenders vandaag aanzien-
lijke leemtes te vullen en de staatsraison van Duits-

land zou een verplichting minder hebben. In andere 
delen van de wereld zou een enorme hoeveelheid 
stof worden bespaard die regelmatig voor het 
verbranden van bepaalde vlaggen met de Davidsster 
wordt gebruikt. En de VN zouden zich een groot deel 
van hun resoluties kunnen besparen.”

ISRAËL, eeN ‘kLeIN GRoot LAND’
Israël, wel treffend getypeerd als ‘klein groot land’, 
weet de wereldogen altijd op zich gericht. Scherp 
onderscheiden zich daarbij ook de externe percep-
ties. Voor een deel van de wereld is Israël een 
modelstaat, voor een ander deel een pariastaat. 
Enerzijds heet Israël een unieke democratie in een 
regio van autoritaire regimes, een westelijke voor-
post in het Midden-Oosten, anderzijds klinkt vernie-
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“ Vanuit gelovig perspectief vormt 
de zeventigjarige Joodse staat een 
miljoenenvoudig Godswonder!”
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tigende kritiek die niet terugdeinst voor 
veroordelingen als ‘terreurstaat’. Niet 
voor niets richt de internationale definitie 
van antisemitisme (red.: zie pagina 21) het 
vizier op deze agressieve uitingen aan 
Israëls adres.

Wat een schril contrast met de doelstel-
ling van de zionisten, de grondleggers 
van de staat Israël op het eind van de 19e 
eeuw. Zij wensten juist de Joodse geschie-
denis te ‘normaliseren’. Wanneer de 
Joden een staat ‘zoals alle andere naties’ 
zouden krijgen, dan zou het antisemi-
tisme verdwijnen, profeteerden destijds 
Theodor Herzl en diens opvolgers.

NoRMAAL ZIJN, Net ALS ALbANIË
Over een van hen, Chaim Weizmann die 
later ook Israëls eerste staatspresident 
zou worden, bestaat een sprekende 
anekdote. Tijdens een party in de jaren 
dertig van de vorige eeuw sprak een 
Britse lady en bewonderaar van de 
prominente zionist, Weizmann direct 
aan: “Dr. Weizmann, ik begrijp u niet. U 
behoort tot het beschaafdste, knapste en 
kosmopolitischte volk. En u wilt dat alles 
opgeven om te worden zoals – Albanië?” 
Weizmann peinsde een tijdje over deze 
vraag. Toen klaarde opeens zijn gezicht 
op en enthousiast riep hij uit: “Ja! Albanië! 
Albanië!”
Hoe valt Weizmanns geestdrift voor 
Albanië historisch te duiden? Als de 
evidente poging om niet ‘de eeuwig 
andere’ te zijn. Het zionisme, waarvan 
Chaim Weizmann een voorman was, 
bood een antwoord op wat eind 19e eeuw 
op ieders lippen lag: ‘het Joodse vraag-
stuk’.  Dat antwoord bevatte het streven 
de Joden tot een heel normaal volk met 
een heel normale staat te maken. En 
voor een heel normale staat figureerde 
toentertijd precies het kleine Albanië 
dat in 1912 onafhankelijkheid verkreeg. 
Vandaar Weizmanns uitroep: “Albanië! 
Albanië!”

Natuurlijk was de wens van Weizmann 
denkbeeldig, tekent prof. Brenner aan. 
Uit een Joodse staat een ‘Albanië’ te 
creëren dat de rest van de wereld weinig 
interesseert, miskent de bijzondere rol 
die de Joden tweeduizend jaar lang in de 

voorstelling van andere volken en religies 
hebben gespeeld.

Bovenal hield het begrijpelijke verlangen 
van Weizmann totaal geen rekening met 
het onomstotelijke gegeven dat Israël 
niet alleen voor Joden, maar eveneens 
voor christenen en moslims ‘heilig land’ 
beslaat. Voeg daar het onvergelijk-
bare feit aan toe dat een volk na twee 
millennia in de verstrooiing (diaspora) 
weer op historische grond zijn eigen 
staat sticht. En dat slechts enkele jaren 
na een historisch ongekende genocide 
op de Joodse natie… 

De optelsom van deze factoren geeft 
Israëls bijzondere positie als soevereine 
staat op het wereldtoneel aan, vanaf de 
Onafhankelijkheidsverklaring, zeventig 
jaar geleden.

VAN ‘Het JooDSe VRAAGStUk’ 
NAAR ‘Het ISRAËLVRAAGStUk’
Israël, allesbehalve een normale staat 
dus vanuit de optiek van de wereldge-
meenschap. Dat geldt in feite ook aan 
Joodse zijde. Theodor Herzl, onvermoei- 
baar inspirator van de zionistische bewe-
ging, droomde al van een modelstaat die 
conform het profetische visioen een ‘licht 
onder de volken’ zou zijn. En David Ben 
Gurion, Israëls eerste premier, herhaalde 

dit ideaalbeeld van Israël bij talrijke 
gelegenheden. De Joodse staat moest 
als voorbeeld dienen voor de gehele 
mensheid.

Deze leidraad in Israëls staatkundige 
existentie – wereldwijd voorbeeld - reikt 
tot op vandaag. Ter linker- en rechter-
zijde in de politiek is deze continuïteit 
traceerbaar. Het linkse kamp spreekt van 
“de verplichting hogere eisen aan onszelf 
dan aan anderen te stellen” en dat niet 
vanwege de notie van ‘het uitverkoren 
volk’ te zijn. Uit het rechtse Likudkamp 
beklemtoont premier Netanyahu: “Ons 
vermogen om als collectief ons eigen lot 
te bepalen, laat ons onze eigen toekomst 
bepalen, niet meer als een volk dat door 
anderen wordt geregeerd, overwonnen 
en vervolgd, maar als een trots volk met 
een schitterend land, dat er altijd naar 
streeft een ‘licht onder de volken’ te zijn.”

In zekere zin neemt de staat Israël 
daarmee op collectief niveau zeven 
decennia na zijn stichting dezelfde 
rol van de ‘ander’ over die de Joden 
eeuwenlang als individuen hebben 
gespeeld en waaraan de zionisten 
eigenlijk wilden ontkomen. En zo is de 
‘Judenfrage’ (het Joodse vraagstuk) van 
de 19e eeuw in de 20e en 21e eeuw door 
de ‘Israelfrage’ (het Israëlvraagstuk) 
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kANttekeNING

“ Israëlisch leger dood 
Palestijns jongetje”
Wat dacht u toen u die kop las? Ik, geïnteresseerd wereldburger, 

neem een neutraal medium ter hand en lees zo’n bericht over 
het Midden-oosten. Wat?! Waar halen ze het lef vandaan, die 

geüniformeerde bruten met licht ontvlambare wapens? Het is een kind, 
nota bene. 

Maar dan tikt u me op de schouder. U zegt me dat er geen ‘neutrale’ media 
bestaan? Dus wat hier staat, kan op z’n minst gekleurd zijn en op z’n slechtst 
zelfs onwaar zijn? Ik krijg er spijt van dat ik het heb gelezen. Ik wil helemaal 
geen misvormd beeld. Ik wil de genuanceerde waarheid. U reageert, enigs-
zins meewarig, dat dit misschien wel klinkt als van een rechtschapen SGP’er: 
‘waarheid’, maar dat het een illusie is om de genuanceerde waarheid in de 
media te zoeken. 

Ik leg me er echter niet direct bij neer, want als kwaliteitskrant X zegt: “Uit 
Artis is een beer ontsnapt”, kan ik dat nieuws toch ook gewoon zonder 
argwaan consumeren? U zucht. Mijn redenering is u blijkbaar te kort door 
de bocht. Dat van die beer lijkt u ook nog wel te geloven, maar berichten 
over Israël… tja, dat blijkt een kwetsbare categorie nieuws te zijn. Als een 
kop luidt: “Israëlisch leger dood Palestijns jongetje”, kan het namelijk ook 
een schoolvoorbeeld van framing zijn. Israël is dan de zwaarbewapende 
agressor die met excessief en buitenproportioneel geweld een weerloos, 
ongewapend burgerslachtoffer maakt, een kind, nota bene.
Vanuit een ander perspectief waren er in diezelfde situatie bij dagen-
lange rellen rond de Westelijke Jordaanoever Palestijnen die niet terug-
deinsden voor het gebruik van menselijke schilden. De ervaring leerde 
namelijk dat die militairen bij kinderen aarzelden om te schieten. 

U kijkt licht argwanend en vraagt: “Moest ik je dit echt nog uitleggen?” Ik 
moet dat ontkennen: nee, die naïviteit is me inmiddels door nieuws uit de 
eerste of tweede hand wel ontnomen. Voor genu-
anceerd Israëlnieuws stel ik geen vertrouwen op 
gerenommeerd landelijk medium X, of het online 
linkse kwaliteitsmedium A, of zelfs de rechtse 
krant Z. bijna zonder uitzondering berichten zij 
helaas pro-Arabisch en dus… anti-Joods. 

De SGP mag dan een ommekeer ten 
goede hebben gemaakt, maar als de 
SGP’er van vandaag zich moet laven 
aan de anti-Joodse nieuwsberichten 
van vandaag, maak ik me zorgen om 
de SGP’er van morgen.

De SGP zegt: vóór Israël! Wat denkt 
u bij zo’n speerpunt?

In deze rubriek plaatst Sjon van der Ree Doolaard  

een kanttekening bij de omgang van de media met Israël.

vervangen, concludeert Michael Brenner. 
‘Israël’ en ‘antizionisme’ hebben de 
begrippen ‘Jood’ en ‘antisemitisme’ als 
culturele code afgelost.

toekoMStVeRWACHtING
Een Israëlvraagstuk in onze dagen? 
Jazeker! Zie de aaneenrijging van brute 
haatincidenten in Europa en elders 
ter wereld jegens Joden en Joodse 
instellingen vanwege het naakte bestaan 
van een Joodse staat.

Dat brengt mij bij de diepe observatie 
van de Duitse literatuurwetenschapper 
Hans Mayer in zijn boek ‘Aussenseiter’ 
(Buitenstaander) over de stichting van 
de staat Israël. Mayer schrijft: “Uit de 
tot dusverre Joodse buitenstaander te 
midden van een niet-Joodse bevolking 
kwam een Joodse buitenstaanderstaat 
te midden van een niet-Joodse statenge-
meenschap.”

Dat stemt puur menselijk gezien somber 
over de toekomst van de Joodse staat. 
Echter, ver voor de stichting van Israël 
merkte Isaäc da Costa Gods trouwe 
bescherming van Zijn volk op: “Een 
Jood is een antiquiteit van vierduizend 
jaren. Een wonder. En zij, die niet aan 
wonderen gelooven, ontmoeten vaak 
dagelijks een Jood!” Vanuit dit gelovig 
perspectief vormt de zeventigjarige 
Joodse staat een miljoenenvoudig 
Godswonder!  

Van harte val ik derhalve de oudtesta-
menticus prof. dr. M.J. Paul bij: “Israël als 
geestelijke werkelijkheid is verbonden met 
een concreet land. Er is continuïteit vanaf 
het volk van Abraham toen tot de staat 
Israël nu. En dat heeft alles te maken met 
onze toekomstverwachting!”

Over deze toekomstverwachting dichtte Isaäc Da Costa:

Neen, antwoordt het Gods Woord, dat nimmer vergaat,
Niet altijd blijft Isrel der volkeren smaad.
Voor hem bad zijn Koning aan ’t smadelijk kruis.
Haast komt de Verlosser tot Israëls huis.
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een portret van voorzitter Zevenbergen

Voor degenen die het nog niet was opgevallen: we hebben een nieuwe partijvoorzitter. op pagina 5 

van de vorige De Banier was er al de aankondiging van de “Wisseling van de wacht”. De hoogste 

tijd dus om deze keer de nieuwe partijvoorzitter te portretteren. Hoewel er al veel in de media te 

lezen was, is dit Peter Zevenbergen zoals u hem wellicht nog niet kent.

Hoe werd het tussentijds aftreden van 
oud-voorzitter Van Leeuwen ontvangen? 
“Voor velen kwam het als een verrassing. 
Binnen het hoofdbestuur had hij echter 
vorig jaar al aangegeven na de hoogte-
punten van het honderdjarig jubileum te 
willen terugtreden. Na zeven pittige jaren 
ten dienste van de partij wilde hij het 
rustiger aan gaan doen, mede gelet op de 
thuissituatie, zijn leeftijd en gezondheid. Hij 
hoopt nu nog enige tijd als ‘gewoon’ hoofd-

bestuurslid te dienen. Zo kunnen we nog 
dankbaar gebruikmaken van zijn ervaring.”

Van ‘wisseling van de wácht’ is het een 
klein bruggetje naar ‘wachtgeld’. Ik denk 
dat velen - en u voorop - de voorzitters-
wissel anders hadden voorgesteld.
“Voor mij en voor velen kwam de bericht-
geving hierover in de media als een 
verrassing. De reacties in de pers hebben 
diepe sporen nagelaten bij mijn vrouw, 

mijn gezin en mij. In overleg met het 
gemeentebestuur van Alblasserdam is 
besloten de in 2014 gemaakte afspraak 
over de wachtgeldregeling te herijken. Het 
recht op de regeling ligt vast in een wet, 
maar ik stel nu het volledige bedrag ten 
dienste aan de gemeenschap. 
Gelukkig hebben we de achterliggende 
periode uit alle hoeken van het land veel 
steun en medeleven ontvangen en slaan 
we met Gods hulp de hand aan de ploeg.”

door sjon van der ree doolaard
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Wat is de SGP voor partij? Waar wordt u 
voorzitter van?
“De Staatkundig Gereformeerde Partij 
blijft een partij met een unieke wezenlijke 
boodschap gegrond op Gods Woord en 
de belijdenis. Op een meer eigentijdse 
wijze brengt zij die aloude boodschap 
in het politieke en publieke debat naar 
voren. Tussen twee haakjes: die bood-
schap uitdragen is een verantwoorde-
lijkheid van ons allen. De boodschap van 
Gods Woord is het meer dan waard om 
onder de aandacht te brengen. Onze 
vertegenwoordigers en bestuurders zijn 
betrokken mensen die gaan voor de 
inhoud en die een inhoudelijke, construc-
tieve bijdrage leveren aan het bestuur 
van ons land. Alleen Gods geboden zijn 
tot zegen. Niet de publieke opinie, maar 
Gods Woord is de norm.”

Wat zijn uw vroegste herinneringen aan 
de SGP?
“Door mijn werk en huwelijk ben ik in 
Alblasserdam terecht gekomen. Daar 
bezocht ik voor het eerst de vergadering 
van de kiesvereniging. Daar liggen de 
eerste herinneringen. De interesse was 
gewekt en de actieve politieke partici-
patie volgde. Daar heb ik nooit spijt van 
gehad. Ik zie daarin de leiding van de 
Heere in mijn leven.”

Sinds 2001 zit u in het hoofdbestuur. Hoe 
is de SGP in uw optiek ontwikkeld?
“De partijorganisatie heeft een duidelijke 
professionaliseringsslag gemaakt. De 
heer Kolijn (partijvoorzitter 2000-2011) 
stond aan de wieg daarvan. Maarten van 

Leeuwen heeft daarna een duidelijke en 
gewaardeerde bijdrage geleverd. 
De SGP moest gerechtelijke uitspraken 
zich laten welgevallen. Helaas. Mooi is 
de wezenlijke bezinning op thema’s zoals 
theocratie, tolerantie en godsdienstvrij-
heid die door de heer Kolijn is ingezet en 
afgerond is onder Maarten van Leeuwen. 
Het boek Gerechtigheid verhoogt een volk 
vormt een wezenlijke bijdrage aan de 
bezinning op de wortels van onze partij. 
Het nodigt uit de bronnen te bestuderen. 
Die bezinning moet blijven. Laten we het 
boek vooral gebruiken om het gesprek 
met elkaar gaande te houden. Met 
elkaar spreken, maar dan wel op basis 
van kennis. Bezinning en toerusting van 
onze vertegenwoordigers en bestuurders 
moeten blijvende aandacht ontvangen.” 

U hebt in de afgelopen 17 jaar uw visie 
gevormd op het besturen van onze 
partij. Wat kunt u daarover met ons 
delen?
“Besturen ligt mij wel. Ik heb veel geleerd 
van mijn voorgangers. In de politiek 
maakte de evenwichtige en tevens 
doortastende bestuursstijl van burge-
meester Bandell (Dordrecht) indruk 
op mij. Ik houd van ruimte geven en 
het aanspreken op de eigen verant-
woordelijkheid. Zonder een sfeer van 
vertrouwen kan ik niet werken.  
Wij houden vast aan de beleidsmatige 

koers tot andere feiten zich aandienen. 
We houden elkaar aan de afspraken en 
zijn daar loyaal aan. Afspraak is afspraak.”

De SGP heeft tien speerpunten. Natuur-
lijk zijn ze allemaal heel belangrijk, 
maar welke spreekt u persoonlijk 
bijzonder aan?
“Alle speerpunten vragen om de voorrang. 
Laat ik er drie noemen. ‘Vóór het leven’. Wie 
zijn wij dat wij ons stellen boven de Heere 
van dood en leven? ‘Voor de zondags-
rust’. Het dienen van God is onlosmakelijk 
verbonden met de heiliging van Zijn dag. 
‘Voor het gezin’. Tal van alternatieve samen-
levingsvormen geven destructie. De orde 
die de Heere in de samenleving gegeven 
heeft, dienen we te handhaven. De samen-
leving is gebaat bij die orde.” 
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Zevenbergen in het kort

P.A. (Peter) Zevenbergen (1956) 
woont in Alblasserdam.  
In het dagelijks leven is hij onder 
meer directeur van de Rotter-
damse VO-school Guido de Brès.  
Van 1985 tot 2002 was hij raadslid 
en van 1994 tot 2006 was hij 
wethouder in Alblasserdam.
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DRS. P.A. ZeVeNbeRGeN
partijvoorzitter

“Ik houd van ruimte geven”



Koning Salomo op het Binnenhof
tot de politieke hoofdmomenten behoren altijd de Algemene Politieke beschouwingen. De 

fractievoorzitters van de partijen in de tweede kamer debatteren dan twee dagen lang met de 
minister-president over de plannen van het kabinet voor het komende jaar. 

De bijdrage van onze fractievoor-
zitter Kees van der Staaij stond 
dit jaar in het teken van de na 

David beroemdste koning van Israël, 
Salomo. Hij kwam hierop omdat de 
minister-president toen hij kind was, had 
gezegd koning Salomo te willen worden: 
“Ik zag dat helemaal voor me. De hele 
dag wijze en rechtvaardige besluiten 
nemen en dan tegen de avond alleen 
maar mensen die je dankbaar zijn en 
tevreden naar huis gaan.” Ongetwij-
feld zal de kleine Mark daarbij gedacht 
hebben aan de manier waarop de koning 
de ruzie tussen twee vrouwen beslechtte 
over een dood kindje.

Niet voor niets staat deze uitspraak 
bekend als een Salomonsoordeel, wat 
synoniem staat voor een wijs en recht-
vaardig oordeel. Vanuit deze Bijbelse 
geschiedenis kun je rustig zeggen dat 
van dit kabinet ook regelmatig een 
Salomonsoordeel wordt gevraagd. Van 
der Staaij noemde in dat verband de 

‘kwestie der kwesties’ van nu: de afschaf-
fing van de dividendbelasting. Dit kan en 
moet anders. Prima als het vestigingskli-
maat van bedrijven in Nederland wordt 
verbeterd, maar níet zo. Op SGP-steun 
hoeft de premier op dit punt echt niet te 
rekenen. 

HAALbAAR eN betAALbAAR
Een ander onderwerp dat door de SGP 
werd aangestipt was de nog steeds 
groter wordende kloof tussen een- en 
tweeverdieners. Buitengewoon oneerlijk. 
Met het kluitje dat ook eenverdienersge-
zinnen erop vooruitgaan, laat de SGP zich 
niet in het riet sturen. Als tweeverdieners 
er (veel) meer op vooruitgaan, wordt 
de kloof dus gewoon groter. Ook het 
onderwerp verduurzaming kwam langs. 
Kern van de SGP-inbreng: op zich prima, 
maar wees nuchter. Houd het haalbaar, 
betrouwbaar en betaalbaar voor burgers 
en bedrijven.

Actueel tijdens de Algemene Beschou-
wingen was de kwestie van de twee 
Armeense kinderen die na acht rechter-
lijke uitspraken te horen kregen dat ze 
geen recht konden doen gelden op een 
verblijfsvergunning. Koning Salomo cite-
rend zei Van der Staaij er dit over: “Om 
een spreuk van Salomo aan te halen: “De 
uitgestelde hoop krenkt het hart.” Als 

door kees van der staaij

“De kleine Mark zal 
gedacht hebben aan de 

manier waarop Salomo 
de ruzie beslechtte over 

een dood kindje.”
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Salomo in het geschil over het kind pas 
na tien jaar een definitieve beslissing had 
genomen, dan had niemand hem wijs 
gevonden. Waarom, waarom, waaróm 
wordt er niet veel eerder definitief groen 
of rood licht gegeven? Hoe voorkomt het 
kabinet dat traineren loont als na een 
herhaald ‘nee’ het ineens toch ‘ja’ wordt?”

DRUGSDeALkAbINet 
Een speerpunt van de SGP is op dit 
moment de ‘drugsdeal’ die tijdens de 
formatie is gesloten tussen D66, CU, 
CDA en VVD. De staat gaat wiet telen en 
op de markt brengen. Om de criminali-
teit te bestrijden, is de drogreden. Wie 
ook maar een beetje bekend is met 
deze ‘big business’, weet dat alles wat 
met drugs te maken heeft, gelinkt is 
aan criminelen. “Het is dwaas: de indruk 
wordt gewekt dat drugs zo erg nog niet 

zijn. Terwijl de drugsellende en gezond-
heidsschade enorm is. De SGP pleit 
ervoor die staatswietexperimenten niet 
langer te slikken, maar volop in te zetten 
op de bestrijding van alle drugsellende,” 
zei Van der Staaij. 
 
Na ook stil te hebben gestaan bij de 
treurige bescherming van het leven en 
de kwaadaardige demonisering van land 
en volk van Israël, kwam onze voorman 
weer terug op koning Salomo en premier 
Rutte. Diens opa had op het schutblad van 
de kinderbijbel van de huidige premier 
geschreven: “De vreze des Heeren is het 
beginsel der wijsheid.” Van der Staaij 
haakte daarbij aan. Hij zei; “De SGP viert 
dit jaar haar eeuwfeest. Heel vaak in die 
honderd jaar is deze wijsheid van Salomo 
aangehaald: “Vrees God, en houd Zijn 
geboden, want dit betaamt allen mensen.” 

IN De FoUt
De verhalen van Salomo zijn mooi. Zijn 
wijsheid is imponerend en inspirerend. 
Maar weet u wat op mij als kind ook veel 
indruk heeft gemaakt, waar ik eerlijk 
gezegd wel van schrok? Dat die wijze 
koning in zijn latere leven behoorlijk in de 
fout ging. De Bijbel is er open en eerlijk 
over. Gedoe met vrouwen en zo.
  
Gelukkig houdt de geschiedenis hier niet 
op. Eeuwen later leefde Iemand die kon 
zeggen: meer dan Salomo is hier. Zijn 
naam is: Jezus Christus. En het mooie is 
nu dat in Hem werkelijk álle schatten van 
wijsheid samenkomen. Wie Zijn woorden 
hoort en doet, is wijs. Dat was en is de 
kern van de boodschap van de SGP. 
Ministers en staatssecretarissen, van 
harte wensen en bidden wij u wijsheid 
toe in al het vele werk dat wacht.”

Het salomonsoordeel naar Peter Paul Rubens

13De bANIeR     oktoBer bINNeNHoF



Passievoor vakmanschap

Voltastraat 1 | 2952 AW Alblasserdam
078 69 32 541 | www.huismanalblasserdam.nl

Nieuw in onze showroo m 

  de Geberit AquaCl ean  

Sela doucheWC 

 (werkend te zien).

Nieuw in onze showroo m 

  de Geberit AquaCl ean  

Voorgebakken

Voorgekookt

Vers 
verpakt

VoorgekooktVoorgekooktVoorgekookt

Vers 
verpakt

Akkerseweg 13b, 5321 HG Hedel, T +31 (0)73 599 20 93, E info@quiks.nl

ALL ABOUT

  POTATOES

QUIKS.NL

Voorgebakken

De Nort 3  |  3931 NE Woudenberg  |  Tel: 0332866916
info@davelaar.nl  |  davelaar.nl
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Baas in eigen bunker
De SGP is de enige partij die tegen de 
dienstplicht voor vrouwen is. 

Senator Diederik van Dijk legde in de 
Eerste Kamer uit waarom: “Helaas kiest 
de regering ervoor al het mooie onder-

scheid tussen man en vrouw weg te 
nivelleren. Het toppunt van emancipatie: 
vrouwen verplicht de loopgraaf in. Baas 
in eigen bunker. Als ik vrouw was, stemde 
ik SGP. Wij stemmen in ieder geval tegen 
dit wetsvoorstel.”

Rouwverlof

Tijdens een debat over de uitbreiding 
van het vaderschapsverlof met vijf 
weken, pleitte Chris Stoffer voor de 
invoering van een week rouwverlof. 
Zijn voorstel haalde, met 70 zetels, 
net geen meerderheid. De SGP wil in 
plaats van vijf weken, één week extra 
vaderschapsverlof, zodat het voor 
ondernemers betaalbaar blijft. 

Meld irritante regels
Tot 15 oktober kunnen MKB-onder-
nemers, ZZP’ers en starters melding 
maken van irritante regels. 
Op voorstel van de SGP houdt de 
Tweede Kamer een inventarisatie-
ronde voor regeldruk onder onder-
nemers. Melding maken kan via:   
tweedekamer.nl/commissies/ezk/
deel-nu-uw-ervaringen-over-regeldruk 

Barre tijden
“Als de minister van Financiën echt 
meent dat we ons moeten voorbe-
reiden op barre tijden, dan had hij niet 
met deze begroting moeten komen. 
De overheidsfinanciën worden niet 
beter, het begrotingstekort loopt op en 
de collectieve lastendruk neemt toe”, 
aldus Chris Stoffer bij de financiële 
beschouwingen.

Dividendbelasting
“De afschaffing van de dividendbe-
lasting is erg duur, maar de argu-
menten zijn erg dun. De SGP ziet het 
bedrag van 2 miljard euro liever ten 
goede komen aan kleinere onderne-
mers en gezinnen,” zegt Kees van der 
Staaij tijdens de Algemene Politieke 
Beschouwingen.

Opsporing verzocht

De politie komt rechercheurs te kort 
voor de opsporing van criminelen. 

Roelof Bisschop maakt zich zorgen en 
vroeg de minister van Justitie en Veilig-
heid om de noodkreet van de recherche 
serieus te nemen. 

Wilt u een wekelijkse terugblik? 

Dat kan via het SGP-weekjournaal. De voorlichting van de 
Tweede Kamerfractie probeert ieder weekeinde een jour-
naal van 3 à 4 minuten op het YouTubekanaal van de SGP te 
zetten. Ga naar: youtube.nl/sgpnieuws 
Op dit moment hebben we daar al 1.460 abonnees die door 
de SGP bij de tijd worden gehouden. 
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Najaarscongres

23 en 24 november 2018

Bennekom

‘DE TOEKOMST 
VAN DE SGP’

SGP-jongeren     Dinkel 7     3068 HB     Rotterdam     www.sgpj.nl

Kom je ook?

Meer info op www.sgpj.nl

Overnachten? Meld je aan!

100 jaar  SGP

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Opnieuw uitgedaagd! 
Een weerwoord op de heersende ideologie 

 
door mw. dr. A.A. Kluveld 

 

D.V. dinsdagavond 13 november 2018 

Kasteel Woerden 

 

Meldt u voor 6 november aan op wi.sgp.nl/guidolezing. 
Let op: het aantal plaatsen is beperkt. 

StUDIeDAG 
‘ReFoRMAtoRISCH PoPULISMe’

VRIJDAG 2 NoVeMbeR 2018

Trinitatiskapel, Vriesestraat 20-22, 3311 NR  Dordrecht

Zijn de bevindelijk gereformeerden inderdaad een tikkeltje 
populistisch, zoals VVD-leider Mark Rutte zich eens openlijk 
afvroeg? Over die vraag willen het Dutch Bible Belt Network 
en het Wetenschappelijk Instituut voor de SGP graag met 
u nadenken. Het programma is van 10.00 tot 15.45 uur. 
Sprekers: Peter Achterberg, Roelof Bisschop, Ernst van den 
Hemel, André Krouwel, Fred van Lieburg en Dirk Vergunst. 
Forumdiscussie o.l.v. Jan Schippers.

Aanmelding: per email naar info@dutchbiblebelt.org (voor 
27 oktober). De entree (inclusief lunch) bedraagt € 30,00 
(studenten € 15,00) s.v.p. vooraf overmaken op rekening NL47 
INGB 0007 1653 40 t.n.v. Dutch Bible Belt Network te Gouda.

Het Wetenschappelijk Instituut voor de SGP is op zoek naar een

WeteNSCHAPPeLIJk beLeIDSMeDeWeRkeR M/V (0,8 Fte)
Voor de inhoud van deze veelzijdige functie: zie wi.sgp.nl.
Interesse? Vraag om meer informatie via wi@sgp.nl of 010 - 7200 785. Solliciteer vóór 24 november 2018
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Vóór Israël

70 JAAR ISRAËL
"Vanuit gelovig 

perspectief een 
miljoenenvoudig 
 Godswonder!"

FotoVeRANtWooRDING
Pagina 1: Israëlische vlag in de Joodse wijk van de Oude Stad, Jeru-
zalem \ foto Aryel Tsion
Pagina 1 linksonder, 15 de geknakte roos en 21: foto’s 123rf.nl
Pagina 10, 11 het borstbeeld, 18, 19 en 23: foto’s Cees van der Wal 
Fotografie
Pagina 13: beeld Wikimedia Commons
Pagina 29b: foto Aryel Tsion
Pagina 31: foto Pixabay.com

De redactie heeft geprobeerd de rechten van het beeldmateriaal 
zo veel mogelijk te regelen. Als u meent dat uw materiaal zonder 
voorafgaande toestemming is gebruikt, verzoeken wij u om 
contact met ons op te nemen via debanier@sgp.nl. 

DoNDeRDAG 18 oktobeR 

Tijdrede
Ds. C van Ruitenburg
19:30 uur
Scherpenisse, Schoolstraat  4, geb. GG

VRIJDAG 2 NoVeMbeR

SGP Rijssen-Holten
100 jaar SGP 
Ds. G.W.S. Mulder, ir. C. Stoffer en dhr. A.J. 
Scheppink (fractievoorzitter Rijssen-Holten)
Jeugdkoor “Jubilate” en jongerenkoor 
“Sjaloom” (muzikale omlijsting)
19.30 uur
Rijssen, Veeneslagen 107, Tabernakelkerk

VRIJDAG 9 NoVeMbeR

Verkiezingsbijeenkomst
“Betrokken tot ín de kern”
Chris Stoffer
Corné Egas (lijsttrekker)
Wietse Blok (kandidaat raadslid)
19.45 uur
Bleskensgraaf, Melkweg, De Spil

DoNDeRDAG 15 NoVeMbeR

Tijdrede
Ds. J. A. Weststrate
19.30 uur
Ederveen, Hoofdweg 187, geb. GGiN

DINSDAG  20 NoVeMbeR

Tijdrede afdeling Hoeksche Waard
Ds. G.J. van Aalst
19.30 uur
Klaaswaal, Havenweg 9, geb. GG

DINSDAG 20 NoVeMbeR

Bidstond SGP Altena
Ds. H.J. Agteresch, ds. D. Bos en ds. W.M. 
Mulder
19.30 uur
Werkendam, Binnengriend 27, geb. CGK

DINSDAG 20 NoVeMbeR

Tijdrede
ds. D.E. van de Kieft, te Urk
19.30 uur
Scherpenzeel, Holevoetlaan 24, geb. GGiN

NB: voor alle in dit blad genoemde data geldt: ‘Deo volente’.
 
De volgende Banier verschijnt op donderdag 15 november. De kopij kan tot en met 
woensdag 31 oktober bij het partijbureau worden ingestuurd. U kunt zich  
richten tot J.S. (Sjon) van der Ree Doolaard via debanier@sgp.nl.
De daaropvolgende Banier zal op donderdag 13 december verschijnen.

AGENDA
CoLoFoN

ReDACtIe 
drs. P.A. Zevenbergen en 

drs. J.W. van Berkum 
(hoofd redactie),  

J.S. van der Ree Doolaard 
(eind redacteur), 

mw. C. Nieuwenhuis,  
drs. J.A. Schippers, N. Bakker en 

M. de Bruyne

ReDACtIeADReS 
Partijbureau, Dinkel 7,  

3068 HB Rotterdam 
T 010 - 720 07 70 

E debanier@sgp.nl 
I www.sgp.nl

DIReCteUR PARtIJbUReAU 
drs. J.W. van Berkum 

T 010 - 720 07 70 
E jwvanberkum@sgp.nl

MANAGeMeNtASSISteNte 
mw. A.C. Weerheim 

T 010 - 720 07 70 
E acweerheim@sgp.nl

ADMINIStRAteUR 
mw. M. Westerhout en 

mw. drs. S. Paul 
T 010 - 720 07 70 

E mwesterhout@sgp.nl

AFDeLING CoMMUNICAtIe,  
VooRLICHtING eN VoRMING (CVV) 

W. Doeleman, W. Goudriaan,  
mw. C. Nieuwenhuis en 

J.S. van der Ree  Doolaard 
T 010 - 720 07 75  

E voorlichting@sgp.nl

WeteNSCHAPPeLIJk INStItUUt 
drs. J.A. Schippers (directeur) 

T 010 - 720 07 85, 
E wi@sgp.nl

SGP-JoNGeReN 
N. Bakker en mw. C.W. Pors 

T 010 - 720 07 80  
E beleidsadviseur@sgpj.nl

eeRSte kAMeR 
P. Schalk en mr. D.J.H. van Dijk  

Binnenhof 22,  
2513 AA Den Haag 
T 070 - 312 92 00 

tWeeDe kAMeR 
mr. C.G. van der Staaij,  

dr. R. Bisschop en ir. C. Stoffer  
Postbus 20018, 2500 EA Den Haag 

T 070 - 318 30 45 
E sgp@tweedekamer.nl

eURoPeeS PARLeMeNt 
drs. B. Belder 

T 06 - 224 579 15 
E b.belder@planet.nl 
I eurofractie.sgp.nl

StICHtING VoRMINGS ACtIVIteIteN 
ooSt-eURoPA 
E voe@sgp.nl

VoRMGeVING 
DTP studio  

De Groot - grootsgedrukt.nl

LeDeNADMINIStRAtIe 
mw. H. Neeleman en  
mw B.B. van der Elst 

E administratie@sgp.nl

Opzegging van lidmaatschap of 
abonnement dient schriftelijk te 

geschieden voor 1 december.

ADVeRteReN 
Voor  advertentiemogelijkheden en 
tarieven kunt u contact  opnemen 

met Novente: 
wdankers@novente.nl
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De honderdjarige SGP viert haar jubileum in 
het eveneens honderdjarige Nederlands open-
luchtmuseum in Arnhem. Het kenmerkende 
aan deze bijeenkomst is de doelgroep ‘het 
gezin’. ruim 2000 mensen hebben die kans 
waargenomen en kwamen naar Arnhem.

Op de Amsterdamse Westerstraat spreekt Kees van 

der Staaij de bezoekers van de familiedag toe. 

Aan de achterkant van het park staat een Zeeuws kerkje. 
Als je het terrein op loopt, hoor je het gezang. Uit volle borst 

wordt er gezongen. 
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familiedag 22 september 2018

Bert-Jan Ruissen, SGP-kandidaat voor de Europese verkiezingen 
van 2019, schrijft zijn pen leeg bij het geven van handtekeningen.

Roelof Bisschop, wiens oude ambacht schoolmeester was, vertelt een verhaal. 
“(…) Ze wist dat ze niet naar binnen mocht, maar ze was té nieuwsgierig om 

buiten te blijven staan. (…) Bovenaan de trap zag ze plots een schaduw voorbij-
schieten. Wat was dat? Het geluid van een dichtslaande deur galmt door de lange 

gang. Was er dan toch iemand in het huis? Maar er was toch niemand! (…) Zo 
snel als ze kan vliegt ze naar de buitendeur. Ze móét naar buiten. Ze duwt tegen 

de buitendeur, maar de deur is dicht... Er is geen beweging in te krijgen. (…)”



Bij de Staphorster boerderij heerst een 
gezellige sfeer. Je kunt er al je vragen 

kwijt over het leven in Staphorst. 

Een afvaardiging vanuit de waterschappen staat te midden van het prachtige molenlandschap te vertellen over de waarde en onmisbaarheid van het waterschap. Droge voeten houden, is toch wel veel waard!

 In de kasteelboerderij was er ook een vragenhalf-
uurtje met de Kamerleden. De moeilijkste vragen 

komen meestal van de jongste bezoekers: een jongetje: 
“Hoeveel ministers zijn er nu eigenlijk?” De Kamerleden 
aarzelden. Chris Stoffer deed een schatting: “15?”. Kees 
van der Staaij zocht het op met zijn telefoon, en kwam 

met het verlossende antwoord: “Het zijn er 16.”.
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familiedag 22 september 2018
Om de lange afstand van het 44 hectare 

grote park te overbruggen, kun je ook met de 
tram. Natuurlijk neem je dan de SGP-tram.

Op de Oud-Beijerlandse kasteelboerderij wordt het boekje “10 X 10 SGP” 
gepresenteerd. Kees van der Staaij: “Stiekem vind ik dit toch het leukste 

boekje wat ter gelegenheid van het jubileum is verschenen.”

Wilt u dit boekje ook bestellen? 
Ga naar de webshop van de SGP: 
webshop.sgp.nl/producten,  
bel 010 – 7200 785, bestel via  
www.debanier.nl of ga naar de 
boekhandel.

10x10 SGP
Een boekje open over honderd jaar Staatkundig Gereformeerde Partij

Jan Schippers en Addy de JongDit boekje brengt de Staatkundig Gereformeerde Partij op een originele manier 

in beeld. De auteurs hebben vanuit tien invalshoeken telkens tien beelden en tien 

wetenswaardigheden bij elkaar gebracht. Zo ontstaat een veelkleurig doorkijkje naar honderd jaar SGP, waarbij verrassende 

kanten voor het voetlicht worden gehaald. De aansprekende en afwisselende com-

binatie van beeld en tekst zorgt voor een lichte toets en maakt deze publicatie tot 

een hebbeding voor ieder die graag net dat beetje meer over de SGP wil weten.

175 pagina’s

14,95

Boek bestellen?Ga naar de webshop van de SGP: webshop.sgp.nl/
producten, bel 010 7200785, bestel via www.debanier.nl 
of ga naar de boekhandel.

NIEUW VERSCHENEN

door sjon van der ree doolaard



Wat ik later 
wil worden? 
Eerst maar eens proberen 
deze winter door te komen...

Doneer nu op

komoverenhelp.nl

Voor € 12 per maand zorgt u ervoor dat Kolya 
in de koude wintermaanden dagelijks een 
warme maaltijd en onderwijs krijgt.

Voor € 12 per maand zorgt u ervoor dat Kolya 
in de koude wintermaanden dagelijks een 

Winter
campagne

2018/2019



ReGeRING,  
NeeM IHRA-DeFINItIe oVeR!

Wie nauwlettend de nationale en internationale pers volgt, kan 

het niet ontgaan zijn dat er in het Verenigd koninkrijk een 

antisemitismeschandaal woedt rond de Labourpartij en haar 

leider Jeremy Corbyn. Desalniettemin nam de partijtop van 

Labour vorige maand de werkdefinitie van antisemitisme van 

de International Holocaust remembrance Association (IHrA) 

aan. De Nederlandse regering zou er goed aan doen om deze 

definitie ook over te nemen.

Antisemitisme uit zich dikwijls als antizionisme. Wie Israël voort-
durend delegitimeert en demoniseert, gunt de Joden geen eigen 
staat en zet de deur dus wagenwijd open naar onverbloemd anti-
semitisme. De IHRA-definitie richt zich dan ook op het schemerge-
bied tussen ongefundeerde Israëlkritiek en flagrante Jodenhaat. 

Het is veelzeggend dat deze werkdefinitie (zie kader) vorig jaar 
kon rekenen op brede steun van het Europees Parlement, dat 
deze ook aan de lidstaten aanbeval. Deze oproep kreeg bijval 
van antisemitismewaakhond CIDI. Het is ook veelzeggend dat 
partijen als DENK en NIDA, maar ook maatschappelijke orga-
nisaties zoals The Rights Forum en Een Anders Joods Geluid 
(EAJG) niets moeten weten van deze definitie. Hun belang-
rijkste kritiek is dat het gebruik van deze definitie de vrijheid 
van meningsuiting inperkt, wat het onmogelijk zou maken om 
kritiek uit te oefenen op het beleid van de Israëlische regering 
als zodanig. Laat dit nou net de crux zijn. 

ANtISeMItISMe HerkeNNeN
Juist om antisemitisme te kunnen onderscheiden van legi-
tieme kritiek op Israël, moet deze definitie helder afgebakend 
zijn. Het is voor het herkennen, registreren en bestrijden van 
antisemitisme van groot belang dat de Nederlandse regering 
de internationaal erkende IHRA-definitie overneemt. Dit verge-
makkelijkt het beoordelen van antisemitische incidenten over 

tijd en plaats, omdat de dataverzameling uniform is. Een helder 
afgebakende en uniforme definitie voorkomt dat antisemitische 
organisaties gebruik kunnen maken van verschillen in wetge-
ving in verschillende landen.          

De kANArIe IN De koLeNMIJN
Antisemitisme als fenomeen moet te allen tijde bestreden 
worden, maar heeft ook een belangrijke signaalfunctie voor 
de samenleving als geheel. De Joodse gemeenschap geldt nog 
altijd als de kanarie in de kolenmijn. Overleeft de kanarie het 
niet in de kolenmijn dan zegt het iets over de luchtkwaliteit in 
de kolenmijn. Als de Joodse gemeenschap ‘ademnood’ krijgt 
en steeds meer uit Nederland verdwijnt, zegt dat veel over de 
Nederlandse samenleving. Het adopteren van de IHRA-definitie 
door de regering is niet alleen een steun in de rug van antisemi-
tismewaakhonden, maar zou ook een goed signaal zijn richting 
de Joodse gemeenschap in Nederland.

De DeFINItIe DIe Het IHrA 
HANteert, LUIDt ALS VoLGt: 
“Antisemitisme is een bepaald beeld van Joden, dat zich 
kan uiten als haat tegen Joden. Retorische en fysieke 
uitingen van antisemitisme worden gericht tegen Joden of 
niet-Joden en/of hun bezittingen, tegen instellingen van 
de Joodse Gemeenschap, en religieuze voorzieningen.”

door maarten van nieuw amerongen 
politiek Bestuurslid
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Hoe wilt u het verschil maken 

in Brussel? 

Door in te zetten op een aantal 
specifieke thema’s. Ik heb veel 
waardering voor Bas Belder en 
zijn inzet voor Israël. Israël is ook 
voor mij een belangrijk onder-
werp en daarom zet ik Belders 
werk graag voort. Tegelijkertijd 
realiseer ik mij dat ik het netwerk 
van Belder niet zomaar overneem 
en daarbij zal ik ook mijn eigen 
accenten leggen. Ik ben bijvoor-
beeld meer een landbouwman. 
Momenteel werk ik bij het 
Ministerie van Landbouw, Natuur 
en Voedselkwaliteit. Ik wil mijn 
aandacht verdelen over meer-
dere terreinen die alle mensen in 
Nederland raken. Eén van deze 
terreinen is Israël en de relatie die 
de EU heeft met het land. Ik wil 
inzetten op een goede onderlinge 
relatie en hoop daar een positieve 

bijdrage aan te leveren zodat 
we onder andere op agrarisch, 
economisch en innovatief vlak de 
banden kunnen aanhalen. De EU 
lijkt momenteel niet van plan om 
het huidige associatieakkoord met 
Israël te verbeteren, zolang het 
vredesproces met de Palestijnen 
niet op gang komt. Hier heb ik 
grote moeite mee. Israël wordt 
namelijk vaak onterecht weggezet 
als agressor. We moeten ons 
echter realiseren dat, hoewel 
het land betrokken was bij veel 
oorlogen in de recente geschie-
denis, zij dat altijd deed ter verde-
diging. Het land verdedigt zich, 
maar niet buitenproportioneel.  

Veel mensen zullen het niet met 

je eens zijn, want Israël heeft 

toch wel schuld?

De Palestijnen zijn minder sterk 
georganiseerd en hierdoor zijn 
mensen geneigd om het voor hen 
op te nemen. Maar Palestijnse  
burgers zijn eerst en vooral 
slachtoffer van hun eigen leiders. 
De Gazastrook staat onder leiding 
van een terroristische organisatie. 
Dat is de realiteit. Israël heeft 
door deze agressie een veilig-
heidsprobleem en wij mogen hen 
het recht niet ontzeggen om zich 
te verdedigen. 

Je moet je ook realiseren dat we  
25 jaar geleden met de Oslo- 
akkoorden relatief dicht bij een 
oplossing waren. Als de Palestijnse  
leiders toen waren meegegaan 

met deze akkoorden en het 
bestaansrecht van Israël hadden 
erkend, zou deze situatie niet zo 
geëscaleerd zijn. Hamas voedt 
de bevolking met haat. In plaats 
daarvan moet zij en ook de EU 
investeren in serieuze opbouw en 
een vredelievende opstelling. 

Moet de Unie zich eigenlijk 

wel bemoeien met de gang van 

zaken in Israël? 

Ja, dit doet zij al, alleen niet op de 
juiste manier. Ik vind het belang-
rijk dat de Unie mensenrechten 
een prominente plek geeft in haar 
diplomatieke contacten en bij het 
aangaan van handelsverdragen. 
Dat geldt ook voor het Midden-
Oosten. Helaas worden in het 
Palestijns-Israëlische conflict vaak 
de pijlen op de verkeerde partij 
gericht. Er wordt ook te weinig 
gedaan om te voorkomen dat de 
op zichzelf goedbedoelde huma-
nitaire steun voor de Palestijnen 
direct of indirect voor terroristi-
sche doeleinden wordt gebruikt. 
 
Het conflict in Israël lijkt menselij-
kerwijs gesproken onoplosbaar, 
zoals ik al zei: de haat wordt er 
met de paplepel ingegoten. Maar 
tegelijkertijd zien we de trouw van 
God. Hij laat Zijn volk niet los. Het 
is alleen daardoor dat Israël al 70 
jaar bestaat. Een godswonder is 
nodig on dit conflict op te lossen, 
maar de val van de Muur in 1989 
was ook een wonder. Ik geloof in 
wonderen. 

“ Een gods-
wonder is 
nodig in  
dit conflict, 
maar de 
val van de 
Muur in 1989 
was ook een 
wonder. Ik 
geloof in 
wonderen.”

Volgend jaar voorjaar zijn de europees Parlementsverkiezingen. onze eerste kandidaat 
is bert-Jan Ruissen uit krimpen aan den IJssel. Hij hoopt na de verkiezingen het stokje 
over te nemen van bas belder en in dit kader bracht hij een bezoek aan de Israëlische 
ambassade in Den Haag en sprak er met diplomate Hila Stern. Na afloop van het gesprek 
legden we hem enkele vragen voor. 

Israël en de europese Unie 
volgens Bert-Jan ruissen

door corianne nieuwenhuis
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Bij de afgelopen gemeenteraadsverkiezingen in maart behaalde de 

SGP in Hoogeveen voor het eerst in haar geschiedenis een 

gemeenteraadszetel. Wat komt er dan allemaal op je af als nieuwe 

fractie? Hoe profileer je je als nieuwe partij in de raad? en kun je 

politiek met een open Bijbel bedrijven? een gesprek met 

fractievoorzitter Brand van rijn en duoraadslid Goos engels.

Welk gevoel ging er door jullie heen 

toen jullie op de 21e maart hoorden een 

zetel in de gemeenteraad te krijgen?

“Dat was een heel vreemd gevoel, we 
waren blij, enthousiast en stonden 
perplex. We dachten wel aan stemmen-
winst maar niet aan een zetel. We waren 
als ‘degenen die dromen droomden’, zoals 
de Bijbel ons zegt; zeer verwonderd!”

Waarom behaalden jullie nu wel een 

zetel? 

“Hier lagen, denk ik, verschillende 
redenen aan ten grondslag. We hadden 
een diverse kandidatenlijst met een 
aantal stemmentrekkers erop. Daarbij 
hebben we goede financiële ondersteu-

ning gehad vanuit de landelijke SGP. 
Met eigen middelen hadden we niet een 
uitgebreide campagne kunnen voeren. Er 
heeft wekenlang een SGP-campagnebus 
rondgereden. We waren te vinden in de 
kranten en in andere (online) media. Ook 
heeft een oud-politicus uit Hoogeveen 
ons geadviseerd, vooral op het gebied 
van communicatie. De ervaring van een 
dergelijk persoon helpt je heel erg in een 
goede, inhoudelijke campagne voeren, 
waarin het vaak op de details aankomt.”

Met welke zaken krijgt een nieuwe 

fractie te maken?

“Er komen verschrikkelijk veel zaken op je 
af. In eerste instantie werden we gepolst 

voor een eventuele deelname aan het 
college. Dat bleek later niet nodig te zijn 
en daarmee konden we ons richten op het 
inwerken in de gemeenteraad. Inhoude-
lijk begonnen we met een debat over de 
jaarcijfers van 2017. Het heeft ons veel 
moeite gekost om ons daar doorheen 
te worstelen. Daarbij was er een paar 
maanden later een debat over de bouw 
van een topsportijshal in Hoogeveen. Deze 
ijshal wordt een van de grotere ijshallen 
van Nederland, maar de bouw hiervan kost 
32 miljoen. Dit is een zeer forse uitgave 
voor onze gemeente, daar hadden we 
bezwaren tegen. Daarbij komen er ook 
diverse winkels in deze ijshal die op zondag 
open zijn. Dat was het eerste principiële 

door wilhelm doeleman

“ niemand 
is hier te 
beroerd om 
ons wat 
uitleg te 
geven als 
nieuwe 
partij.”

Nooit aan een zetel gedacht
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punt waar we mee te maken kregen. Dan 
wordt je wel echt in het diepe gegooid, 
we waren tegen de bouw van deze ijshal 
vanwege het hoge bedrag en de openstel-
ling op zondag. We hadden geen steun 
van andere partijen hierin, ook niet van de 
ChristenUnie en dan sta je alleen.”

Hoe werden jullie ontvangen in de raad?

“We zijn heel positief ontvangen in 
de gemeenteraad, niemand is hier te 
beroerd om ons wat uitleg te geven als 
nieuwe partij. De hulp van collega’s en 
de ambtelijke ondersteuning heeft ons 
positief verrast. Ook door de inwoners 
van Hoogeveen zijn we warm verwel-
komd. Veel mensen, ook buiten onze 
eigen achterban, hebben diep respect 
voor ons. Vooral als het gaat om onze 
principiële opstelling ten aanzien van de 
winkelopenstelling op zondag.” 

op welke beleidsterreinen zijn jullie 

onderscheidend binnen de Hooge-

veense politiek? 

“We hebben gekozen om wel focus aan te 
brengen in ons verkiezingsprogramma. 
We hebben ons hardgemaakt voor de 
te hoge begrafeniskosten die er in de 
gemeente zijn. Er was hier sprake van een 
oneerlijke verdeling. Op dit punt hebben 
we ons eerste succes behaald en het 
college hoopt met verandervoorstellen 
te komen. Ook hebben we juist oog voor 

mensen uit de onderkant van de samen-
leving. Het kan niet bestaan dat zoveel 
inwoners nog structureel naar de voedsel- 
en kledingbank moeten. Hiervoor hebben 
we een voorstel gedaan om nog eens drie 
miljoen euro vrij te maken. Het college 
investeert al jaren in een theater in onze 
gemeente, vele miljoenen van gemeen-
schapsgeld verdwijnen hier elk jaar in deze 
bodemloze put. We hebben het college 
gevraagd hiermee te stoppen of een 
andere invulling aan het theater te geven, 
voor bijvoorbeeld onderwijsdoeleinden.”

Wat willen jullie de andere nieuwe 

SGP-fracties meegeven of de besturen 

die nog geen zetel hebben behaald?

“Wil niet te veel maar selecteer je doelen 
voor de gemeenschap. Wij proberen met 
de minimale menskracht en middelen 
een toegankelijke volkspartij te zijn. 
Neem heldere standpunten in, ook al sta 
je daardoor misschien helemaal alleen. 
Inwoners waarderen het als je echt 
betrokken bent bij hun problematiek. 
Bijna onze gehele gemeenteraad wil 
bijvoorbeeld zonneweides op landbouw-
grond plaatsen. Men belooft burgerpar-
ticipatie en men doet er vervolgens niets 
mee. Juist voor deze mensen en deze 
boeren willen wij volksvertegenwoor-
diging zijn. We willen hen helpen om 
verandering te bewerkstelligen en dat 
levert respect en sympathie op.”
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Het ‘wittevlekkenplan’
Herinnert u zich de tweedelige 
serie “Van 0 naar 1 of meer” uit 
de Baniernummers 1 en 2 van dit 
jaar nog? Daarin vroeg oud-me-
dewerker Henri Pool onder 
meer aan Brand van Rijn uit 
Hoogeveen wat de plannen voor 
de aankomende verkiezingen 
zouden zijn.

Door de redactie

De gememoreerde serie liet lijst-
trekkers aan het woord die met 
afdeling (of kiesvereniging) de flinke 
uitdaging waren aangegaan om, 
ondanks de toenmalige afwezigheid 
in de raad, toch een raadszetel te 
bemachtigen. 

Het wittevlekkenplan heeft te 
maken met de plaatsen op de 
landkaart van Nederland waar de 
SGP geen raadszetel heeft. Over 
de landkaart loopt de SGP-oranje 
gekleurde Biblebelt. Daarbuiten is 
het SGP-oranje soms vlak onder 
de oppervlakte te zien. Dat zijn 
plaatsen met potentie voor een 
raadszetel. Van die locaties met 
potentie zijn er negen uitgekozen 
met de meeste potentie waarvoor 
het wittevlekkenplan is opgesteld. 
Het plan had als doel: een of meer 
SGP’ers in de raad.

Op maar liefst negen plaatsen 
probeerde de SGP bij de gemeen-
teraadsverkiezingen van 21 maart 
2018 van 0 naar 1 of meer zetels 
te gaan. Met dankbaarheid kan 
de SGP terugzien op het resultaat 
dat in elk geval in Hoogeveen is 
geboekt.
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Zakagenda 2019. Zoekt u een 
mooie zakagenda die met de zondag 
begint? Bestel dan nu voor u en uw 
gezinsleden een exemplaar van deze 
agenda, waarin iedere week tevens 
voorzien is van een inhoudsvolle 
spreuk of een aansprekend gedicht. 
Formaat: 9 bij 14 cm, stevig inge-
bonden, prijs: € 4,50 (excl. eenmalig 
€ 1,50 porto). Ook in boekhandel. 
Zie voor een aanbieding met een 
dubbel cadeau: www.inhetspoor.nl 

                                                      
Een aansporing om jongeren te 
behoeden voor de smartphone.  
Is het wijs om een slimme telefoon, 
een smartphone, medeopvoeder van 
uw pubers te laten zijn? Ds. M. van 
Reenen beantwoordt deze vraag 
met ‘nee’ en roept u daarom in deze 
brochure indringend op om aan uw 
kinderen geen smartphone te geven. 
Neem kennis van zijn argumenten! 
Paperback, 56 pagina’s, prijs: € 2,00 
(excl. €2,- porto, vanaf 5 ex. geen porto)   

Wilt u bestellen of meer info, bel dan: 06 - 22 62 61 40 
(b.g.g.: 0416 - 693844) of mail: inhetspoor@kliksafe.nl, 

of bestel en betaal online via: www.inhetspoor.nl       



door menno de bruyneDe WeLDAAD VAN De ZoNDAG
De zondag is een weldaad. Ik erken: als kind vond ik het wel eens lastig om 
op zondag kalm aan te doen. Ik werd niet echt kort gehouden, maar op straat 
spelen met vrienden en zwemmen en andere dingen die ik dagelijks graag 
deed, waren er op zondag niet bij. op een gegeven moment weet je dan ook 
niet anders.

Toen ik huiswerk kreeg en studeerde, 
begon ik de zondag al wat meer te waar-
deren. Gelukkig even geen huiswerk of 
studiestof. Daar kwam bij dat het Woord 
dat tijdens de kerkdiensten klonk, me 
óók gingen trekken. Ik kreeg oog en oor 
voor de dingen die het hier en nu over-
stijgen. Wat fijn dat er dan een zondag is. 
En nu ik op leeftijd ben, verlang ik iedere 
week naar de Dag die de Heere ons gaf 
als een kostbaar geschenk. Met Woord 
en geest, in rust en stilte.

NeRGeNS AAN DoeN 
Zo staan wij erin, vanuit onze verschil-
lende tradities, verschillend vormge-
geven. Mooi is te zien dat ook ‘mensen 
die nergens aan doen’ die dag van rust 
ervaren als een weldaad. En als die rust 
er níet is, verstoord raken. Ik kom daarop 
na lezing van het wijkblad dat verschijnt 
in de buurt waar ik woon. De Marlot 
Courant. Daaruit de verzuchting van een 
wijkbewoner: 

“Maar dat ene, dierbare moment van de 
dag in de avondzon met een kop thee of 
glaasje wit. Je hebt net bedacht dat het 
windstil is. Je hebt je er zo op verheugd, en 
dan… zoooooeeeemmmmm. Ergens een 
schuurmachine, de boor, de grasmaaier.

Boren op zondagochtend, genieten van je 
kopje koffie met iets lekkers, en daar gaan 
we weer. Drie huizen verder wordt een 
keukenrek opgehangen, een haak in de 

muur geslagen. Smoor van Indiase kip is 
heerlijk, de lekkere geuren van Indiaas eten, 
mmmmmh, maar bij je ontbijt kurkuma, 
gember en madras in je neusgaten, daar 
ben ik dan nog niet aan toe. 

Er moet geklust worden mét de daarbij 
onvermijdelijke herrie. Dat het je iedere dag 
op elk onbewaakt moment overvalt, dáár 
zit mijn pijnpunt. Het begrip zondagsrust is 
zo gek nog niet. Het mag ook een maan-
dags- of dinsdagsrust zijn. Alleen is dat 
onpraktisch. Iets om te overdenken? Een 
onderwerp voor de Algemene Ledenverga-
dering?”  

ePoQUe
Ik kom er ook op door een nieuw blad 
dat net op de markt is. Het heet Epoque. 
De auteurs bevinden zich allen in wat ik 
nu maar heel grof de conservatief-chris-
telijke hoek noem. Een van de auteurs is 
de rooms-katholiek Antoine Bodar, een 
priester die ook snaren weet te raken in 
protestantse kring. Hij gaat in op thema’s 
als kunst en contemplatie. Een deel van 
zijn bijdrage aan het nieuwe blad gaat 
over rust en stilte, over de zondag:

“Zes dagen zijn voorbehouden aan hande-
lingen tot welvaart, laat de zevende dag aan 
de beschouwing tot welzijn. Het getal zeven 
immers maakt eerst de schepping vol en zo 
ook het menselijk bedrijf. Het is de terugke-
rende rust op de zevende dag die eerst heel 
maakt en zo heil brengt. Beschouwt dán de 

kern van uw leven en weet u een ontvanke-
lijk en afhankelijk wezen. (…)

ACHteRGRoNDLAWAAI 
Wie rust zoekt, verlangt naar stilte. Stilte is 
meer objectief, rust meer subjectief. Stilte 
komt toe van buitenaf aan wie rust behoeft 
van binnenuit. Innerlijke rust vindt uiter-
lijke stilte, zoals uiterlijke stilte thuiskomt 
in innerlijke rust. Vandaar achtergrondla-
waai dan wel -muziek in alle hedendaagse 
koophuizen, ook op zondag geopend. Om 
te vermijden dat de mens rust zou krijgen 
en stilte zou schatten om tot bezinning te 
komen in beschouwing omtrent zin van 
doen en laten, van leven en dood.

Pleiten voor zondagsrust is pleiten voor 
beschaving. Zonder rust gaat beschaving 
teloor. Dankzij zondagsrust kunnen zorg en 
arbeid van elke dag in gezamenlijkheid met 
anderen worden onderbroken om op zekere 
afstand in passende proportie te worden 
overwogen. Tevens kan de natuur in al haar 
schoonheid worden herontdekt.

Met de opheffing van de zondagsrust ten 
gunste van de oneindig doordraaiende 
economie is immers ook louter onder 
mensen de waardigheid van de mens in het 
geding, nu zijn waarde lijkt teruggebracht 
tot de hoeveelheid geld die hij waard is.”

Vóór 
de zondagsrust
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Eén van de speerpunten van de SGP 
anno 2018 luidt: vóór Israël. Ook dat 
spreekt niet vanzelf als we de houding 
van de SGP jegens het Joodse volk in het 
verleden nader in ogenschouw nemen. 
Want net als veel christenen, waren 
de meeste SGP’ers aanhangers van de 
zogenoemde vervangingsleer. Volgens 
deze opvatting was de christelijke kerk 
in de plaats van Israël gekomen. Daarom 
voelde SGP-voorman ds. Kersten in 
december 1938 (dus ná de Kristallnacht 
van 9 op 10 november in dat jaar) niet 
voor het wijd openstellen van de grenzen 
voor Joodse vluchtelingen. Al veroor-
deelde hij de anti-Joodse maatregelen 
in Duitsland en wees hij het politieke 
antisemitisme af, de gangbare theologi-
sche visie bepaalde in sterke mate het 
SGP-standpunt. “En toch, Mijnheer de 

Voorzitter, de volharding in den weg, 
waarin de Joden den beloofden Messias 
verwerpen, maakt het menigmaal zoo, 
dat de volken, waarbij zij schuiling 
gevonden hebben, hen uitwerpen.”

Bezwaar tegen Jodenkamp
Toen de regering in het voorjaar van 1939 
plannen maakte om een groot opvang-
kamp op het Elspeterveld te lokaliseren, 
kwamen er protesten, onder meer van 
de VVV en de ANWB omdat het toerisme 
naar de Veluwe teveel zou teruglopen. 
De lokale SGP uitte bezwaren vanwege 
verstoring van de zondagsrust. En De 
Banier kopte: ‘Van Uddel tot Elspeet 
een groot Jodenkamp. Blijft er voor ons 
óók nog wat heide over?’ De SGP-fractie 
stemde tegen het voorstel van het Erme-
lose college van B en W om wel mee te 

werken aan de vestiging van een opvang-
kamp. De gemeenteraad werd echter 
overruled door niemand minder dan 
koningin Wilhelmina. Zij vond de gekozen 
locatie op te korte afstand van haar 
zomerverblijf Paleis Het Loo in Apeldoorn. 
Het opvangkamp werd vervolgens 100 
kilometer naar het noorden gevestigd, 
nabij het Drentse Westerbork.

Schuldbelijdenis
Overigens was de opstelling van de SGP 
in die dagen niet uitzonderlijk. In brede 
protestantse en katholieke kring, maar 
ook daarbuiten, was toen sprake van een 
anti-Joodse houding. Ook maakte men 
zich schuldig aan negatieve beeldvorming, 
door Joden als onbetrouwbare burgers 
en als handlangers van het communisme, 
socialisme en liberalisme te stigmati-

SGP en Israël: 
een ommekeer
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Dit jaar viert de staat Israël haar 70-jarig bestaan en de SGP haar 

eeuwfeest. een treffende samenloop van twee memorabele 

mijlpalen. Bij de oprichting van de SGP in 1918 was door geen mens 

te voorzien dat 30 jaar later de staat Israël uitgeroepen zou worden.

door jan schippers 
directeur WetenscHappelijk instituut voor de sgp



seren. Van alle landen verloor Nederland 
tijdens de oorlogsjaren het hoogste 
percentage van zijn Joodse landgenoten. 
Dat is zondermeer een betreurenswaar-
dige zwarte bladzijde uit onze nationale 
geschiedenis. Een ootmoedige schuldbelij-
denis is op haar plaats.

1948
In mei 1948 werd de staat Israël gesticht. 
Het politieke momentum werd door 
David Ben Gurion en de zijnen benut. De 
Algemene Vergadering van de Verenigde 
Naties steunde het verdelingsplan. 
Bijzonder! Want ruim een half jaar later 
was dit door de Koude Oorlog tussen 
West en Oost hoogstwaarschijnlijk niet 
meer mogelijk geweest.

Sympathie
In de onafhankelijkheidsoorlog van 
1948-49 wist Israël stand te houden 
tegenover een Arabische overmacht. Zo 
ook in de oorlogen van 1956, 1967 en 1973. 
Dat zette aan het denken. Predikanten 
als ds. G.A. Zijderveld en ds. R. Boogaard 
noemden de overwinningen van Israël 
een wonder Gods dat vergeleken kon 
worden met de bevrijding eertijds uit 
Egypte. Gaandeweg kregen steeds meer 
SGP’ers sympathie voor Israël en het 
Joodse volk. De vervangingsleer kwam 
onder kritiek te staan, vooral doordat 
studie werd gemaakt van opvattingen 
uit de tijd van de Nadere Reformatie. De 
gangbare gedachte dat God de Joden 
had verworpen, werd ingewisseld voor 
een hoopvol toekomstperspectief, zoals 
Wilhelmus à Brakel (1635-1711) dat al in zijn 
Redelijke Godsdienst schetste. In deze stro-
ming werd, mede door de focus op het 
Oude Testament, een nauwe verbonden-

heid ervaren met ‘het oude bondsvolk’, de 
‘beminden om der vaderen wil.’

1968
In de Kamerbijdragen en partijredes van 
ds. Zandt (partijvoorzitter van 1946-1961) 
is echter niets te merken van een veran-
derde houding. Over Israël deed Zandt 
er het zwijgen toe, zelfs in zijn partijrede 
van 1957 waarin hij de Suezcrisis memo-
reerde. Pas in 1968 wordt een wijziging 
merkbaar als ds. Abma in zijn partijrede 
de Zesdaagse Oorlog van 1967 noemt 
en daarbij de Schotse puritein Samuel 
Rutherford (1600-1661) citeert, die het 
Joodse volk een geliefde zuster van de 
christelijke kerk noemde. In de partijrede 
van 1974 gaat Abma uitgebreid in op 
de spannende situatie in het Midden-
Oosten, hekelt de draai van het kabinet 
in zijn houding jegens Israël tijdens de 
Yom Kippuroorlog in het najaar van 1973. 
Het kabinet liet zich chanteren door de 
olieboycot die Arabische landen aan 
Nederland oplegden als sanctie voor zijn 
steun aan Israël. Ook wees Abma expli-
ciet op de altijddurende verbondstrouw 
van God aan het volk Israël.

Beginselprogramma
Deze wending mondt in het jaar 2000 
uit in de opname van artikel 29b in het 
beginselprogramma, waarin de SGP het 
belang van goede diplomatieke betrek-
kingen met de staat Israël en veilige en 
erkende grenzen bepleit. In 2012 verde-
digde de SGP-fractie in de Tweede Kamer 
de godsdienstvrijheid van de Joodse 
gemeenschap in Nederland, door tegen 
het door de PvdD bepleite verbod op de 
onverdoofde rituele slacht te stemmen. 
Daarmee sloeg de SGP-fractie een heel 

andere toon aan dan 75 jaar eerder. Met 
haar pro-Israëlopstelling bekritiseert de 
SGP andere partijen die de staat Israël 
een bezetter noemen en uitsluitend 
verantwoordelijk stellen voor het leed 
dat de Palestijnen wordt aangedaan.

Ommekeer ten goede
De wending van de SGP kunnen we een 
ommekeer ten goede noemen. Niet om 
ons in morele zin te verheffen boven 
SGP’ers die vroeger leefden en andere 
standpunten innamen. De Bijbel laat ons 
immers zien dat ieder mens geneigd is 
zich tegen de profeten van God en tegen 
Christus te keren. Laten we deze les uit 
Schrift en historie ter harte nemen. 
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Iedereen kent het gezegde: soort 
zoekt soort. Dat dat gezegde 
klopt, zie ik dagelijks om me heen. 
Bijvoorbeeld in de kerk waar ik 
naar toe ga. Daar komen mensen 

bijeen uit allerlei tongen en natiën. 
Na afloop van de dienst zie je dat de 
Nederlanders elkaar altijd opzoeken 
voor een praatje. Iets verderop wisselen 
de mensen die hun roots hebben in 
zwart-Afrika hun ervaringen uit, en in 
een andere nis staan de Amerikanen 
met elkaar keuvelen. Er is zelfs een 
subgroepje van Zeeuwen, en u begrijpt 
dat ík me graag bij deze preekbespre-
kende babbelaars pleeg op te houden.

IN De GeNeN
Soort zoekt soort. Dat zit in onze genen. 
Het beste bewijs daarvan is dat je in 
tig talen soortgelijke gezegdes hebt. In 
Engeland bijvoorbeeld heet het: ‘birds 
of a feather flock together’. Vogels 
van dezelfde pluimage zoeken elkaar 
op. Dagelijks neem ik dat waar in de 
vijver waar ik langs drentel met mijn 
aangelijnde Turkse vriendin. De ganzen, 
eenden, zwanen en waterhoentjes, ze 
peddelen toch vooral samen op met de 
eigen soortgenoten. (Het zit dus ook in 
de genen van vogels, bedenk ik net.)

Soort zoekt soort. Birds of a feather 
flock together. In het Frans is het: ‘qui se 
ressemble, s’assemble’. Wat op mekaar 
lijkt, zoekt elkaar op. In het Spaans: ‘dime 
con quién andas y con quién eres’. Zeg me 
met wie je oploopt, en ik zeg je wie je bent. 
Of zoals de Chinezen het zeggen:  
‘看起來很親切’. Nu is mijn Chinees niet 
van dien aard dat ik helemaal kan 

instaan voor wat er staat, 
daarom legde ik het voor aan 
mijn Chinese kapper. Maar 
die kon me ook niet helpen, 
want hij zat met zijn handen 
in het haar. Maar toch. 

Soort zoekt soort dus. Ik zei 
het al, het zit in de genen.

Dat zei óók minister van 
Buitenlandse Zaken Stef 
Blok: ik ken geen voorbeeld 
van een multiculturele samenleving 
waarin mensen uit verschillende 
culturen vreedzaam samenleven. 
De minister zei dat op een besloten 
bijeenkomst. Maar ja, je weet hoe dat 
gaat. Achterin de zaal van zo’n besloten 
bijeenkomst zit altijd wel een miezerige 
gluiperd die dingen doorbrieft naar 
rellerige journalisten. Het pleit voor 
Blok dat hij niet ontkende het gezegd te 
hebben, maar hij verdedigde zich door 
te zeggen dat hij zijn opmerking had 
gemaakt ‘voor de discussie’. Nou, die 
discussie kwam er inderdaad. En hoe!

ketteRIJ 
Want wat Blok zei, wordt in links Neder-
land gezien als ketterij van de ergste 
soort. En dus werd op verzoek van paus 
Alexander Pechtoldus en aartsbisschop 
Jesse Klaver van de Congregatie van 
de Linkse Geloofsleer in Den Haag een 
bijeenkomst belegd van de inquisitie. De 
aanklacht luidde dat de minister twijfel 
had gezaaid aan een van de hoofddog-
ma’s van wat men de ‘seculiere kerk’ 
pleegt te noemen. Dat is het dogma: 
“De multiculturele samenleving is een 

succes.” Ook andere verontwaardigde 
prelaten voelden Blok aan de tand.

SCHeRPReCHteRS 
Het werd een heus kruisverhoor. Tien 
spijtbetuigingen waren niet genoeg voor 
de genadeloze inquisiteurs. Niet alleen 
’s ministers woorden werden door de 
scherprechters gewogen, ze wilden óók 
inzage in al zijn zieleroerselen. Hij moest 
niet alleen zeggen dat het hem speet, 
hij moest het ook hartelijk ménen. Ik 
zag een van de scherprechters al met 
een aansteker lopen voor de op het 
Binnenhof opgerichte brandstapel 
indien deze zijn ketterij niet af zou 
zweren.

Uiteindelijk kon de brandstapel weer 
afgebroken worden want Stef Blok 
redde hij het vege lijf door met z’n 
hand op het hart plechtig te verklaren 
dat hij écht vindt dat soort geen soort 
zoekt, dat birds of a feather don’t flock 
together en dat qui se ressemble ne 
s’assemble pas. Voor de Chinese variant 
moet ik eerst even naar de kapper in de 
Chinese wijk van Den Haag… *

Soort zoekt soort
Actualiteiten en ontwikkelingen in politiek en samenleving 
door Menno de Bruyne, voorlichter Tweede Kamerfractie SGP

*  Nu kan het nog, want binnenkort zal mijn kapper worden gedeporteerd naar een andere wijk waar hij zijn nering moet 
voortzetten te midden van Hollanders, Duitsers, Marokkanen, Italianen, Zeeuwen, Turken, Syriërs, Argentijnen, Polen, 
Moren en Mongolen.
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Neutrale staat?
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zijn gescheiden’, is een veel gehoord commentaar. Kerk en staat 
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Zoals blijkt uit de Bijbel heeft God 
de overheid ingesteld om het 
kwaad te beteugelen (Romeinen 

13).  Een uitgangspunt dat we heel duide-
lijk terugvinden in artikel 36 (NGB). De 
overheid kan niet neutraal zijn. Dat kan 
niet ten aanzien van euthanasie of ten 
aanzien van koopzondagen. Dat kan ook 
niet als het gaat over de ruimte die in het 
publieke domein wordt gegeven aan de 
duistere machten van Halloween. Het is 
inherent aan het ambt van de overheid 
dat zij positie kiest: tegen het kwaad en 
voor het goede.
De overheid is ‘Gods dienares, u ten 
goede’ (Romeinen 13:4). Johannes Calvijn 
schrijft bij deze woorden “Om kort te 
gaan, in de uitoefening van het over-
heidsgezag hebben zij verplichtingen 
jegens God en de mensen. Omdat zij 
immers door God zijn aangesteld om Zijn 
opdracht uit te voeren, zullen zij aan Hem 
rekenschap geven. Daar komt bij, dat de 
dienst, welke God aan hen toevertrouwd 
heeft, betrekking heeft op de onder-
danen; daarom zijn zij ook schuldenaars 
aan dezen.”
Verantwoordelijkheid van de overheid 
en burgers is de inzet van menig poli-
tiek debat. Maar hoe duiden we deze 
verantwoordelijkheid? Daarover bestaan 
uiteenlopende visies. Bij al deze visies 
neemt de gereformeerde belijdenis een 
unieke plaats in. Duidelijk brengt zij naar 
voren dat volgens de Bijbel alle mense-

lijke verantwoordelijkheid wortelt in de 
schepping (Romeinen 1). En daarbij: onze 
Schepper draagt de wereld, ondanks 
zonde en gebrokenheid. Dan heeft Hij 
er ook recht op om door alle mensen en 
overheden te worden erkend en geëer-
biedigd naar Zijn Woord.
Getrouwheid en zelfverloochening zijn 
nodig om dit beginsel uit te dragen en 
hiernaar te handelen. En in een tijd van 
complexer wordende problemen en een 
postchristelijk levensgevoel is dit Bijbelse 
beginsel het enige dat werkelijk perspec-
tief biedt. Onze vertegenwoordigers 
en bestuurders hebben dringend ons 
gebed nodig. En breder, aan u en mezelf 
de vraag: wie zijn we – en wie behoren 
we te zijn? Daarom mag persoonlijke en 
gedurige verootmoediging voor Gods 
aangezicht niet ontbreken. Of blijven we 
wat dat betreft liever ‘neutraal’? 

DS. G.W.S. MULDER
vicevoorzitter
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Vierhonderd jaar geleden werd op 13 november 1618 de Nationale Synode van Dordrecht geopend. 
Mede dankzij de overheid. Dat bepaalt ons bij het thema “Kerk en staat”.

Wij belijden dat de toen genomen besluiten een geschenk zijn van de Koning der Kerk. Door de 
apostel Paulus hier genoemd ‘de alleen machtige Heere’.

Alleen de Heere heeft de macht in Zichzelf 
en van Zichzelf. Hij steekt daarin boven alle 

koningen en regeerders uit. Hij is de Koning der 
koningen en Heere der heren. Samen met het 
‘de zalige Heere’, klinkt het ‘de alleen machtige 
Heere’ als een lofprijzing. Daarom: “Welken zij 

eer en eeuwige kracht”.

ONZE NEDERLANDSE REGERING
Onze regering wordt wel via menselijke, demo-

cratische weg gekozen, maar wij belijden dat 
het God behaagt ons door middel van haar te 

regeren. Wat is daarom de voorbede belangrijk.
Ook koning Willem-Alexander is voor ons volk al ruim vijf jaar 

een instrument in Gods hand. In de wetten van ons land wordt 
dat erkend. Die beginnen met: “Wij, Willem-Alexander, bij de 

gratie Gods, Koning der Nederlanden…”
Laten we er zuinig op zijn. Je kunt het natuurlijk zien als een 

restant van christelijk Nederland. Maar je kunt het ook zien als 
een mooi getuigenis van Gods Koningschap. De Heere kan dat 

zegenen tot meerdere eer en lof van Hem als de Koning der 
koningen.

Door de Romeinse keizer in de dagen van Paulus werd God ook 
niet gediend. Als hij hoorde over de Heere als de ‘Koning der 

koningen’ dacht hij: Maar de machtigste, dat ben ík! Maar wat 
vergiste hij zich. En allen die het vandaag denken (in Nederland 

en daarbuiten), vergissen zich ook. Alle regeerders en 

machthebbers zullen eenmaal verantwoording 
moeten afleggen aan de God en Vader van 
onze Heere Jezus Christus over het gevoerde 
regeringsbeleid.

ONZE PERSOONLIJKE REGERING
Dat geldt ook voor u en mij persoonlijk. Wij 
gedragen ons al gauw als een koninkje in het 
klein. We vinden onze eigen mening de beste. 
Ons eigen gevoel het fijnste. Iedereen moet 
van ons afblijven. Ook God moet Zich maar niet 
met ons bemoeien, zo vinden we van nature. 

Koning Ik staat nummer één.

Weet u, het is nodig, dat wij voor God van onze troon af komen. 
Voor het eerst. En telkens. Dat wij onze zonde aan Hem belijden. 
Onze ongehoorzaamheid. Onze onbekeerlijkheid. Wij “willen noch 
kunnen tot God niet wederkeren”, Dordtse Leerregels h. 3/4, 2. 
Opdat wij Hem leren erkennen als onze Koning en onze Heere.

Zal dat kunnen?
Weet u, God is zo’n machtige Koning dat Hij ook bij machte 
is om u aan Zich te onderwerpen en zalig te maken. Door de 
macht van Zijn Woord en Geest. Hoe? Dan hoor je Hem in de 
Bijbel zeggen: “Luister naar Mij. Volg Mij”. En de Heilige Geest 
zorgt ervoor, dat dat gebeurt! Je gaat luisteren. Hem geloven. 
Hem liefkrijgen. Hem gehoorzamen. Ook Hem lofzeggen. Met 
hart en wandel. Hem “zij eer en eeuwige kracht. Amen.”

 “ … de (…) alleen machtige Heere, de Koning  
der koningen, en Heere der heren;” 
1 Timotheüs 6:15b

De alleen machtige Heere…

DS. J.P. NAP
Hoevelaken
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De overheid bleek een voedsterheer 
van de kerk te zijn
In zijn traktaat Coop-mans-Iacht (1637) schrijft de Zierikzeese prediker G.C. Udemans: “De Hooge 

Overigheden [worden] vergheleken by op-queeckers, ende voesters van de kercke Gods”. Hij refereert 

ongetwijfeld aan de bekende woorden uit Jesaja 49:23, “en koningen zullen uw voedsterheren zijn, 

hun vorstinnen uw zoogvrouwen”. 

Udemans beschrijft de roeping 
van de overheid. Het woord 
voedster gaat op twee 

Hebreeuwse grondwoorden terug. Het 
ene grondwoord komt van de betekenis 
‘zuigen’, terwijl het andere terug gaat 
op de betekenis van ‘voeden’ ofwel 
‘opvoeden’. Daarmee is de kern van de 
betekenis weergegeven. Overheden 
verzorgen Gods kerk, zij voeden ze op 
en beschermen haar. De statenverta-
lers delen in hun kanttekening (kt.100) 
die visie: “De zin is, dat de koningen 
niet alleen zich tot de gemeente 
van Christus zullen vervoegen, maar 
zij zullen ook hun macht en autoriteit 
gebruiken tot aanwas en bescherming 
derzelve”. De persoonlijke verantwoorde-
lijkheid van politieke ambtsdragers is zich 
te voegen bij de gemeente van Christus. 
In de uitoefening van hun ambt dienen 
zij het welzijn van Christus’ gemeente te 
bevorderen. Het gaat in Jesaja’s profetie 
om de zekerheid van Sions herstel en 
hoe koningen en vorstinnen zich zullen 
gedragen jegens het éne Sion Gods. 
Er was en er is slechts één Sion Gods, 
hoewel de verdeeldheid ons schuldig 
stelt. Toch doet die verdeeldheid niets af 
aan de roeping van de overheid.

De staat tot nut van de kerk. Daar is 
de Nationale Synode van Dordrecht, 
waarvan Godefridus Udemans als 
alom gewaardeerde theoloog deel van 
uitmaakte, een voorbeeld van. Dit jaar 
herdenken we dat deze synode in 1618 
haar aanvang nam. De Dordtse Synode 
was geen lokale aangelegenheid, maar 
een ‘nationale’. Zelfs internationale 
theologen leverden hun bijdrage. Kerk 
en staat sloegen de handen ineen om 
deze synode te houden. De complexe 
theologische en politieke verhoudingen 
zorgden wel voor een lange aanloop. Op 
de achtergrond speelde zelfs het conflict 
tussen prins Maurits en Johan van Olden-
barnevelt een rol van betekenis. Toch 
werd deze synode door Gods goedheid 
werkelijkheid. De verwevenheid tussen 
kerk en staat bleek uit het feit dat tijdens 
de nationale synode ook politieke gecom-
mitteerden acte de présence gaven. 

De synode bevorderde de vrede en 
eenheid binnen de republiek. De theo-

logische strijd tussen remonstranten en 
contraremonstranten kwam officieel ten 
einde. De Dordtse Leerregels zijn van 
blijvende invloed. De onlangs overleden 
historica Joke Roelevink stelde vorig jaar 
tijdens een congres dat de gematigde 
toon van de Dordtse Leerregels te danken 
is aan de Engelse gedelegeerden en de 
politieke gecommitteerden. Gematigd 
of niet, één ding is zeker: op een even-
wichtige en scherpzinnige wijze is de leer 
der waarheid geformuleerd. De Dordtse 
kerkorde definieerde de onafhankelijke 
positie van de kerk zonder inmenging 
van de overheid in kerkelijke aangele-
genheden. En ten slotte: de betrouwbare 
Statenvertaling drukte een onmiskenbaar 
stempel op de eenheid binnen de kerk. 
“God sprak in de Nederlandse taal”, zo 
getuigde Johannes Bogerman. 
De overheid bleek een voedsterheer van 
de kerk te zijn. Het is een zegen als kerk 
en overheid in gezamenlijkheid het goede 
zoeken voor land en volk. De Dordtse 
Synode is daar een voorbeeld van.  

“De staat tot nut van de kerk.”

DRS. P.A. ZEVENBERGEN
partijvoorzitter
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door mw. laura overbeeke-nieuwenhuize 
Lid van de Wmo-commissie middeLburg

Weldoen aan iedereen en vooral 
aan de huisgenoten des geloofs

ervaringen van de Wmo- 
commissie in Middelburg

Nadat er destijds steeds meer duidelijkheid kwam over de invoering van de 

Wet Wmo in 2015 en de zogenoemde participatiesamenleving hebben 

afgevaardigden van de diaconie en de Vrijwillige Thuiszorg binnen de 

Gereformeerde Gemeente Middelburg contacten gezocht met de plaatselijke 

politiek. bij deze opstart werden er gesprekken gevoerd met de 

fractievoorzitter van de SGP en de PvdA-wethouder met Wmo in haar 

portefeuille. Dit leidde weer tot gesprekken met het plaatselijke zorgloket 

‘Porthos’. Daaruit vloeide ondertekening van een intentieverklaring voort. In 

de intentieverklaring stond dat we als kerkelijke gemeente, niet alleen bereid 

zijn om onze eigen gemeenteleden hulp te bieden waar nodig, maar ook niet-

kerkelijke mensen uit de buurt. Door middel van een gemeenteavond hebben 

we onze eigen achterban over deze plannen ingelicht en zijn er artikelen 

geschreven in het kerkblad. Dit alles heeft er mede voor gezorgd dat er meer 

bewustwording ontstond ten aanzien van het ‘omzien naar onze naaste’. 
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“ Twee speerpunten: Hoe kunnen 
we goed doen aan allen én hoe 
kunnen we dat nog meer doen 
voor onze eigen kerkmensen?”
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THEMA

Inmiddels werd er een zogenoemde 
Wmo-commissie binnen de kerkelijke 
gemeente opgericht, waarin verschil-
lende diakenen, een coördinator van de 
Vrijwillige Thuiszorg, een huisarts en een 
gemeentelid met ervaring op het gebied 
van pleegzorg zitten. Zeker in het begin 
werd er frequent vergaderd.
Vanuit de Bijbelse gedachte uit Galaten 
6:10 “Zo dan, terwijl wij tijd hebben, laat 
ons goeddoen aan allen, maar meest aan 
de huisgenoten des geloofs”, kwamen er 
twee speerpunten naar voren.
Hoe kunnen we goed doen aan allen én 
hoe kunnen we dat nog meer doen voor 
onze eigen kerkmensen? 

WELDOEN AAN ALLEN
Om te voorkomen dat de uitvoering 
van ons streven boven ons hoofd zou 
groeien, hebben we duidelijke kaders 
aangegeven waarin we vrijwilligerswerk 
willen doen voor buitenkerkelijken. Dit 
deden we met de gedachte, dat als het 
eenmaal loopt en we meer aan blijken 
te kunnen, we het altijd nog kunnen 
uitbreiden. Ook hebben we nader kennis 
gemaakt met de medewerkers van het 
zorgloket en andere vrijwilligersorganisa-
ties binnen de burgerlijke gemeente. Een 
aantal keer hebben we flyers uitgedeeld 
op een informatiemarkt van vrijwilligers-
organisaties om meer bekendheid te 
geven aan ons initiatief. Er komen dan 
soms kritische vragen. “Geven jullie ook 
hulp aan iemand die homo is?” Natuur-
lijk willen we dat doen! “Zien jullie het 
als een verkapt evangelisatiemiddel?” 
Nee zeker niet, we komen om hulp te 
verlenen, dat is onze christenplicht. Als 
een hulpvrager echter zelf vraagt naar 
ons christen-zijn, dan zullen we daar wel 
op ingaan.

WELDOEN AAN DE HUISGENOTEN 
DES GELOOFS
Brainstormend op het tweede speerpunt: 
“Hoe kunnen nog meer doen voor onze 
eigen gemeenteleden?”, is er in iedere 
wijk van de kerkelijke gemeente een 
zogenoemde buurtcoördinator aange-
steld. Dit voldoet aan de behoefte. Het 
zijn overwegend dames die deze taak op 
zich hebben genomen. Zij nemen contact 
op met mensen uit de buurt na zieken-

huisopname, geboorte, enzovoort. Alleen 
al de belangstelling die hierdoor getoond 
wordt, doet gemeenteleden goed. Ook 
krijgen ze wel eens een seintje vanuit 
bijvoorbeeld de kerkenraad om eens bij 
een gemeentelid langs te gaan, om te 
kijken of er ondersteuning nodig is. 
Voor de buurtcoördinatoren en vrijwil-
ligers organiseren we regelmatig een 
avond. Daarin komen onderwerpen aan 
bod over dementie, eenzaamheid en 
psychische hulpverlening. 
Mooie voorbeelden zijn hieruit voort-
gevloeid in de loop der jaren. Zoals 
voor een steeds meer hulpbehoevend 
persoon. De familie deed al erg veel en 
dreigde overbelast te raken. De buurt-
coördinatoren hebben mensen uit de 
directe omgeving benaderd (gemeen-
teleden maar ook andere bekenden uit 
de straat). Met een behoorlijk aantal 
personen is er toen voor gezorgd, dat 
deze persoon vrijwel niet meer alleen 
hoefde te zijn. Hulp werd geboden door 
zowel mannen als vrouwen uit de buurt. 
Of wat te denken van een gemeentelid 
die vrijwel geen familie meer had en op 
het laatst van haar leven door een aantal 
gemeenteleden meerdere malen per 
dag werd bezocht in het verpleeghuis. 
Spontaan waren er mensen bereid voor 
de zorg van de was en andere noodzake-
lijke dingen. Zelfs in de laatste levensfase 

waren er gemeenteleden bereid om te 
waken. Van het verzorgend personeel 
kregen we te horen, dat ze dit nog nooit 
zo hadden meegemaakt, dat er vanuit de 
kerk zo omgezien wordt naar elkaar.

KUNNEN WE NU ALLES OPLOSSEN?
Natuurlijk zijn er ook wel eens hulp-
vragen waar we niet aan kunnen 
voldoen. Hulpvragen kunnen te complex 
zijn of meer op het vlak van professio-
nele hulp liggen. Doorverwijzen is dan 
noodzakelijk. Schieten we dan tekort? Ik 
denk het niet, we kunnen dan fungeren 
als een soort vraagbaak en doorver-
wijzen naar deskundige hulpverlening. 
Ook dat wordt steeds meer een taak 
van de Vrijwillige Thuiszorg. Door alle 
ontwikkelingen na de invoering van de 
Wet Wmo zien leken door de bomen het 
bos soms niet meer.

Het kan nog beter
De hulpverlening voor buitenkerkelijke 
buurtbewoners verloopt nog niet zoals 
we het graag zouden willen. Zeker in het 
begin merkten we dat het zorgloket de 
handen vol had aan urgente hulpvragen 
die meer op het vlak van professionele 
hulpverlening liggen. Wel merken we 
meer bewustwording bij de gemeente-
leden voor het omzien naar de naaste, 
zowel naar kerkelijke als niet kerkelijke 

Ter Hoogekerk, Middelburg
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mensen uit de buurt. Er zijn aardig wat 
gemeenteleden die een oogje in het 
zeil houden voor een alleenstaande of 
eenzame buurman of buurvrouw of 
oudere echtparen. Dit bestaat dan uit 
een praatje maken, een pannetje soep 
brengen, maar ook het inschakelen 
van de betrokken huisarts, omdat de 
thuissituatie niet meer verantwoord is. 
Het is wel eens moeilijk om een grens 
te trekken, over hoever we kunnen en 
willen gaan. Dat is voor iedereen verschil-
lend natuurlijk. Meestal vindt er onder-
ling overleg plaats. Door zo in contact te 
komen met naasten, is er gelegenheid 
voor een gesprek. Mensen worden 
uitgenodigd voor een kerstzangavond 
in de kerk. Het zijn mogelijkheden die 
benut kunnen worden om te wijzen op 
het ene nodige voor tijd en eeuwigheid. 
Hierbij denk ik dan aan het gedicht “Mijn 
buurman is vannacht gestorven en ik heb 
niets tot zijn behoud gezegd.”
Binnen de kerkelijke gemeenten zien 
we dat er ook steeds meer een beroep 
gedaan wordt op pleegzorg, voor kortere 
of langere tijd. Hierin willen we met 
omliggende kerken de handen ineen-

vouwen om zoveel mogelijk elkaar daarin 
ook te helpen. We willen voorkomen 
dat kinderen uit onze achterban bij een 
niet-kerkelijk gezin komen, als uithuis-
plaatsing nodig is. Het stukje pleegzorg is 
nog in ontwikkeling. Momenteel zijn we 
samen met de professionele hulpverle-
ning aan het brainstormen hoe we hier 
ook preventief iets aan kunnen doen, 
door bijvoorbeeld toerusting van ouders.

VRIJWILLIGERSWERK, NIETS VOOR MIJ
Onze lijst van vrijwilligers is niet heel 
groot. Er wordt door veel mensen, 
die niet officieel vrijwilliger zijn, hulp 
geboden. We schromen ook niet om 
voor een hulpvraag mensen uit de buurt 
te benaderen. Vrijwel altijd wordt dit als 
positief ervaren. Opmerkingen die we 
vroeger wel eens kregen, dat vrijwilligers-
werk niets voor iemand is, krijgen we niet 
meer.

WE KUNNEN HET NIET ALLEEN
Veel valt er voor ons als gemeente nog 
te leren op dit vlak. We kunnen het niet 
alleen en uit onszelf. Er zijn contacten 
met het kerkverbandbrede Deputaat-

schap Diaconale en Maatschappelijke 
Zorg en met de Nederlandse Patiënten-
vereniging. Bovenal is gebed nodig of 
de Heere ons wijsheid en bereidheid wil 
schenken om dit mooie vrijwilligerswerk 
te kunnen en te mogen doen.

Tips uit Middelburg:
  Werk vanuit de Bijbelse gedachte 
van Galaten 6:10.
  Maak kaders voor wat er kan. 
Uitbreiden kan altijd nog.
  Maak de achterban betrokken 
met gemeenteavonden, arti-
kelen etc.
  In principe is ieder gemeentelid 
vrijwilliger. Benader ze. Nee 
zeggen kan altijd.
   Vrijwilligerswerk: voor vrouwen 
én mannen én jongeren
   Verwijs op tijd door naar profes-
sionele hulpverlening
   Buurtcoördinatoren zijn belang-
rijk. Zij kennen de mensen.

door c.j. nobel

MIJN BUURMAN EN DE DOOD
 

Mijn rechterbuurman is vannacht gestorven,
hij had een maagkwaal en is doodgebloed. -

Hij had zich hier een goed bestaan verworven,
ik vraag mij af, hoe hij het boven doet. 

Hij was een trouw genoot en zorgzaam vader,
zijn doodsbericht laat daar geen twijfel aan.
Een boos gezwel zat op een hoofdslagader,
geen zorg of trouw maakt zoiets ongedaan.

Hij heeft gedacht aan hen, die achterbleven,
een joch van drie en een nog jonge vrouw:

een assurantiepolis op zijn leven,
dat was dan voor ‘t geval hij sterven zou.

En dat is zo gebeurd; er was geen vechten tegen,
het flitsend mes van de chirurg ten spijt.

Hoe zwaar zal nu zijn zorg en trouw gaan wegen,
gewogen in de waag der eeuwigheid?

Ik vrees voor hem, dat hij zijn goede zorgen
slechts tot en met de dood heeft uitgestrekt.

- het brood voor heden en de huur voor morgen -
en dat verzekering niet alle schaden dekt.

Ik vrees, dat spijts deskundig overleggen,
hij déze schade zelfs niet heeft begroot.

Ik had ook, toen ‘t nog kon, hem moeten zeggen
zich te verzekeren voor ná de dood.

Want ‘k vrees, dat hij alleen en zeer verlaten,
het goddelijk gericht moest ondergaan.

Wat kan, in dit gericht, een mens nog baten,
als Jezus Zélf niet voor hem in wil staan?

Doch, wat ook ’t deel zij, dat hij heeft verworven,
het is voorbij, voor hem is ‘t pleit beslecht.

Mijn rechterbuurman is vannacht gestorven
en ik heb nooit één woord tot zijn behoud gezegd.
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Family First
“Family first”. Dat was de titel van een waardevolle internationale SGP-conferentie die in oktober in Doorn werd gehouden. 
Het was heel boeiend om met Duitse en Franse sprekers en gasten uit landen zoals Moldavië, Jordanië en Roemenië van 

gedachten te wisselen over het aangelegen thema van huwelijk en gezin.

FUNDAMENTELE ZAAK
Er staat veel op het spel. Huwelijk 
en gezin vormen de fundamenten 
van ons samenleven. Het is goed 
om ons daarvan bewust te zijn. 
Individualisering en secularisering 
hebben die Bijbelse fundamenten 
meer en meer ondergraven. Het is 
niet allereerst door de politiek dat de 
grenzen worden verlegd, maar dat 
gebeurt allereerst in de samenleving 
zelf, vaak aangejaagd door de media. 
Terecht merkte Antoine Renard, spreker 
van de Federatie van Katholieke Fami-
lieorganisaties (FAFCE), op dat we ons 
aan de andere kant ook niet moeten 
laten wijsmaken dat klassieke samen-
levingsvormen nauwelijks meer aan de 
orde zijn. De werkelijkheid is dat het 
merendeel van de kinderen gewoon 
nog bij beide ouders opgroeien. Door 
alle media-aandacht die steeds naar het 
afwijkende en het bijzondere uitgaat, zou 
je dat bijna uit het oog verliezen. Het is 
belangrijk dat in de media met kracht het 
geluid doorklinkt van de enorme waarde 
van het klassieke gezin.

SAMENWERKING OP GANG
Toen wij enige tijd geleden in de Tweede 
Kamer een hoorzitting hadden over 
de plannen om ‘meerouderschap’ 
toe te staan, lukte het bijna niet om 
deskundigen aan tafel te krijgen die een 
doorwrocht tegengeluid konden formu-
leren. Dat was een concrete aanleiding 
om vanuit de SGP te bekijken hoe we 
meer contact en samenwerking kunnen 
krijgen tussen de verschillende organi-
saties die zich in ons land bezighouden 
met huwelijk en gezin. De vorming van 
zo’n platform is inmiddels gelukkig aan 
de gang. Dat is een mooie stap vooruit. 
Het leidt er hopelijk toe dat er ook vanuit 
maatschappelijke organisaties een krach-

tiger geluid wordt gehoord. Nu zie je 
dat bijvoorbeeld bij kabinetsformaties 
allerlei belangen op tafel komen, maar 
de waarden en belangen van het 
gewone gezin gemakkelijk onder-
sneeuwen.

POSITIEVE AGENDA
Nederland heeft dringend behoefte 
aan een positieve gezinspolitiek, 

waardoor gezinnen moreel en financieel 
gesteund worden. Het is tijd om meer 
werk te maken van versterking van het 
huwelijk, in plaats van het scheiden zo 
gemakkelijk mogelijk te maken. Er is alle 
reden om de schaamteloze reclame voor 
overspelsites aan te pakken. 
Als we zorg voor elkaar en voor kinderen 
werkelijk waarderen, zouden we in ieder 
geval ook onze belastingwetten moeten 
aanpakken en de structurele achter-
stelling van de alleenverdiener moeten 
stoppen. 
Kortom, reden te over om op al deze 
thema’s van ons te laten horen. Het 
gaat tenslotte om de toekomst van onze 
samenleving! 

door kees van der staaij
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bij kerk en staat wordt er als vanzelf 

als eerst gedacht aan de scheiding 

ervan. en bij het subsidiëren van 

religieuze instellingen is er soms veel 

gesteggel. Wat zeggen deze dingen over 

de onderlinge relatie met de staat en 

over het imago van de kerk?

“Ook voor SGP’ers is de scheiding van 
kerk en staat een groot goed. We moeten 
niet vergeten dat de Reformatie gepleit 

heeft voor een christelijke overheid die 
direct onder Gods gezag staat en niet 
onder dat van de paus.

De scheiding van kerk en staat is wel iets 
heel anders dan de scheiding van religie 
en politiek. Wie de godsdienst uit het 
publieke domein wil verdringen, discri-
mineert het christendom ten opzichte 
van seculiere levensovertuigingen. Bij 

discussies over subsidie voor christe-
lijke instellingen wordt te vaak met een 
beroep op de scheiding van kerk en staat 
‘openbaar’ gelijkgesteld aan ‘seculier’.

Bij de verdeling van subsidies gaat het 
echter over de verdeling van het belas-
tinggeld van alle Nederlanders. Net zoals 
bijzonder onderwijs door de overheid 
gefinancierd wordt, kan de overheid ook 

Als de seculiere, of de niet-kerkelijke politicus spreekt van ‘de scheiding van kerk en staat’, wil hij vaak 

iets aangeven van zijn ervaring dat de kerk naar zijn smaak een te dikke vinger in de pap heeft, of dat het 

te veel riekt naar de bemoeienis van de kerk in een bepaalde zaak. Als christen kun je dan gaan denken 

dat die scheiding tussen de entiteiten ‘kerk’ en ‘staat’ een ware last is. Het is dan maar goed dat we 

dominee H. van den belt een aantal vragen kunnen voorleggen. Daardoor blijkt dat ook de SGP’ers de 

vruchten plukken van de onafhankelijkheid van de kerk. 

door sjon van der ree doolaard

“Ook voor SGP’ers 
is de scheiding van 

kerk en staat een 
groot goed.”
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Vóór
een christelijk
Nederland

identiteitsgebonden organisaties finan-
cieel ondersteunen, als zij het algemene 
nut beogen en aan voorwaarden van 
transparantie voldoen. 

Helaas hebben de kerken en in hun 
kielzog de christelijke organisaties een 
slecht imago. Het vertrouwen in het 
instituut kerk is erg laag. Dat vertroebelt 
de discussie, maar is ook wel een spiegel 
voor alle christenen.

Zou de kerk zich assertiever moeten 

opstellen in de maatschappij?

“De kerk is de kudde van Christus. 
Daarbij past geen assertiviteit, maar 
wandelen in de voetstappen van de 
Herder. De kerken moeten zich vooral 
richten op hun kerntaak: Met woord en 
daad en onbaatzuchtig het Evangelie 
verkondigen. Onbaatzuchtig betekent 
ook dat de kerken geen rechten op subsi-
dies moet laten gelden. Als christenen 
zich echter in maatschappelijke organisa-
ties inzetten voor het welzijn van de hele 
samenleving, heeft de overheid de plicht 
om hen gelijk te behandelen. 

Onze tijd vraagt wel om een ontvlechting 
van de kerken en de maatschappelijke 
organisaties. Als de kerken zichzelf als 
maatschappelijke vrijwilligersorganisa-

ties profileren, is er een risico dat de 
overheid de kerken niet wil subsidiëren 
omdat het religieuze instellingen zijn. Het 
grootste risico is dat de kerken zich laten 
afleiden van hun kerntaak: het Evangelie 
van Christus.”

Wat zou de ‘staat’ moeten doen om 

de kerk een passende positie te 

geven binnen de samenleving? Welke 

verantwoordelijkheid heeft de staat ten 

opzichte van de kerk? Of is die verant-

woordelijkheid er niet?

“Idealiter zou de overheid kleur moeten 
bekennen en zoals artikel 36 dat 
verwoordt, zich tegen de leugen moeten 
keren en de verkondiging van het Evan-
gelie moeten bevorderen. Soms doet de 
overheid dat ook, zoals recentelijk door 
de godsdienst van het spaghettimon-
ster niet als religie te erkennen. Als we 
spreken over kerk en staat, verraadt dat 
echter al een andere, moderne, verhou-
ding tussen beide. De taak van de over-
heid in het publieke domein is nu veel 
beperkter dan in de zestiende eeuw. In 
de huidige context lijkt het wijs om vooral 
in te zetten op een overheid die alle 
ruimte biedt aan de kerk om het Woord 
van God aan allen te verkondigen.”

Wat is de verantwoordelijkheid van de 

kerk? 

“Het is de verantwoordelijkheid van de 
kerk om voor de overheid te bidden, 
allen te wijzen op de heilzame geboden 
van God en christenen toe te rusten om 
als pelgrims en onderdanen van het rijk 
van God hun naaste lief te hebben als 
zichzelf en zo hun verantwoordelijkheid 
te nemen in de samenleving.”

Is het geen zwaktebod dat de kerk 

zich op deze maatschappelijk actieve 

manier relevant moet zien te maken? 

Of is de kerk juist te veel in zichzelf 

gekeerd en heeft zij haar verantwoor-

delijkheid op maatschappelijk terrein 

verslonsd?

“De kerk moet niet relevant willen zijn 
en mag ook niet in zichzelf gekeerd zijn, 
maar moet op Christus gericht zijn, die 
als Koning regeert over de hele schep-
ping, in de gestalte van het Lam. Het 
grootste probleem van de kerken is dat 

zij die focus zijn kwijtgeraakt en zich 
teveel hebben bemoeid met andere 
zaken. Anderen zien dat vaak als ‘machts-
denken’ en zijn daar terecht allergisch 
voor.”

Welke houding wordt er gevraagd van 

de SGP’ers, de leden van de kerken?

“Bij waarachtige bekering hoort een 
gebroken hart, een hart vol compassie met 
de nood van de naaste. Gevouwen handen 
worden uit de mouwen gestoken om te 
helpen waar het nodig en mogelijk is, 
ongeacht wat anderen daarvan vinden en 
onafhankelijk van welke subsidie dan ook. 

Als de overheid de grondwet serieus wil 
nemen, zou ze er echter goed aan doen 
om christenen gelijk te behandelen. Doet 
ze dat niet, dan zal onze inzet en partici-
patie er niet minder om zijn en dan betalen 
we gewoon wat meer uit eigen zak.” 

In het kort
   Het scheiden van religie en poli-
tiek zou discriminerend zijn.
   De kerntaak van de kerk: met 
woord en daad en onbaat-
zuchtig het Evangelie verkon-
digen.
   Anno 2018 zullen we moeten 
inzetten op een overheid die 
alle ruimte biedt aan de kerk 
om het Woord van God aan 
allen te verkondigen.
   Het is de verantwoordelijkheid 
van de kerk om voor de over-
heid te bidden.

   Kerken zijn hun focus kwijtge-
raakt. Ze moeten zich richten 
op Christus.

   Van de SGP’er wordt gevraagd: 
een waarachtige bekering. 
Daaruit vloeit een onbaat-
zuchtig, barmhartig samen-
leven met de naaste.
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FAMILY FIRST
Naar positieve gezinspolitiek

Op 26 oktober vond de 7e internationale 
conferentie plaats. Met zo’n 90 deelnemers 
uit europa en het Midden-Oosten werden 
ervaringen en goede voorbeelden gedeeld.

Cadeaus voor de 100-jarige SGP uit Oekraïne: 
Volodymir Stratovic geeft honing en een fraai 

schilderij aan Kees van der Staaij.

Op zaterdag 27 oktober brengen de interna-tionale gasten een bezoek aan de gemeente Barneveld. Raadslid Jan Top legt uit hoe de SGP in het lokaal bestuur opkomt voor het welzijn van gezinnen en jongeren.

Peter Schalk toont de ‘normen-en-waardenwijzer’ aan 
George en Iryna Dzmitruk.

Birgit Kelle houdt een inspirerend betoog vóór het gezin.

Forumdiscussie. V.l.n.r. Antoine Renard, Jovo Martinovic, 

Mariska Orban en Kees van der Staaij



OPrOeP: 
STEUN DE WEEK 
VAN HET LEVEN!
In de week van 26 november vindt de Week van het Leven  plaats. 
Het thema van dit jaar is: “Open je ogen voor het ongeboren leven”. Het 
platform Zorg voor Leven wil daarmee de aandacht vestigen op de wonderlijke 
ontwikkeling van een ongeboren kind. Een ongeboren baby kan met 24 weken name-
lijk al horen, duimen en voelen. Toch is abortus tot dat moment mogelijk in Nederland.

Net als vorig jaar is het de bedoeling om radioboodschappen uit te zenden. Zonder uw 
hulp lukt dat niet. 

Maakt u daarom een gift over op weekvanhetleven.nl/doneer 

Namens de allerkleinsten: hartelijk bedankt!
 
Kees van der Staaij, Carla Dik-Faber (ChristenUnie), Diederik van Dijk (NPV), Kees van Helden (Schreeuw om Leven) en 
Arthur Alderliesten (VBOK).
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INTrODUCTIe: 
COMMISSIE DOORDENKING PRINCIPIËLE VRAAGSTUKKEN
De SGP staat al honderd jaar voor politiek met een geopende 
Bijbel. Een van de belangrijke speerpunten van onze partij is 
de zondagsrust en zondagsheiliging. Met pijn in het hart zien 
SGP’ers dan ook dat in steeds meer plaatsen de winkels op 
zondag opengaan. Helaas is dat ook in gemeenten waar de 
SGP (bestuurlijk) actief is. 

De laatste tijd is zichtbaar dat in  enkele gemeenten SGP- 
fracties verschillende afwegingen hebben gemaakt over de 
winkelopenstelling op zondag.  Binnen de partij leidt dit tot 
diverse reacties. Het roept de vraag op waar precies de grenzen 
liggen binnen de SGP met betrekking tot dit wezenlijke punt.

Een nieuw principieel thema dat nadrukkelijk opkomt   en 
onze aandacht vraagt, is de houding en opstelling in de lhbt- 
discussie, de genderdiscussie.
 
Het SGP-hoofdbestuur en het bestuur van de SGP-bestuur-
dersvereniging hebben daarom een commissie in het leven 

geroepen. Deze commissie gaat zich bezinnen op de vraag-
stukken rondom winkelopenstelling op zondag en de lhbt- 
discussie. 
 
De commissie stelt zich ten doel om te komen met een prin-
cipiële handreiking. Die handreiking moet de eenheid bevor-
deren op belangrijke principiële onderwerpen. Tegelijkertijd 
moet het voor fracties en bestuurders een kader zijn waar-
binnen zij in hun dagelijkse praktijk kunnen opereren.

De commissie bestaat uit afvaardigingen van beide besturen, 
politici en bestuurders die ervaring met deze thematiek hebben 
en beleidsmedewerkers van onze Tweede Kamerfractie.

Gods Woord is ons richtsnoer, het blijvende  ankerpunt voor 
deze vraagstukken. 

Peter Zevenbergen, partijvoorzitter
André Flach, bestuurslid SGP-bestuurdersvereniging
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“ Ook voor SGP’ers is de scheiding van kerk en staat een groot goed.”

KERK 
& 

STAAT

SGP.NL

Vóór
een christelijkNederland

FOTOVERANTWOORDING
Invoegen kopie voorpagina
Pagina 1: De SGP in de kerk bij de jubileumviering in Dordrecht \ 
beeld Cees van der Wal Fotografie
Pagina 8 en 18: beeld Wikimedia Commons
Pagina 15 en 28: beeld Rick van de Waerdt
Pagina 24 en 25: beeld Cees van der Wal Fotografie
Pagina 27: beeld pixabay.com

De redactie heeft geprobeerd de rechten van het beeldmateriaal 
zo veel mogelijk te regelen. Als u meent dat uw materiaal zonder 
voorafgaande toestemming is gebruikt, verzoeken wij u om 
contact met ons op te nemen via debanier@sgp.nl

DINSDAG  20 NOVEMBER

Tijdrede afdeling Hoeksche Waard
Ds. G.J. van Aalst
19.30 uur
Klaaswaal, Havenweg 9, geb. GG

DINSDAG 20 NOVEMBER

Bidstond SGP Altena
Ds. H.J. Agteresch, ds. D. Bos 
en ds. W.M. Mulder
19.30 uur
Werkendam, Binnengriend 27, geb. 
CGK

DINSDAG 20 NOVEMBER

Tijdrede
ds. D.E. van de Kieft, te Urk
19.30 uur
Scherpenzeel, Holevoetlaan 24, geb. 
GGiN

DINSDAG 20 NOVEMBER

Residentie Pauzedienst
Mr. Kees van der Staaij, Ds. W.Harinck
Jan van Westenbrugge (orgel) 
Nicolien van Deursen (fluit)
12.30 – 13.10 uur
Den Haag, Noordeinde 25, Waalse Kerk

WOENSDAG 21 NOVEMBER

Tijdrede pkv Harskamp
ds. A.T. Huijser, te Sliedrecht
19.30 uur
Harskamp, Harderwijkerweg 11, geb. 
HHK

VRIJDAG 23 NOVEMBER

Thema-avond afdeling Gouda 
“Energietransitie haalbaar?”
Ir. Chris Stoffer
20.00 uur
Gouda,  Rijsselseweg 1, Hoornbeeck 
College

NB: voor alle in dit blad genoemde data geldt: ‘Deo volente’.
 
De volgende Banier verschijnt op donderdag 13 december. De kopij kan tot 
en met woensdag 28 november bij het partijbureau worden ingestuurd. U 
kunt zich richten tot J.S. (Sjon) van der Ree Doolaard via debanier@sgp.nl.
De daaropvolgende Banier zal op eind januari 2019 verschijnen.

AGENDA
COLOFON

REDACTIE 
drs. P.A. Zevenbergen en 

drs. J.W. van Berkum 
(hoofd redactie),  

J.S. van der Ree Doolaard 
(eind redacteur), 

mw. C. Nieuwenhuis MA,  
drs. J.A. Schippers, N. Bakker en 

M. de Bruyne

REDACTIEADRES 
Partijbureau, Dinkel 7,  

3068 HB Rotterdam 
T 010 - 720 07 70 

E debanier@sgp.nl 
I www.sgp.nl

DIRECTEUR PARTIJBUREAU 
drs. J.W. van Berkum 

T 010 - 720 07 70 
E jwvanberkum@sgp.nl

MANAGEMENTASSISTENTE 
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T 010 - 720 07 70 
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ADMINISTRATEUR 
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T 010 - 720 07 70 

E mwesterhout@sgp.nl
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VOORLICHTING EN VORMING (CVV) 

W. Doeleman, W. Goudriaan,  
mw. C. Nieuwenhuis MA en 
J.S. van der Ree  Doolaard 

T 010 - 720 07 75  
E voorlichting@sgp.nl

WETENSCHAPPELIJK INSTITUUT 
drs. J.A. Schippers (directeur) 

T 010 - 720 07 85, 
E wi@sgp.nl

SGP-JONGEREN 
N. Bakker en mw. C.W. Pors 

T 010 - 720 07 80  
E beleidsadviseur@sgpj.nl

EERSTE KAMER 
P. Schalk en mr. D.J.H. van Dijk  

Binnenhof 22,  
2513 AA Den Haag 
T 070 - 312 92 00 

TWEEDE KAMER 
mr. C.G. van der Staaij,  

dr. R. Bisschop en ir. C. Stoffer  
Postbus 20018, 2500 EA Den Haag 

T 070 - 318 30 45 
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drs. B. Belder 
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E b.belder@planet.nl 
I eurofractie.sgp.nl
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E voe@sgp.nl
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De Groot - grootsgedrukt.nl
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mw B.B. van der Elst 

E administratie@sgp.nl

Opzegging van lidmaatschap of 
abonnement dient schriftelijk te 

geschieden voor 1 december.

ADVERTEREN 
Voor  advertentiemogelijkheden en 
tarieven kunt u contact  opnemen 

met Novente: 
wdankers@novente.nl
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Mozes en Aäronkerk aan het Waterlooplein te Amsterdam. Even verderop ligt de Mozes en Aäronstraat.  
De straat loopt als een scheidslijn tussen het voormalige stadhuis (wereldlijk gezag, Mozes) en de Nieuwe Kerk (geestelijk gezag, Aäron) in.



door sjon van der ree doolaard

I
n de studeerkamer van Van 
der Schans kom ik in een 
wereld van veel boeken, veel 
kranten, veel aantekeningen, 
veel stapels... Voor mij is 
dat een uitgelezen locatie 
voor een goed gesprek. 
Bij het formuleren van de 

antwoorden, zie ik als het ware handen 
een boek van een plank pakken en 
dan wordt er geciteerd. Bij een ander 
antwoord wordt er gebladerd tussen 
de papieren op de stapel links van de 
leunstoel. Maar, bij nader inzien blijkt het 
betere antwoord toch te moeten komen 
van de zevende boekenplank aan de 
oostkant van de kamer. Zo ongeveer gaat 
dat: een gesprek over kerk en staat.

400 JAAR ‘DORDT’

400 jaar geleden begon de Nationale 

Synode, gehouden te Dordrecht. Ligt 

er een verband met het thema ‘kerk en 

staat’? 

“Er ligt zeker een verband, maar de 
situatie in de vroegmoderne tijd is heel 

moeilijk te vergelijken met de tijd waarin 
de SGP ontstond en het is nog moeilijker 
te vergelijken met de huidige tijd. 
In 1618 was er nog geen sprake van een 
echte ‘natie’. De naam ‘Nationale Synode’ 
is daarom niet helemaal op zijn plaats. 
Die naam is later pas gegeven. Tijdens de 
vergaderingen van de Staten-Generaal 
kwamen de onafhankelijk opererende 
gewesten en steden samen. Zij vormden 
een ‘statenbond’. Het was niet echt een 
eenheid, maar de sterk unificerende 
factoren waren voornamelijk religie en 
de afkeer tegen tirannie en dwingelandij; 
er was een sterke drang naar vrijheid.”

Waarin ligt het verband dan wel?

“In de SGP is een ‘gestalte’ terug te zien 
van het 17e-eeuwse gedachtegoed. De 
gedachtewereld van de SGP vindt in 
sterke mate haar bron in de 17e eeuw. Al 
in artikel 2 van de Statuten van de SGP 
staat: “De partij (…) onderschrijft geheel 
en onvoorwaardelijk de Drie formulieren 
van Enigheid, zoals deze zijn vastgesteld 
in de Nationale Synode, gehouden te 
Dordrecht in de jaren 1618 en 1619.”. Op 

grond van dat gedachtegoed was ds. G.H. 
Kersten een ‘vormer van een volksdeel’. 
De partij kreeg de naam Staatkundig Gere-
formeerde Partij. Dat ‘gereformeerd-zijn’ 
bindt de SGP aan ‘Dordt’ met zijn gerefor-
meerde belijdenisgeschriften.  Met dat in 
het achterhoofd, kun je je afvragen of er 
een SGP was geweest zonder dit gedach-
tegoed, of op z’n minst hoe die partij er 
dan zou hebben uit gezien.”

KERK EN STAAT

Hoe verhouden kerk en staat zich tot 

elkaar?

“Het zijn twee gescheiden machts-, 
gezagssferen. Ze raken elkaar niet.”

Vanwaar die afstand? Wat maakt deze 

twee machtssferen zo onverenigbaar?

“Het is eigenlijk iets heel westers wat hier 
speelt. In allerlei andere beschavingen 
in de wereld worden kerk en staat (of 
staat en religie) helemaal niet als twee 
onderscheiden machtssferen gezien. 
Door de Verlichting in de 18e eeuw is de 
frictie bij ons ontstaan. En in de 19e eeuw 
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De Staatkundig Gereformeerde Partij 

en haar gereformeerde wortels

Op weg naar het interview met de heer A.A. (Ton) van der 
Schans, docent geschiedenis aan hogeschool Driestar educatief, 
haast ik me langs het kruispunt waar dichtbij een reformatori-
sche school staat. bij het oprijden van de snelweg rijd ik langs 
een kerk en weer een reformatorische school. Ik let er niet op, 
want de reistijd is kostbaar. Ik rijd langs Dordrecht, waar 400 
jaar geleden de Dordtse Synode werd gehouden. Ik let er niet 
op, want als argeloze forens ben je gericht op de weg (vlak) 
voor je. Wat ik dan nog niet weet, is dat ik zal moeten leren 
om verder vooruit te kijken. Kijken naar de horizon, de 
toekomst van de een gereformeerde partij in een seculier 
Nederland.



M
ijn naam is Martin 
en ik woon in 
Rotterdam. In de 
afgelopen twintig

jaar verloor ik mijn huis, geld, 
baan en familie. Ik sliep in
parken en onder de spoorbrug. 
Hier kwam ik in contact met
Ontmoeting. Ze kwamen 
regelmatig langs met een 
kop soep.

Na verloop van tijd heb ik de 
stap gezet om hulp te vragen. 
Bij Ontmoeting vond ik een 
luisterend oor. Zij hielpen mij 
stapt voor stap. Mijn leven staat 
weer op de rails. Ik ben een 
dankbaar mens.

ontmoeting.org

Ik heb 
u nodig!

Dankzij uw gebed en fi nanciële steun kan het werk van 
Ontmoeting doorgaan. Al 30 jaar zetten wij ons in voor onze 

kwetsbare medemens. Helpt u mee? 



was de staat echt niet meer ‘gerefor-
meerd’ te noemen. De scheiding was 
daar. De 19e-eeuwse Russische schrijver 
Dostojevski zegt: “Bij de Verlichting heeft 
de mens God van de troon gehaald. Maar 
de troon bleef niet leeg. De mens is er 
zelf op gaan zitten.” Alle bemoeienis van 
een kerk wordt hoe langer hoe meer als 
beknellend ervaren. Er is ‘een strijd der 
geesten’ aan de gang, zegt de eveneens 
19e-eeuwse Groen van Prinsterer.”

Dus, wat is de achterliggende gedachte 

als het argument van ‘de scheiding 

van kerk en staat’ een discussie wordt 

binnengedragen?

“Hoewel er wel duidelijk aan te geven is 
waar de onderscheiden verantwoordelijk-
heden liggen, wordt er in discussies vaak 
onterecht naar dit argument gegrepen. 
Dan komt het vaak neer op: ‘jouw principe 
beknot mijn vrijheid’. Er vindt een botsing 
van waarden plaats. Men is alert op 
allerlei uitdrukkingsvormen van religie. 
Religie wordt vermeden, tenminste, dat 
denkt men. Onze overheid is immers niet 
religieloos. Dat is een ideologie.”

De overheid, Gods dienares, wil zich 

niet vrijwillig aan God onderwerpen 

en de scheiding tussen kerk en staat 

wordt benadrukt om een knellend juk te 

ontlopen. Maar de andere kant van de 

medaille is dat we beschermd worden 

door deze scheiding van machten.

“Ja, zo kan het, wonderlijk genoeg, gaan. 
Journalist Addy de Jong signaleerde 
onlangs (20-10) ook in het RD: ‘Hoe sneller 
de samenleving zich verwijdert van 
Bijbelse principes, hoe vaker SGP en CU 
steun moeten gaan zoeken in wetten 
die zij vroeger te vuur en te zwaard 
bestreden.’ Juist in deze tijd kan de SGP 
zich beroepen op de scheiding van kerk en 
staat als de invloeden van een niet-chris-
telijke overheid te veel op kerkelijke zaken 
gaan drukken. Daarmee is onze vrijheid 
van religie nog te verdedigen.”

Wat zegt die snelle ontwikkeling ons? 

Wat moeten we leren van de geschie-

denis?

“We weten niet hoe het zal gaan, en de 
geschiedenis is geen openbaring, maar 
als ik van de geschiedenis leer, kan ik 

zeggen dat er geen christelijke privileges 
onaantastbaar zijn. Bijbels gezien zullen 
we moeten sterven aan alles wat geen 
Christus is. De gang van de geschiedenis 
is onomkeerbaar. Wij kunnen dat niet 
veranderen. Er wel om bidden. Alleen 
God kan de ingesleten patronen door-
breken. Een opwekking, een reveil geven. 
We leven in de marge van de samenle-
ving. De SGP-kiezer maakte op z’n hoogst 
2,5% van de Nederlandse kiezers uit. De 
grote vraag is dan: moeten we ‘het koper 
van het verleden’ blijven poetsen, of 
moeten we de realiteit onder ogen zien?”

Als ik u goed beluister, is er een reali-

teit, maar is het de vraag of we hem 

willen zien. Wat denkt u persoonlijk? 

Moeten we ‘het koper van het verleden 

blijven poetsen’?

Vergeleken bij de andere antwoorden is 
de aarzeling iets langer: “Ik denk dat we 
het allebei moeten doen. Vroeg of laat 
zal er geen gesubsidieerd reformato-
risch onderwijs, of zulke zorginstellingen 
etc. zijn. Met die nieuwe werkelijkheid 
moeten we rekening houden. In de 
vroege kerk was het niet anders. Ze lieten 
de onderlinge bijeenkomsten niet na, 
maar eigenlijk was hun leefwereld niet 
ingesteld op het christelijke weekritme.”
Van der Schans onderbreekt zichzelf en 
betitelt het laatste antwoord als toch 
wel een ‘leunstoeldiscussie’. “Morgen 
gaat mijn kleinzoon ook weer naar de 

reformatorische school en dat voorrecht 
wil je toch bewaren. Ik sluit me niet op 
in de zuil - want de zuil is een middel. 
De zuil is een pleisterplaats waar we 
even op adem kunnen komen. En dan 
moeten we weer door. Onze werkplaats 
is dan wel beneden, maar onze woon-
plaats moet Boven zijn. Ik zou het met de 
Ledeboeriaanse dominee Daniël Bakker 
willen zeggen: ‘Er is gene tijd zo slecht, 
er is gene tijd zo bang, er is gene tijd zo 
bedreigend, of we kunnen onze God er 
wel dienen. Het ligt niet aan de tijd, maar 
aan ons.’”

Van de pleisterplaats gaan we weer naar 
de praktijk. Zal de SGP ertoe in staat zijn 
om zich op een wereld voor te bereiden 
waarin nog minder ruimte is voor de 
17e-eeuwse bronnen waaruit zij al meer 
dan 100 jaren putten? In ieder geval 
moeten we van de geschiedenis leren en 
voorbereid zijn op een toekomst verder 
in de marge van de maatschappij.

Ik ben op de weg terug. Ik rijd richting 
Dordt. Inmiddels staan de wegen vol. Er 
zitten niet veel voordelen aan files, maar 
op dit moment krijg ik door het opont-
houd een kans om stil te staan bij Dordt. 
Weer later rijd ik stapvoets langs de 
reformatorische scholen waar ik eerder 
door de haast geen oog voor had. Nu 
let ik er wel op, want ook deze tijd op de 
pleisterplaats is kostbaar.
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De koppeling tussen religie en politiek gevangen in een beeld van de jubileumviering van de 
100-jarige SGP in de Grote Kerk van Dordrecht.
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Knielen voor Allah
“Ik vind het absoluut niet kunnen 
dat kinderen, bij schooluitjes naar 
moskeeën, moeten knielen voor Allah,” 
dat zei Roelof Bisschop bij de behan-
deling van de onderwijsbegroting.

“Ouders zijn bezorgd of ze wel kunnen  
voorkomen dat hun kinderen aan 

dit soort ‘gebedsuitjes’ moeten 
meedoen. Dit hoeven we niet te 
accepteren in Nederland.” Bisschop 
vroeg tijdens het debat aan minister 
Slob om ervoor te zorgen dat ouders 
voortaan kunnen weigeren dat hun 
kinderen moeten meebidden in een 
moskee.

Weekjournaal 

Ga voor een wekelijkse terugblik, met filmpjes van de SGP-Ka-
merleden, naar: youtube.nl/sgpnieuws. De voorlichting van 
de Tweede Kamerfractie probeert ieder weekeinde een jour-
naal online te zetten 

Zorgen op Urk
“Er is veel onrust in Flevoland over de 
gevolgen van het faillissement van de 
IJsselmeerziekenhuizen,” zegt Kees van 
der Staaij. Hij vraagt zich af of mensen 
wel snel genoeg in een ziekenhuis 
kunnen zijn. “Zeker de snelle toegang tot 
spoedeisende hulp en de verloskunde, 
moeten gewaarborgd blijven.”

100 doden per dag
Op 30 oktober waren de Algemene 
Beschouwingen in de Eerste Kamer. 
Senator Peter Schalk vroeg daarbij 
aandacht voor abortus en euthanasie. 
“Ik kan er maar niet aan wennen dat er 
elke dag, 365 dagen per jaar, 100 mensen 
worden gedood. 30.000 abortussen en 
6.500 euthanasiegevallen.”

Vliegtaks invoeren
De SGP wil de belasting op vliegen 
verhogen. “Vliegtickets worden steeds 
goedkoper, terwijl reizen per vliegtuig 
enorm vervuilend is,” zegt Chris Stoffer. 
Tijdens het debat over het klimaatak-
koord noemt hij het een gemiste kans 
dat er geen vliegtaks in het akkoord is 
opgenomen.

Regeldruk teistert 
ondernemers en 
boeren
400 ondernemers hebben gereageerd 
op de regeldrukinventarisatie die op 
voorstel van de SGP is gehouden. De 
conclusie is duidelijk: er is nog bitter 
weinig te merken van alle mooie woorden 
over de vermindering van regels. De 
Kamerleden Stoffer en Bisschop blijven 
de strijd tegen de papiermolen voeren. 
Stoffer voor de ondernemers. Bisschop 
voor de boeren. 

VN-migratiepact niet 
tekenen
“De landen die het migratiepact van de 
VN ondertekenen, verplichten zich ertoe 
om de deur open te zetten voor alle 
soorten migranten, zonder dat er een 
succesvol terugkeerbeleid is geregeld.” 
Dat schreef Roelof Bisschop in De Tele-
graaf en in het Nederlands Dagblad. Hij 
maakt zich zorgen over de gevolgen van 
het migratiepact en wil dat Nederland er 
geen handtekening onderzet. “Dit pact 
gaat niet over vluchtelingen. Voor hen 
moeten we altijd open blijven staan,” 
benadrukt Bisschop. 



Op woensdag 21 november zijn er gemeenteraadsverkiezingen. Daarbij ontstaan uit herindelingen de 

nieuwe gemeenten Groningen, Hoeksche Waard, Het Hogeland, Westerkwartier, Noardeast-Fryslân, 

Haarlemmermeer, West betuwe, Molenlanden, Noordwijk, Altena, beekdaelen en Vijfheerenlanden. 

De herindelingen gaan in op 1 januari 2019. De SGP doet niet overal mee, maar om een beeld te krijgen 

van wat er allemaal gaande is, volgt hier een gesprek met een kandidaat-raadslid in de nieuwe 

gemeente Vijfheerenlanden. Kees Vermaat, nu zittend raadslid in de gemeente Zederik en ook 

campagneleider, geeft een inkijkje in de gang van zaken. Welke processen gaan er allemaal aan vooraf 

om een nieuwe gemeente te vormen? Hoe kun je als SGP in een nieuw te vormen gemeente een 

herkenbare campagne voeren voor iedere inwoner?

door wilhelm doeleman

SGP in Vijfheerenlanden: 
“bereik je bestemming”

21 NOVEMBER - HERINDELINGSVERKIEZINGEN
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Kun je iets omschrijven van het proces 

dat jullie de afgelopen jaren hebben 

meegemaakt om te komen tot een 

herindeling?

“De provincie Zuid-Holland is in 2010 met 
een aantal gemeenten in onze regio het 
gesprek aangegaan over een eventuele 
herindeling. Zo ook met ons als vertegen-
woordigers uit de gemeente Zederik. In de 
daaropvolgende jaren zijn de contouren 
meer zichtbaar geworden. Concreet heeft 
het geresulteerd in een samenvoegings-
voorstel met de gemeenten Leerdam, 
Vianen en Zederik. Een zogenoemde 
‘herindeling’ heeft als belangrijkste voor-
deel dat je bestuurskracht veel groter 
wordt. Je positie in de regio wordt sterker. 
Dat betekent dat je bijvoorbeeld beter 
een vuist kunt maken als het gaat om de 
inkoop van zorg in de gemeente.”

Hoe hebben jullie als SGP-fracties en 

-besturen samengewerkt in dit proces?

“In 2015 werd helder dat de herinde-
ling definitief ging worden. Vanaf dat 
moment zijn we wel met elkaar gaan 
spreken. Echter ontstond er toen het 
vraagstuk bij welke provincie we als 
nieuw te vormen gemeente zouden 
gaan horen. De gemeenten Leerdam 
en Zederik liggen in Zuid-Holland en 
zijn meer georiënteerd op de Alblasser-
waard, terwijl Vianen (provincie Utrecht) 
meer samenwerking heeft met plaatsen 
rondom Utrecht. Dit heeft veel discussie 
opgeleverd in de verschillende colleges 
en gemeenteraden. Uiteindelijk zijn we 
per 1 januari 2019 een gemeente in de 
provincie Utrecht. Nadat de Eerste Kamer 
afgelopen juni instemde met de gemeen-
telijke herindeling zijn we intensief gaan 
samenwerken. De besturen hebben een 
selectieadviescommissie in het leven 
geroepen voor de nieuw te vormen lijst 
en ook een campagnecommissie. Inmid-
dels zien we een mooie samenwerking 
en vinden we elkaar op de inhoud.”

Wat is de centrale boodschap in jullie 

campagne?

“Dat is ‘bereik je bestemming’. Deze 
kernboodschap kun je op heel veel 
manieren interpreteren. Ten eerste ligt 
er een Bijbelse lijn, de Bijbel wijst ons 
de goede weg naar de eeuwige bestem-

ming. Maar politiek gezien willen wij ten 
tweede onze inwoners meenemen naar 
de eindbestemming van deze nieuw te 
vormen gemeente, we geven hiermee 
uiting aan het gevoel van een zoektocht 
die inwoners en politiek hebben. Ben je 
de weg kwijt? Volg de SGP! Wij staan voor 
een betrouwbaar en consistent geluid.”

Hoe voer je een zichtbare campagne 

voor iedereen, elke stad of dorpskern is 

toch weer anders?

“We hebben gekozen om voor elke kern 
campagne te voeren. Mensen zijn nog 
georiënteerd op hun oude gemeente. 
Een Leerdammer bijvoorbeeld zal zich 
niet zo snel een inwoner noemen van 
Vijfheerenlanden. We willen er dus 
echt voor elke kern zijn. Voor elke kern 
hebben we een flyer ontwikkeld met wat 
we willen bereiken in de aankomende 
vier jaar. Maar iedere inwoner weet waar 
de SGP voor staat: het behoud van de 
zondagsrust of onze agrarische visie, 
bijvoorbeeld. Daar ontwikkel je dus geen 
specifiek kernenbeleid op. Als het gaat 
om zichtbaarheid hebben we vorige week 
als campagnecommissie per fiets elke 
kern bezocht. We zijn in gesprek gegaan 
met inwoners en hebben gesproken over 
lokale vraagstukken. Op deze tocht van 
75 kilometer hebben we veel enthousi-
aste reacties gehad. Kees van der Staaij 
heeft een aantal weken geleden op het 

kruispunt van onze drie gemeenten de 
campagne afgetrapt. We hebben de vlag 
gehesen om onze gezamenlijkheid te 
benadrukken in deze nieuwe gemeente.”

Welke plaats neem jij in op de kandida-

tenlijst, waar ga jij je persoonlijk voor 

inzetten de aankomende jaren?

“Als nummer vier op de kandidatenlijst 
ga ik me persoonlijk inzetten voor een 
aantal zaken. Ten eerste wil ik me sterk 
maken voor meer starterswoningen. Zeker 
voor jonge mensen die een woning willen 
kopen, zijn er weinig mogelijkheden. Als 
boerenzoon ga ik me ook inzetten voor 
onze agrarische ondernemers, het is 
belangrijk dat er een goed ondernemerskli-
maat is voor deze doelgroep. Geef boeren 
ruimte om te ondernemen! Laten we 
bijvoorbeeld hun kostbare landbouwgrond 
niet verspillen aan zonnepanelen. Ook 
betaalbare duurzaamheid is een belangrijk 
speerpunt. We zijn verplicht als rentmees-
ters zorg te dragen voor deze aarde.”

Met welk resultaat zijn jullie tevreden 

op 21 november D.V.?

“We zijn een nieuwe gemeente. Deze 
verkiezingen krijgen landelijk ook 
minder aandacht. We zien wel dat de 
SGP-achterban trouwe stemmers zijn, 
dus we hopen ongeveer hetzelfde aantal 
stemmen te halen als bij de afgelopen 
Tweede Kamerverkiezingen. Met vier 
zetels zijn we tevreden, vijf zetels zijn 
mogelijk en zes zetels zou heel bijzonder 
zijn. We hopen dat ons campagne 
bekroond en gezegend mag worden met 
een goede verkiezingsuitslag!”

“Ben je de weg kwijt? 
Volg de SGP!”

Kees van der Staaij op campagnebezoek bij een boerderij in de nieuwe gemeente Vijfheerenlanden
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KERK, POLITIEK EN SGP

In de tijd van de Synode van Dordrecht had de kerk een duidelijke taak in de samenleving. 

Grote beslissingen werden genomen op basis van de overtuiging van de belangrijkste 

stroming in de kerk. Nu lijkt de kerk alleen nog maar een taak te hebben in de 

samenleving door hulp te verlenen aan ouderen in de wijk. Veel vrijwilligers zijn 

afkomstig uit de kerk. Onze levenshouding kan inderdaad mensen de meerwaarde laten 

zien van het christelijk geloof. Maar ook woorden zijn belangrijk om de inhoud van de 

goede boodschap te laten horen. Die heeft, als het goed is, invloed op onze wetten en 

regels. Nu de kerk steeds minder belangrijk lijkt te worden, is de vraag: heeft de kerk 

vandaag ook nog invloed op de moraal in politiek en maatschappij?

WAT IS De MOrAAL?  
In veel politieke besluiten die genomen worden, wordt geen 
rekening meer gehouden met Gods Woord. Iedereen is vrij 
om te doen wat hij wil; iedereen regeert over zijn eigen leven. 
De ideeën die mensen hebben over ‘goed leven’ noemen we 
samen de moraal. De moraal bestaat uit normen en waarden. 
Waarden zijn de ideeën die mensen hebben, normen de 
regels die voortkomen uit die ideeën. Veel mensen vinden dat 
je mag beslissen over je eigen leven (idee). Je kunt daar heel 
veel verschillende regels bij bedenken, zoals dat de overheid 
mensen de vrijheid geeft om zondag zelf te kiezen of ze gaan 
winkelen of naar de kerk gaan. 

CHrISTeLIJKe INVLOeD OP De MOrAAL 
De SGP baseert haar standpunten op Gods Woord. Ze kan wijzen 
op de rol en de bron van de waarden, zoals de bescherming van 
het (kwetsbare) leven. Maar ook de kerk heeft daar een belang-
rijke rol in. De bekende politicus Groen van Prinsterer schrijft 
daarover: “De kerk is geroepen het licht en het zout en de zuur-
desem der wereld te zijn. (…) Zij vermag niet zich aan den Staat, 
waar deze medewerking verlangt, te onttrekken. Het past haar, 
uit eigen beweging, voor het Evangelie naar gezag en invloed, 
opdat de geboden Gods nageleefd mogen worden, te dingen.” *  

Wat betekent dat precies? De kerk mag zich uitspreken over 
bepaalde maatschappelijke kwesties, juist omdat de kerk ertoe 
doet in de maatschappij. De kerk is allereerst een plaats waar 
God gediend wordt, maar ook een organisatie die mensen 
samenbindt en dus belangrijk voor de samenleving. De kerk 
heeft geen politieke macht, maar kan wel de politiek beïn-
vloeden. 

WAT IS De rOL VAN De KerK? 
Het is niet goed om water bij de wijn te doen om maar gehoord 
te worden, hoewel onze woordkeuze natuurlijk wel kan 
aansluiten bij de hedendaagse maatschappij. Het doel is altijd 
het dienen van God; dat moet voorop staan. De invloed en het 
gezag van kerken moeten daarop gericht zijn. De kerk moet 
daarom ook niet de rol overnemen van een politieke partij. De 
PKN sprak zich bijvoorbeeld onlangs uit voor kerkasiel, zodat 
mensen niet het land worden uitgezet. Dan wordt de overheid 
gehinderd en bemoeien we ons te veel met de regels, niet met 
de moraal zelf. De kerk kan zich wel herkennen in de stand-
punten van een partij. Gebed voor en opscherping van SGP’ers 
zijn daar goede voorbeelden van. 

door lisanne ruitenbeek 
voorzitter van commissie binnenLand

* G. Groen van Prinsterer, Ongeloof en revolutie. Franeker: T. Wever 1951, p. 61. 
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een visie op de eU als 
‘waardengemeenschap’

De europese Unie wordt steeds vaker gezien als een waardengemeenschap. 

Wat wordt daarmee bedoeld en hoe kijkt de SGP daar tegenaan?

De in 2017 overleden Duitse 
Bondskanselier Helmut Kohl zei 
ooit eens: “Europa eindigt waar 

de kerktorens eindigen”. Daarmee bracht 
hij treffend onder woorden hoezeer 
Europa gestempeld is door het chris-
tendom. Waar je ook bent in Europa, of 
het nu is in Helsinki of in Madrid, overal 
zie je torenspitsen als stille getuigen van 
een rijk christelijk verleden.

EUROPESE WAARDEN
Een christelijk verleden, want de secula-
risatie trekt diepe sporen in Europa. Dit 
zien we ook terug in de ontwikkeling van 
de Europese Unie. De grondleggers van 
de Europese samenwerking, mannen 
zoals Schuman, De Gasperi en Monnet, 
stonden nog volop in de christelijke traditie 

en waren daar vertrouwd 
mee. De wortels van Europa 
liggen dus in het chris-
tendom. Echter, voor veel 
hedendaagse politici zijn de 
kerktorens van Kohl muse-
umstukken geworden.
Ondertussen wordt de Unie 
steeds vaker gezien als een 
‘waardengemeenschap’. 
Daarmee wordt bedoeld 
dat de EU in haar beleid de 
Europese waarden centraal 
stelt en ook verplicht is om 

schendingen van deze waarden aan de 
kaak te stellen. Volgens het EU-verdrag 
gaat het daarbij om de ‘ondeelbare en 
universele waarden van menselijke 
waardigheid en van vrijheid, gelijkheid en 
solidariteit.’ Het zijn begrippen die vrijwel 
één op één zijn overgenomen uit de leus 
van de Franse revolutie. Een expliciete 
verwijzing naar het christendom ontbreekt 
helaas, waarmee de band met het christe-
lijke verleden feitelijk is doorgesneden. Het 
gevolg daarvan is dat onder de genoemde 
waarden de morele basis is weggehaald. 
Dit blijkt duidelijk als we bijvoorbeeld naar 
‘vrijheid’ kijken. 

VRIJHEID
Vrijheid is ook voor christenen heel 
belangrijk, maar dan wel in genormeerde 
zin. Het is een vrijheid om God naar zijn 
Woord te mogen dienen. Valt deze basis 
weg, dan wordt vrijheid een absoluut 
recht om je leven volledig naar eigen 
inzicht in te kunnen vullen. Deze vrijheid 
zonder christelijke begrenzing is nu net 
het probleem. Hierdoor zien velen bijvoor-

beeld abortus als vrijheid en wil men 
vanwege de angst voor vrijheidsinperking 
en ongelijke behandeling het traditionele 
gezin niet hoger waarderen dan andere 
samenlevingsvormen. 

WEERWOORD
De Unie profileert zich dus als een waar-
denunie en bemoeit zich ook in toene-
mende mate met de waarden en normen 
in de lidstaten. Dit terwijl zij tegelijkertijd 
in haar bepalingen wat nu die universele 
en ondeelbare waarden zijn, de chris-
telijke wortels van deze waarden heeft 
losgelaten. Wij weten ons daarom als SGP 
geroepen ook in Europa het christelijk 
getuigenis te laten horen. Dat is geen 
gemakkelijke opgave, maar wel een heel 
noodzakelijke. Als SGP pleiten we voor 
een ‘klein’ Europa, dat zoveel mogelijk 
bevoegdheden bij de lidstaten houdt. Wij 
kiezen voor samenwerking op een aantal 
grensoverschrijdende onderwerpen, zoals 
handel, terrorismebestrijding en milieu. 
Maar onze inbreng in Brussel mag hier 
niet toe beperkt blijven.
Als we bijvoorbeeld zien dat een politicus 
in het Europees Parlement een wereldwijd 
recht op abortus bepleit als universeel 
recht, dan kunnen en mogen we als 
christelijke partijen niet zwijgen. En als een 
andere politicus de waardering van het 
traditionele gezin in Oost-Europese landen 
ter discussie stelt, ook dan mag van ons 
een weerwoord worden verwacht.
Wij moeten kortom een christelijk tegen-
geluid laten horen wanneer parlementa-
riërs seculiere waarden dwingend willen 
opleggen als een ondeelbaar, universeel 
goed. 

door bert-jan ruissen 
Kandidaat europese verKiezingen

door elise abbey - van doorn 
beLeidsmedeWerKer eurofractie

 “Wij moeten een 
christelijk tegengeluid 

laten horen”
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binnenkort wordt een nieuw vrijhandelsakkoord tussen de eU en Vietnam ter 

goedkeuring voorgelegd aan het europees Parlement. Het akkoord is 17 oktober 

goedgekeurd door de europese Commissie en ter voorbereiding op de behandeling 

organiseerde de parlementscommissie Internationale Handel een hoorzitting 

over het akkoord.

Het handelsakkoord gaat over  
het afbouwen van de douane- 
tarieven en bescherming 

van Europese productnamen zoals 
parmaham. Ook zijn er juridisch 
bindende afspraken gemaakt over 
duurzame ontwikkeling. Vietnam dient 
deze afspraken over mensenrechten, 
arbeidsrechten, milieubescherming en 
inspanningen tegen klimaatverandering 
na te leven. 

Tijdens de hoorzitting benadrukte de 
hoofdonderhandelaar van EU-zijde dat 

het handelsakkoord met 
Vietnam een modelakkoord  
is voor economische groei 
en ontwikkeling, voor 
sociale vooruitgang in 
Vietnam en verbetering 
van de soft power* van de 
EU. De EU streeft naar een 
‘werkelijk partnerschap’ dat 
‘steeds meer in het belang 
van beide zijden’ is en op 
gelijke voet.

Kortom, ronkende taal. 
Daarom willen we de Euro-

pese Commissie ook wijzen op de situatie 
van christenen in dit Aziatische land. Juist 
in dezelfde week als de hoorzitting kwam 
een ander nieuwsbericht uit Vietnam 
naar buiten via persecution.org. Op 
zondagmorgen 7 oktober werden chris-
tenen uit de Daklakprovincie, die in een 
huiskerk een eredienst hielden, gestoord 
door de lokale autoriteiten. Zij geboden 
de christenen te stoppen met hun reli-
gieuze activiteiten, die door de overheid 
als subversief en bedreigend worden 
ervaren. De christenen volhardden en 
weigerden hun dienst te beëindigen, 

waarop de ambtenaren dreigden de 
week erna terug te komen om de kerk te 
sluiten indien men nogmaals een kerk-
dienst zou beleggen. 

Helaas staat een dergelijk incident niet 
op zichzelf. Niet voor niets staat Vietnam 
op nummer 18 van de Open-Doorsrang-
lijst van christenvervolging. Lokale, regi-
onale en landelijke overheden vervolgen 
christenen. Vooral protestantse chris-
tenen, die vaak ook behoren tot etni-
sche minderheden, hebben het zwaar. 
Zij worden gediscrimineerd, hebben te 
maken met geweld en worden buitenge-
sloten, soms zelfs verbannen. Christelijke 
kinderen worden gediscrimineerd op 
school en soms niet eens toegelaten. 

De EU moet laten zien dat al de 
mooiklinkende afspraken over 
mensenrechten en waarden 

niet slechts mooie woorden zijn. Zeker 
wanneer dit een modelakkoord is, 
moet de EU haar soft power inzetten 
om de omstandigheden van christenen 
in Vietnam aan te kaarten. Zodat dit 
akkoord ook voor hen een verbetering 
betekent.

door elise abbey - van doorn 
beLeidsmedeWerKer eurofractie

Handelsakkoord  
eU-Vietnam moet ook voor 
christenen een vooruitgang zijn

*  soft power: macht uitoefenen door diplomatiek handelen en niet door fysiek geweld
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LGBTQIA2S
Eerlijk gezegd weet ik niet of dit nu een 
stukje is voor ‘Van een ander’ of voor de 
‘Haagse propjes’. Het is geschreven door 
iemand anders, dus is het van een ander. 
Maar het stukje zit ook vol met zinnen 
die ik zelf zó in de Propjes had kunnen 
gebruiken. Omdat ik er niet uit kom, 
heb ik de opmaakredactie de opdracht 
gegeven de rubrieken gewoon samen te 
voegen.   

Het stukje dat ik citeer is van Elma 
Drayer, een van mijn lievelingscolum-
nisten. Ook de SGP krijgt wel eens 
een veeg uit haar pan, maar dat is nu 
eenmaal het risico als een columniste 
ook actief is in de keuken. Daar moeten 
we tegen kunnen. We zijn grote jongens, 
nietwaar? 

Woordenpolitie
Aanleiding voor de column was een 
door de woordpolitie gemaakte gids ter 
vermijding van ‘gevoelige’ termen in de 
culturele sector. Bovendien deed het 
blad OneWorld een boel ‘neokoloniale’ 
woorden in de ban. Een soort woord-
verbod voor toelichtende teksten in 
musea. Die bordjes moeten worden 
gezuiverd, zodat ze identiteitsrein zijn. De 
voorbeelden staan in de column. Lees en 
huiver!

De hoofdredacteur van OneWorld doet 
“het begrip ‘minderheden’ in de ban omdat 
het een ‘negatieve bijklank’ heeft. ‘Gemargi-
naliseerde mensen’ is haar alternatief. Ook 
wil zij af van de term ‘moderne slavernij’ 
voor hedendaagse uitbuitingsgevallen. Dat 
is namelijk ‘voor nazaten van de tot slaaf 

gemaakten een oneerlijke vergelijking met 
het eeuwenlange, legale systeem waaronder 
hun voorouders leefden’. En ‘opkomende 
economieën’ als alternatief voor het in 
ongenade gevallen ‘ontwikkelingslanden’ 
mag van haar ook niet meer. Dat is ‘euro-
centrisch’ omdat zulks suggereert dat die 
economieën ‘nog moeten worden zoals wij’.

De gids van de samenwerkende musea is 
voorzichtiger van toon. Daar zijn ze vooral 
bezorgd over de kwetsuren die woorden 
kunnen aanrichten. Dus staat onder zo’n 
beetje elk lemma van de woordenlijst 
achterin het advies: ‘Gebruik terminologie 
die de [betreffende] groepen zelf gebruiken 
en respectvol vinden.’ Grappig genoeg 
ontbreekt deze vriendelijke geste onder het 
hoofdstukje dat het begrip ‘blank’ behan-
delt. Daar staat alleen dat ‘vooral’ activisten 
en wetenschappers ‘steeds vaker’ de term 
‘wit’ gebruiken, gevolgd door de suggestie 
om dat over te nemen.

LGBTQIA2S
Al met al biedt Woorden doen ertoe een 
leerzaam inkijkje in het hyperverfijnde 
jargon uit de wereld van de identiteits-
denkers. Nieuw was voor mij bijvoorbeeld 
het begrip ‘Zwarte mensen en niet-Zwarte 
mensen van kleur’ – het adjectief conse-
quent met een hoofdletter geschreven. (Bij 
‘witte mensen’ gebeurt dat niet.) En wist 
u dat ‘LGB’, de lettercombinatie die de 
voorkeur verdient voor aanduiding van de 
‘niet-heteroseksuele identiteit’, inmiddels 
de toevoeging ‘TQIA2S’ nodig heeft? Ik had 
geen idee.

Wat mij evenwel in de beide publicaties 
bovenal trof was de (bijna) unanieme 
vanzelfsprekendheid waarmee de auteurs 
macht toekennen aan woorden. Taal 

bepaalt beeldvorming, schrijft de hoofdre-
dacteur van OneWorld met grote stelligheid, 
en ‘ontkracht of bevestigt’ machtsverhou-
dingen. Woorden hebben een ‘politieke 
en sociale lading’ staat in het boekje van 
de musea, ze kunnen ‘buitensluitend’ zijn. 
‘Musea moeten zich realiseren dat hun 
teksten vaak koloniale narratieven in zich 
dragen’, schrijft een van de auteurs. ‘Alleen 
dan zullen deze narratieven niet opnieuw 
geproduceerd worden.’

Daarachter schemert de schattige gedachte 
dat je door beladen begrippen te elimineren 
de gewenste werkelijkheid dichterbij brengt. 
Maar woorden zijn niet allesbepalend. Zo 
simpel ligt het niet, hoe graag menigeen dat 
ook zou willen.

Eufemismen 
Bekend voorbeeld: al ruim een halve eeuw 
worstelen beleidsmakers, wetenschappers 
en journalisten met een term voor inwoners 
wier wortels niet in Nederland liggen. Alle 
goedbedoelde pogingen – van ‘gastarbei-
ders’, via ‘buitenlandse werknemers’ tot 
‘etnische minderheden’, ‘nieuwkomers’ en 
‘allochtonen’ – verloren na verloop van tijd 
hun neutrale glans en bleken toch stigma-
tiserend te werken. Ook het nu vigerende 
begrip ‘mensen met een migratieachter-
grond’ staat dat lot ongetwijfeld te wachten. 
Eufemismen hebben nu eenmaal de neiging 
zichzelf op te eten.

Natuurlijk, het kan geen kwaad om in 
je taalgebruik rekening te houden met 
andermans wensen en gevoeligheden. 
Maar menen dat de werkelijkheid zich daar 
gehoorzaam naar voegt is op z’n best wens-
denken. Op z’n slechtst naïef.”

Actualiteiten en ontwikkelingen in politiek en samenleving door Menno 
de Bruyne, voorlichter Tweede Kamerfractie SGP
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Als gespecialiseerd bedrijf verkopen 

wij niet alleen keukens, we installeren 

ze ook. Met eigen mensen, dus u hebt 
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ervaren vakmensen doen dag in dag uit 

niets anders dan met passie keukens 

plaatsen. Ze hebben hart voor de zaak 
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10 jaar garantie durven geven op onze 

montage. 
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Vóór
de veiligheid

Van der Maas:  
“ SGP’er, wees ambassadeur 
met je gedrag.”

VeRKeeRSVeILIGHeId
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Het hart op uw wegen
Over verkeer valt veel te zeggen. Het is een thema dat ons allemaal 

raakt. We leven te midden van onze medemensen en daarom leggen we 

ons erop toe om met andere mensen ‘te verkeren’. In de openbare 

ruimte stelt de overheid kaders en treft zij voorzieningen. Een belangrijk 

thema dus, ook met het oog op de verkiezingen van komend voorjaar.
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Verkeer moet allereerst veilig zijn. 
Dit heeft alles te maken met het 
zesde gebod van de Wet des 

Heeren. Onveilige situaties zijn er te over. 
Nu heeft iedereen om te beginnen een 
eigen verantwoordelijkheid. Maar dat 
geldt ook de overheid, als beheerder van 
het wegennet, maar ook als wetgever. 
Verkeer moet ook dienstbaar zijn aan het 
voorzien in levensbehoeften. In poli-
tieke termen hebben we het dan over 
de belangen van de economie. Bijbels 
gesproken gaat het dan over het achtste 
gebod. Hoe worden geld en middelen op 
een verantwoorde en doelmatige wijze 
ingezet? Daarbij dienen alternatieven te 
worden onderzocht. Denk alleen maar 
aan het verkeer op de weg, over het water 
en in de lucht. 

Maar dan mogen we niet voorbijgaan aan 
het belang van onze leefomgeving. Welke 
mate van belasting van de schepping kan 
aanvaardbaar worden geacht? Welke 
maatregelen zijn nodig? Laat verantwoord 
rentmeesterschap gepaard gaan met 
gezond realisme.

Aan het wegennet kun je zien wat voor 
een samenleving belangrijk is. “Stelt uw 
hart op uw wegen,” zo spreekt de HEERE 
bij monde van de profeet Haggaï (1:5).  
Hoe komt het dat de dienst van God in 
onze samenleving een kwijnend bestaan 
leidt, terwijl er toch sprake is van een flore-

rende economie? Zo bezien staat het er 
met ons wegennet niet zo best voor. Wat 
trekt ons verlaten van Gods Woord en het 
overtreden van Zijn geboden diepe sporen. 
Onze levensweg loopt dood in het ravijn 
van de breuk tussen God en ons hart.

In deze dagen van advent mogen we stil 
staan bij de oude belofte aan Gods Kerk: 
“Maakt recht in de wildernis een baan 
voor onzen God!”. Het is de weg waarin de 
Heere Jezus komt tot verloren zondaren. 
“En de heerlijkheid des HEEREN zal 
geopenbaard worden; en alle vlees te gelijk 
zal zien, dat het de mond des HEEREN 
gesproken heeft.” (Jesaja 40:3 en 5)

Graag besluit ik, namens het hoofdbe-
stuur, de fracties van Eerste en Tweede 
Kamer en alle medewerkers met u allen 
Gods zegen toe te wensen over het 
aanstaande kerstfeest. 

dS. G.W.S. mULdeR
vicevoorzitter
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Hinderpalen zijn het, die flitspalen! En als we ons níet houden aan de Wegenverkeerswet leveren 
ze ons een centraal-justitieel-incassobureauschuldbrief op. Maar andersom: als we ons er wél 
aan houden, doet zich het merkwaardige feit voor dat we van ze gaan houden, vooral als ze in 

woonerven staan waar onze (klein)kinderen lopen. 

Zo gaat het ook met het liefhebben van Gods 
geboden. Als we ons er níet aan houden, staan 

we schuldig tegenover God. Maar als we ons 
door genade er wél aan houden en ze oprecht 
en welgezind doen, geven ze ons blijdschap en 

vinden we daarin ‘grote loon’. 

HINdeRPAAL IN AdVeNTSTIJd
In de adventstijd gedenken wij dat Christus 

naar de aarde kwam om aan het kruis te gaan 
vanwege ons massaal overtreden van Zijn 
geboden. Maar, wat een hinderpaal is ook 

dat kruis voor ons als we zelfgekozen wegen 
gaan. Paulus noemt het dan ronduit een ergernis. Maar wat 

blijdschap smaakt onze ziel als we gaan zien dat dit kruis van 
Christus geen hinderpaal is, maar ons verlost van schuld en 

vrede geeft aan elk die Hem bemint. Zijn Gods geboden dan 
nog steeds hinderpalen voor Gods kinderen?

VOORRANGSReGeLS IN ROme
Overigens moet Paulus vaak hebben meegemaakt, dat mensen 

zich ergerden aan het verkeer, vooral in Rome. Men moest er 
links houden en er waren straten waar alleen eenrichtingsver-
keer mogelijk was. De meeste inwoners hielden zich daar niet 
aan. Dat resulteerde in constante opstoppingen. Julius Caesar 
had bepaald dat de bevoorrading van de stad alleen ’s nachts 

mocht plaatsvinden om die opstoppingen overdag tegen te 
gaan. Dat betekende weinig nachtrust voor de christenen in 

Rome, want de groentekarren bolderden over 
de nachtelijke straten en het geschreeuw van de 
voerlui hield menigeen wakker. Ook toen was er 
al sprake van filevorming, want de keizer voerde 
de verkeersregel in, dat als men een smalle 
straat naderde, dat dan de zwaarste karren 
voorrang hadden. Maar dat was soms erg moei-
lijk te bepalen. Scheldpartijen tegen verkeers-
hufters waren daarom niet te vermijden en niet 
zelden raakte men slaags. Wellicht hebben de 
christenen zich minder geërgerd in de file omdat 
zij in een speciaal voor hen geschreven brief 
een duidelijke voorrangsregel hadden gekregen: 

“Hebt elkander hartelijk lief met broederlijke liefde; met eer de 
een den ander voorgaande” …in voorrang geven. (Rom.12:10). 
Hoe zou het gegaan zijn in het kerkelijk verkeer, als we ons altijd 
aan deze voorrangsregel gehouden hadden?

meNSeN VAN de WeG
In Paulus’ dagen werden Gods kinderen ‘mensen van de 
Weg’ genoemd (Hand. 9:2). Pas later werden ze ‘christenen’ 
genoemd. En nog weer veel later werden ze ‘rooms’, ‘protes-
tants’, ‘reformatorisch’ of ‘evangelisch’ genoemd. Wat zal de 
vrede groot zijn als in de komende grote verdrukking alle 
kerkmensen weer gewoon ‘mensen van de Weg’ zullen worden. 
Tenslotte is er maar één Weg: onze Heere Jezus Christus. 

Heeft Zijn liefdedienst u ooit verdroten? 

“ Wat vreê heeft elk die Uwe wet bemint;  
Zij zullen aan geen hinderpaal zich stoten…”  
Psalm 119:83

Hinderpalen

dS. J. KOPPeLAAR
Katwijk aan de Rijn
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“ Laat ons de moed hebben om te zeggen wie we zijn.”

“Laat ons de moed hebben om te zeggen wie we zijn.” “Eruit mannen, uw zwaard aan uw zijde! (…) 

de Heere mocht nog eens mannen geven in het land, die met God en Zijn Woord rekening houden.” 

de indringende oproep van ds. G.H, Kersten in 1918 leidde tot de oprichting van de Staatkundig 

Gereformeerde Partij. Het afgelopen jaar herdachten wij het honderdjarig bestaan van onze partij, 

die sinds 1922 in de Tweede Kamer is vertegenwoordigd. 

Tal van activiteiten vonden in het 
kader van het jubileum plaats. 
Eigenlijk te veel om op te sommen. 

Het hoogtepunt vormde ongetwijfeld 
de partijdag op 21 april te Nieuwegein. 
Ook op andere plaatsen en gelegen-
heden droegen SGP’ers hun steentje 
bij aan het jubileum. Samenbindend 
waren de bijeenkomsten in Dordrecht en 
Middelburg, waar de bakermat van onze 
partij ligt. Daarnaast stonden op tal van 
plaatsen vele SGP’ers op een waardige 
en betrokken wijze stil bij de honderdste 
verjaardag van onze partij. 

deZeLFde bOOdScHAP
De jubilaris stond in het zonnetje, reflec-
teerde zelf op het verleden en gaf bespie-
gelingen ten beste over de toekomst en 
diverse thema’s. Derden lieten ook van 
zich horen. 
In Mannen van Gods Woord analyseren 
wetenschappers de SGP in heden en 
verleden. 
De jubileumbundel Politiek bij een geopende 
Bijbel beschrijft het politieke optreden van 
de SGP in de context van de tijd. 
Een politieke partij staat altijd in rapport 
met de tijd. In honderd jaar veranderde 
Nederland. De SGP zocht op grond van 
Gods Woord antwoorden op vraag-
stukken die deze veranderingen met zich 

meebrachten. De SGP zocht en zoekt ook 
telkens naar nieuwe wegen om de bood-
schap van Gods Woord uit te dragen, 
zonder daarmee afbreuk te doen aan de 
boodschap.
Generaties die zich verbonden wisten 
aan de beginselen van de SGP, zijn ons 
voorgegaan in de uitvoering van de 
opdracht “de beginselen van Gods Woord 
op staatkundig terrein tot meerdere 
erkenning te brengen in den lande”. 

“UW NAAm GeeF eRe”
Idealisering van het verleden en mensen 
maken tot heiligen zijn niet op hun plaats. 
Door Gods genade zijn rechte voorgan-
gers oprechte navolgers geweest. Ook zij 
hadden verzoening in Christus nodig voor 
het politieke handwerk dat per definitie 
vol gebrek en zonden in praktijk werd 
gebracht. Mensen zijn slechts instru-
menten. Zelfs de groten van deze wereld 
blijken toch nietige instrumenten te zijn in 
Gods hand in de volvoering van Zijn raad. 
Ter gelegenheid van het honderdjarig 
jubileum mogen wij de dichter van Psalm 

115 wel naspreken: “Niet ons, o HEERE, niet 
ons, maar Uw Naam geef ere, om Uwer 
goedertierenheid, om Uwer waarheid wil”.

 bLIJVeNde OPdRAcHT
De indringende oproep van ds. Kersten 
is na honderd jaar nog actueel. In het 
publieke domein hebben wij Gods 
Woord naar voren te brengen. Die taak 
en roeping mogen onze bestuurders en 
vertegenwoordigers in afhankelijkheid 
van de Heere waarnemen. Waakzaamheid 
blijft geboden. In de inhoudsvolle nieuwe 
bundel van SGP-jongeren, Eeuw uit, eeuw 
in, staat een waarschuwing. Beginselver-
zaking begint waar Schriftkritiek opkomt 
en pragmatisme toeneemt. Aanvankelijk 
opteerde ds. Kersten voor de partijnaam 
‘Vrij Antirevolutionaire Partij’. Hij keerde 
zich tegen de beginselen van de revolutie. 
Die beginselen zijn nog springlevend in 
onze samenleving. Daarom: “Laat ons de 
moed hebben om te zeggen wie we zijn.” 
Een blijvende opdracht.
…
In de context… Juist die invalshoek! 

“door Gods genade zijn 
rechte voorgangers oprechte 

navolgers geweest.”

dRS. P.A. ZeVeNbeRGeN
partijvoorzitter
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door chris stoffer, Tweede Kamerlid  en hans maljaars, beleidsmedewerKer Tweede Kamer

Veilig  
op de weg

Meer dan zeshonderd keer per jaar staat ergens in Nederland een politieagent 

voor de deur. Met een hartverscheurende mededeling: een geliefd familielid is 

omgekomen bij een verkeersongeval. Meer dan 20.000 keer gaat de telefoon: 

“wilt u naar het ziekenhuis komen?” de aandacht voor verkeersveiligheid heeft 

het afgelopen decennium op een lager pitje gestaan. dat moet anders. Het 

aantal verkeersslachtoffers moet en kan omlaag. 

De SGP is pro-life, voor het leven. Misschien denkt u 
automatisch aan thema’s als abortus en euthanasie. 
Bij bescherming van het door God gegeven leven 
hoort echter ook de verbetering van de verkeersvei-
ligheid. Het motiveert ons om dit onderwerp in Den 
Haag aan te kaarten. 

HeT GAAT NIeT GOed
Het is ook nodig. Hoe veilig is het verkeer in ons land? 
Van 1997 tot 2005 werd met vereende krachten gewerkt 
aan het Startprogramma Duurzaam Veilig. Uit deze 
koker rolden veel 60km-zones. Met succes: het aantal 
verkeersdoden ging sterk omlaag. Maar toen kwam de 
klad erin. De daling van het aantal verkeersdoden zet 
niet door. Het aantal ernstig gewonden is na 2006 sterk 

gestegen, tot boven de 20.000. Het brengt niet alleen 
veel pijn en leed met zich mee. Ook de kosten als het 
gevolg van het verlies van levensjaren, voertuigschade, 
de kosten van hulpdiensten en arbeidsongeschiktheid 
zijn hoog: naar schatting 15 miljard euro. De beleids-
doelstellingen – maximaal 500 verkeersdoden en 10.600 
ernstig gewonden in 2020 – zijn buiten bereik. 

De drukte op de weg neemt alleen maar toe. We 
rijden met elkaar vaker in de auto. De elektrische 
fiets rukt op. Die gaat ook letterlijk sneller dan auto-
mobilisten soms denken. Door de vergrijzing zijn er 
steeds meer oudere fietsers en voetgangers. Een 
kwetsbare doelgroep. Het aantal ongelukken met 
scootmobielen neemt toe. 

6 THEMA



Chris Stoffer op werkbezoek bij de verkeerspolitie Gelderland
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ScHOUdeRS eRONdeR
Het is cruciaal dat Den Haag, provincies 
en gemeenten met vereende krachten 
de schouders zetten onder een stevig 
programma om de verkeersveiligheid 
te verbeteren. De regering is op het 
moment van schrijven (eind november) 
samen met andere overheden en 
maatschappelijke organisaties bezig met 
het opstellen van het Strategisch Plan 
Verkeersveiligheid 2030. Dat klinkt goed. 
Als SGP vinden we dat het geen plan 
moet zijn dat weer eens mooi opschrijft 
wat er allemaal al gebeurt, maar dat er 
boter bij de vis geleverd wordt. Dus, dat 
men komt met een serieus investerings-
programma. We hebben samen met de 
coalitiepartijen een amendement inge-
diend om hier de komende jaren geld 
voor te reserveren. 

Er zijn verschillende knoppen om aan te 
draaien. Denk aan het veiliger maken van 
auto’s. Aan een veiligere inrichting van 
wegen en straten. Aan beter gedrag van 
weggebruikers. Op al deze terreinen is 
extra inzet nodig. We geven kort aan waar 
we aan denken bij deze onderwerpen.

VeILIGe AUTO
Het maakt veel uit in welke auto je rijdt. 
Dat geldt alleen al voor nieuwe auto’s. 
Bij botsproeven zijn volwassenen in 
alle gevallen wel goed af. Wat betreft 
kinderen in de auto en voetgangers die 
aangereden worden, zijn er nog wel 
grote verschillen. De ene auto heeft 
ook minder veiligheidssystemen, zoals 
rijstrooksignalering, dan de andere. 
Tussen oudere auto’s zitten nog meer 
verschillen en zijn er mogelijk kansen 
voor het inbouwen van veiligheidssys-
temen. In de Tweede Kamer hebben 
we voorgesteld om de aankoop van 
de veiligste (nieuwe) auto en het 
inbouwen van veiligheidssystemen in een 
bestaande auto fiscaal te stimuleren.

VeILIGe WeGeN
Een veilige weginrichting kan veel 
uitmaken. In het verleden zijn veel 
30km-zones sober ingericht. Dat betekent 
dat er geen drempels of wegversmallingen 
liggen en automobilisten gemakkelijk 
harder gaan rijden. Ook op 50km-, 60km-, 

80km- en 100km-wegen zijn nog slagen 
te maken om ongelukken te voorkomen, 
dan wel de gevolgen na een ongeluk 
te beperken. Denk aan vrijliggende 
fietspaden, overzichtelijke kruispunten, 
dubbele strepen tussen rijbanen en ruime 
bermen met een verharde strook. De 
ANWB heeft in 2012/2013 onderzoek laten 
doen naar de veiligheid van provinciale 
wegen aan de hand van het zogenaamde 
Road Assessment Programme (EuroRAP). 
Ongeveer 60 procent scoorde slechts een 
of twee sterren op de schaal van vier. Daar 
kan een schepje bovenop. 

Maar hoe? Eerst is van belang dat zoveel 
mogelijk data over ongevallen en snel-
heden verzameld en benut wordt. Dat 
helpt om, lokaal en landelijk, prioriteiten 
te stellen. Verder is het nodig dat alle 
gemeenten een verkeersveiligheidsplan 
opstellen. Onlangs waren we op werkbe-
zoek bij een verkeersteam van de politie. 
De agenten gaven aan dat gemeenten 
met een apart, integraal verkeersvei-
ligheidsplan hun zaken beter op orde 
hebben. En dat agenten dan beter ingezet 
kunnen worden voor gerichte controle- 
acties. Werk aan de winkel dus voor 
gemeenten! Ook moet er, zoals eerder 
aangegeven, een stevig investeringspro-
gramma komen voor veiligere wegen. 
Zeker provincies en gemeenten met 
relatief veel wegen ten opzichte van het 

aantal inwoners staan nu op achterstand. 
Hier moet goed naar gekeken worden. 

De website www.verkeersveiligheidsver-
gelijker.nl laat zien dat er veel verschil zit 
tussen gemeenten als het gaat om het 
aantal verkeersslachtoffers per honderd 
kilometer weg en de inzet op verkeersvei-
ligheid. Laten we van elkaar leren! 

VeILIG GedRAG
Een groot zorgpunt is het toenemend 
gebruik van de smartphone op de fiets en 
in de auto. Het is goed dat het kabinet met 
een verbod op appen op de fiets komt, 
zeker voor de bebouwde kom. Je moet 
dit gewoon niet doen en je medewegge-
bruiker niet in gevaar brengen. We maken 
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Drugs en rijvaardigheid
Drugs en alcohol in het verkeer: het gebeurt. De focus lag de 
afgelopen jaren op alcohol en dat heeft zijn vruchten afgeworpen: 
de Bob-campagne is succesvol. Het aantal overtreders is in vijftien 
jaar tijd gehalveerd.

Drugs in het verkeer blijft helaas een onderbelicht onderwerp. 
Uit onderzoek van TeamAlert blijkt dat jongeren die met 
drugs op rijden hiervan de risico’s niet inzien. Ze vinden 
zichzelf verantwoordelijke bestuurders. Dit terwijl de kans 
op een ongeluk met bijvoorbeeld xtc 5 tot 30 keer hoger is.  
TeamAlert zet zich sinds 2008 in om drugsgebruik in het verkeer 
tegen te gaan. We staan op festivals, op de plek waar het gebeurt 
en gaan in gesprek met jongeren. We laten jongeren zelf met 
argumenten komen waarom met drugs op rijden onverstandig is. 
Daarnaast wijst TeamAlert hen op andere mogelijkheden, zoals 
het nemen van een taxi of het ov of zorg voor een Bob. De kracht 
van onze projecten is dat onze voorlichtingsmedewerkers ook 
jongeren zijn. Je neemt eerder iets aan van een leeftijdsgenoot. 
Daarnaast voeren we online campagnes, zoals Rij Tripvrij. Hierin zet 
TeamAlert een sociale norm: het is niet oké om onder invloed van 
drugs deel te nemen aan het verkeer. 

Onderzoek van Trimbos (landelijk Nederlands kennisinstituut voor 
geestelijke gezondheidszorg, verslavingszorg en maatschappelijke 
zorg - red.) wees uit dat drugsgebruik in het algemeen toeneemt, 
hierdoor vermoedt TeamAlert dat onder invloed van drugs rijden 
ook toeneemt. Daarnaast spreken wij vele jongeren die met drugs 
op rijden. Met zekerheid kunnen we dit niet stellen; het laatste 
onderzoek naar drugs in het verkeer stamt uit 2005 en het is 
volgens TeamAlert hoog tijd voor een nieuw onderzoek, zodat we 
weten hoe groot het probleem is. Daarnaast is er veel onbekend 
over drugs in het verkeer. Hoe lang drugs in het lichaam blijft weten 
we, maar het is onduidelijk hoe lang drugs nog effect heeft op de 
rijvaardigheid. Dit is zorgwekkend, want hierdoor maken jongeren 
hun eigen regels over wanneer het weer veilig is om te rijden. 

Wat TeamAlert graag wil meegeven aan de politiek is: investeer in 
onderzoek, zodat we de omvang van het probleem weten. En laten 
we samen met verschillende betrokken partijen een sterke sociale 
norm zetten dat met drugs op rijden niet oké is.

Hannah Hamans
Persvoorlichter TeamAlert

TeamAlert is een jongerenorganisatie die zich bezighoudt met jongeren en risicoge-
drag. Vanuit die visie richt TeamAlert zich op uiteenlopende relevante maatschappelijke 

thema’s die jongeren aangaan, zoals verkeersveiligheid, een gezonde leefstijl en slim 
omgaan met geld. Sinds 2008 geeft TeamAlert voorlichting over drugs in het verkeer.

UITGeLIcHT

ons ook zorgen over het gebruik van 
alcohol en drugs in het verkeer. Te vaak 
gaat het mis, zeker als tegelijkertijd alcohol 
en drugs gebruikt wordt. Drankrijders 
zorgen elk jaar voor tientallen verkeers-
doden. Het zou goed zijn als het kabinet 
haar ‘drugsdeal’ – de experimenten met 
legale wietteelt – snel verscheurt. Zo’n 
stimulans voor drugs kan alleen maar 
slecht uitpakken voor de verkeersvei-
ligheid. In de Tweede Kamer pleiten we 
voor meer alcohol- en drugscontroles. 
Het aantal controles is het afgelopen 
decennium sterk gedaald. Dat geeft een 
verkeerd signaal. We willen ook strengere 
straffen. Drankrijders moeten minstens 
een alcoholslot opgelegd krijgen: eerst 
blazen, voordat je de auto in mag. 

Het begint overigens met goede voor-
lichting. Weet wat je doet. Besteedt het 
voortgezet onderwijs wel aandacht aan 
verkeersveiligheid? Er zit een groot gat 
tussen de verkeerslessen op de basis-
school en de rijopleiding. Of is het een 
idee om enkele EHBO-lessen te koppelen 
aan de rijopleiding, zodat jongeren 
bewuster worden van de mogelijke 
gevolgen van hun gedrag?

IedeReeN AAN ZeT
Kortom, laten we als SGP’ers op alle 
fronten werk maken van veiliger verkeer! 
We zijn immers de ‘partij voor het leven’. 
En dan gaat het niet alleen over nieuwe 
verkeersdrempels, goede kreukelzones 
en meer alcoholcontroles. Laten we zelf 
ook het goede voorbeeld geven, in de 
auto en op de fiets!
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door kees van der staaij

Family First
“Family first”, dat was de titel van een waardevolle internationale SGP-conferentie die in oktober in Doorn werd gehouden. 
Het was heel boeiend om met Duitse en Franse sprekers en gasten uit landen zoals Moldavië, Jordanië en Roemenië van 

gedachten te wisselen over het aangelegen thema van huwelijk en gezin.

FUNdAmeNTeLe ZAAK
Er staat veel op het spel. Huwelijk 
en gezin vormen de fundamenten 
van ons samenleven. Het is 
goed om ons dat bewust te zijn. 
Individualisering en secularisering 
hebben die Bijbelse fundamenten 
meer en meer ondergraven. Het 
is niet allereerst door de politiek 
dat de grenzen worden verlegd, maar 
dat gebeurt allereerst in de samenleving 
zelf, vaak aangejaagd door de media. 
Terecht merkte Antoine Renard, spreker 
van de Federatie van Katholieke Fami-
lieorganisaties (FAFCE), op dat we ons 
aan de andere kant ook niet moeten 
laten wijsmaken dat klassieke samen-
levingsvormen nauwelijks meer aan de 
orde zijn. De werkelijkheid is dat het 
merendeel van de kinderen gewoon nog 
bij beide ouders opgroeien. Door alle 
media-aandacht, die steeds naar het 
afwijkende en het bijzondere uitgaat, zou 
je dat bijna uit het oog verliezen. Het is 
belangrijk dat in de media met kracht het 
geluid doorklinkt van de enorme waarde 
van het klassieke gezin. 

SAmeNWeRKING OP GANG
Toen wij enige tijd geleden in de Tweede 
Kamer een hoorzitting hadden over de 
plannen om meerouderschap toe te 
staan, lukte het bijna niet deskundigen 
aan tafel te krijgen die een doorwrocht 
tegengeluid konden formuleren. Dat was 
een concrete aanleiding om vanuit de 
SGP te bekijken hoe we meer contact en 
samenwerking kunnen krijgen tussen de 
verschillende organisaties die zich in ons 
land bezighouden met huwelijk en gezin. 
De vorming van zo’n platform is inmid-
dels gelukkig aan de gang. Dat is een 
mooie stap vooruit. Het leidt er hopelijk 
toe dat er ook vanuit maatschappelijke 
organisaties een krachtiger geluid wordt 
gehoord. Nu zie je dat bijvoorbeeld 

bij kabinetsformaties allerlei 
belangen op tafel komen, maar 
de waarden en belangen van 
het gewone gezin gemakkelijk 
ondersneeuwen.

POSITIeVe AGeNdA
Nederland heeft dringend 
behoefte aan een positieve 

gezinspolitiek, waardoor gezinnen 
moreel en financieel gesteund worden. 
Het is tijd om meer werk te maken van 
versterking van het huwelijk, in plaats 
van het scheiden zo makkelijk moge-
lijk te maken. Er is alle reden om de 
schaamteloze reclame voor overspel-
sites aan te pakken. 
Als we zorg voor elkaar en voor 
kinderen werkelijk waarderen, zouden 
we in ieder geval ook onze belasting-
wetten moeten aanpakken en de struc-
turele achterstelling van de alleenver-
diener moeten stoppen. 
Kortom, reden te over om op al deze 
thema’s van ons te laten horen. Het 
gaat tenslotte om de toekomst van onze 
samenleving! 
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“Voor de werkelijkheid ben ik langs 
gegaan bij het Haagse Paleis van Justitie. 
(…) Mij is verzekerd dat dit de dage-
lijkse asielpraktijk is: zeven willekeurige 
beroepszaken tegen de afwijzing door 
de IND, de Immigratie- en Naturalisatie 
Dienst…

In het zaaltje zit links de advocaat, met 
zijn afgewezen cliënt die beroep heeft 
ingesteld. Rechts zit de meneer van de 
IND. Hij verdedigt de afwijzing. Rechter 
Bakels doet het meer dan keurig. Zij 
neemt de zaken bijna ontroerend serieus. 
De eerste is van een Algerijn die al eerder 
werd afgewezen. Daarna probeerde hij 
het in Oostenrijk nog eens. Oostenrijk 
stuurde hem terug naar Nederland 
volgens de zogeheten ‘Dublinregel’. Die 
schrijft voor dat het eerste land van 
aankomst de procedure moet afhandelen.

Algerije is een veilig land dus volgde een 
njet. De man voert aan dat hij homo-
seksueel is en om die reden gevaar 
loopt. De IND gelooft er weinig van. De 
advocaat van de Algerijn doet haar best, 
dat moet gezegd. Het valt op omdat 
de confrères die na haar komen, er zo 
weinig van bakken. Rechter Bakels kent 
de stukken telkens beter dan de raads-
lieden. Eén van hen ziet zijn groene map 
met papieren duidelijk voor het eerst. (…)

Liesbreuk
Volgende afroep van de bode. Een 
moeder met twee kinderen uit Moldavië, 

‘tegen de staatssecretaris!’ Ze zijn 
eerder afgewezen in Duitsland, maar 
moeten daarheen terug vanwege de 
Dublinregel. Maar ze voelen zich er 
niet veilig, en ze hebben alle drie een 
liesbreuk. ‘Frappant’, zegt de rechter, 
die haar gezicht strak in de plooi houdt. 
De advocaat heeft er niets aan toe te 
voegen, aangezien cliënten niet zijn 
komen opdagen…

In de Kamer en door vluchtelingen-
organisaties wordt geklaagd over de 
lange procedures. Ook in verband met 
gewortelde kinderen die om die reden 
een verblijfsstatus zouden moeten 
krijgen. De staat zou zelf vaak beroep 
instellen en zo meehelpen aan die 
voortslepende zaken. Weinig waar-
schijnlijk, zegt een ambtenaar, omdat 
de staat 90 procent van de zaken wint. 
Het stapelen van beroepen en nieuwe 
asielaanvragen gaat gewoon door. Na 
deze vreemdelingenkamer volgt de Raad 
van State, en dan kan de asielzoeker 
altijd een nieuw verzoek indienen. Niet 
omdat Nederland het zo beroerd heeft 
geregeld, maar omwille van het Vluch-
telingenverdrag en het EVRM (Europees 
Verdrag tot bescherming van de 
rechten van de mens en de funda-
mentele vrijheden - eindred. DB).

De voorkant van asiel, dat zijn de veront-
waardigde cabaretiers, de talkshows, 
de vluchtelingenorganisaties en de 
gebeden in de kerk. De achterkant, dat is 

de staatssecretaris die zijn mond moet 
houden over individuele gevallen. En 
de IND, waar ze nog niet zijn bekomen 
van het besluit dat Lili en Howick mogen 
blijven. Die zaak was tot en met de Raad 
van State evident: geen recht op verblijf. 
Hoe moeten zij van de IND nu ‘nee’ 
verkopen bij veel moeilijker afwegingen? 
(…)

Met glans
Staatssecretaris Harbers heeft na de 
opwinding over Lili en Howick een onder-
zoek aangekondigd naar de uitvoering 
van asielbesluiten in Nederland. Maar 
dat onderzoek is allang gedaan. In 2013 
deed de Commissie Integraal Toezicht 
Terugkeer verslag, onder leiding van 
oud-politicus Hans Gualthérie van 
Weezel. Lees dat verslag nou eens. Het 
is van vijf jaar geleden, maar veel zal 
er niet anders zijn. Om te beginnen is 
Nederland beslist niet harteloos in zijn 
terugstuurbeleid. ‘Nederland kan de 
vergelijking met andere Europese landen 
met glans doorstaan.’

Van het uitzetten van vreemdelingen 
komt in de praktijk heel weinig terecht. 
‘Door alle waarborgen, rechtsregels 
en rechtshulp’, is het uitzetten ‘een 
schier onmogelijke opgave geworden’. 
En wat betreft het heilzame werk van 
de advocatuur: het telkens opnieuw 
aanspannen van kansloze procedures 
‘riekt naar misbruik’. Bij elkaar noemen 
we dat gewoon ‘falend asielbeleid’.” 

FALeNd ASIeLbeLeId
Het asielbeleid blijft een bron van heftige en emotionele reacties. Iemand 
die de moeite nam om zelf eens wat verder te kijken dan de ijle lucht van 
het Binnenhof is Martin Sommer, columnist van de Volkskrant. Hij sprak niet 
alleen met vluchtelingen en asieladvocaten, maar ook met de mensen van de 
Immigratie- en Naturalisatiedienst en de rechtbank.

Hier volgt (een deel van) zijn ontnuchterende verslag.  
Het stond in de Volkskrant van zaterdag 24 november.  

door menno de bruyne
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FREEK: 
“Ik sta steeds vaker in 
de file. die drukte op de 
weg is niet zo veilig. Wat 

doen jullie daaraan?”

We staan inderdaad steeds 
vaker en langer in de file. 
Knappe koppen verwachten 
dat het de komende jaren 
nog drukker wordt op de weg: 
misschien wel 35 procent meer 
files. Dat is niet leuk, en ook 
niet goed voor de veiligheid op 
de weg. Het gaat te vaak mis 
als automobilisten opeens op 
de rem moeten gaan staan. We 
vinden dat op meer plekken 
borden moeten komen die 
gaan knipperen als auto’s 
verderop langzaam gaan rijden. 
Dan ben je gewaarschuwd. Ook 
moet de regering werk maken 
van de vermindering van files: 
door op knelpunten de weg te 
verbreden en door reizen met 
de trein of de bus goedkoper 
te maken. En we moeten ook 
gaan nadenken over minder 
belastingheffing voor het bezit 
van een auto en meer voor het 
gebruik ervan.

een van de zogenoemde 
‘kerntaken’ van de provincie is 
mobiliteitsbeleid. Het hoofd-

doel daarvan is ervoor zorgen dat de 
verschillende gebieden in de provincie 
goed bereikbaar zijn. Daarmee wordt 
gezorgd voor personen- en goederen-
vervoer over de weg, het spoor en het 
water. Het gaat dan niet alleen om het 
aantal wegen en de kwaliteit ervan, 
maar ook dat ze veilig zijn. 

IS de WeG VeILIG?
Verkeersveiligheid begint bij het veilig 
inrichten van provinciale wegen. Zijn 
kruisingen overzichtelijk en voorzien 
van verkeerslichten? Of kunnen krui-
singen beter vervangen worden door 
rotondes? Is er een goede scheiding 
tussen de rijbaan voor auto’s en de 
daarnaast gelegen weg voor fietsers 
en bestemmingsverkeer? Is er dan 
voldoende ruimte zodat fietsers en 
ander verkeer elkaar goed kunnen 
passeren? Een 60-kilometerweg 
moet er niet hetzelfde uitzien als een 
autoweg, want anders lokt de weg 
uit om harder te gaan rijden dan de 
veilige snelheid. In de buurt van een 
minder overzichtelijk punt kun je met 
signaleringen op de weg het idee 
geven dat de rijbaan smaller wordt. 
Daardoor zullen weggebruikers lang-
zamer gaan rijden.

OORZAKeN VAN ONGeLUKKeN
De provincie houdt verkeersonge-
vallencijfers bij van de locaties en de 
specifieke groepen weggebruikers 

die daarbij betrokken zijn. Deze 
informatie gebruikt de provincie om 
voorlichtingscampagnes te organi-
seren en de kennis over een veilige 
verkeersdeelname te verbeteren. De 
meeste ongevallen gebeuren namelijk 
doordat iemand niet oplet of zich niet 
aan de regels houdt. 

GOede VOORLIcHTING
Educatie en voorlichting gebeurt 
samen met scholen, gemeenten, 
belangengroepen en specifieke orga-
nisaties als Veilig Verkeer Nederland. 
Zo worden e-biketrainingen georgani-
seerd voor senioren om op een veilige 
manier de elektrische fiets te laten 
gebruiken. Specifiek voor jongeren zijn 
er campagnes om hen te wijzen op het 
gevaar van rijden onder invloed. 

Oost-Nederland kent in de herfst en 
het vroege voorjaar de campagne 
“Modder op de weg? Gas los”. Wegge-
bruikers worden gewezen op slipge-
vaar bij de combinatie van regen en 
modder, die is achtergelaten door 
landbouwvoertuigen.

deSNOOdS de POLITIe
Zorgen een veilige weginrichting, 
voorlichting en educatie niet tot de 
gewenste verkeersveiligheid? Dan 
zijn er ook nog korte lijnen naar de 
politie om op bepaalde plaatsen, of op 
een specifiek aandachtspunt te gaan 
controleren. Maar dat is het sluitstuk 
van de provinciale betrokkenheid bij 
verkeersveiligheid.

Wat doet de provincie op het gebied van verkeersveiligheid?

door gert harm ten bolscher 
sTaTenlid van de provincie overijssel

antwoord door hans maljaars
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Juiste omschrijving van Jodenhaat
Kritiek op de staat Israël en de politiek van 
de Israëlische regering blijkt niet zelden 
vermomd antisemitisme te zijn. Tegen die 
achtergrond heeft de International Holo-
caust Remembrance Alliance de definitie 
van antisemitisme geactualiseerd. De SGP 
diende een motie in om die omschrijving 
van Jodenhaat voortaan te gebruiken, ook 
in Europa. 

De SGP-motie werd aangenomen met 
steun van VVD, CDA, CU, PVV, 50Plus en 
FVD. Kees van der Staaij: “De groeiende 
haat tegen Joden is zorgelijk. Daarom is 
het goed dat de Kamer zich achter een 
duidelijke definitie van antisemitisme 
heeft geschaard. Daardoor kan antise-
mitisme beter worden herkend, geregis-
treerd en aangepakt.”

Ontbijt voor het Leven
Met jus d’orange, koffie, croissantjes en een 
broodje ging de Week van het Leven van 
start. Kees van der Staaij deed mee aan het 

ontbijt bij Siloahs woonlocatie De Eersteling 
in Moerkapelle. “Dat is niet alleen een goed 
begin van de dag, maar ook van de Week 

van het Leven”, aldus Van der Staaij. “Elk 
leven is waardevol”, benadrukt hij.

Iedereen de pot op
Chris Stoffer vroeg tijdens de 
begrotingsbehandeling van ont- 
wikkelingssamenwerking aan- 
dacht voor goede riolering en hygi-
enische toiletten in hulplanden. 
“Een goede gezondheid, maar ook 
economische zelfredzaamheid, 
kan niet zonder goede hygiëne.” 
De SGP wil dat de Nederlandse 
regering extra geld uittrekt voor 
deze hele basale vorm van hulp-
verlening. “Iedereen heeft recht 
op een schoon toilet.” 

Geen zondagsboetes meer voor winkelier
Winkeliers kunnen voortaan niet meer 
verplicht worden om op zondag open te 
zijn. Een motie van SGP en D66 kreeg de 
steun van PVV, CDA, GroenLinks, SP, PvdA, 

CU, PvdD, DENK en FVD. Chris Stoffer is blij 
met de grote steun voor de motie. “Het mag 
in Nederland niet zo zijn dat je gedwongen 
wordt om op zondag te werken en dat je 

hoge boetes kunt krijgen als je dat weigert. 
Daarom is het goed dat bijna de hele 
Tweede Kamer de motie heeft gesteund.”

Koopkrachtplaatje 
eenverdiener klopt niet
Mensen die de kost alleen moeten 
verdienen gaan er – in tegenstelling tot 
wat het kabinet stelt – in koopkracht 
minder op vooruit dan tweeverdieners. 
Senator Peter Schalk rekende bij de 
algemene financiële beschouwingen 
in de Eerste Kamer uit dat tweever-
dieners bij een inkomen van 40.000 
euro bruto per jaar er 107 euro per jaar 
meer op vooruit gaan dan eenverdie-
ners. Dat komt niet overeen met de 
belofte in het regeerakkoord. 
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Voor de agenda van 2019
In 2019 staat ons, bij leven en welzijn, weer heel wat te wachten op politiek vlak. Dat begint al in februari. Dan houden we ons 
verkiezingscongres voor de Europese verkiezingen. Op een zaterdag in mei houden wij onze jaarlijkse partijdag. Daar willen 
we u bij dezen alvast van op de hoogte brengen:

ZATeRdAG 16 FebRUARI 2019 

Het verkiezingscongres voor de verkiezingen van het 
Europees Parlement
Locatie: Hoornbeeck College, Utrechtseweg 230, 3818 ET Amersfoort

ZATeRdAG ?? meI 2019

De partijdag van 2019
Locatie: NBC Congrescentrum, Blokhoeve 1, 3438 LC Nieuwegein
De precieze datum zal binnenkort bekend worden gemaakt.

We hopen u daar te ontmoeten!

Mededeling van het partijbureau
Rondom Kerst en oud en nieuw zijn er minder mensen aan het werk op het partijbureau. Om die reden zal het partijbureau niet 
bereikbaar zijn vanaf maandag 24 december 2018 tot en met vrijdag 4 januari 2019. Wij hopen op uw begrip hiervoor.

10x10 SGP
Een boekje open over honderd jaar 
Staatkundig Gereformeerde Partij

Jan Schippers en Addy de Jong
Dit boekje brengt de Staatkundig Gereformeerde Partij op een originele manier 
in beeld. De auteurs hebben vanuit tien invalshoeken telkens tien beelden en tien 
wetenswaardigheden bij elkaar gebracht. 

Zo ontstaat een veelkleurig doorkijkje naar honderd jaar SGP, waarbij verrassende 
kanten voor het voetlicht worden gehaald. De aansprekende en afwisselende com-
binatie van beeld en tekst zorgt voor een lichte toets en maakt deze publicatie tot 
een hebbeding voor ieder die graag net dat beetje meer over de SGP wil weten.

175 pagina’s

14,95

Boek bestellen?
Ga naar de webshop van de SGP: webshop.sgp.nl/
producten, bel 010 7200785, bestel via www.debanier.nl 
of ga naar de boekhandel.

NIEUW VERSCHENEN

300 leden!
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Sinds 26 oktober heeft afdeling Rhenen-Elst-Achterberg 300 
leden. Willem van de Burgt (m.) uit Rhenen kreeg een heerlijke 
taart met het logo van de SGP en een boeket bloemen over-
handigd door de afdelingsvoorzitter Maarten Eerland (r.) en 
ledenwerver Rudy Bor (l.).
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Vóór
de veiligheid

Van der Maas:  “ SGP’er, wees ambassadeur met je gedrag.”

VeRKeeRSVeILIGHeId

FOTOVeRANTWOORdING
Pagina 1: A.J. (Harry) van der Maas, het enige Gedeputeerde Statenlid van 
de SGP in Zeeland. Hij verzorgt het mobiliteitsbeleid in de provincies. 
beeld door Mechteld Jansen. 
Pagina 8a: beeld dolgachov, 123rf.nl
Pagina 8b: beeld Sergey Novikov, 123rf.nl
Pagina 16: ledenwerffoto \ beeld SGP Rhenen
Pagina 18: beeld door Mechteld Jansen, in opdracht van provincie Zeeland
Pagina 21: beeld door Bart van der Putten
Pagina 25: beeldbron resp. vijfheerenlanden.sgp.nl en westbetuwe.sgp.nl
Pagina 26: beeldbron resp. altena.sgp.nl en hoekschewaard.sgp.nl
Pagina 27: beeld Sabrina Cercelovic, 123.nl
Pagina 29: beeld Markus Mainka, 123rf.nl
Pagina 31: beeldbewerking DTP De Groot

De redactie heeft geprobeerd de rechten van het beeldmateriaal zo veel 
mogelijk te regelen. Als u meent dat uw materiaal zonder voorafgaande 
toestemming is gebruikt, verzoeken wij u om contact met ons op te nemen 
 via debanier@sgp.nl.

VRIJdAG 11 JANUARI

Ledenvergadering gem. afd. 
Reimerswaal
“Europese Verkiezingen”
Bert-Jan Ruissen
19.45 uur
Krabbendijke, J.W. Frisostraat 1, geb. GG

DINSDAG 15 JANUARI

Thema-avond afd. Sliedrecht
“Oud en nieuw in de provincie”
Servaas Stoop en Nico de Jager
19.30 uur
Sliedrecht, Scheldelaan 15, Johannes 
Calvijnschool

NB: voor alle in dit blad genoemde data geldt: ‘Deo volente’.
 
De volgende Banier verschijnt op donderdag 24 januari 2019. De kopij kan tot 
en met woensdag 9 januari bij het partijbureau worden ingestuurd. U kunt zich 
richten tot J.S. (Sjon) van der Ree Doolaard via debanier@sgp.nl.
De daaropvolgende Banier zal op 21 februari verschijnen.
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cOLOFON

RedAcTIe 
drs. P.A. Zevenbergen en 

drs. J.W. van Berkum 
(hoofd redactie),  

J.S. van der Ree Doolaard 
(eind redacteur), 

mw. C. Nieuwenhuis MA,  
drs. J.A. Schippers, N. Bakker en 

M. de Bruyne
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T 010 - 720 07 70 
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mw. A.C. Weerheim 
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mw. M. Westerhout en 

mw. drs. S. Paul 
T 010 - 720 07 70 

E mwesterhout@sgp.nl
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W. Doeleman, W. Goudriaan,  
mw. C. Nieuwenhuis MA en 
J.S. van der Ree  Doolaard 

T 010 - 720 07 75  
E voorlichting@sgp.nl

WeTeNScHAPPeLIJK INSTITUUT 
drs. J.A. Schippers (directeur) 

T 010 - 720 07 85, 
E wi@sgp.nl

SGP-JONGeReN 
N. Bakker en mw. C.W. Pors 

T 010 - 720 07 80  
E beleidsadviseur@sgpj.nl

eeRSTe KAmeR 
P. Schalk en mr. D.J.H. van Dijk  

Binnenhof 22,  
2513 AA Den Haag 
T 070 - 312 92 00 

TWeede KAmeR 
mr. C.G. van der Staaij,  

dr. R. Bisschop en ir. C. Stoffer  
Postbus 20018, 2500 EA Den Haag 

T 070 - 318 30 45 
E sgp@tweedekamer.nl

eUROPeeS PARLemeNT 
drs. B. Belder 

T 06 - 224 579 15 
E b.belder@planet.nl 
I eurofractie.sgp.nl
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E voe@sgp.nl
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De Groot - grootsgedrukt.nl

LedeNAdmINISTRATIe 
mw. H. Neeleman en  
mw B.B. van der Elst 

E administratie@sgp.nl

Opzegging van lidmaatschap of 
abonnement dient schriftelijk te 

geschieden voor 1 december.

AdVeRTeReN 
Voor  advertentiemogelijkheden en 
tarieven kunt u contact  opnemen 

met Novente: 
wdankers@novente.nl

FAcTURATIe LIdmAATScHAP 2019
Bent u afdelingslid, dan kunt u in de tweede helft van januari uw 
factuur verwachten voor het lidmaatschap van 2019. Indien uw 
e-mailadres bij ons bekend is, ontvangt u de factuur per e-mail, 
maar anders per post. Uw (gewijzigde) e-mailadres kunt u door-
geven via administratie@sgp.nl. Dat geldt ook voor eventuele 
adreswijzigingen.
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bij mij in het dorp heb je een weg waarbij het lijkt alsof je 
altijd te langzaam rijdt. Het fietspad ligt vrij van de auto-

weg. dat geeft de indruk dat je er tachtig zou mogen rijden. 
Het is ook duidelijk geen bebouwde kom. Nu ik het weet, 
stel ik me eropin. 50 kilometer per uur lijkt langzaam, 

maar het is hier toch echt de maximumsnelheid. Zeker met 
kinderen achterin de auto moet ik denken om mijn voor-

beeldgedrag. Mijn bewustheid is het effect van een gesprek 
met dhr. A.J. (Harry) van der Maas, Gedeputeerde Statenlid 

van Zeeland. Hij is ook portefeuillehouder ‘mobiliteit’ bij 
het IPO (het Interprovinciaal Overleg). door zo’n gesprek 

wordt je opgescherpt. ben ik een heer in het verkeer?

In maart van 2019 worden er weer verkie-
zingen gehouden. De waterschappen en 
de provincies zijn toe aan een nieuwe 
periode. Een van de belangrijke thema’s 
van deze verkiezingen is ‘mobiliteit’. 

Hoe gaat het in Nederland met de infra-

structuur?

“Nederland kan trots zijn op zijn infrastruc-
tuur. We hebben een dichtbevolkt land 
waar elke dag heel veel mensen reizen. We 
hebben ook een land met veel logistiek. 
Vanaf de lucht- en zeehavens moet er een 
goede achterlandverbinding zijn. Hoewel 
er altijd wel wat te verbeteren is, heeft 
Nederland dat best goed voor elkaar.” 

Wat zijn de kernthema’s voor de 

nieuwe periode?

“We willen insteken op het ‘wegbeeld’. Dat 
moet kloppen. Concreet betekent dat: op 
een tachtigkilometerweg moet niet alleen 
een verkeersbord staan dat die snelheid 
aangeeft; de hele aanblik van zo’n weg 
moet uitnodigen om 80 te rijden. Daar 
moet het uiterlijk op worden aangepast. 
Een fietspad moet dan bijvoorbeeld vrij 
liggen van de rijbaan voor auto’s. 
Een ander punt is de ‘risicogestuurde 
aanpak’. Als je het verkeer veiliger wilt 
maken, moet je niet alleen kijken naar 
ongevalscijfers, maar ook kijken naar 
situaties die potentieel gevaarlijk zijn. 
Politie, lease- en verzekeringsmaatschap-

pijen verzamelen veel data, bijvoorbeeld 
over snelheid en alcoholgebruik. Aan 
de hand van die data, kunnen we (met 
inachtneming van de privacyregels) leren 
wat risicofactoren zijn en hoe wij daarop 
kunnen inspringen om het verkeer 
veiliger te maken.” 

Waarom is de provincie een relevante 

bestuurslaag? Kunt u dat laten zien 

vanuit het thema verkeersveiligheid? 

“De provincie denkt bij dat thema na over 
hoe personen en zaken kunnen worden 
vervoerd van plaats A naar plaats B. Juist 
de provincie, als ‘middenbestuur’, is daar 
uitermate geschikt voor. De zorg voor en 
de bevoegdheid over ‘mobiliteit’ vraagt 
veel afstemming tussen de gemeenten 
aan de ene kant en het rijk aan de andere 
kant. Gemeenten hebben continu te 
maken met de gemeentegrenzen. De 
provincie is als regisseur een centrale 
schakel tussen wegbeheerders en 
gemeenten. De provincie kent de eigen-
schappen en uitdagingen van het gebied 
als geheel. Voor mijn eigen situatie in 
Zeeland moet je dan bijvoorbeeld weten 
dat het een deltagebied is. Tot halver-
wege de vorige eeuw bestond Zeeland 
nog uit geïsoleerde eilanden. Ook nu nog 
hebben we veel water rondom en lange 
rechte wegen. Bovendien zijn veel bruggen 
belangrijke doorgaande route voor auto’s 
én vaartuigen. Dat geeft heel andere uitda-
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gingen dan een provincie met een andere 
structuur. Vandaar dat mobiliteit zeker in 
Zeeland een kerntaak is van de provincie.” 

U komt vanuit Zeeland bij het IPO en 

dan bespreekt u de aanpak van mobi-

liteit in het land. Merkt u daarin het 

verschil tussen de provincies?

“Wat voor alle provincies geldt, is de 
zoektocht naar verduurzaming. Er zal 
gezocht worden naar manieren waarop 
reizen en vervoer op een duurzame 
manier kunnen plaatshebben.  
Je hebt echter ook te maken met 
verschillen tussen regio’s. Je merkt dat 
de randstad te kampen heeft met vragen 
over hoe het openbaar vervoer geoptimali-
seerd kan worden en hoe alles zo efficiënt 
mogelijk kan worden ingericht. Bij het 
‘randland’, de dunnerbevolkte gebieden 
die om de randstad heen liggen, wordt er 
gezocht naar de toepassing van slimme 
vormen van vraaggestuurde mobiliteit. 
Het vraagstuk van de bereikbaarheid moet 
met slimme innovatie opgelost worden. 
In de randstad moet het fileprobleem 
worden opgelost. In Zeeland, bijvoorbeeld, 
is dat niet zo’n prangend thema.”

Is het niet moeilijk om een gezonde 

balans te laten bestaan tussen inves-

tering in de randstad en, zoals u dat 

noemt, het ‘randland’?

“Waar ik me sterk voor maak, is een 
verandering in het denken. We moeten 
naar een andere definiëring van een 
‘bereikbaarheidsknelpunt’. Als er alleen 
maar wordt gedacht in termen van 
‘efficiëntie’ en ‘rendement’, dan zal het 
er altijd op uitdraaien dat je met een 
project in de randstad voor minder geld 
meer goederen en meer mensen kunt 
laten verplaatsen. En als je op diezelfde 
manier kijkt naar de verbindingen met 
andere provincies, bijvoorbeeld Zeeland, 
komt men al snel tot de conclusie dat het 
niet rendabel is om daarin te investeren. 
Nee, dat is logisch! Maar dat is meteen 
ook een verkeerde manier van denken. 
Bij de provincies om de randstad heen 
mag het verhoudingsgewijs ook best wat 
meer kosten. Er wordt een ander soort 
probleem mee opgelost: bereikbaar-
heid. We moeten de uitdagingen van de 
provincies integraler leren zien. De rijks-

overheid moet niet meer aantonen wat 
een knelpunt is door slechts naar stan-
daardberekeningen te kijken. We hebben 
een land met een heel bijzondere struc-
tuur en je neemt de kenmerken van elk 
gebied afzonderlijk in de discussie mee. 
Ik vind dat er meer maatwerk moet zijn.”

Wat zijn de belangrijkste uitdagingen 

als het om verkeersveiligheid gaat?

“Wat mij betreft gaat verkeersveiligheid 
om drie dingen:  
1. infrastructuur,  
2. gedrag en  
3. handhaving.  
Daar moet een goede koppeling tussen 
zijn. Je kunt niet een van de drie laten 
versloffen, want dat gaat ten koste van 
de verkeersveiligheid. 
Wat ik de minister zou adviseren is dat er 
meer gedaan moet worden aan het laten 
bijblijven van mensen bij de techniek. Er 
zou bijvoorbeeld meer tussentijds getest 
kunnen worden of mensen nog wel 
capabel zijn. Waarom zou dat pas moeten 
als iemand oud is geworden? De techniek 
laat grote veranderingen ontstaan, waar-
door er heel andere weggebruikers zijn. 
Met name wil ik aandacht voor de 
kwetsbare weggebruikers. Jonge fietsers 
moeten hun kennis en vaardigheden 
bijhouden. Oude(re) mensen maken 
vaker gebruik van de fiets om hun 
vitaliteit mee te stimuleren. Maar voor 
het berijden van een e-bike heb je echter 
wel rekening te houden met de hogere 
snelheid en de langere remweg. 
Beginnende bestuurders is nog zo’n 
groep waar we ons op moeten richten. 
Ze zouden gestimuleerd moeten worden 

door positieve prikkels. Ik denk dan 
aan een aantrekkelijkere premie voor 
iemand die zich goed gedraagt. Ook is 
het verstandig om te blijven leren: doe 
een slipcursus, volg een remwegdemo. 
Misschien is het wel nodig dat er eens in 
de drie jaar een opfrisrijles wordt gevolgd.”

U hebt een onderwijsachtergrond. Wat 

zou u het onderwijs willen meegeven?

“Maak serieus werk van de verkeersles. 
In het basisonderwijs, maar ook daarna 
nog. Het gaat wel om kwesties van 
leven en dood. Er zijn jaarlijks nog 600 
verkeersdoden. Je zou dat kunnen omre-
kenen naar een of meer volle vliegtuigen. 
Als er elk jaar twee vliegtuigen zouden 
neerstorten, zou de drang om iets te 
veranderen urgenter zijn. We nemen 
zo’n aantal te gemakkelijk voor lief. 
De verkeersles is dan ook een serieus 
onderdeel van de preventie. Doe het niet 
alleen vanaf het papier, maar bekijk die 
dodehoek van de vrachtwagen eens in 
het echt. Laat kinderen ervaren hoe lang 
de remweg van een auto kan zijn. Dat 
blijft hangen en het creëert bewustheid.”

Wat wilt u de SGP’er meegeven?

“Heb oog voor het leed en verdriet dat een 
verkeersongeluk kan veroorzaken. Dat 
vergeten we te vaak. Wees zelf een dame/
heer in het verkeer. Iedereen bezondigt 
zich wel eens aan onveilig gedrag. De 
brave huisvader kan in het verkeer plotse-
ling in een aso veranderen. Realiseer je dat 
als je met je kinderen op pad bent. Je hebt 
een voorbeeldfunctie. Gedraag je veilig en 
correct! Wees als SGP’er een ambassadeur 
met je gedrag op de weg.” 
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Geïnteresseerd in waardenvol 

vrijwilligerswerk? Bel of app 

naar 06 39 14 16 14 of mail 

naar steun@adullamzorg.nl.  

Kijk ook op werkenbijadullam.nl 

voor actuele vrijwilliger 

vacatures.

“Vrijwilligerswerk moet 

in je zitten. Je moet tijd 

willen vrijmaken voor 

een ander.”

Stichting Zorg Adullam 
Theaterplein 5

3772 KX Barneveld
T 088 238 55 26

www.adullamzorg.nl
info@adullamzorg.nl

“Adullam blijft nadenken over  
hoe ze hun middelen zo goed  
mogelijk kunnen besteden.“

       Waardenvolle 

                z
org

Je bent gek 

“Niet altijd toont iedereen begrip voor dat 

je zoveel onbetaalde tijd ergens in steekt. 

Voor de oliebollenactie bakken we ongeveer 

achttienduizend oliebollen en bijna negen-

tienduizend appelflappen. Ik ga alleen even 

naar huis om een paar uurtjes te slapen. 

Sommige mensen begrijpen daar niks van 

en verklaren me voor gek. Dat raakt me 

soms best wel. Op zulke opmerkingen ga ik 

maar niet meer in. Het is het niet waard om 

boos op te worden. Ik zeg wel altijd: vrij-

willigerswerk moet in je zitten. Je moet tijd 

willen vrijmaken voor een ander.” 

Samen

“Waarom ik dit doe? Tja,” zegt Erik. Pein-

zend wrijft hij even met zijn hand over zijn 

kin. Er valt een stilte. “Je doet het met el-

kaar. Door de onderlinge band in het comité 

blijf je dit werk doen. Ons team bestaat 

uit twaalf vrijwilligers. Het enthousiasme 

waarmee ze jaarlijks terugkomen, houdt je 

op de been. Je moet jezelf kunnen wegcij-

feren. Toen ik net begon, had ik ook geen 

bijzondere klik met gehandicapten nee, niet 

echt. Maar ik weet dat ik me inzet voor het 

vervoer van mensen met een beperking, 

dat maakt verschil. En ik zie dat Adullam 

ook blijft nadenken over hoe ze hun midde-

len zo goed mogelijk kunnen besteden. Zo 

zag ik pas een elektrische driewieler staan. 

Of een nieuwe schommel. Hiermee worden 

deelnemers gestimuleerd om goed te be-

wegen. Dat is voor hen ook belangrijk.” 

Niks mee worden

“Sommige gehandicapten weten goed wat 

er met de opbrengst gebeurt. Ik heb ge-

merkt aan een aantal deelnemers dat ze ons 

hierdoor ‘belangrijk’ vinden. Maar goed, je 

moet vrijwilligerswerk vooral niet doen om 

er zelf iets van te worden. Dan hou je het 

niet lang vol,” vervolgt Erik. “Het gaat erom 

wat je met elkaar neer zet.” 

Mooie momenten

“Deelnemers vinden zich heel belangrijk  

als ze betrokken worden bij de verkoping. 

Dan zie ik heel mooie dingen gebeuren. 

Zoals twee mensen die tijdens de verko-

ping heel nauwgezet zwerfafval verzame-

len. Wat dat met ze doet! Dat vind ik heel 

mooi om te zien.”

“Of die keer dat ik een jongen sprak na de 

jaaropening op Veldheim. Hij beschaamde 

mij door terug te komen op de inhoud van 

de meditatie, terwijl ik zelf al weer met mijn 

gedachten ergens anders was. Deze men-

sen denken soms meer na dan wij. Daarin 

kunnen mensen met een beperking je nog 

tot voorbeeld zijn.”

“Het mooiste moment voor mij is misschien 

wel het einde, wanneer alles klaar en goed 

verlopen is,” zegt Erik. “Maar eer het zover 

is, hebben we nog wel even een uitdaging. 

Degene die de dagopening zou verzorgen, is 

onverwachts verhinderd. Ik ga vanavond ge-

lijk even iemand anders proberen te regelen. 

Het laat me toch niet los.”

Bekijk nu de video van 
Erik op adullamzorg.nl/steun

“Waardoor het komt dat ik het leuker ga vinden? Ik denk omdat 

ik nu meer ervaring heb. We hebben een draaiboek en een goed 

lopend team. Zelf houd ik controle over de voortgang. Daardoor 

krijg ik meer oog voor het mooie van de dag,” zegt Erik. Gemiddeld 

bezoeken zo’n achthonderd tot duizend bezoekers de verkoping.  

“Als ik zie dat 
deelnemers 

genieten van de 
verkoping, dan 
geniet ik ook!”

“Om eerlijk te zijn zei de verkoping me vroeger 
niks. Diep in mijn hart vond ik de grote oliebol-
lenactie veel leuker. Maar nu ik het een aantal 
jaren heb gedaan, ga ik er steeds meer plezier in 
krijgen. Ook als ik zie hoe de deelnemers ervan 
genieten, dat is wel heel mooi ja,” glimlacht vrij-
williger Erik Verhoeks (34). Hij is voorzitter van 
het comité dat de jaarlijkse verkoping op Veld-
heim in Ede regelt. Daarnaast is hij betrokken bij 
de grote oliebollenactie. 
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Terugblik herindelingsverkiezingen  
21 november
Een lage opkomst en een kleine zetelwinst. Zo kunnen we de uitslag van de herindelingsverkiezingen 

van 21 november het best samenvatten. In Haarlemmermeer en de Hoeksche waard haalde de 

SGP veel minder stemmen binnen dan de afgelopen jaren, maar toch mocht men een extra zetel 

noteren. We doen een korte terugblik met een aantal lijsstrekkers en duiden de verkiezingsuitslagen.

In maar liefst 37 gemeenten konden 
725.000 mensen lokaal hun stem 
uitbrengen. In zes nieuw te vormen 
gemeenten namelijk: Altena, Haar-
lemmermeer, Hoeksche Waard, 
Molenlanden, Vijfheerenlanden en 
West-Betuwe deed de SGP of een 
CU-SGP mee aan de verkiezingen. In de 
afgelopen jaren vertegenwoordigden 
deze gemeenten meer dan 20.000 
SGP-stemmen. Om een besef te krijgen 
van de relatieve grootte: bij de Tweede 
Kamerverkiezingen van 2017 stemden 
bijna 219.000 mensen op de SGP. Deze 
herindelingsverkiezingen gaan dus over 
een belangrijk gebied voor de SGP. 

LAGe OPKOmST
De herindelingsverkiezingen kregen rela-
tief weinig (media)aandacht vergeleken 

met de reguliere gemeenteraadsverkie-
zingen van 21 maart. In Haarlemmermeer 
was de opkomst slechts 34,9 procent, in 
andere gemeenten lag het percentage iets 
hoger: tegen de 50 procent. Ter vergelij-
king: bij de afgelopen landelijke Tweede 
Kamerverkiezingen lag het opkomstper-
centage rond de 81 procent. We zien dat 
de lage opkomst ook heeft doorgewerkt 
in het aantal SGP-stemmen. Dat ligt in alle 
gemeenten, ten opzichte van de Tweede 
Kamerverkiezingen (TK 2017) en gemeen-
teraadsverkiezingen (GR 2014), beduidend 
lager. Alleen de SGP in Molenlanden kreeg 
meer stemmen in vergelijking met de 
gemeenteraadsverkiezingen.

OPKOmST LOKALe PARTIJeN
Het CDA en de lokale partijen behaalden 
in de meeste gemeenten goede verkie-

zingsuitslagen. Het CDA werd de grootste 
in Altena, Hoeksche Waard en Vijfhee-
renlanden. De lokale partijen werden de 
grootste in de gemeenten Molenlanden 
en West-Betuwe. Daarbij scoorden ze 
ook relatief gezien hoog in de andere 
gemeenten. De lokale VVD is de grootste 
partij geworden in Haarlemmermeer.

ZeTeLS eN TOeKOmST
We zien dat de SGP gezegend is met 
goede uitslagen als het gaat om de 
zetelverhouding in de raden. Veelal was 
het boven verwachting! Met uitzonde-
ring van de gemeente Haarlemmermeer 
heeft de SGP in de afgelopen periode 
collegeverantwoordelijkheid genomen, 
de verwachting is ook dat de SGP de 
beoogde nieuwe coalitiepartner zal zijn 
voor de toekomst.

Gemeente Uitslag GR 2018 
(aantal)

Uitslag GR 2018 
(zetels) Uitslag TK 2017 Uitslag GR 2014

Altena 
(Aalburg en Werkendam) 3711 5 4037 3542

Haarlemmermeer (Haarlemmerliede, 
Haarlemmermeer en Spaarnwoude) 2000 2 2931 2441

Hoeksche Waard (Binnenmaas, Crom-
strijen, Korendijk en Oud-Beijerland) 4416 6 4484 4916

Molenlanden
(Giessenlanden en Molenwaard) 3817 5 4852 3693

Vijfheerenlanden 
(Leerdam, Vianen en Zederik) 3426 5 2885 3660

West-Betuwe 
(Geldermalsen, Lingewaal en Neerijnen) 3058 5 3086 3831
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Hoe blikt u terug op de campagne?

“We hebben heel intensief campagne gevoerd met een uitge-
sproken strategie, ‘Bereik je bestemming’, want we waren en 
zijn op weg naar de nieuwe gemeente Vijfheerenlanden. Veel 
werkbezoeken, campagnefilmpjes per kern, veel op markten 
in zoveel mogelijk kernen, met flyers voor elke kern, een 
uitgesproken landbouwvisie. Via de pers en de sociale media 
waren we veel in beeld. We kregen veel positieve feedback.”

bent u tevreden met het behaalde resultaat?

“We hebben vijf zetels gehaald, zelfs bijna een zesde (circa 30 
stemmen te weinig), dus we zijn zeker tevreden. In Zederik 
was er ene flinke groei in stemmenaantal. Ook in Leerdam 
was er groei, ondanks de veel lagere opkomst dan de vorige 
keer. Die was nu maar 46 procent. In Vianen zijn we echter 

bijna de helft van de 
stemmen kwijtge-
raakt. Desondanks zijn 
we de tweede partij 
geworden. Na het 
CDA zijn we de grote 
winnaar.”

Hoe ziet de toekomst eruit?

“We zijn in beeld bij de eerste verkenningen. Maar het wel 
of niet mogen ‘meedoen’ spitst zich nu al toe op de stand-
punten rond de zondagsrust. En dan zijn er zeker zorgen, 
omdat het CDA er ‘ruimer’ in staat. Ook rondom de genderi-
deologie zijn er verschillende opvattingen. Er zijn dus zorgen 
of we wel meedoen deze keer.”

Terugblik van Arie Keppel  
(SGP-lijsttrekker gemeente Vijfheerenlanden)

Hoe blikt u terug op de campagne?

“In de nieuwe gemeente hebben we met een prachtig team 
een bijzonder fijne campagne gevoerd. De SGP was aanwezig. 
Onze campagne was zeer gedifferentieerd.”

bent u tevreden met het behaalde resultaat?

“Wij zijn zeer tevreden met het behaalde resultaat. We 
rekenden eerst op drie zetels en we hoopten op vier zetels. 
Het zijn uiteindelijk vijf zetels geworden! De SGP is de tweede 
partij in West Betuwe.”

Hoe ziet de toekomst eruit?

“Die is zeer ongewis. Bij ons leven er grote zorgen rondom de 
zondagsrust. Het speelt bij ons (specifiek in Geldermalsen) 
de laatste jaren zeer intensief. Voor ons is zondagsrust een 
van onze belangrijke punten. De rust die wij om principiële, 

economische en sociale redenen ook de winkeliers gunnen. 
We zijn de onderhandelingen open ingegaan. We gaan zien 
‘wat de toekomst ons brenge moge…’”

Terugblik van Lourens van bruchem  
(SGP-lijsttrekker gemeente West-betuwe)
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“Er zijn zorgen over of we wel meedoen, vanwege het punt van de zondagsrust.”

“We rekenden op drie, hoopten op vier, maar kregen vijf zetels!”



Hoe blikt u terug op de campagne? 

“Het was, nog meer dan voorheen, een intensieve verkie-
zingscampagne. Er werd door een aantal belangengroepen 
debatten georganiseerd, de laatste twee weken bijna dage-
lijks. Echter, de kandidaten werden op een voortreffelijke 
wijze ondersteund door een zeer actief en creatief campag-
neteam. Dat gaf mij en mijn team kandidaten heel veel 
energie en het hield ons goed bij de les.”

bent u tevreden met het behaalde resultaat?

“Voor wat betreft het resultaat past één woord: dankbaarheid. 
Met onze menselijke berekeningen meenden we dat vier zetels 
haalbaar zouden zijn en we hoopten op vijf zetels. En het zijn 
er ook (ruim!) vijf geworden. Daarmee is de SGP de derde partij 
(van zeven) in onze nieuwe gemeente Altena. Soli Deo Gloria!”

Hoe ziet de toekomst eruit?

“De SGP is in de achterliggende 
decennia in de colleges van 
Aalburg en Werkendam steeds 
een betrouwbare partner 
gebleken. Ik heb er vertrouwen 
in dat we ook in de nieuwe 
gemeente een serieuze partner zijn voor coalitiedeelname. 
De gesprekken hierover vinden op korte termijn plaats. We 
zijn dankbaar dat naast de SGP en CU ook het CDA zich expli-
ciet tegen winkelopenstelling op zondag heeft uitgesproken 
en met een christelijke meerderheid (17 van de 31 zetels) 
is het niet aannemelijk dat dit een thema zal worden in de 
coalitieonderhandeling.”

Hoe blikt u terug op de campagne?

“We hebben een korte, maar vrij stevige campagne gevoerd. 
We hebben een heel zichtbare campagne in de lokale kranten 
gevoerd. Daar hebben we heel veel positieve reacties op gehad.
Verder hebben we deelgenomen aan zo veel mogelijk 
debatten en activiteiten. Ook hebben we een bijeenkomst 
in het Streekmuseum Hoeksche Waard georganiseerd met 
Kamerlid Bisschop en een bidstond met een plaatselijke 
predikant.”

bent u tevreden met het behaalde resultaat?

“We hadden vooraf gehoopt op vijf zetels en het zijn er zes 
geworden. Dat is een bijzondere uitslag!
Hoewel het absolute aantal stemmen lager lag dan bij de 
gemeenteraadsverkiezingen van 2014 hebben we omgere-
kend meer zetels gekregen.”

Hoe ziet de toekomst eruit?

“Inmiddels is in de Hoeksche Waard een openbare duidings-
bijeenkomst gehouden. Wij hebben als SGP een eerste 
verkennende gesprek gehad net zoals de andere partijen. 
Binnen een week brengt de informateur een advies uit. Het 
streven is om op 21 december het college rond te hebben.
Ik kan het nog niet met zekerheid zeggen, maar de SGP zal 
naar verwachting ook in het verdere proces van de college-
onderhandelingen worden betrokken. 

Het thema zondagsrust is daarbij een belangrijk aandachts-
punt. Inhoudelijk kan ik daar nog niet veel over zeggen. 
Wat hier algemeen speelt is het mobiliteitsvraagstuk en het 
omvormen van krimpregio naar anticipeerregio.”

Terugblik van Theo Meijboom 
(SGP-lijsttrekker gemeente Altena)

Terugblik van Adriaan van der Wulp 
(SGP-lijsttrekker gemeente Hoeksche Waard)

“We hebben omgerekend meer zetels.”
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door elise abbey – van doorn 
beleidsmedewerKer bas belder

Zomertijd  
of wintertijd?
Al vele jaren wordt in de Europese Unie twee-
maal per jaar de klok verzet om rekening te 
houden met het op- en ondergaan van de zon: 
de welbekende zomertijd en wintertijd. Met alle 
voor- en nadelen van dien. de afgelopen jaren 
is de discussie rondom deze regeling steeds 
luider geworden. 

Afgelopen jaar werd in het 
Europees Parlement een 
resolutie aangenomen waarin 

werd opgeroepen om het verzetten 
van de klok te stoppen. Daarop schreef 
de Europese Commissie een openbare 
raadpleging uit, waarvan de resultaten 
dit jaar wezen op een voorkeur voor het 
afschaffen van het tweemaal per jaar 
verzetten van de klok. Nu valt erover te 
twisten of de uitkomst van deze raadple-
ging representatief is (de meerderheid 
van de respondenten kwam uit Duits-
land) maar Commissievoorzitter Juncker 
ging snel met de uitkomst aan de haal. 

mAcHT NAAR de LIdSTATeN
Tijdens zijn jaarlijkse ‘Staat van de Unie’ in 
september, waarin Juncker het Europees 
Parlement de plannen voor het komende 
jaar presenteert, beloofde hij om macht 
terug te geven aan de lidstaten: ambi-
tieus op grote kwesties en bescheiden 
op kleine kwesties. Daarom, zo kondigde 

hij aan, wil hij de Europese regeling 
voor zomer- en wintertijd afschaffen 
en dit voortaan aan de lidstaten zelf 
overlaten. Vervolgens kondigde Juncker 
ook vergaande voorstellen aan voor 
Europese grensbewaking. Een diplomaat 
reageerde achteraf cynisch: “Dus we 
krijgen de zomertijd terug maar moeten 
de grensbewaking uit handen geven”! 

KLUIF OVeR HeT HeK
De huidige koers van de Europese 
Commissie is: volle kracht vooruit; meer 
Europa; groot in grote zaken. Groot in 
grote zaken betekent dan vooral dat er 
meer bevoegdheden moeten worden 
overgeheveld naar ‘Brussel’. De Brexit 
is een aanjager in dit proces, aangezien 
met verwijzing hiernaar wordt gezegd 
dat een betere Unie nodig is. (Een ‘betere 
Unie’ is in Junckers taal hetzelfde als 
een meer geïntegreerde Unie). Onder 
Juncker heeft de Commissie vele voor-
stellen daarvoor gedaan. Het is dan ook 

ronduit cynisch dat onder het mom van 
‘macht teruggeven aan de lidstaten’ 
het afschaffen van de tijdwisseling als 
een kluif over het hek wordt gegooid. 
Vervolgens verzeilden de lidstaten in een 
onmogelijke discussie over het wel of 
niet afschaffen van de jaarlijkse wisseling 
en de vraag voor wélke tijd dan wordt 
gekozen. Verschillende lidstaten staan 
hierin lijnrecht tegenover elkaar. Het lijkt 
dan ook niet aannemelijk dat hierover 
snel een beslissing wordt genomen. 
Nederland streeft sowieso naar 
eenzelfde tijdszone in de hele Benelux. 
Aangezien wintertijd onze standaardtijd 
is, zou het ook logisch zijn om deze tijd 
dan te hanteren. Het aanhouden van de 
standaardtijd zou ook de minste nadelen 
hebben. Maar voor het zover is, wachten 
er eerst nog pittige discussies in de 
Raad. De tijd zal leren wat de uitkomst is, 
zeggen we maar.

“De huidige koers van de Europese Commissie is:  
volle kracht vooruit; meer Europa; groot in grote zaken.”
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100 jaar worden is een feest. Maar ook een 
moment om eens achterom te kijken en 
herinneringen op te halen. Met deze rijk 
geïllustreerde uitgave wil SGP-jongeren de 
geschiedenis van de SGP op een laag-
drempelige manier dichter bij de jongste 
doelgroep SGP’ers brengen. Het boek 
Op de bres bevat zeven verhalen over de 
zeven fractievoorzitters die de SGP in die 
100 jaar hebben vertegenwoordigd.  

Auteur Bas Hooghwerff heeft een levendig 
portret van deze historische figuren 
gemaakt, door aansprekende voorbeelden 
te beschrijven uit hun werk. Zo wordt op 
een eenvoudige manier duidelijk gemaakt 
met welke moeilijke onderwerpen deze 
mannen te maken hadden. Elk verhaal 
is omlijst met prachtige illustraties van 
illustrator Harm Averesch en is volledig in 
kleur uitgevoerd.

“ Deze bundel getuigt van grote belezenheid en betrokkenheid.” 
Peter Zevenbergen, voorzitter hoofdbestuur SGP 

Eeuw uit, eeuw in is een eenmalige uitgave 
van SGP-jongeren ter gelegenheid van 
het 100-jarig bestaan van de Staatkundig 
Gereformeerde Partij. Deze bundel 
bestaat uit essays, geschreven door 
leden van het Politiek Platform (de poli-
tieke commissies) en politiek bestuurs-
leden van SGP-jongeren. De essays in 
deze bundel sluiten aan bij het staatkun-

dig-gereformeerde denken en zijn een 
poging om de partij te voorzien van vers 
bloed, in de vorm van nieuwe ideeën 
en verrassende analyses. De bundel is 
een mooie mix geworden van abstracte 
en concrete, tijdloze en actuele essays. 
Daarin wordt telkens teruggegaan naar 
de Bron van al het politieke handelen.

€ 4,95 

Te koop via 
sgp.nl/webshop

€ 7,90 

Te koop via 
sgp.nl/webshop

Eeuw uit, eeuw in –  
Gedachten voor een honderdjarige

Op de bres – 
de SGP in de Tweede Kamer

“ Als je van de SGP houdt, dan moet je dit in de kast hebben staan!”  
Bas van der Vlies, voormalig partijleider SGP
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ELEKTRISCH RIJDEN  
HEEFT DE TOEKOMST

Wie afgelopen tijd moest tanken, heeft waarschijnlijk wel gemerkt dat de 

brandstofprijzen behoorlijk hoog zijn. Voor veel automobilisten is dit geen 

positieve ontwikkeling, aangezien vervoer zo weer duurder wordt. Hoewel deze 

stijging van brandstofprijzen op korte termijn vervelend is, kan het er op de lange 

termijn voor zorgen dat het vervoer in Nederland milieubewuster wordt ingericht. 

ANdErE brONNEN
Om een voertuig te laten rijden, zullen we ergens energie 
vandaan moeten halen. Tot nog toe was het eigenlijk standaard 
om deze energie vrij te maken uit fossiele brandstoffen. De 
laatste jaren kiezen echter steeds meer mensen voor een elek-
trische krachtbron. Vanaf 2013 worden elk jaar meer elektrische 
auto’s verkocht. 

bEZWArEN VOOr GEbrUIKErS
Vanuit de gebruiker kunnen de aanschafprijs en het beperkte 
bereik bezwaren vormen voor elektrisch rijden. In vergelij-
king met de eerste elektrische auto’s zijn er op beide vlakken 
behoorlijke stappen gemaakt. De afgelopen jaren zijn steeds 
meer modellen op de markt gekomen die vriendelijk geprijsd 
zijn. Ook de techniek van accu’s staat niet stil. Waar in het begin 
een actieradius van 200 à 300 kilometer op één acculading het 
maximaal haalbare was, zijn er nu al modellen te koop met 
een bereik van 500 kilometer. De techniek staat dus niet stil en 
dat zal er voor zorgen dat elektrisch rijden een steeds groter 
aandeel in het verkeer zal krijgen. 

UITdAGINGEN IN STrOOMNET
De Nederlandse infrastructuur zal op deze ontwikkeling nog 
wel aangepast moeten worden. Het gaat dan niet zozeer om 
het wegennet, maar vooral om het elektriciteitsnetwerk in 
Nederland. Vaak zullen de voertuigen op eenzelfde moment 
onderweg zijn, en dus ook op hetzelfde moment opgeladen 
worden. Dit kan voor zulke pieken in de vraag naar elektriciteit 

zorgen, dat het netwerk het niet aankan, of dat er bijgeschakeld 
moet worden met minder duurzame alternatieven. 

VOErTUIGEN ALS STrOOMbUFFEr
Alle accu’s die in de elektrische voertuigen zitten, bieden echter 
ook kansen voor het netwerk. Op het moment dat een voertuig 
aan de lader staat, kan het immers fungeren als buffer om een 
teveel aan elektriciteit in op te slaan. Zodra er een systeem is 
waarbij een auto binnen een bepaalde tijd opgeladen wordt 
en in tussentijd als buffer voor het netwerk kan fungeren, is 
Nederland er mee geholpen wanneer meer mensen elektrisch 
gaan rijden. Het wordt op deze manier namelijk gemakkelijker 
om overschotten aan zonne- en windenergie (tijdelijk) op te 
slaan en zo efficiënt mogelijk te gebruiken. 

bUFFErEN STIMULErEN VANUIT OVErHEId
Vanuit de commissie DOL (Duurzame ontwikkeling en land-
bouw) vinden we dat de overheid het hierboven geschetste 
proces moet stimuleren. Naast de financiële voordelen die er 
al zijn voor elektrische rijders, is het minstens zo belangrijk om 
het elektriciteitsnetwerk op deze manier van bufferen voor te 
bereiden. Verder zal goed onderzocht moeten worden hoe dit 
bufferen beloond kan worden: wellicht is het mogelijk om zo 
elektrisch rijden voor iedereen aantrekkelijk te maken, zonder 
dat dit door de overheid extra gesubsidieerd hoeft te worden. 
Wanneer dit lukt, zal dit zorgen voor een succes voor vele 
partijen. Het milieu èn de portemonnee zullen beide voordeel 
hebben! 

door jan pieter bijnagte 
commissielid duurzame onTwiKKeling en landbouw
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Gun uw raad 
betrouwbare 
informatie
Met het raadsinformatie dashboard 
van Gemeentekas krijgt uw 
gemeenteraad het juiste beeld.

Actueel en overzichtelijk

Het raadsinformatie dashboard laat zien 

waar u staat als gemeente. Het geeft u 

inzicht in o.a. de hoogte van uw lokale 

lasten, de resultaten op het sociaal 

domein, de voortgang bij de uitvoering 

van het coalitieakkoord, de prestaties van 

verbonden partijen en de gevolgen van 

gemeentefondscirculaires voor uw gemeente.

 Geen cijferbrij maar stuurinformatie

  Verademende helderheid

 Sneller en beter inzicht

 Koppeling met uw eigen gegevensbronnen

Ga naar www.gemeentekas.nl voor meer 
informatie en maak een afspraak.

Benieuwd naar onze 
innovatieve oplossing?

Neem contact met ons op.

Enock uit Malawi is zes 
jaar. Zijn ouders zijn 
overleden aan HIV/aids. 
Een oudtante zorgde voor 
Enock, zijn zusje en twee 
broertjes. Maar zij is erg 
ziek geworden. Stichting 
Stéphanos helpt kinderen 
als Enock met voedsel, 
kleding, medische zorg en  
(Bijbels) onderwijs.

Maak uw bijdrage over op  
IBAN NL74 RABO 0335 3074 50  
 t.n.v. Stichting Stéphanos  
 of doneer online! www.stephanos.nl

voor 

€15,00
geeft u al 

3 kinderbijbels!

Help Enock
aan eten en Bijbels  
onderwijs!

 E info@depatersloopwerken.nl  |  T 055 506 14 02



Generatie Y
Het zal wel komen 

omdat ik met 
het klimmen 
der jaren een 
ietsepietsie 

milder en wijzer wordt, maar 
soms denk ik bij mezelf: wat 
ben ik blij dat ik 61 ben, en geen 
22 of daaromtrent. Als ik des 
avonds rustig thuis op de bank 
zit, de Turkse vriendin tevreden 
ademend neergevlijd aan mijn 
gepantoffelde voeten, dan heb 
ik te doen met de opgroeiende 
generaties.

Je zult moeten leven in een land 
waarin:
•  het kabinet-Kuzu een decreet 

heeft uitgevaardigd dat in 
de schappen bij Mohammed 
Heijn nog slechts halal 
tofuballen mogen liggen;

•  wolven zijn opgerukt tot in de 
grote steden, waar ze regel-
matig huishouden op kinder-
boerderijen en schoolpleinen 
die niet beveiligd mogen 
worden omdat de Dierenwet 
bepaalt dat het vrije verkeer 
van levende wezens óók geldt 
voor wolven; 

•  de sloop van windmolens 
wordt gesubsidieerd omdat 
de reductie van de uitstoot 
van CO2 zó goed is geslaagd, 
dat er een nieuwe ijstijd dreigt 
en in rap tempo overal kolen-
centrales dienen te worden 
gebouwd om meer CO2 te 
produceren. 

•  sigaren- en pijprokers wegens 
subversief gedrag worden 
opgesloten op Rottumerplaat 
alwaar ze gedwongen worden 
drie keer daags een bord 
plastic soep te nuttigen;

•  namen als Cornelis en Ralph, 
Marianne en Marie Sophie 
verboden zijn en kinderen 
alleen nog geslachtsneutrale 
namen mogen krijgen en 
hetero’s iedere half jaar een 
week verplicht op homo-
cursus moeten; 

•  Joden zijn verdreven;
•  orthodoxe christenen die 

gezakt zijn voor de heropvoe-
dingscursus van de Alexander 
Pechtoldstichting zijn gede-
porteerd naar de Oostvaar-
dersplassen; 

•  de cantates van Johann Sebas-
tian Bach door de Autoriteit 
Seculier Welzijn volledig zijn 
gezuiverd van verwijzingen 
naar het christendom;

•  Den Haag hoofdstad is 
geworden nadat Amsterdam 
door oud-burgemeester 
Halsema werd uitgeroepen tot 
de vrije republiek Islamsterdam. 

•  Spanjaarden smartengeld 
krijgen uitgekeerd vanwege 
het leed dat hen is aangedaan 
in de Tachtigjarige Oorlog.

•  de laatste zwarte piet is afge-
schoten door Sylvana Simons 
in 2026;

•  een dierenombudsmens de 
vakbond voor Vasthoudende 
Terriërs in het gelijk heeft 
gesteld in hun conflict met de 
baasjes over de duur van de 
uitlooptijden en grootte van 
hun mand;

•  tweedjasjes op de zwarte 
markt goud waard zijn omdat 
Brussel heeft verordonneerd 
dat schapen alleen nog 
mogen worden geschoren 
als ze daarvoor toestemming 
hebben gegeven, schriftelijk 
en in drievoud.

Zoals gezegd, ik heb echt met ze 
te doen, de millennials van gene-
ratie Y. Geef mijn portie maar 
aan Fikkie. 

VALHeLm 
En dan nog dit. Zoals de meesten 
wel weten gaat de Tweede Kamer 
in 2020 verhuizen. Het gebouwen- 
complex is er dermate slecht 
aan toe, dat gevreesd wordt dat 
ministers en Kamerleden in de 
plenaire zaal binnenkort moeten 
verschijnen met een valhelm op 
en bezoekers grote kans lopen 
door de publieke tribune te 
zakken en zo aan lager wal te 
raken bij DENK of bij de Beesten. 

VOeTSTAPPeN 
In 2020 verdwijnen we dus van 
het historische Binnenhof. Van 
een gebouwencomplex boor-
devol verhalen, zalen en gangen 
waar de voetstappen liggen 
van politieke aartsvaders als 
Thorbecke en Groen, Kuyper en 
Colijn, Troelstra, Drees en Den 
Uyl, Van Agt en Wiegel en Luns 
en Lubbers, verkassen we naar 
een zielloze, moderne kantoor-
kolos die ook wel de apenrots 
wordt genoemd. Nou, daar ga je 
dan… Het enige voordeel is dat ik 
vijf minuten korter moet fietsen 
om er te komen.

De verhuizing betekent overigens 
óók dat het doek gaat vallen 
voor de rondleidingen die ik 
al sinds de late Middeleeuwen 
geef. Naar verluidt wordt al 
vanaf medio 2019 begonnen 
met de onttakeling. Wie de oude 
Tweede Kamer nog een keer wil 
zien, moet dus niet lang meer 
wachten. 

   Rondje 
Binnenhof 
In het kerstreces 
hoop ik drie rond-
leidingen te geven. 
Die staan gepland 
voor vrijdag 28 
en zaterdag 29 
december en 
zaterdag 12 januari. 
Opgeven kan door 
te mailen naar 
mdebruyne@ 
tweedekamer.nl  
of te bellen/sms’en/
appen naar  
06 1254 1741.

Welkom! 
Het kan nog…

Actualiteiten en ontwikkelingen in politiek en samenleving 
door Menno de Bruyne, voorlichter Tweede Kamerfractie SGP
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Wij hebben een hekel aan gemar-

chandeer. U krijgt gewoon een 

goede keuken voor een eerlijke 

prijs. Wij kunnen als landelijk 

bedrijf groot en dus scherp inko-

pen, en verkoopprijzen vaststellen 

waarvan we zeker weten: meer 

hoeft niet; minder kan niet. Dan 

weet u zeker dat u zonder soebat-

ten direct de laagste prijs krijgt. 

Zo bent u gegarandeerd blij met 

uw keuken en onze service. Daar 

draait het om.  

Zo doen wij dat

GOES

RIJSSEN

NUNSPEETHAARLEM

KESTEREN

SINT-ANNALAND

DBKEUKENS.NL

Direct de 
laagste prijs

+
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